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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.: 18/2016 
Caràcter: ordinària  
Data: 24 de novembre de 2016 
Horari: de 10.02 a 15.10 h 
Lloc: sala de plens de l’Ajuntament 
 
Assistents: 
 
President 
José Hila Vargas (PSIB-PSOE) 
 
Regidors/res 
Joana María  Adrover Moyano (PSIB-PSOE) 
José Ignacio Aguiló Fuster (PP) 
María José  Bauzá Alonso (PP) 
Josep Lluís Bauzá Simó (C’s) 
José Javier Bonet Díaz (PP) 
Mercè Borràs Dalmau (MÉS per Palma)  
Lourdes Bosch Acarreta  (PP) 
Llorenç Carrió Crespí (MÉS per Palma) 
Patricia Conrado Quiroga (C’s) 
Margarita Durán Cladera  (PP) 
Eva Frade Bravo (SOMPALMA) 
Joan  Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE) 
Adrián García Campos (PSIB-PSOE) 
Álvaro Luís Gijón Carrasco (PP) 
Aurora Jhardi Massanet  (SOMPALMA) 
Aligi Molina Suárez  (SOMPALMA) 
Antonia Martín Perdiz  (SOMPALMA) 
Susanna Moll Kammerich (PSIB-PSOE) 
Antoni Noguera Ortega (MÉS per Palma) 
Helena Paquier Aguiló (MÉS per Palma) 
Angélica Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
Pedro Luís Ribas Dietrich (C’s) 
Antonia Roca Bellinfante  (PP)  
Rodrigo Andrés Romero  (SOMPALMA) 
Fernando Rubio Aguiló  (PP) 
Guillermo Sánchez Cifre (PP) 
Neus Truyol Caimari (MÉS per Palma) 
 
Excusa la seva assistència: 
Bartolomé Cañellas Cardona (C’s) 
 
Cap del Departament: Antoni Pol Coll 
Interventor: Juan Cañellas Vich 
Secretari adjunt i secretari general del ple actal: Miquel Ballester Oliver 
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Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de 27 d’octubre de 2016. 

 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple ordinari de 27 d’octubre de 2016. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la relació dels convenis rebuts per a la seva 
inscripció al Registre de Convenis de la Secretaria General del Ple durant el mes d’octubre de 
2016. 

 
4. Declaració Institucional amb motiu del dia internacional contra la violència de gènere (crida 
“Pacte Palma contra la violència de gènere”) 

 
5. Donar compte al Ple dels decrets de batlia i de les resolucions de presidents i gerents dels 
organismes autònoms municipals inscrits en el Portal Llibre de Decrets a 
http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet#,   des del dia  24 d’octubre al 18 de 
novembre de 2016. 

 
6. Donar compte del Decret núm. 19450 de 14 de novembre de 2016 de delegació de la 
presidència de la Mesa de Contractació. 
 
7. Proposta d’aprovació d’acord de modificació de data del Ple ordinari de desembre 2016. 
 
8. Proposta de modificació de l’art. 10 dels Estatuts del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants 
de Palma (PMEI) 
 
9. Proposta de reconeixement de deute a varis proveïdors del Patronat Municipal d’Escoles 
d’Infants, per import de 22.008’86€. 

 
10. Proposta de reconeixement de deute a Editorial Aranzadi S.A., per import de 1.096’64€. 
 
11. Proposta de reconeixement de deute a varis proveïdors de Batlia, per import de 309’06€. 
 
12. Proposta de reconeixement de deute a Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials Mallorca, 
per import de 104.475€. 
 
13. Proposta de reconeixement de deute a Letter Ingenieros S.L. per import de 4.937’16€. 
 
14. Proposta de reconeixement de deute a TRABLISA, per import de 2.002’05€. 
 
15. Proposta de reconeixement de deute a TRABLISA, per import de 115’30€. 
 
16. Proposta de reconeixement de deute a Repsol Butano S.A. per import de 8’40€. 
 
17. Proposta de reconeixement de deute a la Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes S.A 
(SMAP), per import de 86.317’44€. 
 
18. Proposta de declarar ajustada a dret la certificació emesa per l’Interventor a la UTE Centres 
Cívics, relativa al finançament del pagament a proveïdors del RDL 4/2012. 
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19. Proposta de declaració de crèdit no disponible l’import de 149.000€ de la partida 
00.15150.682.00 Patronat Municipal de l’Habitatge i RIBA. 
 
20. Proposta d’aprovació inicial de l’expedient col·lectiu de baixa de drets pendents de 
cobrament 2003-2010, per import de 36.703’86€ de PalmaActiva. 
 
21. Donar-se per assabentat de la instrucció que estableix el procediment de dret d’accés a la 
informació i publicitat activa i estableix el seu procediment a l’Ajuntament de Palma, aprovada 
per la Junta de Govern de 9-11-2016. 
 
22. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’aprovació d’un catàleg d’Establiments 
Emblemàtics de Palma. 
 
23. Proposta d’aprovació de les tarifes de l’Empresa Funerària Municipal S.A. (EFMSA) 
corresponents a l’any 2017. 
 
24. Proposta d’aprovació d’operació d’endeutament a llarg termini per un import màxim de 
1.100.000€ de l’Empresa Funerària Municipal S.A. (EFMSA). 
 
25. Proposta d’aprovació de les tarifes pel subministrament d’aigua potable (EMAYA).  
 
26. Proposta d’aprovació de les tarifes del Servei de Clavegueram (EMAYA) 
 
27. Proposta d’aprovació de la tarifa de la pòlissa d’abonament de conservació de presa i 
instal·lació de l’abonat. 
 
28. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 21 de crèdit extraordinari finançat amb 
baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació  per a 2016. 
 
29. Proposta d’aprovació inicial de la modificació del PGOU de Palma,  referida  als articles  54  
88, 104, 108,  112 116, 118, 119, 128, 130, 139, 339.2 i 340, apartat 17 de les Normes. 
PA16/0002. 01prai241.  
 
44. Proposició del Grup Municipal C’s relativa a la participació i consens necessaris per la 
modificació del PGOU (776/2016). 
 
45. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la modificació puntual de 12 articles del PGOU 
(781/2016).  
 
30. Proposta d’aprovació inicial del projecte de modificació del PGOU que consisteix en canviar 
la qualificació del Sistema General SGEC/SE-P 52-01-E (Parc de Bombers) a Equipament 
EQ4a/SC 52-25-P (Polígon "Son Castelló"). PA15/0002. 01prai242.  
 
31. Proposta de denegar  la tramitació de la proposta de Modificació puntual del PGOU de 
Palma, referent a la reclassificació com  a sòl urbà de la parcel·la corresponent al Convent de la 
Comunidad de Religiosas de la Visitación de Santa María (Reverendas Salesas), actualment 
qualificada com a sòl urbanitzable programat (inclosa dins el SUP 52-02 Son Pardo), 
PA16/0007. 01prde13. 
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32. Proposta d’aprovació del Pla d’acció per a l’adaptació a la normativa dels sistema de 
sanejament de la ciutat de Palma (EMAYA). 
 
35. Proposició del Grup Municipal  PP, relativa a seguretat i mobilitat a Son Gotleu (788/2016). 
 
34. Proposició del Grup Municipal  PP, relativa a coordinació entre l’Ajuntament i el Govern per 
a la millora de les inversions educatives a Palma (787/2016). 
 
40. Proposició  del Grup Municipal  PP relativa a la gratuïtat del certificat de resident 
(777/2016). 
 
42. Proposició del Grup Municipal C’s relativa al Pla de viabilitat de l’edifici de GESA 
(770/2016). 
 
33. Proposició del Grup Municipal  PP, relativa als premis Ciutat de Palma (785/2016). 
 
36. Proposició del Grup Municipal C’s relativa a l’encesa dels llums de Nadal a Palma 
(769/2016). 
 
43. Proposició del Grup Municipal C’s relativa a l’elaboració d’un Pla d’actuació per la millora 
del barri del Camp Redó (772/2016). 
 
50. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la tarifació individual de l’aigua (786/2016). 
 
37. Proposició  del Grup Municipal  C’s relativa a les actuacions del consistori a l’Assemblea i el 
Consell d’Administració de Sa Nostra (771/2016). 
 
38. Proposició  del Grup Municipal  C’s relativa a l’amortització de la plaça de cap de 
Departament de l’Àrea delegada d’Igualtat, Joventut i Drets Cívics (773/2016). 
 
39. Proposició  del Grup Municipal  PP relativa al Servei d’Atenció i Informació 010 (774/2016). 
 
41. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal  C’s, relativa a la realització d’una 
auditoria a les licitacions i concursos públics realitzats per aquest Ajuntament i les seves 
empreses públiques durant la legislatura 2011-2015 (716/2016). 
 
46. Proposició del Grup Municipal C’s relativa al compliment del conveni firmat amb la 
Federació espanyola de begudes espirituoses (778/2016). 
 
47. Proposició del Grup Municipal C’s relativa a l’adaptació de parcs infantils  (780/2016). 
 
48. Proposició del Grup Municipal PP relativa al sistema de consultes a la Gerència 
d’Urbanisme (782/2016). 
 
49. Proposició del Grup Municipal PP relativa a inversions per l’ús eficient de l’aigua 
(783/2016). 
 
51. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal C’s, del regidor responsable de 
l’Àrea de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i Política Lingüística (791/2016) 
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52. Donar compte al Ple de l’informe d’objecció 169/2016 de pròrroga extraordinària de 
contracte de servei de dinamització DINAMO. 

 
53. Donar compte al Ple de l’informe d’Intervenció del Pla d’ajust de l’article 7 del RD Llei 
4/2012, de 24 de febrer, informe de seguiment del Pla 3r. trimestre 2016. 
 
54. Donar compte al Ple de l’informe d’objecció de pròrroga extraordinària del Servei de 
manteniment de les instal·lacions de regulació i control del trànsit urbà. 
 
55. Pregunta oral del Grup Municipal C’s relativa a la ocupació il·legal d’immobles a solar 
municipal (792/2016). 
 
FOD 1. Moció del Grup Municipal C’s relativa a la provisió de places de funcionaris de l’oficina 
del Defensor de la Ciutadania 
 
FOD 2. Proposta de reconeixement de deute a diversos  proveïdors per un import de 
1.749.682,10€ 
 
FOD 3. Assabentar-se del veredicte de la Sentència núm. 395 dictada per la Sala contenciosa 
administrativa del Tribunal Superior de Justícia en el procediment ordinari núm. 111/14 
 
FOD 4. Proposta de reconeixement extrajudicial de crèdits per un import de 2.817,51€ 
 
FOD 5. Proposta de reconeixement extrajudicial de crèdits per un import de 8.968,11€ 
 
FOD 6. Proposta de reconeixement extrajudicial de crèdit per un import de 62.222,67€ a favor 
de l’Institut Malloquí d’Afers Socials 
 
FOD 7. Declaració Institucional relativa al Dia Internacional de les persones amb discapacitat 
 
PRECS I PREGUNTES  
 
1. SECRETARIA 
 
1. Aprovació de l’acta de la sessió ordinària de 27 d’octubre de 2016 
 
“Únic.- Es presenta al Ple de l’Ajuntament de dia 24 de novembre de 2016,  per si escau, 
l’aprovació de l’esborrany de  l’acta de  la sessió ordinària de dia 27 d’octubre de 20162. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords 
complimentats corresponents al Ple ordinari de 27 d’octubre de 2016 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords complimentats 
corresponents al Ple ordinari de 27 d’octubre de 2016 de l’Ajuntament”.  
 



 

- 6 - 

3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la relació dels convenis rebuts per a la seva 
inscripció al Registre de Convenis de la Secretaria General del Ple durant el mes d’octubre de 
2016 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“Donar compte al Ple de l’Ajuntament de dia 24 de novembre de 2016, els convenis rebuts per 
a la seva inscripció al Registre de Convenis de la Secretaria General del Ple durant el mes 
d’octubre, amb el corresponent número de registre: 
 
1532 Conveni de 05 10 16 entre l’Ajuntament i l’Associació Jovent-Segle XXI pel 
desenvolupament del projecte “Barri en acció 2015-16” a Sa Indioteria, Son Gibert i El Viver 
(06 10 2016). 
1533 Conveni intermunicipal, de 15 09 2016, de targeta ciutadana amb l’Ajuntament de 
Campanet (07 10 2016). 
1534 Addenda de 15 09 16 al Conveni intermunicipal de targeta ciutadana amb l’Ajuntament 
de Sineu”.  
 
2. DECLARACIÓ INSTITUCIONAL 
 
4. Declaració Institucional amb motiu del dia internacional contra la violència de gènere 
(crida “Pacte Palma contra la violència de gènere”) 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Moltes gràcies Sr. Secretari. Jo crec que en aquest punt, és necessari tenir un record, un moment de 
record per la darrera víctima de violència de gènere que desgraciadament ha tingut lloc a la ciutat de 
Palma, estam xerrant de la Sra. Celia Navarro, que espero de veritat que sigui la darrera dona que mor 
víctima de la violència de gènere a la nostra ciutat, i sí que vull tenir en nom de tots els grups municipals, 
un moment de record per a ella. Moltes gràcies.” 

 
“Les persones, associacions. entitats públiques o privades i l’Ajuntament de Palma. signants 
d’aquesta crida “Pacte Palma contra la violència de gènere” volem treballar per una ciutat 
sense violència de gènere i amb una atenció de qualitat a les persones que en pateixen. 
 
Sabem que: 
. La violència que s’exerceix contra les dones pel fet de ser-ho, és un fenomen mundial, que 
constitueix una causa de mort de primera magnitud i un atemptat contra la dignitat humana. 
. Té la seva arrel en la desigualtat històrica entre dones i homes, i la seva manifestació, 
mitjançant la  violència física, psicològica o sexual, els abusos, l’assetjament, o la prostitució..., 
és present en molts d'àmbits de les relacions personals i socials, també a la ciutat de Palma. 
. Gràcies al canvi de valors que comportà la democratització de la societat, i a la tasca inicial 
del moviment feminista, la violència cap a les dones ha passat de ser considerada una 
circumstància privada a ser considerada una qüestió pública, ja que tant les causes com les 
conseqüències tenen un abast que afecta el conjunt de la societat. 
- Actualment aquesta forma greu de desigualtat té la contestació del marc legal, de la iniciativa 
de les administracions, de l’acció de col·lectius socials que hi treballen seriosament en contra, i 
de la ciutadania, la qual cosa possibilita la millora en la intervenció i la implicació de tothom 
cap a la tolerància zero. 
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 L’Ajuntament de Palma, com a administració propera i competent, prioritza tant les accions 
destinades a la prevenció i eradicació, com aquelles de protecció i atenció integral de les 
persones que n’han patida per fer que canviïn terreny els models de convivència basats en el 
respecte i la col·laboració entre dones i homes. 
 
Conscients que serà el compromís, la suma d’esforços i la col·laboració de tothom el que 
facilitarà l’avenç, es plantegen les següents fites comunes: 
. Fer visible la realitat de la violència contra les dones, condemnar les seves manifestacions i 
donar  a conèixer la vertadera dimensió del problema i les conseqüències sobre les víctimes 
directes i indirectes (filles i fills). 
. Donar suport a les víctimes mitjançant les accions i actuacions necessàries per superar la 
situació de violència, respectant les seves decisions i iniciatives, i facilitant els mitjans i l’accés 
als recursos. 
. Divulgar els recursos, accions i mesures que afavoreixen l’eradicació de la violència contra les 
dones, i reforçar els models socials que permetin la resolució de conflictes de forma no 
violenta, fomentant l’educació per a la pau. 
. Assolir el compromís d’actuar contra tot tipus de violència, fomentant i transmetent models 
no sexistes i de respecte a la igualtat de dones i homes. 
 
L’adhesió suposa el compromís amb aquestes fites. La unió de compromisos per assolir-les. 
Mitjançant el pacte, farà possible el canvi progressiu de la situació a Palma, i construir una 
societat on dones i homes puguem desenvolupar-nos, participem i tinguem accés a la presa de 
decisions en termes d’igualtat”. 
 
S’aprova per unanimitat 
3. PART RESOLUTIVA 
3.1. PROPOSTES DE BATLIA 
 
5. Donar compte al Ple dels decrets de batlia i de les resolucions de presidents i gerents dels 
organismes autònoms municipals  inscrits en el  Portal Llibre de Decrets a  
http://empleats.cort1.pm/empleats/PortalLoginServlet#,   des del dia  24 d’octubre al 18 de 
novembre de 2016 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat  
 
6. Donar compte del Decret núm. 19450 de 14 de novembre de 2016 de delegació de la 
presidència de la Mesa de Contractació 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“1. Ampliar el decret de batlia núm. 11031 de data 18.06.2015 segons el qual es delegava la 
Presidència de la Mesa de Contractació en la regidora de l’Àrea de Funció Pública i Govern 
Interior, Sra. Aurora Jhardi Massanet, i; en cas d’absència, vacant o malaltia d’aquesta; al 
regidor de l’Àrea d’Economia, Hisenda i Innovació, Sr. Adrián García Campos, en el sentit 
d’afegir a la regidora de Participació Ciutadana i Coordinació Territorial, Sra. Eva Frade Bravo 
perquè també n’actuï com a Presidenta de la Mesa en cas d’absència, vacant  malaltia dels dos 
regidors abans esmentats. 
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2. Aquesta delegació tendrà efectes des del dia següent al de la data d’aquest decret, es 
publicarà en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i se’n donarà compte al Ple de la Corporació 
en la primera sessió ordinària que es celebri “.. 
 
7. Proposta d’aprovació d’acord de modificació de data del Ple ordinari de desembre 2016 
 
“Que el Ple ordinari del mes de desembre 2016 es dugui a terme el dijous dia 22  de 
desembre”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
3.2. PROPOSTES DE LA JUNTA DE GOVERN, DELS SEUS MEMBRES I DELS/DE ALTRES 
REGIDORS/RES AMB RESPONSABILITAT DE GOVERN 
 

SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSTES (No altera l’ordre del dia) 
 
- Asociación de Vecinos El Arenal – Playa de Palma (CIF G-07686033) 
 Punt 26 (Francisco Nogales Anca)   
 
- Asociación de Industriales de Mallorca (ASIMA). No inscrita al REMEC 

 Punt 30 (Alejandro Sáenz de San Pedro García) 

 
Sr. Nogales Anca, representant de la Asociación de Vecinos El Arenal – Playa de Palma: 
 
“Buenos días Sres. Concejales, Sr. Alcalde y público en general. Voy a hablar del punto 26, que tiene 
relación con el punto 50. Es complejo controlar el consumo del agua en edificios que hay, por ejemplo 
12 usuarios con un mismo contador. La mayoría puede ser consciente del uso que se debe hacer, pero 
por desgracia siempre aparece alguien que no tiene en cuenta las reglas del ahorro porque al ser un 
colectivo el que paga las facturas les es indiferente el gasto. Creemos que el asunto de responsabilidad 
sería exitoso siempre y cuando hubiera contadores individuales. Como se pueden figurar, esto es 
complejo. Nuestra Asociación vecinal pide que se tenga en cuenta también a los jubilados mayores de 
65 años que puedan habitar en un edificio y puedan solicitar en conjunto una reducción de la factura de 
una parte proporcional a los propietarios o inquilinos de cada vivienda, que sean mayores de 65 años. 
Teniendo en cuenta que en esta nuestra comunidad, pagan los retiros de jubilación de los más bajos de 
España. Los jubilados tienen una media de sueldo de 912,65 euros, es una media, hay quien cobra 
solamente 600 y pico de euros, y tiene que mirar muy bien el dinero que recibe, porque no le llega para 
final de mes. Y encima, muchos tienen que soportar cargas y gastos para mantener a parte de la familia 
que por motivos de separaciones, etcétera, se ven obligados a soportar. Todo aumento de impuestos o 
tarifas les afecta más que a otros colectivos porque la revalorización de sus pensiones no va 
acompañada realmente con las subidas de precios al consumo. Por lo tanto pedimos que se tenga en 
cuenta nuestra petición. Y quiero hacer un análisis sobre el recibo del agua. Y vemos que en una 
comunidad que tiene 10 pisos, en los que habitan, aparece una factura de 577,42, eso teniendo suerte. 
Pero analizamos el precio del agua, que ustedes quieren subir, y encontramos que no es propicio en el 
tiempo que vivimos. Tenga en cuenta que también la cuota fija, por ejemplo en este recibo de 577, 
aparece una cuota fija de 114,68. Luego otra cuota fija de alcantarillado, de 22,36. Vamos mirando y 
vemos que también el bloque de canon de saneamiento, total sube a 94 euros. Luego aparece un IVA de 
41,52 euros. Esto nos hace pensar también que el IVA no debe ser correcto, porque cuando se sacó la 
Ley de IVA, que yo recuerde, no se aplicaba a tasas ni a otras cosas que no fueran impuestos añadidos. 
Porque aplicar un impuesto sobre otro impuesto, es un abuso que está haciendo la administración. Lo 
entendemos así. Creemos que el agua ya está bien pagada, no queremos que se suba el recibo, porque 
será lo mejor. Incluso, pueda bajar los que son cánones fijos, para que el agua se pueda usar, porque 
usar el agua, es un elemento esencial para la vida cotidiana, el que quiera ser muy limpio, el que quiera 
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ducharse en verano, que por desgracia nosotros tenemos, por suerte tenemos que ducharnos más, pues 
se tenga en cuenta. Yo creo que se debe de mirar, y en la actualidad, como estamos ahora, y como van 
los sueldos, tarifas de subida, no son aconsejables. Les ruego que tengan en cuenta nuestra petición. 
Referente al punto 36, sobre el retraso del encendido de las luces de Navidad, creemos que el retraso 
afecta negativamente al comercio en general y no tiene en cuenta que, los turistas de cruceros que 
aportan un beneficio al pequeño comercio, que falta le hace, por que compran todo tipo de artículos, y 
la verdad si hay luminosidad y alegría anima al consumo, que por otra parte deja impuestos y con ellos 
se paga en parte la energía eléctrica. No entendemos el retraso en el encendido navideño. Muchísimas 
gracias.” 
 
Sr. Sáenz de San Pedro García, representant de la Asociación de Industriales de Mallorca (ASIMA): 
 
“Buenos días. Sr. Alcalde de Palma, Regidores. La verdad es que con esta ya es la cuarta legislatura que 
está encima de la Mesa el Parque de bomberos, y durante tres legislaturas no hemos venido a hablar del 
Parque de bomberos, y en esta cuarta tampoco vamos a hablar del Parque de bomberos. Mi hijo mayor 
tiene 14 años, le encanta la Guerra de las Galaxias, y siempre me repite la misma frase que le dijo el 
Maestro Yoda al joven Luka Skywalker, hazlo o no lo hagas pero no lo intentes. Ese es el sino nuestro 
también de Asima, siempre estamos, una firme decisión en hacer cosas. Por eso no nos gusta mirar por 
el espejo retrovisor, y mucho menos para ver la estela del camino que nos ha llevado aquí, con el tema 
del Parque de bomberos. Queremos mirar hacia delante buscando siempre oportunidades para nuestras 
empresas asociadas y también como no para nuestros trabajadores. Hoy en este Pleno se va a proponer 
el cambio de uso de las instalaciones del antiguo Parque de Bomberos. De ser así, nos permitirá poner 
en marcha un proyecto donde convivirán acciones y eventos de carácter social, de carácter cultural con 
temas tan importantes para nosotros como la Formación. Ya en 1973 donamos al Ministerio de 
Educación y Ciencia más de 50.000 m

2
 para hacer lo que era el Centro de Formación Profesional Virgen 

de Lluch, hoy es el Centro, el Instituto Son Pacs. El objetivo no era otro que facilitar y mejorar la 
formación y la especialización de los trabajadores, de una economía en transformación y de un nuevo 
tejido empresarial, que se estaba forjando y necesitaba hombres y mujeres con la mejor formación 
posible. Hoy seguimos con esa misma ilusión y seguimos apostando por que la formación de nuestros 
trabajadores, incida en aspectos clave para mejorar la competitividad de nuestras empresas, y por tanto 
la competitividad de Baleares. Cultura. Acción social. Formación. Tres partes muy bonitas que se van a 
unir con la empresa. A veces la empresa pensamos que, y los empresarios, que están en otras batallas, 
pero no, aquí se van a unir Cultura, Acción Social y Formación. Ese es nuestro proyecto. Un espacio que 
vamos a recuperar y que mantendrá su espíritu como edificio emblemático, con todo su carácter de 
Parque de Bomberos para rendir, también, un homenaje a los hombres y mujeres del Cuerpo de 
Bomberos de Palma, que durante tantas horas y tantos años han estado velando y protegiendo nuestras 
empresas. Si se aprueba, este cambio de uso, de equipamiento de seguridad a equipamiento 
sociocultural, esta misma tarde nos pondremos a trabajar para que nuestros asociados, sus trabajadores 
y la ciudad de Palma pueda disfrutar de este espacio como un centro de referencia y puntero del que 
todos, empresarios, ASIMA, trabajadores y Palma, nos podamos sentir orgullosos. Muchísimas gracias.” 

 
COMISSIÓ DE SERVEIS A LA CIUTADANIA   
 
8. Proposta de modificació de l’art. 10 dels Estatuts del Patronat Municipal d’Escoles 
d’Infants de Palma (PMEI) 
 
Informe favorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania amb 5 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma, SOM PALMA) i  4 abstencions (PP i C’s) 

“Proposar a la Junta de Govern, perquè elevi a l’Ajuntament Ple, la modificació de l’art. 10 dels 
Estatuts del Patronat Municipal d’Escoles d’Infants, organisme autònom municipal, que 
quedaria redactat de la següent manera: 
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“Article 10. 1. El Consell Rector és l’òrgan superior de la institució i n’assumeix el govern 
general. 

2. Els seus membres són nomenats i, si s’escau, cessats per acord de la Junta de Govern de 
Palma, a proposta del/de la titular de l’àrea de Govern a la que estigui adscrit l’organisme 
autònom. 

El Consell Rector està integrat pels següents membres: 

a) El/la president/ta del Patronat. Quan assisteix personalment el/la batle/essa a les sessions 
del Consell Rector n’assumeix la presidència i substitueix en aquell acte la presidència 
delegada. 

b) El/la vicepresident/ta del Patronat, que supleix el/la president/ta en els casos de vacant, 
absència o malaltia. 

c) Els vocals, que com a màxim seran set, inclouran  com a mínim un representant de cada un 
dels grups polítics que conformen el consistori, el nomenament del qual serà proposat per 
cada grup polític. 

Aquests vocals seran nomenats entre regidors o executius de Govern del consistori, titulars 
d’òrgans directius, tècnics al servei de les administracions públiques i, si s’escau, experts de 
reconeguda competència en les matèries atribuïdes a l’organisme i representants de les 
organitzacions socials, empresarials i sindicals, i cessen automàticament si perden la condició 
que en va determinar el nomenament. 

Poden assistir-hi amb veu però sense vot, a més, les persones que el/la presidenta/ta consideri 
que han de ser escoltats per raons de les delegacions de serveis que aquests hagin concedit o 
pels seus especials coneixements tècnics o professionals. 

3. La renovació del Consell Rector s’efectua obligatòriament coincidint amb la renovació de la 
Corporació Municipal.” 

 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
COMISSIÓ DE COMPTES ECONOMIA I RECURSOS HUMANS 
 
Del punt 9 al punt 20, sentit del vot 
9. Proposta de reconeixement de deute a varis proveïdors del Patronat Municipal d’Escoles 
d’Infants, per import de 22.008,86€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C’s) 
 
“1. Aprovar el reconeixement extrajudicial dels crèdits detalls a continuació per un import total 
de 22.008,86 euros (vint-i-dos mil vuit euros amb vuitanta-sis cèntims). 
 
2. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 11.153,43 euros (IVA exempt) amb 
càrrec a l’aplicació 05.32310.22712 del vigent pressupost de despeses, relativa a la factura 
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núm. 2016 420  de l’empresa ESTUDI 6 Gestió Socioeducativa, S.L. CIF B-07526007, en 
concepte de “Realització del Servei d’estiu 2016 a l’escola d’infants Santa Creu”.  
3. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 5.943,36 euros (IVA exempt) amb 
càrrec a l’aplicació 00.32310.22709 del vigent pressupost de despeses, relativa a la factura 
núm. 2016 408 de l’empresa ESTUDI 6 Gestió Socioeducativa, S.L. CIF B-07526007, en concepte 
de “Gestió del Servei d’atenció a la diversitat mes d’agost 2016”. 
 
4. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 1.978,80 euros (IVA exempt) amb 
càrrec a l’aplicació 03.32310.22105 del vigent pressupost de despeses, relativa a les factures 
núm. F1/16/06725 per import de 1.554,20 euros, núm. F1/16/09029 per import de 373,98 
euros i núm. F1/16/11296 per import de 50,72 euros de l’empresa de l’empresa Grupo 
distribuidor GARAU, S.L. CIF B-57372906, en concepte de subministrament productes 
d’alimentació a l’escola de Santa Catalina. 
 
5. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 1.906,56 euros (IVA exempt) amb 
càrrec a l’aplicació 01.32310.22105 del vigent pressupost de despeses, relativa a les factures 
núm. F1/16/06724 per import de 1.010,24 euros, núm. F1/16/09028 per import de 835,46 
euros i núm. F1/16/11295 per import de 60,86 euros de l’empresa Grupo distribuidor GARAU, 
S.L. CIF B-57372906, en concepte de subministrament de productes d’alimentació a l’escola de 
Son Roca. 
 
6. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 1.026,01 euros (IVA exempt) amb 
càrrec a l’aplicació 11.32310.22105 del vigent pressupost de despeses, relativa a la factura 
núm. núm. F1/16/09030 per import de 1.0260,01 euros de l’empresa Grupo distribuidor 
GARAU, S.L. CIF B-57372906, en concepte de subministrament de productes d’alimentació a 
l’escola Es Molinar. 
 
7. Proposar a la gerència del PMEI l’ordenació del pagament de les obligacions objecte 
d’aquest expedient. 
 
8. Implementar les mesures administratives, procedimentals i comptables adients per a 
l’execució del present acord. 
 
9. Donar compte al Consell Rector del PMEI de l’adopció d’aquest acord a la primera reunió 
que celebri”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
10. Proposta de reconeixement de deute a Editorial Aranzadi S.A., per import de 1.096,64€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C’s) 
 
“Es proposa al Ple reconèixer el deute existent amb les empreses que més avall s’anomenen i 
pels imports que es detallaran a continuació _a les partides que es relacionen per poder cobrir 
el total de la despesa. L’esmentat deute correspon a una factura de 2015 pel concepte de 
subscripció d’octubre 2015 a setembre 2016 de la base de dates Aranzadi digital experto 
laboral i s’ha rebut .el mes de setembre  d’enguany conformada per Secretaria..L’import a 
reconèixer és el següent: 
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PARTIDA 06.92000.22001  
PROVEÍDOR: PROVEÍDOR: EDITORIAL ARANZADLSA; CIF A-81962201. 
C/Camino de Galar', 15. 31190 Cizur Menor (Navarra). Arx. 80.  
CONCEPTE: Subscripció anual ARANZADI digital Experto Laboral (d’octubre 2015 a setembre 
2016). 
Factura núm. 2002173550, d’l d’octubre de 2015.  
OTAL IMPORT, IVA INCLÓS:  1.096,64 €” 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
11. Proposta de reconeixement de deute a varis proveïdors de Batlia, per import de 309,06€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C’s) 
 
“1.- Reconèixer el deute corresponent a la factura núm. 46330 de 23 de juliol de 2015, per un 
import de 129,98 euros, amb l’ IVA inclòs, a l’empresa Viajes Martel, amb CIF B07030109 amb 
càrrec a la partida 069120023100 del pressupost vigent. (Ref. 12480) 
 
2.- Reconèixer el deute corresponent a la factura núm. 21/2015 de 20 de d’octubre de 2015, 
per un import de 179,08 euros, amb l’ IVA inclòs, a l’empresa ILSBA, amb CIF B57723132 amb 
càrrec a la partida 069120022707 del pressupost vigent. (Ref. 12309) 
 
3.- Notificar el present Acord als interessats. 
 
4.- Donar compte d’aquesta resolució a la Secció de Comptabilitat.” 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
12. Proposta de reconeixement de deute a Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials 
Mallorca, per import de 104.475€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C’s) 
 
“1r. Reconèixer el deute a la Fundació Sant Joan de Déu Serveis Socials Mallorca amb CIF. G 
57854135 i domicili al carrer Sant Joan de Déu, 7, CP 07007 Palma d’un total de 104.475 € IVA 
inclòs (cent-quatre mil quatre-cents setanta-cinc euros IVA inclòs) corresponents a les factures 
2016010 de febrer per la quantitat de 10.875 €, fra. 2016011 de març per la quantitat de 
11.625 €, fra. 2016012 d’abril per la quantitat de 11.250 €, fra. 2016014 de maig per la 
quantitat de 11.625 €, fra. 2016016 de juny per la quantitat de 11.250 €, fra. 2016018 de juliol 
per la quantitat de 12750 €, fra. 2016022 d’agost per la quantitat de 11625 €, fra. 2016025 de 
setembre per la quantitat de 11. 250 €, fra. 2016026 d’octubre per la quantitat de 12225 €. 
 
La quantitat total de 104.475 € IVA inclòs corresponent a les factures de febrer a octubre de 
2016, es poden carregar a la partida 20.23121.22793 del vigent pressupost de despeses”. 
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S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
13. Proposta de reconeixement de deute a Letter Ingenieros S.L. per import de 4.937,16€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C’s) 
 
“1r. Aprovar el reconeixement de deute i l’abonament a l’empresa LETTER INGENIEROS SL, 
amb CIF B19522028, de les factures que a continuació s’assenyalen, per un import total de 
4.937,16 € IVA inclòs,  amb càrrec a la partida 2016. 11.45000.22706 ADM. GRAL. 
INFRAESTRUCTURES ESTUDIS I TREBALLS TÈCNICS, tot això aixecant el reparo formulat per la 
Intervenció municipal a l´informe de data 13<710/2016 (Annex IV) i atesa la justificació obrant 
a l’expositiu del present acord i l’informe del Servei d’Edificis Municipals de data 3 de juny de 
2016 (Annex I):  

 
- Factura núm. 2016/2/11, de data 10/02/2016 per un import de 3.291,4 € IVA inclòs, en 

concepte de Assistència tècnica supervisió de consums d’energia i aigua (mesos 
desembre 2015 i gener 2016.) 

- Factura núm., 2016/3/16, de data 18/03/2016  per un import de  1.645,72 € IVA inclòs,  
en concepte de Assistència tècnica supervisió de consums d’energia i aigua (mes de 
febrer 2016.) 

 

2n. Comunicar el present acord a l’empresa interessada  i a la Secció de Comptabilitat”.  
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
14. Proposta de reconeixement de deute a TRABLISA, per import de 2.002,05€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C’s) 
 
“1r. Reconèixer el deute amb l’empresa TRANSPORTES BLINDADOS S.A., amb CIF A-07044530, 
amb domicili al Camí dels Reis, s/n, 07009 Palma, de les factures que a continuació es 
relacionen, per un import de 2.002,05 € (IVA inclòs), acordant l’abonament de les mateixes 
amb càrrec a la partida 10.32320.63300 FUNC.C. INFANTIL I PRIM. NO GEST.- REP. MAQUIN. 
INST. TEC. I UT.; tot això d’acord amb l’ informe del Servei d’Edificis Municipals del 
Departament d’Infraestructures (annex I), l’informe dels Serveis Jurídics d’11 de juliol de 2016 
(annex II) i l’informe de la Intervenció Municipal de 20 d’octubre de 2016 (annex III) que es 
donen íntegrament per reproduïts, aixecant les objeccions formulades a l’esmentat informe 
d’Intervenció:  

 
- Fra. núm. 1505/ 11635, de data 22/05/2015, per import de 606,34 €, en concepte de 

substitució del sistema anti intrusió per obsolescència al CEIP Son Rullan. 
- Fra. núm. 1505/ 11639, de data 22/05/2015, per import de 1.395,71 €, en concepte 

d’ampliació del sistema de seguretat al CEIP Gabriel Vallseca. 
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2n. Comunicar el present acord a l’ empresa interessada, al Servei d’Intervenció i a la Secció de 
Comptabilitat”.  
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
15. Proposta de reconeixement de deute a TRABLISA, per import de 115,30€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C’s) 
 
“1r. Reconèixer el deute de la factura 1512/12732 de 31/12/2015 per un import de 115,30 €, 
21% d’IVA inclòs, de TRANSPORTES BLINDADOS S.A., amb CIF A-07044530, amb domicili al 
Camí dels Reis, s/n, 07009 Palma, ja que va resultar inviable a efectes de diligenciar la retenció 
de crèdit d’aquesta factura dins el termini establert a la Circular 2/2015  de la  Secció de 
Comptabilitat, acordant el seu abonament amb càrrec a la partida 10.32320.63300 FUNC.C. 
INFANTIL I PRIM. NO GEST.- REP. MAQUIN. INST. TEC. I UT. Tot això d’acord amb l’ informe del 
Servei d’Edificis Municipals de 18/2/2016 (ANNEX I) i l’informe de la Intervenció Municipal 
(ANNEX IV) que es donen íntegrament per reproduïts, aixecant les objeccions formulades a 
l’esmentat informe d’Intervenció.  
 
2n. Comunicar el present acord a l’ empresa interessada, al Servei d’Intervenció i a la Secció de 
Comptabilitat”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
16. Proposta de reconeixement de deute a Repsol Butano S.A. per import de 8,40€ 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C’s) 
 
“1r. Reconèixer el deute amb l’empresa REPSOL BUTANO S.A., amb CIF. A-28076420, i domicili 
al c/ Méndez Álvaro, 44, 28045-Madrid, de la factura núm. 92989021, de data d’emissió 27 
d’abril de 2015, per un import de 8,40 € (IVA inclòs), acordant l’abonament de la mateixa amb 
càrrec a la partida 10.32320.22102 FUNC. C. INFANTIL I PRIM. NO GEST.- SUBMINISTRE GAS 
ESCOLES; tot això d’acord amb l’ informe del Servei d’Edificis Municipals del Departament 
d’Infraestructures (annex I), l’informe dels Serveis Jurídics d’11/7/2016 (annex II) i l’informe de 
la Intervenció Municipal de 20/10/2016 (annex III) que es donen íntegrament per reproduïts, 
aixecant les objeccions formulades a l’esmentat informe d’Intervenció.  
 
2n. Comunicar el present acord a l’ empresa interessada, al Servei d’Intervenció i a la Secció de 
Comptabilitat”.  
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
17. Proposta de reconeixement de deute a la Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes 
SA (SMAP), per import de 86.317’44€ 
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Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C’s) 
 
“1r. Reconèixer el deute contret amb la Societat Municipal d’Aparcaments i Projectes, S.A. 
(SMAP), amb CIF A57060105 i domicili al C/ Sant Joan de la Salle, 6, 07003 Palma,  i  aprovar 
l’abonament a la dita societat de la factura A 2015/A/3570, de 10/6/2015 (ANNEX II), import 
de 24.160,82 € (IVA inclòs), en concepte “Serveis de manteniment Casals Pla 10 Municipals, 
gener-febrer 2015 segons acord de Junta de Govern de 30/12/2014” (ANNEX II) i de la factura 
A 2016/A/7551, de 10/10/2016 (ANNEX VI), per import de 62.156,62€ (IVA inclòs) en concepte 
de “Neteja Casals barri Pla 10, març-desembre 2015”; tot això atès l´informat al cos del 
present acord, arran de l´acord de Junta de Govern de 30/12/2014 (ANNEX I), els informes de 
l´OCD municipal, de 18 de desembre de 2014 i 26 de novembre de 2014, i el de la Intervenció 
Municipal de 18 de desembre de 2014, que s´adjunten formant part de l´ANNEX I, així com els 
informes de la Intervenció municipal de 13 de juliol de 2016 (ANNEX IV) i 11 de novembre de 
2016 (ANNEX VIII), i els informes del Departament d´Infraestructures de data 31 de juny de 
2016 (ANNEX III) i 26 d´octubre de 2016 (ANNEX VII), que justifiquen, tots ells, la necessitat del 
seu abonament. 
 
2on. Realitzar l´abonament de la factura A 2015/A/3570, de 10/6/2015, per import 24.160,82 € 
(IVA inclòs), en concepte de “Serveis de manteniment Casals Pla 10 Municipals, gener-febrer 
2015 segons acord de Junta de Govern de 30/12/2014”, i de la factura A 2016/A/7551, de 
10/10/2016, per import de 62.156,62€ (IVA inclòs) en concepte “Servei de neteja Casals Pla 10 
Municipals de març a desembre del 2015”, amb càrrec a la partida 2016 11 93327 21200 del 
vigent Pressupost de despeses.  
 
3er. Comunicar el present acord a Comptabilitat, a la Intervenció municipal, a l´Oficina de 
Control de la Despesa i al Servei d´Edificis Municipals; notificant el mateix a l’SMAP”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
18. Proposta de declarar ajustada a dret la certificació emesa per l’Interventor a la UTE 
Centres Cívics, relativa al finançament del pagament a proveïdors del RDL 4/2012 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C’s) 
 
“Declarar, d'acord amb el Consell Consultiu, ajustada a dret la certificació emesa per 
I’lnterventor dins els procediment de finançament pel pagament a proveïdors a l'empara del 
RDL 4/2012, de 24 de febrer, en relació a les factures 1, 2, 9, 10, 11, i 12 corresponents a 
l'execució de sis diferents contractes d'obres de construcció d'edificis destinats a casals de 
barri de Sa Garriga, Son Perera, Establiments, Son Ferriol I, Son Ferriol ll i Can Alonso, 
respectivament”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
19. Proposta de declaració de crèdit no disponible l’import de 149.000€ de la partida 
00.15150.682.00 Patronat Municipal de l’Habitatge i RIBA 
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Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C’s) 
 
“1r.- Declarar en situació de crèdit no disponible, d’acord amb la modificació de crèdit 
extraordinari núm.19 aprovada el 29 de setembre pel Ple de l’Ajuntament, el import de la  
partida pressupostària del Patronat Municipal de l’Habitatge i RIBA que a continuació es 
detalla per a destinar-les a la finalitat prevista a dita modificació de crèdit. 
 

Aplicació  

Pressupostària 

Descripció Import 

00.15150.682.00 RIBA.- Reparacions i Conservacions 

Edificis 

149.000,00 

€ 

 TOTAL 149.000,00 

€ 

  
2n.- Elevar el present acord al Ple de l’Ajuntament de conformitat amb l’establert al l’article 49 
i ss del Reial Decret 500/1990, de 20 d’abril, pel que se desenvolupa el Capítol Primer del Títol 
Sisè de la Llei Reguladora d’Hisendes Locals. 
 
3er.- Donar compte del present acord al Consell Rector del Patronat Municipal de l’Habitatge i 
RIBA a la pròxima reunió que es celebri”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
20. Proposta d’aprovació inicial de l’expedient col·lectiu de baixa de drets pendents de 
cobrament 2003-2010, per import de 36.703’86€ de PalmaActiva 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C’s) 
 
“1.- Proposar l’aprovació inicial de l’expedient col·lectiu de baixa de drets pendents de 
cobrament corresponents al període 2003-2010, pels conceptes i imports continguts a 
l’Informe adjunt, per un import de 36.703,86 €. 
 
2.- Elevar aquest acord al Ple de l’Ajuntament  per la seva aprovació definitiva.  
 
3.- Procedir a donar de baixa a comptabilitat les operacions declarades prescrites o anul·lades 
per altres causes, un cop sigui definitiva l’aprovació d’aquest acord”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
21. Donar-se per assabentat de la instrucció que estableix el procediment de dret d’accés a la 
informació i publicitat activa i estableix el seu procediment a l’Ajuntament de Palma, 
aprovada per la Junta de Govern de 9-11-2016 
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La Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans se’n dóna per assabentada 
 
“PRIMER.- Aprovar la instrucció que estableix el procediment de dret d’accés a la informació i 
publicitat activa i estableix el seu procediment a l’Ajuntament de Palma. 
 
La instrucció s’adjunta com annex al present acord. 
 
SEGON.- Elevar aquest Acord a consideració del Ple de la Corporació. 
 
TERCER.- Publicar aquest acord al BOIB i a la intranet municipal”. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat 
 
22. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de l’aprovació de l’elaboració d’un catàleg 
d’Establiments Emblemàtics de Palma 
 
La Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans se’n dóna per assabentada 
 
“1. Aprovar l’elaboració d’un catàleg d’Establiments Emblemàtics de Palma, amb el següent 
contingut quant a delimitació de l’objecte i categories:  
 
1. Delimitació de l’objecte del catàleg: Establiments Emblemàtics 
1.1. Objecte del Catàleg 
 
La ciutat de Palma, com a ciutat mediterrània que és, compta amb un ampli teixit comercial 
que ha vingut conformant des de fa segles la seva personalitat, als seus carrers podem trobar 
des d’establiments amb una llarga tradició comercial i de serveis com a altres més moderns,  
creant d’aquesta manera un ambient cosmopolita, original i viu que la fan una ciutat atractiva 
des del punt de vista turístic com des de el punt de vista residencial.  
 
Malgrat això, en els darrers anys, s’ha produït el tancament de diversos establiments històrics 
de la ciutat que per diversos motius, crisi econòmica generalitzada, proliferació d’altres hàbits 
de consum, manca de planificació i estratègia comercial tant per part del sector empresarial 
propietari d’aquests tipus de comerç, falta de planificació per part de les autoritats 
competents, pressió urbanística al centre històric, etc. han suposat la desaparició d’un llegat  
patrimonial i cultural que forma part de la història econòmica de la ciutat i que cal preservar.  
Per aquest motiu, des de la Regidoria de Comerç de l’Ajuntament de Palma es procedeix 
mitjançant aquest document a establir els requisits que han de complir els establiments 
comercials i de serveis de Palma per a poder forma part del Catàleg d’Establiments 
Emblemàtics.  
Objecte de la protecció: garantir la continuïtat dels establiments emblemàtics en el lloc on 
estan situats i de la activitat que s’hi desenvolupa, tot reconeixent-ne la importància i establint 
una sèrie de mesures que contribueixin a la seva protecció i conservació en el marc del 
paisatge comercial de la ciutat en constant transformació.  
 
 La protecció es planteja sobre una sèrie d’elements a tenir en compte a l’hora de concretar el 
concepte d’Emblemàtic :  
 

� Valor històric de les activitats comercials, artesanals i de serveis, relleu generacional. 
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� Valor cultural/singular/tradicional. 
� Valor turístic. 
� Valor patrimonial del bé moble i immoble. 
� Valor social a l’entorn on s’ubiquen, comerç de proximitat. 

 
1.2. Categories 
S’estableixen tres categories d’establiments, cada categoria gira al voltant d’uns requisits 
preestablerts que són els següents:  
 
Requisits:  

1r-  Antiguitat: comerços que es varen obrir abans de l’any 1940 o de més de 75 anys. 
  
2n- Activitat Singular: es considera “activitat singular” aquella que es distingeix pels 
coneixements que implica i que són o han estat expressió rellevant de la cultura tradicional 
balear en els aspectes materials, econòmics i socials. S’entenen com a establiments 
singulars tots els establiments que constitueixen manifestacions del passat comercial de 
les Illes Balears, i que siguin susceptibles de ser estudiades mitjançant la metodologia 
pròpia de la història de l’art, la història econòmica o la història de la ciència i de la tècnica. 
 
3r- Establiments que contenen elements patrimonials protegits inclosos al Catàleg del Pla 
General d’Ordenació Urbana de Palma (PGOU) o declarats bé d’interès cultual o bé 
catalogat per l’administració competent en matèria de patrimoni històric. 

 
Categoria 1:  

A.   Aquells establiments que compleixen amb els tres requisits indicats al paràgraf 
       anterior:  

• Que romanen oberts des de l’any 1940 o tenen una antiguitat major de 75 anys.   

• Activitat comercial singular.  

• Contenen elements patrimonials protegits inclosos al Catàleg del Pla General 
d’Ordenació Urbana de Palma (PGOU) o declarats bé d’interès cultual o bé catalogat 
per l’administració competent en matèria de patrimoni històric. 

B.   Aquells establiments que compleixin almanco dos dels tres requisits, però un o els dos 
ho siguin d’una forma molt significativa. 

 
Categoria 2:  Aquells establiments que compleixen amb dos dels requisits.  
Categoria 3:  Aquells establiments que compleixen almanco un dels tres requisits.   
 

 + DE 75 

ANYS  

SINGULARITAT Catàleg 

PGOU/B

IC/BC 

Cat. 

1 A 

Tots els requisits 

Cat. 

1B 

2 dels 3 requisits. Un dels dos molt significatiu 

Cat. 

2 

2 dels 3 requisits 
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Cat 

3 

1 dels 3 requisits 

 
II. Aprovar la creació d’una Comissió Tècnica liderada per la Regidoria de Turisme, Comerç i 
Treball, i formada per:  
-   Direcció General Comerç, i amb 2 tècnics/tècniques de PalmaActiva. 
-  Coordinació General de l’Àrea de Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne, i 1 tècnic/a 
de l’àrea Model de Ciutat, Urbanisme i Habitatge Digne. 
- 1 tècnic/a de l’àrea de Cultura.  
- 1 tècnic/a de l’àrea d’Economia, Hisenda i innovació. 
- 1 representant/a d’ARCA 
- 1 representant/a del Col·legi  oficial d’Arquitectes de les IB 
- 1 representant/a del Col·legi oficial d’Enginyers Industrials de les IB 
- 1 representant/a del departament de l’Àrea d’Història Econòmica de la UIB 
 
Aquesta Comissió Tècnica, partint de la definició i les categories concretades, s’encarregarà de 
revisar i aprovar les fitxes dels establiments emblemàtics que prèviament hagin  proposat els 
tècnics municipals, i  de proposar les mesures de protecció necessàries per a les diferents 
categories, tot donant comptes al grup de treball inicial per tal d’obtenir el màxim consens de 
tots els agents implicats”.  
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat 
 
23. Proposta d’aprovació de les tarifes de l’Empresa Funerària Municipal SA (EFMSA) 
corresponents a l’any 2017 
 
Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Moltes gràcies. Bon dia a tothom. Bé, avui com sabem els presentem aquesta proposta d’actualització 
de les tarifes de l’Empresa Funerària, que varen esser tractades i aprovades en el passat Consell 
d’administració d’aquest mes de novembre. En general, per fer-los cinc cèntims de la situació, les 
modificacions de preus, que l’Empresa Funerària proposa en aquest sentit són, una puja en les tarifes 
sobre la majoria d’elles de les tarifes en un 2%, que suposa que s’extreu de la comptabilització que hem 
fet des de l’any 2012 fins a l’any 2015, on no s’ha produït cap tipus de pujada de tarifes a l’Empresa 
Funerària, però sí s’han produït diferents pujades en quant en els preus dels serveis que l’Empresa 
Funerària òbviament ha d’assumir per poder donar aquest servei. Aquest increment de preu, del qual 
els hi parlem avui, com saben afecta tant a la venda per conceptes separats, com a la venda de serveis 
integrals, que augmenten exactament en la mateixa proporció d’aquest 2%. El que fem també, el que es 
proposa des de la Funerària, és la unificació en un sol concepte i amb un preu fix dels que fins ara eren 
separats, d’obertura d’unitat d’enterrament, i també revisió prèvia de la unitat. I aquest concepte únic 
el que fa és absorbir l’antic concepte d’ús d’elements de seguretat en alçada. Per altre banda també, el 
que fem és possibilitar a l’Empresa Funerària, a realitzar descomptes de fins a un 15%, en la utilització 
de les instal·lacions de Bon Sosec, per tal de donar-li també un millor rendiment en aquestes 
instal·lacions. Proposem igualment una baixada de les tarifes per l’ús de les sales de tanatopràxia, a 
dedins també de les instal·lacions del Bon Sosec, amb la finalitat de potenciar-les, precisament. I 
proposem també la creació d’un nou servei integral d’inhumació, de categoria superior, que ve a esser 
bastant demandat en els darrers temps pels usuaris. La creació d’un nou concepte que és la recepció de 
difunt, i que s’aplicarà en els casos on la presentació del difunt no hagi estat feta per la pròpia Empresa 
Funerària Municipal. Parlem també de la inclusió en tarifes, dels serveis addicionals, en els casos de 
vetlles nocturnes, a un preu de 201 euros, que serien els preus de neteja més de seguretat. I en el servei 
de tanatoplàstia, que deixa de facturar-se el preu fix de 200 euros, que es facturava abans, per passar a 
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facturar-se un preu per hores de 75 euros per hora. Aquesta proposta, proposició, de pujada de tarifes, 
molt poc significatives respecte a les tarifes que s’estan utilitzant actualment arreu del Estat espanyol, 
tant a empreses privades com públiques, de serveis funeraris, pretenen com vostès saben, i com ja es va 
explicar en el Consell Rector de fa dues setmanes, pretenen donar, continuar donant una viabilitat 
econòmica a l’Empresa Funerària. Entenem que no tindran vostès cap pega en aprovar aquesta 
proposició, que avui els presentem. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, nosaltres ens mantindrem en l’argumentació que varem fer ja, tant en el Consell Rector com després 
a la Comissió, i ens oposarem a la pujada de les tarifes. Ja ens hi varem oposar, perquè entenem que 
nosaltres, s’han d’estudiar amb més profunditat aquests temes, l’evolució que s’ha de dur dins aquesta 
empresa, que s’hauria de fer més en conjunt, com moltes coses que passen dins aquest Ajuntament, i 
creiem que les qüestions tal com s’han dut a efecte, en principi va esser que varem haver de mirar, i ens 
varem abstenir perquè no hi havia manera de poder veure les dades que teníem en conjunt. Després ho 
hem vist i ens continuarem oposant. Gràcies.” 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Sí, nosaltres també coincidim, no donarem suport en aquesta proposta. És 
cert que en el Consell d’administració, hi va haver una abstenció, és cert que nosaltres pues volíem 
estudiar les comptes, no varem tenir massa temps, perquè se’ns va donar la documentació amb bastant 
premura. Avui tenim més informació, perquè ja tenim la compta global, i veiem pues que efectivament 
des de la nostra formació no estam d’acord amb aquesta pujada de les tarifes, de lo que siguin tributs, 
imposts. I per lo tant nosaltres mantenim la coherència en aquesta línea, i per això no donarem suport. 
Moltes gràcies.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Gràcies. Simplement reiterar-los i explicar-los perquè quedi ben clar, que per plantejar precisament 
aquesta pujada, ha estat agafar com els he dit abans la referència de pujada del IPC dels darrers 4 anys, 
de l’any 2012 fins a l’any 2015. La darrera pujada de tarifes a l’Empresa Funerària, es va produir a l’any 
2011. I com vostès saben, el preu dels subministres que l’Empresa Funerària Municipal utilitza, sí que 
han anat pujant durant tots aquests anys. M’agradaria donar-los un parell de dades, simplement perquè 
puguem comparar els percentatges de pujada d’unes coses i d’unes altres, quant parlem per exemple de 
subministres, estam parlant de llum, aigua, gas, vigilància, neteja i jardineria, que han incrementat en 
aquests anys, en un total d’un 9%, els seus costs. Que l’Empresa Funerària Municipal òbviament ha 
hagut d’assumir. I també per un altre banda tenim un increment dels costos laborals, que és molt 
important, que suposa una pujada del 8% fins a l’any 2015. Aquest increment però dels costos laborals, 
perquè quedi clar i no hi hagi cap dubte, no té a veure amb un augment del personal, sinó amb una 
pujada dels factors externs, que tenen a veure amb els costos laborals, com per exemple la seguretat 
social. Com vostès saben, l’Empresa Funerària Municipal, té un dèficit històric, i en quant en el 
manteniment dels cementiris, vostès a demés en són conscients, ja que varen tenir en el cas del Partit 
Popular, la Gerència d’aquesta empresa, durant la passada legislatura. I són conscients d’aquest dèficit 
en quant en el manteniment de les nostres instal·lacions, de manera que el que nosaltres estam fent és 
exclusivament mitigar aquests augments de costos, que ens suposen tots aquests serveis que hem de 
donar, i tots els subministres que hem d’adquirir per donar un millor servei, i ens sorprèn de qualque 
manera aquesta oposició seva, perquè entenem que tant vostès com nosaltres, estam per la viabilitat 
econòmica de l’Empresa Funerària Municipal, que vull recordar que no percep ni un euro del 
Pressupost, no li costa ni un euro en el Pressupost municipal de l’Ajuntament de Palma, sinó més bé el 
contrari, perquè des de enguany, l’Empresa Funerària Municipal, aporta una quantitat econòmica en el 
Pressupost de l’Ajuntament. Mantenir els serveis funeraris com a públics, és una necessitat en la que 
entenem que tots hi hauríem d’estar d’acord. Moltes gràcies.” 
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Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 en contra (PP i C’s) 
 
“1.- Aprovar les tarifes de l’EFMSA corresponents a l’any 2017, remetent-les a la Junta General, 
si s’escau, per aprovar-les. 
 
2.- Publicar-les al BOIB”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots en contra (PP i 
C’s) 
 

TARIFES ANY 2017  

TARIFAS AÑO 2017  

(PREUS SENSE IVA)  

(PRECIOS SIN I.V.A.)  

SERVEIS FUNERARIS  

SERVICIOS FUNERARIOS  

DESCRIPCIÓ GENERAL DEL SERVEI D'ENFERETREMENT 2017 

DESCRIPCIÓN GENERAL DEL SERVICIO DE ENFERETRAMIENTO  

◊ ATENCIÓ TELEFÒNICA I COORDINACIÓ DEL SERVEI    
◊ ATENCIÓN TELEFÓNICA Y COORDINACIÓN DEL SERVICIO.  

◊ GESTIÓ ADMINISTRATIVA DE DOCUMENTS I PERMISOS       
 ◊ GESTIÓN ADMINISTRATIVA DE DOCUMENTOS Y PERMISOS.  

◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESSITATS I DESITJOS DE LA FAMÍLIA I INICIAR LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS 
SERVEIS SOL·LICITATS             
◊ ASESORAMIENTO SEGÚN NECESIDADES Y DESEOS DE LA FAMILIA E INICIAR LA CONTRATACIÓN DE TODOS 
LOS SERVICIOS SOLICITADOS. 

 

◊ GESTIÓ DE SOL·LICITUD D’ESQUELES, RECORDATORIS I ADORNAMENTS FLORALS  
◊ GESTIÓN DE SOLICITUD DE ESQUELAS, RECORDATORIOS Y ADORNOS FLORALES.  

◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI AMB SUDARI I TRANSPORT FINS AL TANATORI I (LLEVAT DE SERVEIS 
JUDICIALS) O TANATORI II (LLIURE ELECCIÓ) DINS EL TERME MUNICIPAL DE PALMA I ELS TERMES MUNICIPALS 
CONTIGUS.  
◊ RECOGIDA CON FURGÓN FUNERARIO CON SUDARIO Y TRANSPORTE HASTA EL TANATORIO I (EXCEPTO 
SERVICIOS JUDICIALES) O TANATORIO II (LIBRE ELECCIÓN) DENTRO DEL TÉRMINO MUNICIPAL DE PALMA Y LOS 
TÉRMINOS MUNICIPALES CONTIGUOS. 

 

◊ ARRANJAMENT, CONDICIONAMENT I COL·LOCACIÓ DEL CADÀVER DINS EL TAÜT  (INCLOU TREBALLS I 
MATERIALS NECESSARIS PER A AQUEST SERVEI)  
◊ PRESTACIÓN, ACONDICIONAMIENTO Y COLOCACIÓN DEL CADAVER DENTRO DEL FÉRETRO (INCLUYE 
TRABAJOS Y MATERIALES NECESARIOS PARA ESTE SERVICIO).  

◊ SUBMINISTRAMENT D’UN TAÜT SEGONS MODEL TRIAT  
◊ SUMINISTRO DE UN FÉRETRO SEGÚN MODELO ESCOGIDO.  

  

SERVEIS D'ENFERETRAMENT: 2017 

SERVICIOS DE ENFERETRAMIENTO:  

MOD. PÀRVUL BÀSIC (MODEL 2) 366,00 € 

MOD. PÁRVULO BÁSICO (MODELO 2)  

MOD. PÀRVUL LUXE (MODEL 2A) 606,30 € 

MOD. PÁRVULO LUJO (MODELO 2A)  
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MOD. BÀSIC 11 (MODEL 11) (INCINERACIÓ O INHUMACIÓ) 584,80 € 

MOD. BÁSICO 11 (MODELO 11) (INCINERACIÓN O INHUMACIÓN)  

MOD. BÀSIC ESPECIAL (MODEL12) 1.030,60 € 

MOD. BÁSICO ESPECIAL (MODELO 12)  

MOD. ESPECIAL MALLORQUÍ (MODEL 10) 1.530,40 € 

MOD. ESPECIAL MALLORQUIN (MODELO 10)  

MOD. CAIXA (MODEL 13A) 1.324,80 € 

MOD. CAJA (MODELO 13A)  

MOD. CAIXA (MODEL 13B) 1.324,80 € 

MOD. CAJA (MODELO 13B)  

MOD. CAIXA (MODEL 13C) 1.324,80 € 

MOD. CAJA (MODELO 13C)  

MOD. CAIXA INCINERACIÓ (MODEL 15D) 1.168,10 € 

MOD. CAJA INCINERACIÓN (MODELO 15D)  

MOD. CAIXA (MODEL 16E) 1.530,40 € 

MOD. CAJA (MODELO 16E)  

MOD. CAIXA INCINERACIÓ (MODEL 16) 1.530,40 € 

MOD. CAJA INCINERACIÓN (MODELO 16)  

MOD. CAIXA  (MODEL 17A) 2.139,20 € 

MOD. CAJA (MODELO 17A)  

MOD. CAIXA (MODEL 17) 2.139,20 € 

MOD. CAJA (MODELO 17)  

MOD. CAIXA (MODEL 20) KENNEDY 3.628,00 € 

MOD. CAJA (MODELO 20) KENNEDY  

MOD. CAIXA (MODEL 20A) AMBASSADOR ELEGANCE 3.628,00 € 

MOD. CAJA (MODELO 20A) AMBASSADOR ELEGANCE  

MOD. TRASLLAT QUADRADA (MODEL 21) 2.137,50 € 

MOD. TRASLADO CUADRADA (MODELO 21)  

MOD. TRASLLAT PÀRVUL 1.265,20 € 

MOD. TRASLADO PÁRVULO  

MOD. TRASLLAT OVALADA (MODEL 22) 2.541,60 € 

MOD. TRASLADO OVALADA (MODELO 22)  

* A PARTIR DEL MODEL 16 EL SERVEI INCLOU UN SERVEI DE BAR I UN LLIBRE DE SIGNATURES CORTESIA DE 
L’EFM  

* A PARTIR DEL MODELO 16 EL SERVICIO INCLUYE UN SERVICIO DE BAR Y UN LIBRO DE FIRMAS CORTESIA DE 
LA EFM  

  

SERVEIS  ESPECIALS 2017 

SERVICIOS  ESPECIALES  

EL SERVEI INCLOU:  

EL SERVICIO INCLUYE:  

◊ RECOLLIDA I TRANSPORT AL TANATORI I O II   

◊ RECOGIDA Y TRANSPORTE AL TANATORIO I O II.   

◊ CAIXA ESPECIAL PER AL SERVEI DETERMINAT  

◊ CAJA ESPECIAL PARA EL SERVICIO DETERMINADO  

RECOLLIDA DE MEMBRE 107,70 € 

RECOGIDA MIEMBRO  

RECOLLIDA DE FETUS 107,70 € 

RECOGIDA FETO  
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RECOLLIDA DE CADÀVER 124,80 € 

RECOGIDA CADAVER  

RECOLLIDA JUDICIAL (PARTIT JUDICIAL DE PALMA) 142,20 € 

RECOGIDA JUDICIAL (PARTIDO JUDICIAL DE PALMA)  

ENFERETRAMENT 122,40 € 

ENFERETRAMIENTO  

TRASLLAT A L’I.M.L. I POSTERIOR PRESTACIÓ 64,70 € 

TRASLADO AL I.M.L. Y POSTERIOR PRESTACIÓN  

CONDICIONAMENT BÀSIC 204,00 € 

ACONDICIONAMIENTO BÁSICO  

  

SERVEI TRANSPORT 2017 

SERVICIO TRANSPORTE  

ENTREGA DE DOCUMENTACIÓ ESPECÍFICA 10,00 € 

ENTREGA DE DOCUMENTACIÓN ESPECÍFICA  

ENTREGA D’URNA AL TRANSPORTISTA 20,60 € 

ENTREGA DE URNA AL TRANSPORTISTA  

ENTREGA DE CENDRES A DOMICILI DE PALMA O MARRATXÍ 30,00 € 

ENTREGA DE CENIZAS A DOMICILIO DE PALMA O MARRATXI  

ENTREGA DE CENDRES A DOMICILI (NI PALMA NI MARRATXÍ) 50,00 € 

ENTREGA DE CENIZAS A DOMICILIO (NO PALMA NI MARRATXI)  

FURGÓ AUXILIAR FUNERÀRIA  85,60 € 

FURGÓN AUXILIAR FUNERARIA  

COTXE TRASLLAT FORN CREMATORI 32,80 € 

COCHE TRASLADO HORNO CREMATORIO  

COTXE FÚNEBRE INTERIOR  32,80 € 

COCHE FÚNEBRE INTERIOR  

COTXE INHUMACIÓ DE CENDRES 20,80 € 

COCHE INHUMACIÓN DE CENIZAS  

COTXE ENTREGA DE FLORS DINS PALMA 51,00 € 

COCHE ENTREGA DE FLORES DENTRO DE PALMA  

COTXE FÚNEBRE EXTERIOR  126,30 € 

COCHE FÚNEBRE EXTERIOR  

  

QUILOMETRATGES 2017 

KILOMETRAJES:  

SERV.- (MENYS DE 20 km) (ESPORLES, MARRATXÍ, PUIGPUNYENT, SANTA EUGÈNIA, SANTA MARIA, 
VALLDEMOSSA) 83,10 € 

SERV.- (MENOS 20 KM) (ESPORLES, MARRATXÍ, PUIGPUNYENT, STA. EUGENIA, STA. MARÍA, VALLDEMOSSA).  

SERV. DE 20 A 24 km (ALARÓ, ALGAIDA, CALVIÀ, CONSELL) 99,70 € 

SERV. DE 20 A 24 KM. (ALARÓ, ALGAIDA, CALVIÀ, CONSELL).  

SERV. DE 25 A 29 km (ANDRATX, BANYALBUFAR, DEIÀ, INCA, 120,10 € 

LLOSETA, LLUCMAJOR, MONTUÏRI, PINA, SENCELLES)  

SERV. DE 25 A 29 KM.(ANDRATX, BANYALBUFAR, DEIÀ, INCA, LLOSETA, LLUCMAJOR, MONTUÏRI, PINA, 
SENCELLES).    

SERV. DE 30 A 34 km (COSTITX, LLORET, MANACOR,  142,00 € 

L'ARRACÓ, SINEU, SÓLLER)  

SERV. DE 30 A 34 KM (COSTITX, LLORET, MANACOR, S'ARRACÓ, SINEU, SÓLLER).  

SERV. DE 35 A 39 km (CAMPANET, CAMPOS,  159,90 € 
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PORRERES, SANT JOAN)  

SERV. DE 35 A 39 KM. (CAMPANET, CAMPOS, PORRERES, SAN JOAN).  

SERV. DE 40 A 44 km (LLUBÍ, LA POBLA, VILAFRANCA) 181,30 € 

SERV. DE 40 A 44 KM. (LLUBÍ, SA POBLA, VILAFRANCA)  

SERV. DE 45 A 49 km (ARIANY, MURO, PETRA, LES SALINES) 200,80 € 

SERV. DE 45 A 49 KM. (ARIANY, MURO, PETRA, SES SALINES)  

SERV. DE 50 A 54 km (ALCÚDIA, L'ALQUERIA, FELANITX, 222,80 € 

MANACOR, POLLENÇA, SANTA MARGALIDA, SANTANYÍ)  

SERV. DE 50 A 54 KM. (ALCÚDIA, ALQUERIA, FELANITX, MANACOR, POLLENÇA, STA. MARGARITA, SANTANYÍ)  

SERV. DE 55 A 59 km   (CAN PICAFORT) 242,80 € 

SERV. DE 55 A 59 KM.   (C'AN PICAFORT)  

SERV. DE 60 A 64 km   (CALONGE, SANT LLORENÇ) 261,90 € 

SERV. DE 60 A 64 KM.   (CANONGE, SANT LLORENÇ)  

SERV. DE 65 A 69 km   (SON SERVERA) 282,50 € 

SERV. DE 65 A 69 KM.   (SON SERVERA)  

SERV. DE 70 A 74 km   (ARTÀ) 303,90 € 

SERV. DE 70 A 74 KM.   (ARTÀ)  

SERV. DE 75 A 79 km   (CAPDEPERA) 324,80 € 

SERV. DE 75 A 79 KM.   (CAPDEPERA)  

  

SERVEIS SUPLETORIS  2017 

SERVICIOS SUPLETORIOS   

RECEPCIÓ DE DIFUNTS           48,00 €  

RECEPCIÓN DE DIFUNTOS  

CUSTÒDIA DE CADÀVERS           28,80 €  

CUSTODIA DE CADÁVERES  

A DIPÒSIT O CAMBRA FRIGORÍFICA, PER DIA O FRACCIÓ DE 3 HORES  

EN DEPOSITO O CÁMARA FRIGORÍFICA, POR DÍA O FRACCIÓN DE 3 HORAS  

CUSTÒDIA DE CENDRES (A PARTIR DE LES PRIMERES 48 h)             2,10 €  

PER DIA O FRACCIÓ  

CUSTODIA CENIZAS (A PARTIR DE LAS PRIMERAS 48H) POR DÍA O FRACCIÓN.  

CUSTÒDIA DE FLORS 10,20 € 

CUSTODIA DE FLORES  

COL·LOCACIÓ DE DIFUNT A LA SALA DE VETLA 31,20 € 

COLOCACIÓN DIFUNTO EN VELATORIO  

SALA DE VETLA - 1 TORN 193,70 € 

VELATORIO - 1 TURNO  

SALA DE VETLA 24 h 388,40 € 

VELATORIO 24 H.  

SALA DE VETLA MAGNO 1 TORN (TANATORI II) 376,10 € 

VELATORIO MAGNO 1 TURNO (TANATORIO II)  

SALA DE VETLA MAGNO 24 HORES (TANATORI II) 750,10 € 

VELATORIO MAGNO 24 HORAS (TANATORIO II)  

SERVEIS ADDICIONALS PER VETLLA NOCTURNA 201,00 € 

SERVICIO ADICIONAL POR VELATORIO NOCTURNO  

CAPELLA CENTRAL CEMENTERI PER A CERIMÒNIES 210,10 € 

CAPILLA CENTRAL CEMENTERIO PARA CEREMONIAS  

RESERVA NO EXECUTADA 60,00 € 

RESERVA NO EJECUTADA  
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SALA DE CERIMÒNIES AMB EL DIFUNT 122,00 € 

SALA CEREMONIAS CON EL DIFUNTO  

SALA DE CERIMÒNIES AMB LES CENDRES 78,00 € 

SALA CEREMONIAS CON LAS CENIZAS  

MUNTAR I DESMUNTAR LA CAPELLA ARDENT 40,80 € 

MONTAR Y DESMONTAR CAPILLA ARDIENTE  

SERVEI RELIGIÓS 21,30 € 

SERVICIO RELIGIOSO  

LLIBRE DE SIGNATURES CARTONÉ 23,10 € 

LIBRO FIRMAS "CARTONE"  

LLIBRE DE SIGNATURES RÚSTICA 9,50 € 

LIBRO FIRMAS RÚSTICA  

SALA DE TANATOPRÀXIA PRESTACIÓ 167,70 € 

SALA TANATOPRAXIA PRESTACIÓN  

SALA DE TANATOPRÀXIA PER A EMBALSAMAMENT 198,90 € 

SALA DE TANATOPRAXIA PARA EMBALSAMAMIENTO  

SALA TANATOPRÀXIA BON SOSEC PRESTACIÓ 70,00 € 

SALA TANATOPRÁXIA BON SOSEC PRESTACIÓN  

SALA TANATOPRÀXIA BON SOSEC EMBALSAMAMENT 100,00 € 

SALA TANATOPRÁXIA BON SOSEC EMBALSAMAMIENTO  

TANATOESTÈTICA 74,30 € 

TANATOESTÉTICA  

TANATOPLÀSTIA  75,00 € / hora 

TANATOPLASTIA  

CONSERVACIÓ TRANSITÒRIA AMB MILLORA ESTÈTICA 153,00 € 

CONSERVACION TRANSITORIA CON MEJORA ESTÉTICA  

EXTRACCIÓ DE MARCAPASSOS 102,00 € 

EXTRACCIÓN DE MARCAPASOS  

MATERIAL DE PROTECCIÓ (EPIS) 20,60 € 

MATERIAL DE PROTECCIÓN (E.P.Y.S.)  

LÍQUIDS ESPECÍFICS TANATOPRÀXIA 21,00 € 

LÍQUIDOS ESPECÍFICOS TANATOPRAXIA  

TANATOPRACTOR 200,00 € 

TANATOPRACTOR  

MORTALLA 12,60 € 

MORTAJA  

SUDARI RECOLLIDA REFORÇAT 56,00 € 

SUDARIO RECOGIDA REFORZADO  

SUDARI RECOLLIDA  5,10 € 

SUDARIO RECOGIDA  

PECES DE ROBA S/P 

PIEZAS DE ROPA  

MANIPULACIÓ DE CENDRES 20,40 € 

MANIPULACIÓN DE CENIZAS  

MORTALLA MARE DE DÉU DEL CARME O SANT JOSEP 91,80 € 

MORTAJA VIRGEN DEL CARMEN O SAN JOSÉ  

KIT CONDICIONAMENT ADULT 91,80 € 

KIT ACONDICIONAMIENTO ADULTO  

KIT CONDICIONAMENT PÀRVUL 40,80 € 
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KIT ACONDICIONAMIENTO PARVULO  

BOSSA BIODEGRADACIÓ 150 g  24,50 € 

BOLSA BIODEGRADACIÓN 150 GRS.  

GESTIÓ DE RESIDUS 30,60 € 

GESTIÓN DE RESIDUOS  

ROSARI 3,70 € 

ROSARIO  

CRIST DE MÀ 3,70 € 

CRISTO DE MANO  

ROSA VERMELLA/ BLANCA 3,70 € 

ROSA ROJA/BLANCA  

FOLRE PER A TRASLLATS (NO ZINC) 202,00 € 

FORRO PARA TRASLADOS (NO ZINC)  

ACOMPANYAMENT MUSICAL TIPUS A 1 intèrpret 160,00 € 

ACOMPAÑAMIENTO MUSICAL TIPO A 1 intérprete  

ACOMPANYAMENT MUSICAL TIPUS B 2 intèrpret 319,80 € 

ACOMPAÑAMIENTO MUSICAL TIPO B 2 intérprete  

SERVEI BÀSIC DE CARRETÓ-BAR A LA SALA DE VETLLA 55,70 € 

SERVICIO BÁSICO DE CARRITO-BAR EN EL VELATORIO  

SERVEI DE CARRETÓ-BAR A LA SALA DE VETLLA OPCIÓ 2 56,90 € 

SERVICIO DE CARRITO-BAR EN EL VELATORIO OPCIÓN 2  

SERVEI DE CARRETÓ-BAR A LA SALA DE VETLLA OPCIÓ 3 96,90 € 

SERVICIO DE CARRITO-BAR EN EL VELATORIO OPCIÓN 3  

ESQUELES EN PREMSA S/P 

ESQUELAS EN PRENSA  

  

TRAMITACIONS ADMINISTRATIVES 2017 

TRAMITACIONES ADMINISTRATIVAS  

TRAMITACIÓ DE DOCUMENTS (PALMA, BUNYOLA, MARRATXÍ I PUIGPUNYENT) 132,00 € 

TRAMITACIÓN DE DOCUMENTOS (PALMA, BUNYOLA, MARRATXI I PUIGPUNYENT)  

TRAMITACIÓ DOCUMENTS (RESTA DE TERMES) 174,80 € 

TRAMITACIÓN DOCUMENTOS (RESTO DE TÉRMINOS)  

TRAMITACIÓ DOCUMENTS INTERNACIONAL 174,80 € 

TRAMITACIÓN DOCUMENTOS INTERNACIONAL  

OBERTURA D’EXPEDIENT (SERVEIS SENSE TRAMITACIÓ EFM) 122,40 € 

APERTURA DE EXPEDIENTE (SERVICIOS SIN TRAMITACIÓN EFM)  

OBERTURA D’EXPEDIENT (SERVEIS MEMBRES, CENDRES I FETUS SENSE TRAMITACIÓ EFM) 40,80 € 

APERTURA DE EXPEDIENTE (SERV. MIEMBROS, CENIZAS Y FETO SIN TRAMITACIÓN EFM)  

GESTIÓ DEL SERVEI 61,20 € 

GESTIÓN DEL SERVICIO  

TRAMITACIÓ POSTMORTEM (VIUDETAT, ORFANDAT…) 40,00 € 

TRAMITACIÓN POST-MORTEM (VIUDEDAD, ORFANDAD,….)  

TRAMITACIÓ ADDICIONAL (DUR PARTIDES AL CONSOLAT, SOL·LICITAR NOVES PARTIDES, DUR PARTIDES A 
POSTIL·LAR) 21,00 € 

TRAMITACIÓN ADICIONAL (LLEVAR PARTIDAS AL CONSULADO, SOLICITAR NUEVAS PARTIDAS, LLEVAR 
PARTIDAS A APOSTILLAR)  

TRAMITACIÓ DE COBERTURA D’ASSEGURANCES 11,20 € 

TRAMITACIÓN DE COBERTURA DE SEGUROS  
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TRAMITACIÓ DE DOCUMENTS (PALMA) SENSE CERT. MÈDIC 178,50 € 

TRAMITACIÓN DE DOCUMENTOS (PALMA) SIN CERT. MÉDICO  

TRAMITACIÓ DOCUMENTS (FORA DEL TERME) SENSE CERT. MÈDIC 221,30 € 

TRAMITACIÓN DOCUMENTOS (FUERA DEL TÉRMINO) SIN CERT. MÉDICO  

SERVEIS FORA D’HORARI (SEGONS DISPONIBILITAT DE L’EFM) ES FACTURARAN AMB EL PREU/ HORA 
MITJANA D’OPERARI SEGONS FRANJA HORÀRIA, DESPRÉS DE PETICIÓ I ACCEPTACIÓ DE L’INTERESSAT   

SERVICIOS FUERA DE HORARIO (SEGÚN DISPONIBILIDAD DE LA EFM) SE FACTURARÁN CON EL PRECIO/HORA 
MEDIA DE OPERARIO SEGÚN FRANJA HORARIA, PREVIA PETICIÓN Y ACEPTACIÓN DEL INTERESADO.   

SERVEIS TRASLLATS 2017 

SERVICIOS TRASLADOS  

CAIXA D’EMBALATGE 413,80 € 

CAJA DE EMBALAJE  

SERVEI DE TRAMITACIÓ INTERNACIONAL S/P 

SERVICIO TRAMITACIÓN INTERNACIONAL  

◊ ASSISTÈNCIA PERSONALITZADA (VIA TELEFÒNICA O PRESENCIAL) A QUALSEVOL LLOC DE L’ILLA (ANGLÈS I 
ALEMANY) I ENTREGA DE CENDRES A DOMICILI.  

◊ ASISTENCIA PERSONALIZADA (VIA TELEFÓNICA O PRESENCIAL) EN CUALQUIER LUGAR DE LA ISLA (EN INGLÉS 
Y ALEMÁN) Y ENTREGA DE CENIZAS A DOMICILIO.  

◊ ORGANITZACIÓ D’ESDEVENIMENTS I ACTES  

◊ ORGANIZACIÓN DE EVENTOS Y ACTOS.  

AJUDANT METGE EMBALSAMADOR 61,20 € 

AYUDANTE MÉDICO EMBALSAMADOR  

  

SERVEIS D’INCINERACIÓ 2017 

SERVICIOS DE INCINERACIÓN  

SERV. INCINERACIÓ CADÀVER + URNA (MODEL 1 O MODEL 2) 505,10 € 

SERV. INCINERACIÓN CADAVER + URNA (MODEL 1 O MODEL 2)  

SERV. INCINERACIÓ RESTES 229,80 € 

SERV. INCINERACIÓN RESTOS  

SERV. INCINERACIÓ FETUS O MEMBRES 150,00 € 

SERV. INCINERACIÓN FETO O MIEMBROS  

En cas de restes procedents de mondes a partir de tres restes s'aplicarà un únic preu equivalent a incineració 
de cadàver  

En caso de restos procedentes de mondas a partir de tres restos se aplicará un único precio equivalente a 
incineración de cadaver.  

  

URNES 2017 

URNAS  

Inclou tractament i reducció de cendres  

Incluye tratamiento y reducción de cenizas  

MODEL 1 (BIO) 84,50 € 

MODELO 1 (BIO)  

MODEL 2 (SAMIA) 92,80 € 

MODELO 2 (SAMIA)  

MODEL 3 (VIDRE RECICLAT) 94,90 € 

MODELO 3 (VIDRIO RECICLADO)  

MODEL 4 (SICÍLIA) 115,70 € 

MODELO 4 (SICILIA)  

MODEL 5 (ARENA BLANCA) 126,10 € 
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MODELO 5 (ARENA BLANCA)  

MODEL 6 (ARENA) 142,80 € 

MODELO 6 (ARENA)  

MODEL 7 (METALL AMB CREU) 173,40 € 

MODELO 7 (METAL CON CRUZ)  

MODEL 7A (PÈTALS) 173,40 € 

MODELO 7A (PÉTALOS)  

MODEL 7B (MAREA) 173,40 € 

MODELO 7B (MAREA)  

MODEL 8 (ALABASTRE) 179,70 € 

MODELO 8 (ALABASTRO)  

MODEL 9 (QUADRADA FUSTA) 223,40 € 

MODELO 9 (CUADRADA MADERA)  

MODEL 9A (SAVANAH FUSTA) 223,40 € 

MODELO 9A (SAVANAH MADERA)  

MODEL 10 (LLAUTÓ FOSC) 255,00 € 

MODELO 10 (LATÓN OSCURO)  

MODEL 11 (LLAUTÓ AMB NACRE) 280,50 € 

MODELO 11 (LATÓN CON NACAR)  

MODEL 12 (MARBRE) 295,80 € 

MODELO 12 (MÁRMOL)  

MODEL 13 (COFRE FUSTA JOIER) 326,40 € 

MODELO 13 (COFRE MADERA JOYERO)  

MODEL 14 (SEGONS CATÀLEG PEDRA DE SANTANYÍ) 357,00 € 

MODELO 14 (SEGÚN CATÁLOGO PIEDRA DE SANTANYÍ)  

MODEL 14 (SEGONS CATÀLEG VIDRE ARTESANAL ) 357,00 € 

MODELO 14 (SEGÚN CATÁLOGO VIDRIO ARTESANAL)  

MODEL 15 (COFRE FUSTA NOBLE) 413,00 € 

MODELO 15 (COFRE MADERA NOBLE)  

MODEL 16 (BRONZE) 459,00 € 

MODELO 16 (BRONCE)  

MODEL 17 ELEGANCE 1.122,00 € 

MODELO 17 (ELEGANCE)  

URNA PETITA 27,90 € 

URNA PEQUEÑA  

URNA PETITA BIO 76,50 € 

URNA PEQUEÑA BIO  

URNES ESPECIALS S/P 

URNAS ESPECIALES  

BOSSA PORTAURNES 15,50 € 

BOLSA PORTA-URNAS  

BOSSA PORTAMINIURNES 7,10 € 

BOLSA PORTA-MINI URNAS  

PLACA JARDÍ CENDRES SON VALENTÍ 23,50 € 

PLACA JARDIN CENIZAS SON VALENTI  

RELIQUIARIS JOIES S/P 

RELICARIOS JOYAS  

RELIQUIARIS MONUMENT S/P 

RELICARIOS MONUMENT  
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SERVEIS  INTEGRALS 2017 

SERVICIOS INTEGRALES  

SERVEI INTEGRAL INCINERACIÓ MEMBRE, FETUS O NADONS FINS A TRES MESOS ALS CEMENTERIS 
GESTIONATS PER L'EFM  

SERVICIO INTEGRAL INCINERACIÓN MIEMBRO, FETO O RECIEN NACIDOS HASTA TRES MESES EN LOS 
CEMENTERIOS GESTIONADOS POR LA EFM   

◊ ATENCIÓ TELEFÒNICA.  

◊ ATENCIÓN TELEFÓNICA.  

◊COORDINACIÓ DEL SERVEI PER L’EFMSA PER REALITZAR TOTS ELS TRÀMITS NECESSARIS  

◊COORDINACIÓN DEL SERVICIO POR LA EFM PARA REALIZAR TODOS LOS TRÁMITES NECESARIOS  

◊ TRAMITACIÓ DE DOCUMENTACIÓ O OBERTURA D’EXPEDIENT    

◊ TRAMITACIÓN DE DOCUMENTACIÓN O APERTURA DE EXPEDIENTE  

◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI DES DE QUALSEVOL CENTRE HOSPITALARI DEL TERME MUNICIPAL DE 
PALMA   

◊ RECOGIDA CON FURGÓN FUNERARIO DESDE CUALQUIER CENTRO HOSPITALARIO DEL TÉRMINO MUNICIPAL 
DE PALMA   

◊ TRASLLAT FINS AL TANATORI I  O TANATORI II.  

◊ TRASLADO HASTA EL TANATORIO I  O TANATORIO II.  

◊ COL·LOCACIÓ DINS CAIXA DEL MEMBRE O FETUS   

◊ COLOCACIÓN DENTRO DE LA CAJA DEL MIEMBRO O FETO  

◊ CAIXA FINS A 0,60 METRES  

◊ CAJA HASTA 0.60 METROS  

◊ INCINERACIÓ  

◊ INCINERACIÓN  

◊ BOSSA PORTAURNES  

◊ BOLSA PORTAURNAS  

◊ URNA PETITA  

◊ URNA PEQUEÑA  

◊ CUSTÒDIA O CAMBRA FINS A SIS DIES  

◊ CUSTODIA O CÁMARA HASTA SEIS DIAS  

◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR  

◊ COCHE FÚNEBRE INTERIOR  

◊ FURGÓ AUXILIAR CEMENTERIS  

◊ FURGÓN AUXILIAR CEMENTERIOS  
◊ OBERTURA I INHUMACIÓ EN QUALSEVOL UNITAT D’ENTERRAMENT EN CEMENTERIS GESTIONATS POR 
L’EFM.  

◊ APERTURA E INHUMACIÓN EN CUALQUIER UNIDAD DE ENTERRAMIENTO EN CEMENTERIOS GESTIONADOS 
POR LA EFM.  

◊ GESTIÓ DE RESIDUS  

◊ GESTIÓN DE RESIDUOS  

 2017 

 400,90 € 

  

*  EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES   

* EN CASO DE PROCEDER DE SERVICIO JUDICIAL QUEDAN EXCLUIDOS LOS GASTOS  

* EN CAS DE NO DISPOSAR D’UNITAT D’ENTERRAMENT PROPI, S’OFEREIX INHUMACIÓ AL MEMORIAL SON 
VALENTÍ  

* EN CASO DE NO DISPONER DE UNIDAD DE ENTERRAMIENTO PROPIO, SE OFRECE INHUMACIÓN EN EL 
MEMORIAL DE SON VALENTÍ.  
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* EN CAS DE NADONS NO HI ENTRA EL CERTIFICAT MÈDIC, NI TAXES  

* EN CASO DE BEBÉS NO ENTRA EL CERTIFICADO MÉDICO, NI LAS TASAS.  

  

SERVEI INTEGRAL D’INHUMACIÓ DE MEMBRE, FETUS O NADONS FINS A TRES MESOS ALS CEMENTERIS 
GESTIONATS PER EFM 2017 

SERVICIO INTEGRAL INHUMACIÓN MIEMBRO, FETO O RECIEN NACIDOS HASTA  TRES MESOS EN LOS 
CEMENTERIOS GESTIONADOS POR LA EFM  

◊ ATENCIÓ TELEFÒNICA.  

◊ ATENCIÓN TELEFÓNICA.  

◊COORDINACIÓ DEL SERVEI PER L’EFMSA PER REALITZAR TOTS ELS TRÀMITS NECESSARIS  

◊ COORDINACIÓN DEL SERVICIO POR LA EFM PARA REALIZAR TODOS LOS TRÁMITES NECESARIOS.  

◊ TRAMITACIÓ DE DOCUMENTACIÓ O OBERTURA D’EXPEDIENT  

◊ TRAMITACIÓN DE DOCUMENTACION O APERTURA DE EXPEDIENTE  

◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI DES DE QUALSEVOL CENTRE HOSPITALARI DEL TERME MUNICIPAL DE 
PALMA  

◊ RECOGIDA CON FURGÓN FUNERARIO DESDE CUALQUIER CENTRO HOSPITALARIO DEL TÉRMINO MUNICIPAL 
DE PALMA  

◊ TRASLLAT FINS AL TANATORI I  O TANATORI II  

◊ TRASLADO HASTA EL TANATORIO I O TANATORIO II.  

◊ COL·LOCACIÓ DINS CAIXA DEL MEMBRE O FETUS   

◊ COLOCACIÓN DENTRO DE LA CAJA DEL MIEMBRO O FETO.  

◊ CAIXA FINS A 0,60 METRES  

◊ CAJA HASTA 0,60 METROS  

◊ CUSTÒDIA O CAMBRA FINS A SIS DIES  

◊ CUSTODIA O CÁMARA HASTA SEIS DIAS.  

◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR   

◊ COCHE FÚNEBRE INTERIOR   

◊ FURGÓ AUXILIAR CEMENTERIS  

◊ FURGÓN AUXILIAR CEMENTERIOS  

◊ OBERTURA I INHUMACIÓ EN QUALSEVOL UNITAT D’ENTERRAMENT EN CEMENTERIS GESTIONATS PER L’EFM.  

◊ APERTURA E INHUMACIÓN EN CUALQUIER UNIDAD DE ENTERRAMIENTO EN CEMENTERIOS GESTIONADOS 
POR LA EFM  

◊ GESTIÓ DE RESIDUS  

◊ GESTÓN DE RESIDUOS  

 2017 

 300,90 € 

  

* EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL, QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES   

* EN CASO DE PROCEDER DE SERVICIO JUDICIAL QUEDAN EXCLUIDOS LOS GASTOS   

* EN CAS DE NADONS NO HI ENTRA EL CERTIFICAT MÈDIC, NI TAXES  

* EN CASO DE BEBÉS NO ENTRA EL CERTIFICADO MÉDICO, NI LAS TASAS.  

  

SERVEI INTEGRAL BÀSIC D’INHUMACIÓ ALS CEMENTERIS GESTIONATS PER l'EFM 2017 

SERVICIO INTEGRAL BÁSICO INHUMACIÓN EN LOS CEMENTERIOS GESTIONADOS POR LA EFM  

◊ ATENCIÓ TELEFÒNICA.  

◊ ATENCIÓN TELEFÓNICA.  

◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER L’EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS TRÀMITS NECESSARIS.  
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◊ COORDINACIÓN DEL SERVICIO POR LA EFM PARA REALIZAR TODOS LOS TRÁMITES NECESARIOS.  

◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN COP, LLICÈNCIA D'INHUMACIÓ EN EL LLOC DE 
DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS)  

◊ TRAMITACIÓN ADMINISTRATIVA (PARTIDAS DE DEFUNCIÓN UNA SOLA VEZ, LICENCIA DE INHUMACIÓN EN EL 
LUGAR DE DEFUNCIÓN, PERMISOS SANITARIOS)  

◊ TRAMITACIÓ POST MORTEM (VIUDETAT, ORFANDAT…)  

◊ TRAMITACIÓN POST MORTEM (VIUDEDAD, ORFANDAD,…)  

◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESSITATS I DESITJOS DE LA FAMÍLIA I INICIAR LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS 
SERVEIS SOL·LICITATS.    

◊ ASESORAMIENTO SEGÚN NECESIDADES Y DESEOS DE LA FAMILIA E INICIAR LA CONTRACTACIÓN DE TODOS 
LOS SERVICIOS SOLICITADOS.    

◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI I SUDARI DINS ELS TERMES DE PALMA, MARRATXÍ, BUNYOLA I 
PUIGPUNYENT.  

◊ RECOGIDA CON FURGÓN FUNERARIO Y SUDARIO DENTRO DEL TÉRMINO DE PALMA, MARRATXI, BUÑOLA Y 
PUIGPUNYENT.  

◊ TRASLLAT FINS AL TANATORI I  O TANATORI II.  

◊ TRASLADO HASTA EL TANATORIO I O TANATORIO II   

◊ SALA DE TANATOPRÀXIA  

◊ SALA DE TANATOPRÁXIA  

◊ ARRANJAMENT, CONDICIONAMENT I ATAÜTAMENT DEL CADÀVER ( INCLOU TREBALLS I MATERIALS 
NECESSARIS PER A AQUEST SERVEI).  

◊ PRESTACIÓN, ACONDICIONAMIENTO Y ENFERETRAMIENTO DEL CADAVER (INCLUYE TRABAJOS Y MATERIALES 
NECESARIOS PARA ESTE SERVICIO).  

◊ CAIXA MODEL 11 BÀSIC.  

◊ CAJA MODELO 11 BÁSICO.  

◊ CRIST DE MÀ O ROSARI O ROSA.  

◊ CRISTO DE MANO O ROSARIO O ROSA   

◊ CUSTÒDIA O CAMBRA FINS A TRES DIES  

◊ CUSTODIA O CÁMARA HASTA TRES DIAS.  

◊ COTXE FÚNEBRE EXTERIOR  

◊ COCHE FÚNEBRE EXTERIOR.  

◊ BOSSA BIODEGRADACIÓ  

◊ BOLSA BIODEGRADACIÓN.  

◊ SALA CERIMÒNIES  

◊ SALA CEREMONIAS.  

◊ SALA DE VETLA 1 TORN (7 H O FRACCIÓ) A PALMA O 24 HORES (O FRACCIÓ) EN EL TANATORI II  

◊ VELATORIO 1 TURNO (7H.O FRACCIÓN) EN PALMA O 24 HORAS (O FRACCIÓN) EN EL TANATORIO II  

◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR  

◊ COCHE FÚNEBRE INTERIOR  

◊ FURGÓ AUXILIAR CEMENTERIS.  

◊ FURGÓN AUXILIAR CEMENTERIOS  

◊ OBERTURA I INHUMACIÓ EN QUALSEVOL UNITAT D’ENTERRAMENT EN CEMENTERIS GESTIONATS PER L’EFM.  

◊ APERTURA E INHUMACIÓN EN CUALQUIER UNIDAD DE ENTERRAMIENTO EN CEMENTERIOS GESTIONADOS 
POR LA EFM.  

◊ CORONA A O PALMETA NÚM. 3.  

◊ CORONA A O PALMETA Nº 3  

◊  FINS A 10 ESQUELES MIDA A4 SENSE FOTOGRAFIA O FINS A 20 ESQUELES MIDA A5 SENSE FOTOGRAFIA (PER 
A RECOLLIR AL TANATORI).  

◊  HASTA 10 ESQUELAS TAMAÑO A4 SIN FOTOGRAFIA O HASTA 20 ESQUELAS TAMAÑO A5 SIN FOTOGRAFIA (A 
RECOGER EN EL TANATORIO)  

◊ GESTIÓ DE RESIDUS  
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◊ GESTIÓN DE RESIDUOS  

◊ CUSTÒDIA DE FLORS  

◊ CUSTODIA DE FLORES  

 2017 

(SERVEI AMB SALA DE VETLA) 1.571,50 € 

(SERVICIO CON VELATORIO)  

(SERVEI SENSE SALA DE VETLA) 1.387,20 € 

(SERVICIO SIN VELATORIO)  

* QUEDEN EXCLOSES LES TAXES SANITÀRIES, ELS CERTIFICATS MÈDICS I EL SERVEI RELIGIÓS.   

* QUEDAN EXCLUIDAS LAS TASAS SANITARIAS, CERTIFICADOS MÉDICOS Y SERVICIO RELIGIOSO.   

* EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES QUE PERTOQUIN (SUDARI 
REFORÇAT I EPIS).  

*  EN CASO DE PROCEDER DE SERVICIO JUDICIAL QUEDAN EXCLUIDOS LOS GASTOS QUE CORRESPONDAN 
(SUDARIO REFORZADO Y E.P.Y.S.)  

* EN CAS DE REALITZAR LA RECOLLIDA A UN ALTRE TERME MUNICIPAL ES FACTURARÀ EL QUILOMETRATGE.  

*  EN CASO DE REALIZAR LA RECOGIDA EN OTRO TÉRMINO MUNICIPAL SE FACTURARÁ EL KILOMETRAJE  

  

SERVEI INTEGRAL SUPERIOR INHUMACIÓ CEMENTERIS GESTIONATS PER L’EFM  

SERVICIO INTEGRAL SUPERIOR INHUMACIÓN CEMENTERIOS GESTIONADOS POR LA EFM  

         ◊ ATENCIÓ TELEFÒNICA  
         ◊ ATENCIÓN TELEFÓNICA  

         ◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER L’EFMSA I REALITZACIÓ DE TOTS ELS TRÀMITS NECESSARIS.  

         ◊ CORDINACIÓN DEL SERVICIO DE LA EFM Y REALIZACIÓN DE TODOS LOS TRÁMITES NECESARIOS  

         ◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UNA VEGADA), LLICÈNCIA INHUMACIÓ 
DEL LLOC DE DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS, AMB CERTIFICAT MÈDIC DE DEFUNCIÓ, TRAMITACIÓ POST 
MORTEM (VIDUÏTAT, ORFANDAT…).  

         ◊ TRAMITACIÓN ADMINISTRATIVA  ( PARTIDAS DE DEFUNCIÓN UNA SOLA VEZ) LICENCIA 
INHUMACIÓN DEL LUGAR DE DEFUNCIÓN, PERMISOS SANITARIOS CON CERTIFICADO MÉDICO DE DEFUNCIÓN, 
TRAMITACIÓN POST MORTEM (VIUDEDAD, ORFANDAT...)  

         ◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESSITATS I DESITJOS DE LA FAMÍLIA I INICIAR LA CONTRACTACIÓ DE 
TOTS ELS SERVEIS SOL·LICITATS.  

         ◊ ASESORAMIENTO SEGÚN NECESIDADES Y DESEOS DE LA FAMILIA E INICIAR LA CONTRATACIÓN DE 
TODOS LOS SERVICIOS SOLICITADOS.  

         ◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI I SUDARIO DES DE QUALSEVOL LLOC DE LA ILLA.  
         ◊ RECOGIDA CON FURGÓN FUNERARIO Y SUDARIO DESDE CUALQUIER LUGAR DE LA ISLA.  

         ◊ TRASLLAT FINS AL TANATORI I O TANATORI II.  

         ◊ TRASLADO HASTA EL TANATORIO I O TANATORIO II  

         ◊ ARRANJAMENT, CONDICIONAMENT I ENFERETRAMENT DEL CADÀVER (INCLOSOS TREBALLS I 
MATERIALS NECESSARIS PER A AQUEST SERVEI)  

         ◊ PRESTACIÓN, ACONDICIONAMIENTO Y ENFERETRAMIENTO DEL CADAVER (INCLUIDOS TRABAJOS Y 
MATERIALES NECESARIOS PARA ESTE SERVICIO)  

         ◊ MODEL CAIXA FINS A E  
         ◊ MODELO CAJA HASTA E  

         ◊ CUSTÒDIA O CAMERA FINS A 3 DIES  

         ◊ CUSTODIA O CÁMARA HASTA 3 DIAS  

         ◊ COTXE FÚNEBRE EXTERIOR  
         ◊ COCHE FUNEBRE EXTERIOR  

         ◊ SALA DE VETLLA UN TORN (7 HORES O FRACCIÓ) A PALMA   

         ◊ VELATORIO UN TURNO (7 HORAS O FRACCIÓN) EN PALMA  

         ◊ SERVEI DE TANATOESTÉTICA BÀSICA.  
         ◊ SERVICIO DE TANATOESTÉTICA BÁSICA  

         ◊ CRIST DE MÀ O ROSARI O ROSA.  

         ◊ CRISTO DE MANO, ROSARIO O ROSA  

         ◊ SALA DE CERIMÒNIES.  
         ◊ SALA DE CEREMONIAS  
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         ◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR  

         ◊ COCHE FUNERBRE INTERIOR  

         ◊ BORSA BIODEGRADACIÓ  
         ◊ BOLSA BIODEGRADACIÓN  

         ◊ OBERTURA I INHUMACIÓ EN SEPULTURA EN ELS CEMENTIRIS GESTIONATS PER L’EFM  

         ◊ APERTURA E INHUMACION EN SEPULTURA EN LOS CEMENTERIOS GESTIONADOS POR LA EFM  

         ◊ CORONA C  
         ◊ CORONA C  

         ◊ CENTRO NÚM. 3  

         ◊ CENTRO NÚM. 3  

         ◊ FINS A 100 RECORDATORIS I LLIURAMENT   
         ◊ HASTA 100 RECORDATORIO Y ENTREGA  

         ◊ SERVEI MUSICAL A.  

         ◊ SERVICIO MUSICAL A  

         ◊ GESTIÓ DE RESIDUS  
         ◊ GESTIÓN DE RESIDUOS  

         ◊ CUSTODIA DE FLORS  

         ◊ CUSTODIA DE FLORES  

         ◊ SERVEI BAR SÓN VALENTÍ OPCIÓ 3  
         ◊ SERVICIO DE BAR SON VALENTÍ OPCIÓN 3  

         ◊ LLIBRE SIGNATURES RÚSTICA  

         ◊ LIBRO FIRMAS RUSTICA  

         ◊ SERVEI NÚM. 5 ESPECIAL RECOLLIDES  
         ◊ SERVICIO Nº 5 ESPECIAL RECOGIDAS  

         ◊ SALA TANATOPRÀXIA  

         ◊ SALA TANATOPRÁXIA  

         ◊ ELEMENTS DE SEGURETAT ALTURA  
         ◊ ELEMENTOS DE SEGURIDAD EN ALTURA  

         ◊ ESQUELA PREMSA   

         ◊ ESQUELA PRENSA   

         ◊ COTXE ACOMPANYAMENT DE 4 PLACES FINS A 2 HORES  
         ◊ COCHE ACOMPAÑAMIENTO DE 4 PLAZAS HASTA 2 HORAS  

         ◊ FURGÓ AUXILIAR DE CEMENTIRIS  

         ◊ FURGÓN AUXILIAR DE CEMENTERIOS  

  

* QUEDEN EXCLOSES LES TAXES SANITÀRIES, CERTIFICAT MÈDIC I SERVEI RELIGIÓS  

* EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL, QUEDEN EXCLOSOS LES DESPESES  

QUE CORRESPONGUIN (SUDARIO REFORÇAT I EPIS)  

* QUEDAN EXCLUIDAS LAS TASAS SANITARIAS, CERTIFICADO MÉDICO Y SERVICIO RELIGIOSO.  

* EN CASO DE PROCEDER DE SERVICIO JUDICIAL, QUEDAN EXCLUIDOS LOS GASTOS QUE CORRESPONDAN   

(SUDARIO REFORZADO Y EPYS)  

PREU AMB ESQUELA 3.401,39 € 

PRECIO CON ESQUELA  
 

PREU SENSE ESQUELA 2.911,39 € 

PRECIO SIN ESQUELA  

  

SERVEI INTEGRAL BÀSIC D’INCINERACIÓ ALS CEMENTERIS GESTIONATS PER l'EFM 2017 

SERVICIO INTEGRAL BÁSICO INCINERACIÓN EN LOS CEMENTERIOS GESTIONADOS POR LA EFM  

◊ ATENCIÓ TELEFÒNICA.  

◊ ATENCIÓN TELEFÓNICA.  

◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER PART DE L’EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS TRÀMITS NECESSARIS.  

◊ COORDINACIÓN DEL SERVICIO POR LA EFM PARA REALIZAR TODOS LOS TRÁMITES NECESARIOS.  

◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN COP, LLICÈNCIA D'INHUMACIÓ EN EL LLOC DE 
DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS)  



 

- 34 - 

◊ TRAMITACIÓN ADMINISTRATIVA (PARTIDAS DE DEFUNCIÓN UNA SOLA VEZ, LICENCIA DE INHUMACIÓN EN EL 
LUGAR DE DEFUNCIÓN, PERMISOS SANITARIOS)  

◊ TRAMITACIÓ POST MORTEM (VIUDETAT, ORFANDAT…).  

◊ TRAMITACIÓN POST MORTEM (VIUDEDAD, ORFANDAD,…)  

◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESSITATS I DESITJOS DE LA FAMÍLIA I INICIAR LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS 
SERVEIS SOL·LICITATS.    

◊ ASESORAMIENTO SEGÚN NECESIDADES Y DESEOS DE LA FAMILIA E INICIAR LA CONTRATACIÓN DE TODOS 
LOS SERVICIOS SOLICITADOS.    

◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI I SUDARI DINS EL TERME DE PALMA, MARRATXÍ, BUNYOLA I 
PUIGPUNYENT.  

◊ RECOGIDA CON FURGÓN FUNERARIO Y SUDARIO DENTRO DEL TÉRMINO DE PALMA, MARRATXI, BUÑOLA Y 
PUIGPUNYENT.  

◊ TRASLLAT FINS AL TANATORI I  O TANATORI II (LLIURE ELECCIÓ).  

◊ TRASLADO HASTA EL TANATORIO I  O TANATORIO II (LIBRE ELECCIÓN).  

◊ SALA DE TANATOPRÀXIA.  

◊ SALA DE TANATOPRAXIA  

◊ ARRANJAMENT, CONDICIONAMENT I ATAÜTAMENT DEL CADÀVER (INCLOU TREBALLS I MATERIALS 
NECESSARIS PER A AQUEST SERVEI).  

◊ PRESTACIÓN,  ACONDICIONAMIENTO Y ENFERETRAMIENTO DEL CADAVER (INCLUYE TRABAJOS Y 
MATERIALES NECESARIOS PARA ESTE SERVICIO).  

◊ CAIXA MODEL 11D BÀSIC (CAIXA ECOLÒGICA).  

◊ CAJA MODELO 11D BÁSICO. (CAJA ECOLÓGICA)  

◊ CRIST DE MÀ O ROSARI O ROSA.  

◊ CRISTO DE MANO O ROSARIO O ROSA   

◊ CUSTÒDIA O CAMBRA FINS A TRES DIES.  

◊ CUSTODIA O CÁMARA HASTA  TRES DIAS  

◊ URNA MODEL I O II (SEGONS CATÀLEG D’EFM).  

◊ URNA MODELO I O II (SEGÚN CATÁLOGO DE LA EFM).  

◊ BOSSA PORTAURNES  

◊ BOLSA PORTAURNAS  

◊ COTXE FÚNEBRE EXTERIOR.  

◊ COCHE FÚNEBRE EXTERIOR.  

◊ SALA DE VETLA 1 TORN (7 H O FRACCIÓ) A PALMA O 24 HORES (O FRACCIÓ) AL TANATORI II  

◊ VELATORIO 1 TURNO (7H.O FRACCIÓN) EN PALMA O 24 HORAS (O FRACCIÓN) EN EL TANATORIO II  

◊ SALA DE CERIMÒNIES.  

◊ SALA CEREMONIAS.  

◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR.  

◊ COCHE FÚNEBRE INTERIOR  

◊ FURGÓ AUXILIAR CEMENTERIS.  

◊ FURGÓN AUXILIAR CEMENTERIOS  

◊ OBERTURA I INHUMACIÓ EN QUALSEVOL UNITAT D’ENTERRAMENT EN CEMENTERIS GESTIONATS PER L’EFM.  

◊ APERTURA E INHUMACIÓN EN CUALQUIER UNIDAD DE ENTERRAMIENTO EN CEMENTERIOS GESTIONADOS 
POR LA EFM.  

◊ CORONA A O PALMETA NÚM. 3  

◊ CORONA A O PALMETA Nº 3  

◊  FINS A 10 ESQUELES MIDA A4 SENSE FOTOGRAFIA O FINS A 20 ESQUELES MIDA A5 SENSE FOTOGRAFIA.  

 ◊  HASTA 10 ESQUELAS TAMAÑO A4 SIN FOTOGRAFIA O HASTA  20 ESQUELAS TAMAÑO A5 SIN FOTOGRAFIA  

◊ GESTIÓ DE RESIDUS.  

◊ GESTIÓN DE RESIDUOS  

◊ CUSTÒDIA DE FLORS.  

◊ CUSTODIA DE FLORES  
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 2017 

(SERVEI AMB SALA DE VETLA) 1.734,70 € 

SERVICIO CON VELATORIO  

(SERVEI SENSE SALA DE VETLA) 1.550,40 € 

SERVICIO SIN VELATORIO  

* QUEDEN EXCLOSES LES TAXES SANITÀRIES, ELS CERTIFICATS MÈDICS I EL SERVEI RELIGIÓS  

* QUEDAN EXCLUIDAS LAS TASAS SANITARIAS, CERTIFICADOS MÉDICOS Y SERVICIO RELIGIOSO.   

*  EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES QUE PERTOQUIN (SUDARI 
REFORÇAT I EPIS)  

* EN CASO DE PROCEDER DE SERVICIO JUDICIAL QUEDAN EXCLUIDOS LOS GASTOS QUE CORRESPONDAN 
(SUDARIO REFORZADO Y E.P.Y.S.)  

*  EN CAS DE REALITZAR LA RECOLLIDA A UN ALTRE TERME MUNICIPAL ES FACTURARÀ EL QUILOMETRATGE  

*  EN CASO DE REALIZAR LA RECOGIDA EN OTRO TÉRMINO MUNICIPAL SE FACTURARÁ EL KILOMETRAJE  

  

SERVEI INTEGRAL D’INHUMACIÓ ALS CEMENTERIS GESTIONATS PER EFM 2017 

SERVICIO INTEGRAL INHUMACIÓN EN LOS CEMENTERIOS GESTIONADOS POR LA EFM  

◊ ATENCIÓ TELEFÒNICA.  

◊ ATENCIÓN TELEFÓNICA.  

◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER PART DE L’EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS TRÀMITS NECESSARIS.  

◊ COORDINACIÓN DEL SERVICIO POR LA EFM PARA REALIZAR TODOS LOS TRÁMITES NECESARIOS.  

◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN COP, LLICÈNCIES D’INHUMACIÓ EN EL LLOC DE 
DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS) AMB CERTIFICAT MÈDIC DE DEFUNCIÓ.  

◊ TRAMITACIÓN ADMINISTRATIVA EN CASO DE ÓBITO CON CERTIFICADO MÉDICO DE DEFUNCIÓN (PARTIDAS 
DE DEFUNCIÓN UNA SOLA VEZ, LICENCIAS DE INHUMACIÓN EN EL LUGAR DE DEFUNCIÓN, PERMISOS 
SANITARIOS)  

◊ TRAMITACIÓ POST MORTEM (VIUDETAT, ORFANDAT…).  

◊ TRAMITACIÓN POST MORTEM (VIUDEDAD, ORFANDAD,…)  

◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESSITATS I DESITJOS DE LA FAMÍLIA I INICIAR LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS 
SERVEIS SOL·LICITATS.  

◊ ASESORAMIENTO SEGÚN NECESIDADES Y DESEOS DE LA FAMILIA E INICIAR LA CONTRATACIÓN DE TODOS 
LOS SERVICIOS SOLICITADOS.    

◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI I SUDARI DES DE QUALSEVOL LLOC DE L’ILLA.  

◊ RECOGIDA CON FURGÓN FUNERARIO Y SUDARIO DESDE CUALQUIER LUGAR DE LA ISLA.  

◊ TRASLLAT FINS AL TANATORI I  O TANATORI II.  

◊ TRASLADO HASTA EL TANATORIO I  O TANATORIO II.  

◊ ARRANJAMENT,  CONDICIONAMENT I ATAÜTAMENT DEL CADÀVER (INCLOU TREBALLS I MATERIALS 
NECESSARIS PER AQUEST SERVEI).  

◊ PRESTACIÓN,  ACONDICIONAMIENTO Y ENFERETRAMIENTO DEL CADAVER (INCLUYE TRABAJOS Y 
MATERIALES NECESARIOS PARA ESTE SERVICIO).  

◊ 7 MODELS DE CAIXA A ESCOLLIR (BÀSIC, BÀSIC ESPECIAL, MODELS A, B I C).  

◊ 7 MODELOS DE CAJA A ESCOGER (BÁSICO, BÁSICO ESPECIAL, MODELOS A, B Y C).  

◊ CUSTÒDIA O CAMBRA FINS A TRES DIES.  

◊ CUSTODIA O CÁMARA HASTA  TRES DIAS.  

◊ COTXE FÚNEBRE EXTERIOR.  

◊ COCHE FÚNEBRE EXTERIOR.  
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◊ SALA DE VETLA 1 TORN (7 H O FRACCIÓ) A PALMA O 24 HORES (O FRACCIÓ) AL TANATORI II.  

◊ VELATORIO 1 TURNO (7H.O FRACCIÓN) EN PALMA O 24 HORAS (O FRACCIÓN) EN EL TANATORIO II  

◊ SERVEI  DE TANATOESTÈTICA BÀSICA.   

◊ SERVICIO  DE TANATOESTÉTICA BASICO.   

◊ CRIST DE MÀ O ROSARI O ROSA.  

◊ CRISTO DE MANO O ROSARIO O ROSA   

◊ SALA DE CERIMÒNIES.  

◊ SALA CEREMONIAS.  

◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR   

◊ COCHE FÚNEBRE INTERIOR   

◊ FURGÓ AUXILIAR CEMENTERIS  

◊ FURGÓN AUXILIAR CEMENTERIOS  

◊ BOSSA BIODEGRADACIÓ  

◊ BOLSA BIODEGRADACIÓN  

◊ OBERTURA I INHUMACIÓ EN QUALSEVOL UNITAT D’ENTERRAMENT EN CEMENTERIS GESTIONATS PER L’EFM.  

◊ APERTURA E INHUMACIÓN EN CUALQUIER UNIDAD DE ENTERRAMIENTO EN CEMENTERIOS GESTIONADOS 
POR LA EFM.  

◊ CORONA A/B O PALMETA NÚM. 3.  

◊ CORONA A/B O PALMETA Nº 3  

◊ FINS A 100 RECORDATORIS AMB FOTOGRAFIA I SENSE I FINS A 50 ESQUELES SENSE FOTOGRAFIA  

◊ HASTA 100 RECORDATORIOS CON Y SIN FOTOGRAFIA Y HASTA 50 ESQUELAS SIN FOTOGRAFIA  

◊ COTXE D’ACOMPANYAMENT DE 4 PLACES FINS A 2 HORES.   

◊ COCHE ACOMPAÑAMIENTO 4 PLAZAS HASTA 2 HORAS.   

◊ GESTIÓ DE RESIDUS.  

◊ GESTIÓN DE RESIDUOS  

◊ CUSTÒDIA DE FLORS.  

◊ CUSTODIA DE FLORES  

 2017 

 2.324,20 € 

* QUEDEN EXCLOSES LES TAXES SANITÀRIES, ELS CERTIFICATS MÈDICS I EL SERVEI RELIGIÓS  

* QUEDAN EXCLUIDAS LAS TASAS SANITARIAS, CERTIFICADOS MÉDICOS Y SERVICIO RELIGIOSO.   

* EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES QUE PERTOQUIN (SUDARI 
REFORÇAT I EPIS)  

*  EN CASO DE PROCEDER DE SERVICIO JUDICIAL QUEDAN EXCLUIDOS LOS GASTOS QUE CORRESPONDAN 
(SUDARIO REFORZADO Y E.P.Y.S.)  

  

SERVEI INTEGRAL DE CONDUCCIÓ A QUALSEVOL LOCALITAT DE L’ILLA 2017 

SERVICIO INTEGRAL CONDUCCIÓN A CUALQUIER LOCALIDAD DE LA ISLA  

◊ ATENCIÓ TELEFÒNICA.  

◊ ATENCIÓN TELEFÓNICA.  

◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER PART DE L’EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS TRÀMITS NECESSARIS.  

◊ COORDINACIÓN DEL SERVICIO POR LA EFMSA PARA REALIZAR TODOS LOS TRÁMITES NECESARIOS.  

◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN COP, LLICÈNCIES D’INHUMACIÓ EN EL LLOC DE 
DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS) AMB CERTIFICAT MÈDIC DE DEFUNCIÓ.  

◊ TRAMITACIÓN ADMINISTRATIVA EN CASO DE ÓBITO CON CERTIFICADO MÉDICO DE DEFUNCIÓN (PARTIDAS 
DE DEFUNCIÓN UNA SOLA VEZ, LICENCIAS DE INHUMACIÓN EN EL LUGAR DE DEFUNCIÓN, PERMISOS 
SANITARIOS)  
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◊ TRAMITACIÓ POST MORTEM (VIUDETAT, ORFANDAT…).  

◊ TRAMITACIÓN POST MORTEM (VIUDEDAD, ORFANDAD,…)  

◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESSITATS I DESITJOS DE LA FAMÍLIA I INICIAR LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS 
SERVEIS SOL·LICITATS.    

◊ ASESORAMIENTO SEGÚN NECESIDADES Y DESEOS DE LA FAMILIA E INICIAR LA CONTRATACIÓN DE TODOS 
LOS SERVICIOS SOLICITADOS.    

◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI I SUDARI DES DE QUALSEVOL LLOC DE L’ILLA.  

◊ RECOGIDA CON FURGÓN FUNERARIO Y SUDARIO DESDE CUALQUIER LUGAR DE LA ISLA.  

◊ TRASLLAT FINS AL TANATORI I O TANATORI II.  

◊ TRASLADO HASTA EL TANATORIO I O TANATORIO II.  

◊ ARRANJAMENT, CONDICIONAMENT I ATAÜTAMENT DEL CADÀVER (INCLOU TREBALLS I MATERIALS 
NECESSARIS PER A AQUEST SERVEI).  

◊ PRESTACIÓN, ACONDICIONAMIENTO Y ENFERETRAMIENTO DEL CADAVER (INCLUYE TRABAJOS Y MATERIALES 
NECESARIOS PARA ESTE SERVICIO).  

◊ 7 MODELS DE CAIXA A ESCOLLIR (BÀSIC, BÀSIC ESPECIAL, MODELS A, B I C).  

◊ 7 MODELOS DE CAJA A ELEGIR (BÁSICO, BÁSICO ESPECIAL, MODELOS A,B Y C).  

◊ CUSTÒDIA O CAMBRA FINS A TRES DIES.  

◊ CUSTODIA O CÁMARA HASTA TRES DIAS.  

◊ COTXE FÚNEBRE EXTERIOR.  

◊ COCHE FÚNEBRE EXTERIOR.  
◊ SALA DE VETLA 1 TORN (7 H O FRACCIÓ) A PALMA O 24 HORES (O FRACCIÓ) AL TANATORI II.  

◊ VELATORI 1 TURNO (7H.O FRACCIÓN) EN PALMA O 24 HORAS (O FRACCIÓN) EN EL TANATORIO II  

◊ SERVEI  DE TANATOESTÈTICA BÀSIC.   

◊ SERVICIO  DE TANATOESTÉTICA BÁSICO.   

◊ CRIST DE MÀ O ROSARI O ROSA.  

◊ CRISTO DE MANO O ROSARIO O ROSA   

◊ SALA DE CERIMÒNIES.  

◊ SALA CEREMONIAS.  

◊ COTXE FÚNEBRE FINS A CEMENTERI DE DESTÍ.  

◊ COCHE FÚNEBRE HASTA CEMENTERIO DE DESTINO  

◊ CORONA A/B O PALMETA NÚM. 3.  

◊ CORONA A/B O PALMETA Nº 3  

◊ FINS A 100 RECORDATORIS AMB FOTOGRAFIA I SENSE I FINS A 50 ESQUELES SENSE FOTOGRAFIA.  

◊ HASTA 100 RECORDATORIOS CON Y SIN FOTOGRAFIA Y HASTA 50 ESQUELAS SIN FOTOGRAFIA  

◊ COTXE D’ACOMPANYAMENT DE 4 PLACES FINS A 2 HORES.  

◊ COCHE ACOMPAÑAMIENTO 4 PLAZAS HASTA 2 HORAS   

◊ GESTIÓ DE RESIDUS.  

◊ GESTIÓN DE RESIDUOS  

◊ CUSTÒDIA DE FLORS.  

◊ CUSTODIA DE FLORES  

 2017 

 2.172,60 € 

  

* QUEDEN EXCLOSES LES TAXES SANITÀRIES, ELS CERTIFICATS MÈDICS I EL SERVEI RELIGIÓS  

* QUEDAN EXCLUIDAS LAS TASAS SANITARIAS, CERTIFICADOS MÉDICOS Y SERVICIO RELIGIOSO.   

* EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES QUE PERTOQUIN (SUDARI 
REFORÇAT I EPIS)  

* EN CASO DE PROCEDER DE SERVICIO JUDICIAL QUEDAN EXCLUIDOS LOS GASTOS QUE CORRESPONDAN 
(SUDARIO REFORZADO Y E.P.Y.S.)  
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SERVEI INTEGRAL D’INCINERACIÓ 2017 

SERVICIO INTEGRAL INCINERACIÓN  

◊ ATENCIÓ TELEFÒNICA.  

◊ ATENCIÓN TELEFÓNICA.  

◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER PART DE L’EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS TRÀMITS NECESSARIS.  

◊ COORDINACIÓN DEL SERVICIO POR LA EFM PARA REALIZAR TODOS LOS TRÁMITES NECESARIOS.  
◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN COP, LLICÈNCIES D’INHUMACIÓ EN EL LLOC DE 
DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS) AMB CERTIFICAT MÈDIC DE DEFUNCIÓ.  

◊ TRAMITACIÓN ADMINISTRATIVA EN CASO DE ÓBITO CON CERTIFICADO MÉDICO DE DEFUNCIÓN (PARTIDAS 
DE DEFUNCIÓN UNA SOLA VEZ, LICENCIAS DE INHUMACIÓN EN EL LUGAR DE DEFUNCIÓN, PERMISOS 
SANITARIOS)  

◊ TRAMITACIÓ POST MORTEM (VIUDETAT, ORFANDAT…).  

  ◊ TRAMITACIÓN POST MORTEM (VIUDEDAD, ORFANDAD,…)  

◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESSITATS I DESITJOS DE LA FAMÍLIA I INICIAR LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS 
SERVEIS SOL·LICITATS.    

◊ ASESORAMIENTO SEGÚN NECESIDADES Y DESEOS DE LA FAMILIA E INICIAR LA CONTRATACIÓN DE TODOS 
LOS SERVICIOS SOLICITADOS.  

◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI I SUDARI DES DE QUALSEVOL LLOC DE L’ILLA.  

 ◊ RECOGIDA CON FURGÓN FUNERARIO Y SUDARIO DESDE CUALQUIER LUGAR DE LA ISLA.  

◊ TRANSPORT FINS AL TANATORI I O TANATORI II (LLIURE ELECCIÓ).    

◊ TRANSPORTE HASTA EL TANATORIO I O TANATORIO II (LIBRE ELECCIÓN).    

◊ ARRANJAMENT, CONDICIONAMENT I ATAÜTAMENT DEL CADÀVER (INCLOU TREBALLS I MATERIALS 
NECESSARIS PER A AQUEST SERVEI).  

◊ PRESTACIÓN,  ACONDICIONAMIENTO Y ENFERETRAMIENTO DEL CADAVER (INCLUYE TRABAJOS Y 
MATERIALES NECESARIOS PARA ESTE SERVICIO).  

◊ 3 MODELS DE CAIXA A TRIAR (BÀSIC, BÀSIC ESPECIAL I MODEL D).   

◊ 3 MODELOS DE CAJA A ELEGIR (BÁSICO, BÁSICO ESPECIAL Y MODELO D).   

◊ CUSTÒDIA O CAMBRA FINS A TRES DIES.  

◊ CUSTODIA O CÁMARA HASTA TRES DIAS  

◊ COTXE FÚNEBRE EXTERIOR.  

◊ COCHE FÚNEBRE EXTERIOR.  

◊ SALA DE VETLA 1 TORN A PALMA (7 H) O  24 HORES AL TANATORI II.  

◊ VELATORIO 1 TURNO EN  PALMA (7 H) O  24 HORAS EN TANATORIO II.  

◊ SERVEI  DE TANATOESTÈTICA BÀSIC.   

◊ SERVICIO DE TANATOESTÉTICA BÁSICO.   

◊ CRIST DE MÀ O ROSARI O ROSA.  

◊ CRISTO DE MANO O ROSARIO O ROSA   

◊ SALA DE CERIMÒNIES.  

◊ SALA CEREMONIAS  

◊ INCINERACIÓ.  

◊ INCINERACIÓN   

◊  12 TIPUS D’URNES A TRIAR (MODELS 1 AL 9).  

◊  12  MODELOS DE URNAS A ESCOGER (MODELOS 1 AL 9).  

◊  BOSSA PORTAURNES.  

◊  BOLSA PORTAURNAS.  

◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR  

◊ COCHE FÚNEBRE INTERIOR  

◊ OBERTURA I INHUMACIÓ DE CENDRES EN QUALSEVOL UNITAT D’ENTERRAMENT EN CEMENTERIS 
GESTIONATS PER L’EFM  
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◊ APERTURA E INHUMACIÓN DE CENIZAS EN CUALQUIER UNIDAD DE ENTERRAMIENTO EN CEMENTERIOS 
GESTIONADOS POR LA  EFM  

◊ SI NO ES DISPOSA D’UNITAT S’OFEREIX INHUMACIÓ EN EL MEMORIAL DE CENDRES DE SON VALENTÍ AMB 
RETOLACIÓ DE PLACA I DRETS PER A  LA COL·LOCACIÓ,  PER 10 ANYS.  

◊ SI NO SE DISPONE DE UNIDAD SE OFRECE INHUMACIÓN EN EL MEMORIAL DE CENIZAS DE SON VALENTI CON 
ROTULACIÓN DE PLACA Y DERECHOS PARA LA COLOCACIÓN POR 10 AÑOS  

◊ CORONA A/B O PALMETA NÚM. 3.  

◊ CORONA A/B O PALMETA Nº 3  

◊FINS A 100 RECORDATORIS AMB FOTO I SENSE I FINS A 50 ESQUELES SENSE FOTO.  

◊ HASTA 100 RECORDATORIOS CON Y SIN FOTO Y HASTA 50 ESQUELAS SIN FOTO  

◊ COTXE D’ACOMPANYAMENT DE 4 PLACES FINS A 2 HORES.   

◊ COCHE ACOMPAÑAMIENTO 4 PLAZAS HASTA 2 HORAS  

◊ GESTIÓ DE RESIDUS.  

◊ GESTIÓN DE RESIDUOS  

◊ CUSTÒDIA DE FLORS.  

◊ CUSTODIA FLORES  

 2017 

 2.324,20 € 

* QUEDEN EXCLOSES LES TAXES SANITÀRIES, ELS CERTIFICATS MÈDICS I EL SERVEI RELIGIÓS   

* QUEDAN EXCLUIDAS LAS TASAS SANITARIAS, CERTIFICADOS MÉDICOS Y SERVICIO RELIGIOSO.   

*  EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES QUE PERTOQUIN (SUDARI 
REFORÇAT I EPIS)  

* EN CASO DE PROCEDER DE SERVICIO JUDICIAL QUEDAN EXCLUIDOS LOS GASTOS QUE CORRESPONDAN 
(SUDARIO REFORZADO Y E.P.Y.S.)  

  

SERVEI INTEGRAL D’INCINERACIÓ I ADJUDICACIÓ DE COLUMBARI AL CEMENTERI DE PALMA 2017 

SERVICIO INTEGRAL DE INCINERACIÓN Y ADJUDICACIÓN COLUMBARIO CEMENTERIO DE PALMA  

◊ ATENCIÓ TELEFÒNICA.  

◊ ATENCIÓN TELEFÓNICA.  

◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER PART DE L’EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS TRÀMITS NECESSARIS.  

◊ COORDINACIÓN DEL SERVICIO POR LA EFM PARA REALIZAR TODOS LOS TRÁMITES NECESARIOS.  

◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN COP, LLICÈNCIES D’INHUMACIÓ EN EL LLOC DE 
DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS) AMB CERTIFICAT MÈDIC DE DEFUNCIÓ.  

◊ TRAMITACIÓN ADMINISTRATIVA EN CASO DE ÓBITO CON CERTIFICADO MÉDICO DE DEFUNCIÓN (PARTIDAS 
DE DEFUNCIÓN UNA SOLA VEZ, LICENCIAS DE INHUMACIÓN EN EL LUGAR DE DEFUNCIÓN, PERMISOS 
SANITARIOS)  

◊ TRAMITACIÓ POST MORTEM (VIUDETAT, ORFANDAT…).  

◊ TRAMITACIÓN POST MORTEM (VIUDEDAD, ORFANDAD,…)  

◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESSITATS I DESITJOS DE LA FAMÍLIA I INICIAR LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS 
SERVEIS SOL·LICITATS.    

◊ ASESORAMIENTO SEGÚN NECESIDADES Y DESEOS DE LA FAMILIA E INICIAR LA CONTRATACIÓN DE TODOS 
LOS SERVICIOS SOLICITADOS.  

◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI I SUDARI DES DE QUALSEVOL LLOC DE L’ILLA.  

◊ RECOGIDA CON FURGÓN FUNERARIO Y SUDARIO DESDE CUALQUIER LUGAR DE LA ISLA.  

◊ TRASLLAT FINS AL TANATORI I O TANATORI II (LLIURE ELECCIÓ).    

 ◊ TRASLADO HASTA EL TANATORIO I O TANATORIO II (LIBRE ELECCIÓN).  

◊ ARRANJAMENT, CONDICIONAMENT I ATAÜTAMENT DEL CADÀVER (INCLOU TREBALLS I MATERIALS 
NECESSARIS PER A AQUEST SERVEI).  
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◊ PRESTACIÓN,  ACONDICIONAMIENTO Y ENFERETRAMIENTO DEL CADAVER (INCLUYE TRABAJOS Y 
MATERIALES NECESARIOS PARA ESTE SERVICIO).  

◊ 3 MODELS DE CAIXA A ESCOLLIR (BÀSIC, BÀSIC ESPECIAL I MODEL D).   

◊ 3 MODELOS DE CAJA  A ESCOGER (BÁSICO, BÁSICO ESPECIAL Y MODELO D).   

◊ CUSTÒDIA O CAMBRA (FINS A 3 DIES).  

◊ CUSTODIA O CÁMARA (HASTA 3 DIAS)  

◊ COTXE FÚNEBRE EXTERIOR  

◊ COCHE FÚNEBRE EXTERIOR  

◊ SALA DE VETLA 1 TORN A PALMA (7 H) O 24 HORES AL TANATORI II.  

◊ VELATORIO 1 TURNO EN PALMA (7 H) O  24 HORAS EN TANATORIO II.  

◊ SERVEI  DE TANATOESTÈTICA BÀSIC.   

◊ SERVICIO  DE TANATOESTÉTICA BÁSICO.   

◊ CRIST DE MÀ O ROSARI O ROSA.  

◊ CRISTO DE MANO O ROSARIO O  ROSA   

◊ SALA DE CERIMÒNIES.  

◊ SALA CEREMONIAS  

◊ INCINERACIÓ.  

◊ INCINERACIÓN   

◊  7  MODELS D’URNES A TRIAR (MODELS 1 AL 7).  

◊  7  MODELOS DE URNAS A ELEGIR (MODELOS 1 AL 7).  

◊  BOSSA PORTAURNES.  

◊  BOLSA PORTAURNAS.  

◊ COTXE FÚNEBRE INTERIOR  

◊ COCHE FÚNEBRE INTERIOR  

◊ OBERTURA I INHUMACIÓ DE CENDRES.  

◊ APERTURA E INHUMACIÓN DE CENIZAS.  

◊ ADJUDICACIÓ D’UN COLUMBARI AL CEMENTERI DE PALMA (CAPACITAT PER A 2 URNES).  

◊ ADJUDICACIÓN DE UN COLUMBARIO EN EL CEMENTERIO DE PALMA (CAPACIDAD PARA  2 URNAS)  

◊ TARIFA EXPEDICIÓ TÍTOL.  

◊ TARIFA EXPEDICIÓN TÍTULO  

◊ RETOLACIÓ DE PLACA.  

◊ ROTULACIÓN PLACA  

◊ CORONA A/B O PALMETA NÚM. 3.  

◊ CORONA A/B O PALMETA Nº 3  

◊ FINS A 100 RECORDATORIS AMB FOTOGRAFIA I SENSE I FINS A 50 ESQUELES SENSE FOTOGRAFIA.  

◊ HASTA 100 RECORDATORIOS CON Y SIN FOTOGRAFIA Y HASTA 50 ESQUELAS SIN FOTOGRAFIA  

◊ COTXE D’ACOMPANYAMENT DE 4 PLACES FINS A 2 HORES.   

◊ COCHE ACOMPAÑAMIENTO 4 PLAZAS HASTA 2 HORAS  

◊ GESTIÓ DE RESIDUS.  

◊ GESTIÓN DE RESIDUOS  

◊ CUSTÒDIA DE FLORS.  

◊ CUSTODIA DE FLORES  

 2017 

 3.272,80 € 

  

* QUEDEN EXCLOSES LES TAXES SANITÀRIES, ELS CERTIFICATS MÈDICS I EL SERVEI RELIGIÓS  

* QUEDAN EXCLUIDAS LAS TASAS SANITARIAS, CERTIFICADOS MÉDICOS Y SERVICIO RELIGIOSO.   
* EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES QUE PERTOQUIN (SUDARI 
REFORÇAT I EPIS)  

* EN CASO DE PROCEDER DE SERVICIO JUDICIAL QUEDAN EXCLUIDOS LOS GASTOS QUE CORRESPONDAN 
(SUDARIO REFORZADO Y E.P.Y.S.)  
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SERVEI DE TRASLLAT INTEGRAL 2017 

SERVICIO TRASLADO INTEGRAL  

◊ ATENCIÓ TELEFÒNICA.  

◊ ATENCIÓN TELEFÓNICA.  
◊ COORDINACIÓ DEL SERVEI PER PART DE  L’EFMSA PER A REALITZAR TOTS ELS TRÀMITS NECESSARIS.  

◊ COORDINACIÓN DEL SERVICIO POR LA EFM PARA REALIZAR TODOS LOS TRÁMITES NECESARIOS.  

◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA (PARTIDES DE DEFUNCIÓ UN SOL COP, LLICÈNCIES D’INHUMACIÓ EN EL LLOC 
DE DEFUNCIÓ, PERMISOS SANITARIS) AMB CERTIFICAT MÈDIC DE DEFUNCIÓ.  

◊ TRAMITACIÓN ADMINISTRATIVA EN CASO DE ÓBITO CON CERTIFICADO MÉDICO DE DEFUNCIÓN (PARTIDAS 
DE DEFUNCIÓN UNA SOLA VEZ, LICENCIAS DE INHUMACIÓN EN EL LUGAR DE DEFUNCIÓN, PERMISOS 
SANITARIOS)  

◊ ASSESSORAMENT SEGONS NECESSITATS I DESITJOS DE LA FAMÍLIA I INICIAR LA CONTRACTACIÓ DE TOTS ELS 
SERVEIS SOL·LICITATS.    

◊ ASESORAMIENTO SEGÚN NECESIDADES Y DESEOS DE LA FAMILIA E INICIAR LA CONTRATACIÓN DE TODOS 
LOS SERVICIOS SOLICITADOS.    

◊ RECOLLIDA AMB FURGÓ FUNERARI I SUDARI DES DE QUALSEVOL LLOC DE L’ILLA.  

◊ RECOGIDA CON FURGÓN FUNERARIO Y SUDARIO DESDE CUALQUIER LUGAR DE LA ISLA.  

◊ LOCALITZACIONS I GESTIONS AMB FUNERÀRIES DE DESTINACIÓ.  

◊ LOCALIZACIONES Y GESTIONES CON FUNERARIAS DE DESTINO.  

◊ ARRANJAMENT, CONDICIONAMENT I ATAÜTAMENT DEL CADÀVER (INCLOU TREBALLS I MATERIALS 
NECESSARIS PER A AQUEST SERVEI).  

◊ PRESTACIÓN,  ACONDICIONAMIENTO Y ENFERETRAMIENTO DEL CADAVER (INCLUYE TRABAJOS Y 
MATERIALES NECESARIOS PARA ESTE SERVICIO).  

◊ CUSTÒDIA O CAMBRA FINS A TRES DIES.  

◊ CUSTODIA O CÁMARA HASTA TRES DIAS.  

◊ CONTRACTACIÓ DE VOLS NACIONALS I INTERNACIONALS, FINS A L’AEROPORT DE DESTINACIÓ.  

◊ CONTRATACIÓN DE VUELOS  NACIONALES E INTERNACIONALES HASTA AEROPUERTO DE DESTINO.  

◊ LÍQUIDS ESPECÍFICS DE TANATOPRÀXIA.  

◊ LÍQUIDOS ESPECIFICOS TANATOPRAXIA.  

◊ EQUIPS DE PROTECCIÓ INDIVIDUALS.  

◊ EQUIPOS DE PROTECCIÓN INDIVIDUALES.  

◊ AJUDANT MÈDIC.  

◊ AYUDANTE MÉDICO  

◊ SALA TANATOPRÀXIA.  

◊ SALA TANATOPRÁXIA  

◊ FOLRE INTERIOR CAIXA.  

◊ FORRO INTERIOR CAJA  

◊ ESPIELL.  

◊ MIRILLA  

◊ SOLDADURA.  

◊ SOLDADURA  

◊ PERSONAL ESPECIALITZAT.  

◊ PERSONAL ESPECIALIZADO  

◊ MORTALLA.  

◊ MORTAJA  

◊ SERVEI TANATOESTÈTICA BÀSICA.  

◊ SERVICIO TANATOESTÉTICA BÁSICO  

◊ FILTRE I FUNDA ESPECIAL TRASLLAT.   

◊ FILTRO Y FUNDA ESPECIAL TRASLADO.   
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◊ TAÜT DE FUSTA MASSISSA SEGONS NORMATIVA VIGENT, 2 MODELS A ESCOLLIR.  

◊ FÉRETRO DE MADERA MACIZA SEGÚN NORMATIVA VIGENTE, 2 MODELOS A ESCOGER  

◊ TRASLLAT DEL TAÜT A L’AEROPORT DE PALMA.  

◊ TRASLADO DEL FERETRO AL AEROPUERTO DE PALMA.  

◊ GESTIÓ DE RESIDUS.  

◊ GESTIÓN DE RESIDUOS  

 2017 

 2.266,80 € 

  

* QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES DELS METGES PER EMBALSAMAMENT DEL CADÀVER, LES TAXES 
SANITÀRIES I ELS CERTIFICATS MÈDICS  

*QUEDAN EXCLUIDOS LOS GASTOS DE LOS MÉDICOS PARA EMBALSAMAR EL CADÁVER, LAS TASAS 
SANITARIAS Y CERTIFICADO MÉDICO.  

* QUEDEN EXCLOSES TAMBÉ LES DESPESES DEL TRANSPORT DEL DIFUNT, LES DE L’AGENT DE DUANES I LES 
DESPESES CONSULARS   

* QUEDAN EXCLUIDOS TAMBIÉN LOS GASTOS DEL TRANSPORTE DEL DIFUNTO, LOS DEL AGENTE DE 
ADUANAS Y LOS GASTOS CONSULARES.  

* EN CAS DE PROCEDIR DE SERVEI JUDICIAL QUEDEN EXCLOSES LES DESPESES QUE PERTOQUIN (SUDARI 
REFORÇAT I EPIS)  

* EN CASO DE PROCEDER DE SERVICIO JUDICIAL QUEDAN EXCLUIDOS LOS GASTOS QUE CORRESPONDAN 
(SUDARIO REFORZADO Y E.P.Y.S.)  

  

SERVEIS DE CEMENTERIS  

SERVICIOS DE CEMENTERIOS  

TARIFES DE MANTENIMENT I CONSERVACIÓ 2017 

DE CEMENTERIS PER PLAÇA  

TARIFAS DE MANTENIMIENTO Y CONSERVACIÓN DE CEMENTERIOS POR PLAZA  

A)   CAPELLA, FINS A 20 m² 22,00 € 

A).- CAPILLA  -HASTA 20 M2  

CAPELLA, FINS A 50 m² 23,80 € 

CAPILLA  -HASTA 50 M2  

CAPELLA, FINS A 100 m² 26,20 € 

CAPILLA  -HASTA 100 M2  

CAPELLA, FINS A 200 m² 28,40 € 

CAPILLA  -HASTA 200 M2  

CAPELLA, MÉS DE  200 m² 32,70 € 

CAPILLA  -MÁS DE 200 m2  

B) CRIPTA 16,50 € 

B).- CRIPTA  

C) SEPULTURA 13,30 € 

C).- SEPULTURA  

D) NÍNXOL 11,10 € 

D).- NICHO  

E) COLUMBARI 5,80 € 

E).- COLUMBARIO  

F) GESTIÓ DE COBRAMENT - FITXA PER REBUT 0,30 € 

F).- GESTIÓN DE COBRO - FICHA PARA RECIBO  

G) GESTIÓ DE COBRAMENT - FITXA PER REBUT NO DOMICILIAT 1,50 € 
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G).- GESTIÓN DE COBRO - FICHA PARA RECIBO NO DOMICILIADO  

H) DEPÒSIT PER A PAGAR LA TARIFA DE MANTENIMENT A FUTUR S/ ANYS 

H).- DEPÓSITO PARA PAGAR LA TARIFA DE MANTENIMIENTO EN UN FUTURO  

  

SERVEIS ESPECIALS PER A RESTES 2017 

SERVICIOS ESPECIALES PARA RESTOS  

CAIXA RESTES DE PLÀSTIC FINS A 0,60 CM 55,70 € 

CAJA RESTOS DE PLÁSTICO HASTA 0,60 M.  

CAIXA SENSE ZINC FINS A 0,60 CM 92,80 € 

CAJA SIN ZINC HASTA 0,60 M.  

CAIXA AMB ZINC FINS A 0,60 CM 233,40 € 

CAJA CON ZINC HASTA 0,60 M.  

CAIXA SENSE ZINC DES DE 0,60 FINS A 1,20 CM 186,50 € 

CAJA SIN ZINC DESDE 0,60 HASTA 1,20 M  

CAIXA AMB ZINC DES DE 0,60 FINS A 1,20 CM 321,10 € 

CAJA CON ZINC DESDE 0,60 HASTA 1,20 CM.  

CAIXA ESPECIAL SENSE ZINC FINS A 1,80 CM 280,30 € 

CAJA ESPECIAL SIN ZINC HASTA 1,80 M.  

CAIXA ESPECIAL AMB ZINC FINS A 1,80 CM 408,80 € 

CAJA ESPECIAL CON ZINC HASTA 1,80 M.  

FUNDA TRASLLAT CAIXA RESTES FINS 0,60 CM 49,50 € 

FUNDA TRASLADO CAJA RESTOS HASTA 0,60 M  

  

SERVEIS D’INHUMACIONS 2017 

SERVICIOS DE INHUMACIONES  

A) EN NÍNXOL 151,50 € 

A).- EN NICHO  

B) EN SEPULTURA  183,60 € 

B).- EN SEPULTURA  

C) DE FETUS, MEMBRES, RESTES O CENDRES 48,20 € 

C).- DE FETO, MIEMBROS , RESTOS O CENIZAS  

  

OBERTURA UNITAT D’ENTERRAMENT 2017 

APERTURA UD. ENTERRAMIENTO  

DE COLUMBARI O MEMORIAL 19,90 € 

DE COLUMBARIO O MEMORIAL  

OBERTURA D’UNITAT D’ENTERRAMENT           62,80 €  

APERTURA DE UNIDAD DE ENTERRAMIENTO  

REVISIÓ PRÈVIA UNITAT D'ENTERRAMENT           40,00 €  

REVISIÓN PREVIA UNIDAD DE ENTERRAMIENTO  

  

SERVEIS D’EXHUMACIONS 2017 

SERVICIOS DE EXHUMACIONES  

  

A) DE RESTES. 174,90 € 

A).- DE RESTOS.  

B) DE CADÀVERS  380,20 € 

B).- DE CADÁVERES  
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C) DE CENDRES 47,30 € 

C).- DE CENIZAS  

  

SERVEIS DE MONDES 2017 

SERVICIOS DE MONDA  

(NETEJA D’UNITATS D’ENTERRAMENT)  

(LIMPIEZA UNIDAD DE ENTERRAMIENTO)  

A) SEPULTURES O CRIPTES, PER UNITAT D’ENTERRAMENT. 408,60 € 

A).- SEPULTURAS O CRIPTAS, POR UNIDAD DE ENTERRAMIENTO.  

B) NÍNXOLS PER PLAÇA 174,90 € 

B).- NICHOS, POR PLAZA  

C) NÍNXOLS 3 O MÉS PLACES 408,60 € 

C).- NICHOS 3 O MÁS PLAZAS  

D) RECÀRREC PER URGÈNCIA EN MONDES           85,00 €  

D) RECARGO POR URGENCIA EN MONDAS  

SERVEIS ESPECIALS DE CEMENTERIS  

SERVICIOS ESPECIALES DE CEMENTERIOS.  

  

ATORGAMENT DRET TEMPORAL (LLOGUER) 2017 

OTORGAMIENTO DERECHO TEMPORAL (ALQUILER)  

A) DE PLAÇA D’ENTERRAMENT A PALMA O SANT JORDI PER UN TERMINI DE CINC ANYS 456,20 € 

A).-DE PLAZA DE ENTERRAMIENTO EN PALMA O SANT JORDI POR UN PLAZO DE CINCO AÑOS  

B) DE PLAÇA DE COLUMBARI PER UN TERMINI D’UN ANY 86,60 € 

B).-DE PLAZA DE COLUMBARIO POR UN  AÑO  

C) DE PLAÇA DE COLUMBARI PER UN TERMINI DE CINC ANYS 382,60 € 

C).-DE PLAZA DE COLUMBARIO POR CINCO AÑOS  

D) DE PLAÇA DE COLUMBARI SANT CRISTÒFOL PER UN ANY 140,70 € 

D).-DE PLAZA DE COLUMBARIO S. CRISTÓBAL POR UN AÑO  

E) DE PLAÇA DE COLUMBARI SANT CRISTÒFOL PER CINC ANYS 638,70 € 

E).-DE PLAZA DE COLUMBARIO S. CRISTÓBAL POR CINCO AÑOS  

EN EL MOMENT DE CONTRACTAR AQUEST SERVEI HAURÀ D’ABONAR-SE L’EXHUMACIÓ DE RESTES O CENDRES 
SEGONS L’OBJECTE DEL LLOGUER.   

EN EL MOMENTO DE CONTRATAR ESTE SERVICIO SE DEBERÁ ABONAR LA EXHUMACIÓN DE RESTOS O CENIZAS 
SEGÚN OBJETO DEL ALQUILER  

  

SERVEIS DE TRANSPORT 2017 

SERVICIOS DE TRANSPORTE  

FURGÓ AUXILIAR CEMENTERIS 90,00 € 

FURGÓN AUXILIAR CEMENTERIOS  

(NO APLICABLE A CEMENTERIS MUNICIPALS DE PALMA NI TANATORI II)  

(NO APLICAR A CEMENTERIOS MUNICIPALES DE PALMA, NI TANATORIO II)  

COTXE INTERIOR PER A TRASLLATS  32,80 € 

COCHE INTERIOR PARA TRASLADOS  

DESPLAÇAMENTS DE PERSONAL D’ENTERRAMENTS A CEMENTERIS D’ESTABLIMENTS, SANT JORDI, LA VILETA I 
GÈNOVA           53,90 €  

DESPLAZAMIENTOS DE PERSONAL DE ENTERRAMIENTOS A LOS CEMENTERIOS DE ESTABLIMENTS, SANT JORDI, 
LA VILETA Y GÉNOVA  

DESPLAÇAMENTS DE PERSONAL D’ENTERRAMENTS A CEMENTERIS DE PUIGPUNYENT I GALILEA           75,70 €  
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DESPLAZAMIENTOS DE PERSONAL DE ENTERRAMIENTOS A LOS CEMENTERIOS DE PUIGPUNYENT Y GALILEA  

DESPLAÇAMENTS DE PERSONAL D’ENTERRAMENTS A CEMENTERIS DE MÉS DE 25 KM DE DISTÀNCIA         113,50 €  

DESPLAZAMIENTOS DE PERSONAL DE ENTERRAMIENTOS A CEMENTERIOS DE MÁS DE 25 KM DE DISTANCIA  

  

AUTORITZACIÓ D’OBRES I ALTRES TREBALLS 2017 

AUTORIZACIÓN DE OBRAS Y OTROS TRABAJOS  

COL·LOCACIÓ O INSCRIPCIÓ DE LLOSES, LÀPIDES I PLAQUES DE MARBRE, PEDRA, METALL, ETC.            13,00 €  

COLOCACIÓN O INSCRIPCIÓN DE LOSAS, LAPIDAS Y PLACAS DE MÁRMOL, PIEDRA, METAL ETC.  

TRAMITACIÓ DE LLICÈNCIA D’OBRA MENOR O MENOR SIMPLE  75,70 € 

TRAMITACIÓN DE LICENCIA DE OBRA MENOR O MENOR SIMPLE  

GRAVAT, INSCRIPCIÓ O PETIT ORNAMENT 12,60 € 

GRABADO, INSCRIPCIÓN O PEQUEÑO ORNAMENTO  

COL·LOCACIÓ DE LÀPIDA COMPLETA 24,10 € 

COLOCACIÓN DE LÁPIDA COMPLETA  

NETEJA D’UNITAT D’ENTERRAMENT 24,10 € 

LIMPIEZA DE UNIDAD DE ENTERRAMIENTO  

COL·LOCACIÓ DE CREUS, MONÒLITS I PETITES REPARACIONS 33,60 € 

COLOCACIÓN DE CRUCES, MONOLITOS Y PEQUEÑAS REPARACIONES  

REVESTIMENT DE MARBRE O GRANIT 92,70 € 

REVESTIMIENTO DE MÁRMOL O GRANITO  

DE FILMACIONS 84,00 € 

FILMACIONES  

  

EXPEDICIÓ DE NOUS TÍTOLS, CESSIONS, 2017 

TRASPASSOS, DUPLICATS, ETC.  

EXPEDICIÓN DE NUEVOS TITULOS, CESIONES, TRASPASOS, DUPLICADOS, ETC.  

A) NOUS TÍTOLS, PER TRANSMISSIÓ DE DRETS FUNERARIS 50,60 € 

A).- NUEVOS TÍTULOS PARA TRANSMISIÓN DE DERECHOS FUNERARIOS  

B) CANVIS DE TÍTOLS DE DRETS FUNERARIS PERPETUS 136,30 € 

B).- CAMBIOS DE TÍTULOS DE DERECHOS FUNERARIOS PERPETUOS  

C) TRAMITACIÓ DE DOCUMENTS 136,30 € 

C).-TRAMITACIÓN DE DOCUMENTOS  

D) TRAMITACIÓ D’EXPEDIENTS DE REVERSIÓ D’UNITAT 75,70 € 

D).-TRAMITACIÓN DE EXPEDIENTES DE REVERSIÓN DE UNIDAD.  

E) DRETS DE COL·LOCACIÓ PLACA EN MEMORIAL PER DEU ANYS 32,50 € 

E).-DERECHOS DE COLOCACIÓN DE PLACA EN MEMORIAL POR 10 AÑOS  

F) CERTIFICAT DE DATA D’INHUMACIÓ A PALMA 12,00 € 

F).-CERTIFICADO DE FECHA DE INHUMACIÓN EN PALMA  

G) RECERCA D’INFORMACIÓ MANUAL DEL CEMENTERI DE PALMA, CADA 5 ANYS 12,10 € 

G).-BÚSQUEDA DE INFORMACIÓN MANUAL DEL CEMENTERIO DE PALMA CADA 5 AÑOS.  

H) SOL·LICITUD DEL CERTIFICAT LITERAL DE DEFUNCIÓ A PALMA PER A EXPEDIENTS DE CANVI DE TITULARITAT 22,40 € 

H).-SOLICITUD DEL CERTIFICADO LITERAL DE DEFUNCIÓN EN PALMA PARA EXPEDIENTES DE CAMBIO DE 
TITULARIDAD  

I) SOL·LICITUD DE CERTIFICATS DE DEFUNCIÓ ADDICIONALS PER A UN MATEIX EXPEDIENT 6,30 € 
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I).-SOLICITUD DE CERTIFICADOS DE DEFUNCIÓN ADICIONALES PARA UN MISMO EXPEDIENTE  
J) SOL·LICITUD DE CERTIFICATS DE NAIXEMENT A PALMA PER A EXPEDIENTS DE CANVI DE TITULARITAT           22,40 €  

J).- SOLICITUD DE CERTIFICADOS DE NACIMIENTO EN PALMA PARA EXPEDIENTES DE CAMBIO DE TITULARIDAD  

K) SOL·LICITUD DE CERTIFICAT ADDICIONAL DE NAIXEMENT PER A UN MATEIX EXPEDIENT 6,30 € 

K) SOLICITUD DE CERTIFICADOS ADICIONALES DE NACIMIENTO PARA UN MISMO EXPEDIENTE  

L) SOL·LICITUD DE CERTIFICAT D’ÚLTIMES VOLUNTATS 26,20 € 

L).- SOLICITUD DE CERTIFICADO DE ÚLTIMAS VOLUNTADES  

M) SOL·LICITUD DE CERTIFICAT ADDICIONAL D’ÚLTIMES VOLUNTATS 10,10 € 

M).- SOLICITUD DE CERTIFICADO ADICIONAL DE ÚLTIMAS VOLUNTADES  

N) SOL·LICITUD DE CERTIFICAT DE DEFUNCIÓ + ÚLTIMES VOLUNTATS 41,20 € 

N).- SOLICITUD DE CERTIFICADO DE DEFUNCIÓN + ÚLTIMAS VOLUNTADES  

O) SOL·LICITUD DE CERTIFICAT ADDICIONAL DE DEFUNCIÓ + ÚLTIMES VOLUNTATS PER A UN MATEIX 
EXPEDIENT 16,40 € 

O).- SOLICITUD DE CERTIFICADO ADICIONAL DE DEFUNCIÓN + ÚLTIMAS VOLUNTADES PARA UN MISMO 
EXPEDIENTE  

ALTRES 2017 

OTROS  

A) TREBALLS D’ORNAMENTACIÓ, REPARACIÓ O NETEJA EXTERIOR D’UNITATS D’ENTERRAMENT I REPOSICIÓ DE 
LLOSES I LÀPIDES S/P 

A) TRABAJOS DE ORNAMENTACIÓN, REPARACIÓN O LIMPIEZA EXTERIOR DE UNIDADES DE ENTERRAMIENTO Y 
REPOSICIÓN DE LOSAS Y LAPIDAS  

B) ADJUDICACIÓ D’UNITATS D’ENTERRAMENT REVERTIDES S/V 

B) ADJUDICACIÓN DE UNIDADES DE ENTERRAMIENTO REVERTIDAS  

  

MANTENIMENT, OBRES I ORNAMENTACIÓ 2017 

MANTENIMIENTO, OBRAS Y ORNAMENTACIÓN.  

A) COL·LOCACIÓ DE TAPA, LATERAL O PEÇA 38,40 € 

A).- COLOCACIÓN DE TAPA, LATERAL O PIEZA  

B) PINTAT DE LA INSCRIPCIÓ EXISTENT 85,10 € 

B).- PINTADO DE LA INSCRIPCIÓN EXISTENTE  

C) NETEJA DE CRIPTA/SEPULTURA AMB FLOR (2 VEGADES L’ANY) 147,60 € 

C).- LIMPIEZA DE CRIPTA/SEPULTURA CON FLOR (2 VECES AL AÑO)  

D) NETEJA DE NÍNXOL AMB FLOR (2 VEGADES L’ANY) 98,10 € 

D).- LIMPIEZA DE NICHO CON FLOR (2 VECES AL AÑO)  

E) RETOCAR FOTOGRAFIA O AFEGIR BUST 20,60 € 

E).- RETOCAR FOTOGRAFÍA O AÑADIR BUSTO  

  

SERVEIS GENERALS  

SERVICIOS GENERALES  

ADMINISTRATIVES 2017 

ADMINISTRATIVOS  

FOTOCÒPIA DIN A4 UNA CARA 0,20 € 

FOTOCOPIA DIN A4 UNA CARA  

PUBLICACIÓ D’EXPEDIENT S/P 

PUBLICACIÓN DE EXPEDIENTE  

NOTIFICACIÓ PER CORREU 0,70 € 
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NOTIFICACIÓN CORREOS  

NOTIFICACIÓ D’AVIS DE RECEPCIÓ 1,60 € 

NOTIFICACIÓN AVISO DE RECEPCIÓN  

  

SERVEIS INTEGRALS DE CEMENTERI 2017 

SERVICIOS INTEGRALES CEMENTERIO  

  

SERVEI INTEGRAL DE TRASLLAT DE RESTES MASSIU  

SERVICIO INTEGRAL DE TRASLADO DE RESTOS MASIVO  

◊ TRAMITACIÓ ADMINISTRATIVA   

◊ TRAMITACIÓN ADMINISTRATIVA   

◊ EXHUMACIÓ DE RESTES  

◊ EXHUMACIÓN DE RESTOS  

◊ OBERTURA DE LA UNITAT D’ENTERRAMENT  

◊ APERTURA DE LA UNIDAD DE ENTERRAMIENTO  

◊ BOSSA DE RESTES EN CREMALLERA  

◊ BOLSA DE RESTOS CON CREMALLERA  

◊ GESTIÓ DE RESIDUS  

◊ GESTIÓN DE RESIDUOS  

* AQUEST IMPORT ÉS APLICABLE QUAN ES REALITZIN TRASLLATS DE RESTES EN NOMBRE DE 10 O SUPERIOR 
DES D’UN MATEIX BLOC, ILLETA O UNITAT D’ENTERRAMENT A UNA SOLA UNITAT DE DESTÍ  

* ESTE IMPORTE ES APLICABLE CUANDO SE REALICEN 10 O MÁS TRASLADOS DE RESTOS DESDE UN MISMO 
BLOQUE, MANZANA O UNIDAD DE ENTERRAMIENTO A UNA ÚNICA UNIDAD DE DESTINO  

  

 2017 

 287,30 € 

  

CONDICIONS GENERALS I DESCOMPTES  

CONDICIONES GENERALES Y DESCUENTOS  

A) DESCOMPTES  

A) DESCUENTOS  

L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL S.A. PODRÀ REALITZAR DESCOMPTES DE FINS UN 10% EN ELS IMPORTS 
DELS SERVEIS A PERSONES O ENTITATS A LES QUALS  HAGI  PRESTAT  UN  MÍNIM  DE 50 SERVEIS ANUALS. ELS 
PERCENTATGES DE DESCOMPTE  ES  PODRAN REVISAR  EN  FUNCIÓ  DEL COMPLIMENT DE LES CONDICIONS.  

LA EMPRESA FUNERARIA MUNICIPAL S.A., PODRÁ REALIZAR DESCUENTOS  DE HASTA UN 10% EN LOS 
IMPORTES DE LOS SERVICIOS A PERSONAS  O ENTITADES A LAS QUE SE LES HAYA PRESTADO UN MÍNIMO DE 50 
SERVICIOS ANUALES. LOS PORCENTAJES DE DESCUENTO SE REVISARAN EN FUNCIÓN DEL CUMPLIMIENTO DE 
LAS CONDICIONES.  
ELS SUPLITS (TAXES SANITÀRIES, CERTIFICATS MÈDICS, DESPESES DE TRANSPORT AERI I CONSULARS, TAXES 
MUNICIPALS,  DESPESES DE DUANES I D'ALTRES FUNERÀRIES I DESPESES DE METGE EMBALSAMADOR) NO 
SERAN OBJECTE DE DESCOMPTE.  

LOS SUPLIDOS  (TASAS SANITARIAS, CERTIFICADOS MÉDICOS, GASTOS DE TRANSPORTE AÉREO Y CONSULARES, 
TASAS MUNICIPALES, GASTOS DE ADUANAS, GASTOS DE OTRAS FUNERARIAS Y GASTOS DEL MÉDICO 
EMBALSAMADOR) NO SERAN OBJETO DE DESCUENTO.   

L'EFM PODRÀ ACORDAR DESCOMPTES DE FINS A UN 15% EN TOTS ELS CONCEPTES RELACIONATS AMB L'ÚS DE 
LES INSTAL·LACIONS AL TANATORI DE BON SOSEC QUE SIGUIN D'INTERÈS COMERCIAL.  

LA EFM PODRÁ ACORDAR DESCUENTOS DE HASTA UN 15% EN TODOS LOS CONCEPTOS RELACIONADOS CON EL 
USO DE LAS INSTALACIONES AL TANATORIO DE BON SOSEC QUE SEAN DE INTERÉS COMERCIAL.  

CAP DESCOMPTE SERÀ ACUMULATIU  
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NINGÚN DESCUENTO SERÁ ACUMULATIVO  

  

B) PAGAMENTS AJORNATS  

B) PAGOS APLAZADOS  

B1) ÀMBIT D’APLICACIÓ:  

B1) ÁMBITO DE APLICACIÓN  

A TOTES LES TARIFES EXCEPTE:  

A TODAS LAS TARIFAS EXCEPTO:  

 - ELS SERVEIS D’ORNAMENTACIÓ, ON ES PERMETRAN PAGAMENTS A COMPTE A MESURA QUE ES REALITZIN 
LES OBRES.  

- LOS SERVICIOS DE ORNAMENTACIÓN DONDE SE PERMITIRÁN PAGOS A CUENTA A MEDIDA QUE SE VAYAN 
REALIZANDO LAS OBRAS  

 - EN EL CAS DE TARIFA DE MANTENIMENT I CONSERVACIÓ DEL CEMENTERI NO APLICARÀ LA MODALITAT DE 
PAGAMENT AJORNAT.  

- EN EL CASO DE TARIFA DE MANTENIMIENTO Y CONSERVACIÓN DEL CEMENTERIO NO APLICARÁ LA 
MODALIDAD DE PAGO APLAZADO   

B2) FUNCIONAMENT  

B2) FUNCIONAMIENTO  

EN CASOS DEMOSTRABLES DE FALTA DE LIQUIDITAT TEMPORAL ES PERMETRAN ELS PAGAMENTS AJORNATS 
FINS A UN MÀXIM DEL 50% DE L’IMPORT TOTAL DE LA FACTURA. L’IMPORT MÀXIM QUE ES PODRÀ FINANÇAR 
SERÀ DE 1.000 EUROS  

EN CASOS DEMOSTRABLES DE FALTA DE LIQUIDEZ TEMPORAL SE PERMITIRAN LOS PAGOS APLAZADOS HASTA 
UN MÁXIMO DEL 50 % DEL IMPORTE TOTAL DE LA FACTURA. EL IMPORTE MÁXIMO QUE SE PODRÁ FINANCIAR 
SERÁ DE 1.000 EUROS.  

PER A ACOLLIR-SE AL SISTEMA DE PAGAMENT AJORNAT CALDRÀ AUTORITZACIÓ PRÈVIA DEL CAP DE SERVEIS 
FUNERARIS I DEL CAP ECONOMICOFINANCER  

PARA ACOGERSE AL SISTEMA DE PAGOS APLAZADOS SERÁ NECESARIA AUTORIZACIÓN PREVIA DEL JEFE DE 
SERVICIOS FUNERARIOS Y DEL JEFE DEL DEPARTAMENTO ECONOMICO-FINANCIERO.  

 
 
24. Proposta d’aprovació d’operació d’endeutament a llarg termini per un import màxim de 
1.100.000€ de l’Empresa Funerària Municipal SA (EFMSA) 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 en contra (PP i C’s) 
 
“PRIMER.- Autoritzar, en compliment de l’article 54 del Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de 
març, pel qual s’aprova el text refós de la llei reguladora de les hisendes locals, l’Empresa 
Funerària Municipal, S.A. (EFM), perquè subscrigui una operació d’endeutament a llarg termini 
per un import màxim de 1.100.000 € (un milió cent mil euros) amb les següents 
característiques: 
 

- Operació amb Caixa Colonya: Préstec personal; Import màxim: 1.100.000 €; 
Termini màxim: 10 anys; Comissió obertura: 0,00 %; Interès variable: Euríbor 
anual + 0,68 %; Comissió de cancel·lació: 0,00 %. 

 
SEGON.- Facultar el Sr. Jordi Vilà Albareda, gerent d’EFM perquè pugui subscriure la 
documentació pública o privada necessària per dur a terme l’operació en tots els seus tràmits”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots en contra (PP i 
C’s) 
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25. Proposta d’aprovació de les tarifes pel subministrament d’aigua potable (EMAYA) 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí. Faré l’exposició global de totes les modificacions de tarifes. Com ja n’hem parlat moltes vegades, 
estam en un context de presequera ara mateix, i es preveu que tant enguany com els propers anys, la 
situació es mantingui estable per desgràcia, amb un hivern sec o molt sec, i això suposa també unes 
primaveres i uns estius més complicats que els darrers anys. Això és un context climatològic que hem de 
tenir en compte també a l’hora d’avaluar les tarifes de l’aigua. Per un altre costat, Palma pateix una 
elevada pressió humana, tant per el increment de població que ha viscut en els darrers anys, com per 
també evidentment tots els visitants, els milions de visitants que venen cada any aquí, i que a demés fan 
estada a Palma. Per un altre costat també destacar que tenim, enguany hem tingut una mitja, aquests 
darrers mesos, d’un consum del 40% d’aigua dessalada, del consum total que s’ha produït d’aigua 
potable a la ciutat. Això ha suposat que durant enguany, el 2016, hem hagut d’invertir 8 milions d’euros, 
només per la compra d’aigua dessalada, i aquesta quantia es preveu que pugui esser similar de cara a 
l’any que ve. Els objectius per, d’aquesta modificació de tarifes, són per un costat incrementar la 
progressivitat que ja existeix, fer-la més elevada que els grans consumidors i les famílies i el sector 
hoteler que més consumeix, pagui més. I en canvi, fer una bonificació a les famílies que consumeixen 
menys, amb aquesta política d’increment de la progressivitat, lo que es pretén és incrementar i 
potenciar, el consum responsable i l’estalvi. I després per un altre costat també creiem important 
eliminar una distorsió que hi havia en les tarifes del sector hoteler. Per lo que fa en el preu domèstic, 
tant d’aigua com de clavegueram, com dic s’incrementa la progressivitat, i per tant incrementem la 
tarifa a les famílies que més consumeixen, i en canvi bonifiquem a les que consumeixen menys de 10 
metres cúbics en el mes. Això suposa que si es manté el consum actual, la pujada no afectarà en el 72% 
de les famílies del sector domèstic. D’aquesta manera l’aigua, a les famílies que consumeixen més de 10 
metres cúbics en el mes, percebran un increment, depenent del consum que facin, entre un 6 i un 12%. I 
del clavegueram, també les famílies que tinguin més de 10 metres cúbics de consum, també percebran 
aquest mateix percentatge, entre un 6 i un 12% d’increment. Com deia, es bonificarà amb un 7% a totes 
les famílies que tinguin un consum inferior a 10 metres cúbics, perquè considerem important, com s’ha 
dit, el poder garantir que totes les famílies tinguin accés en aquest bé bàsic com és l’aigua. Per un altre 
costat, es mantenen les bonificacions del 100% del consum, a les famílies que tenen ingressos de menys 
de 250 euros. Això també inclouria a les persones jubilades, que tenen un ingrés inferior en aquesta 
quantitat. Ara mateix hi ha 4.000 famílies que estan beneficiades d’aquestes bonificacions. I a més a més 
hem aprovat ara mateix, ahir mateix, un Conveni de col·laboració entre Emaya i Serveis Socials, allà on 
Emaya també aportarà 60.000 euros en l’any, per també aquestes famílies vulnerables, que no paguin la 
factura d’Emaya. Per un altre costat, també tenim una tarifa diferenciada a famílies nombroses. Ara 
mateix hi ha més de 700 famílies que s’acullen en aquesta tarifa, allà on introduïm la progressivitat per 
aquelles famílies que tenen un consum de més de 28 metres cúbics. Això és un càlcul de 
aproximadament el consum que podria fer, un consum normal d’una família de 7 persones, que a partir 
d’aquest consum sí que és progressiu, que ara mateix no és progressiu en cap cas, i nosaltres 
considerem important la progressivitat. I després un altre aspecte a destacar, és aquest canvi de la tarifa 
hotelera, que hi ha hagut durant tots aquests darrers anys, més de 20 anys una gran disfunció, allà on 
els hotels amb més estrelles tenien la possibilitat de fer més consum a un preu més baix. Creiem que 
això és absolutament injust, i a demés absolutament irresponsable, i per tant a partir de l’aprovació 
d’aquestes noves tarifes, tot el sector hoteler, tindrà la mateixa tarifa, que voldrà dir que dues places 
hoteleres serà equivalent a un habitatge. I per un altre costat, també incrementem en els altres sectors 
econòmics, que no són hotelers, amb un increment del voltant d’un 9,5 i un 9,1% la seva tarifa, que vull 
recordar que en aquest cassos no és progressiva, però estam estudiant pel futur introduir la 
progressivitat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
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“Gràcies Sr. Batle. Miri, crec que és el segon debat que tenim a Ple de les tarifes de l’aigua, ja no li 
comptaré lo que hem parlat dedins el Consell d’administració, i lo que hem anat corrent amb aquestes 
tarifes. Tot això jo record en aquest Ple que va començar amb un Pla de sequera. I el Pla de sequera per 
incentivar en els nostres consumidors i els nostres conciutadans, ha estat pujar-los els preus. Sobretot 
quan tothom sap que de les ciutats amb menor consum que tenen, per tant hem de dir que som els que 
menys aigua tirem, per ventura és la ciutat de Palma. I aquesta és una qüestió que no hem tinguda en 
compte, ens n’hem anat tot d’una a pujar els preus. Jo li vull dir una cosa, igual que estic d’acord amb 
altres coses, i recolzem altres programes que se duen a efecte des de la seva Regidoria, i des de la pròpia 
Empresa Municipal, aquí li hem de dir que han anat a cercar la qüestió més senzilla, per poder anar a 
sortir d’aquest moment, i poder anar aplicant, a damunt lo que són els preus, una sèrie d’inversions que 
vostès volen dur a efecte dins l’empresa. Bé, és una manera de dur-ho, però no és una manera de dir-
nos perquè no poden aplicar la progressivitat a les empreses, que poden esser grans consumidors, i que 
també poden tenir dins els seus processos a l’empra d’aigua. No ho fan. Perquè no s’incentiva als 
ciutadans perquè vagin i facin aquest Pla de comptadors. Si resulta que quan fem un Pla de comptadors 
individualitzat, resulta que en el ciutadà li surt més car. Casi, casi val més que ho deixi així com està, 
perquè així just té una toma i just paguen a damunt un rebut. Són coses que haguessin pogut vostès 
anar a cercar i haguessin pogut anar veient, si en realitat lo que volien era radicalment estalviar aigua. 
Però jo crec que no és això que anem a cercar, el que anem a cercar és recaptar més per l’aigua, i volem 
dur-ho a fer unes altres coses i unes altres inversions. Ho digui, ho digui, ja ho sabem que tenim 
mancança tant en els llocs on fem captació, que és el problema més gros on perdem aigua, tant com a la 
ret de la xarxa distribuïdora d’aigua perdem aigua. Molt bé, anem a arreglar-ho, anem a arreglar-lo però 
no posem com excusa aquest tema. No ens posem en un Pla de sequera que sortim amb el Pla de 
sequera, i el Pla de sequera ha d’esser la chistera de on ens surti tot. Serà com un joc d’un màgic això, i 
no pot esser. En el final, el problema ja no és com fixen les tarifes o com fan una cosa o l’altre, el 
problema és el control que pot dur vostè a damunt la proposta que presenta en aquest Ple. És a dir, de 
quina manera es pot controlar aquests consums que diu vostè que es controlaran. Si a dins, si a dins una 
finca, i a dins el control que hi ha d’haver, hi ha una sola enganxada d’aigua. Com distingirà vostès que 
és el gran o el petit consum? Qui és que consumeix més o qui és que consumeix menys. Vostè creu que 
això és més just amb aquest tema de consum? Jo crec que és una cosa que ens havíem d’haver aturat i 
ho havíem d’haver estudiat d’un altre manera, per veure quins sistemes podem tenir i quins controls es 
poden donar, damunt el consum d’aigua que es doni dins Palma. Si ens interessava més el consum, que 
el anar i pujar els preus i recaptar fons per poder fer altres coses, que jo crec que estam en el segon 
punt, no estam en el primer, i per tant jo, nosaltres ens oposarem un altre vegada tal com hem fet ja a 
l’anterior Ple, en el Consell d’administració i a altres més bandes que hem estat parlant d’aquest tema, 
perquè vostès incrementin els preus de l’aigua, del clavegueram i de tot lo que hagin d’incrementar dins 
Emaya en aquest moment. Gràcies.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Muchas gracias Sr. Alcalde. Nosotros igual que hemos hecho en otras ocasiones evidentemente, vamos 
a votar que no a esta subida de tarifas. Y además creemos que hoy se materializa el castigo del Equipo 
de Gobierno, a las familias de Palma. Y además, utilizando una excusa tan fácilmente desmontable como 
es el tema de la sequía. Con la excusa de la sequía, ustedes van a pasar la factura a los ciudadanos de su 
mala gestión. Y la realidad es que esto va a costar a los ciudadanos subidas de entre el 6 y el 12%. Y le 
voy a explicar porque es tan fácil desmontar el engaño. Basta estudiarse los Presupuestos del 2017, y 
comprobar que a pesar de que el Ayuntamiento baja la subvención a Emaya, Emaya sube sus tarifas, y 
esa, en vez de subir sus ingresos. Esos ingresos exclusivamente vienen aumentados por la subida de 
tarifas de Emaya y clavegueram. Además es curioso, que se suba precisamente un servicio, como es el 
de agua, que da beneficios. Porque el servicio de aguas da beneficios, cuando realmente si uno se pone 
a mirar los Presupuestos en materia de limpieza, comprueba que mientras los ingresos están por debajo 
de los gastos de limpieza, en el caso de agua, los ingresos están por encima de los gastos de agua. Pero 
más allá del Presupuesto, basta que nos fijemos en la memoria que usted nos presenta para la subida de 
tarifas. Usted nos dice que con esta subida de tarifas vamos a conseguir disminuir el gasto, y así 
luchamos contra la sequía. ¿Por qué entonces esa memoria de tarifas prevé un aumento de facturación? 
Porque si usted me dice que vamos a bajar el consumo del agua, debería prever como consecuencia, 
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una bajada de consumos y una bajada de facturación, y no al revés. Realmente esa memoria se basa en 
el incremento de facturación para Emaya. Entonces esto es el chocolate del loro. Usted me está diciendo 
que con esta subida de tarifas, vamos a luchar contra la sequía, cuando el Ayuntamiento de Palma, riega 
el 70% de los jardines, con agua potable. Cuando el Ayuntamiento de Palma, sale a anunciar que la 
Funeraria esta perdiendo 3.000 litros de agua al día por una fuga. Cuando el Ayuntamiento de Palma, 2 
años después de años de sequía, y un año después de haber hecho un Plan de sequía, empieza a decir 
que va a dejar de limpiar los camiones con agua potable. Limpiar los camiones. O sea, y usted ahora me 
quiere decir que quiere hacer responsable a los ciudadanos de Palma, que tienen un consumo ejemplar 
por debajo de la media, les quiere hacer responsables de la sequía. Yo creo que eso desde luego es 
cuando menos tomarnos a los demás por tontos. Pero a demás es que hace escasamente unos meses, 
ha salido un estudio donde dice la OCU que nosotros ya nos situamos entre las 4 ciudades más caras de 
España. Deduzco que lo que intenta es subir al podium de honor, y quedarnos entre las 3 primeras. 
Porque desde luego no ha demostrado, que el encarecer las tarifas haya conseguido reducir unos 
consumos, que ya están por debajo de la media nacional, y son prácticamente los que aconseja la OMS 
como consumo medio por ciudadano y por habitante en el resto del mundo. Como digo, 70.000 hogares 
de Palma, entre ellos y especialmente aquellas familias que viven en los barrios más humildes de Palma, 
y donde se concentra el mayor número de personas por vivienda. Donde habrá 3 personas o más, son 
los que se van a ver perjudicados por esta subida de tarifas. Y no precisamente para luchar contra la 
sequía que sufre esta ciudad, sino para financiar la mala gestión que usted está haciendo en Emaya. 
Muchas gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Bé, me pareix del tot irresponsable per part del Partit Popular parlar, que estam utilitzant com excusa 
la sequera, per castigar en els veïnats. A veure, el Partit Popular a la gestió que va fer en els darrers 4 
anys, tant des del Govern Balear, com des de l’Ajuntament de Palma, en relació en els recursos hídrics 
d’aquestes illes, va esser absolutament pèssima, pèssima. Una de les raons del perquè estam on estam. 
Amb una falta d’inversions absoluta de les dessaladores, que ara s’han hagut d’invertir milions perquè 
puguem tenir subministra en relació a les dessaladores, sinó hauríem hagut de tenir talls de subministra. 
Això és la gestió del Partit Popular en relació a l’aigua. En anys allà on hi ha hagut unes pluges 
espectaculars, per damunt de la mitjana, envers d’utilitzar d’una manera raonable els aqüífers, els heu 
explotat, i ara estam per davall de llindars acceptables, i hem estat mesos que no hem pogut treure 
aigua de l’extremera, per poder subministrar a la ciutat, i per això hem hagut de gastar 8 milions d’euros 
en aigua dessalada. Per tant, lliçons de la gestió dels recursos naturals i de l’aigua en aquest cas, les 
justetes, les justetes. Perquè vosaltres també, les inversions, que considereu, jo no sé com llegiu els 
pressupostos, ni com els enteneu. Les inversions que volem fer són per millorar el servei públic, tant en 
neteja com en aigua, que aquí ens agrada embullar-ho tot. Ara estam xerrant de les tarifes d’aigua, no 
estam xerrant de les tarifes de neteja, ni de les tarifes de residus, que no se toquen, estam xerrant 
d’aigua. I vos ho record, 8 milions d’euros en aigua dessalada que ens hem de gastar, cosa que en els 4 
anys del Partit Popular no vareu fer, no vareu gastar casi, uns 2 milions, 3 milions en l’any en aigua 
dessalada. Ja pots fer que no que està a les comptes d’Emaya. Per lo que fa en el Pla de sequera i altres 
accions complementaries a la modificació de tarifes, perquè vull recordar que aquesta modificació de 
tarifes d’aigua, en relació a les famílies, només afecta a un 28% de les famílies, que consumeixen més 
aigua. Perquè és que vull recordar que hi ha famílies que consumeixen moltíssima aigua. Hi ha famílies 
que consumeixen més de 100 metres cúbics en el mes. Això és una barbaritat. Aquestes famílies pues 
rebran un increment de la  tarifa. Clar que sí, i és de justícia crec jo, és de justícia perquè fan un abús 
d’aquest recurs, que és un recurs escàs, i és de primera necessitat. I el nostre deure és salvaguardar la 
garantia de que hi hagi subministra avui, però que també n’hi hagi demà i passat demà, no només per 
enguany sinó per tots els anys, i per les generacions futures. I hem implantat moltes mesures 
evidentment, no són mesures ràpides. Però no ens doneu lliçons, perquè vosaltres de mesuretes en 
vareu fer ben poques en aquest sentit. Estam fent inversió, hem doblat la inversió, invertirem 10 milions 
d’euros, el doble de lo que va invertir el Partit Popular durant 4 anys, en renovació de xarxa de barris, de 
xarxa d’aigua potable. Hem fet reunions i hem demanat a tots els grans consumidors de Palma d’aigua, 
que posin mesures d’estalvi i d’eficiència energètica. Estam incrementant l’aigua, la xarxa de distribució 
d’aigua regenerada, per poder fer neteja viària, de vehicles, de reg, per més punts de la ciutat. Estam 
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fent també altres propostes, no només estam xerrant de modificació de tarifes, que record, torn a 
recordar, afecta només en els grans consumidors. Gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, jo ja li he dit en el principi, és a dir, per ventura en altres coses ens posarem d’acord, en la pujada no 
ens hi posarem. Però jo li dic, ho digui, ho hem d’invertir, ho hem de dur a les inversions que estam fent. 
Això no té res que veure amb els consums d’aigua, i jo li dic, ens posem damunt la taula, a veure amem 
de quina manera durem a efecte aquests controls de consum, tant en els ciutadans, en aquests que 
consumeixen molt, en els grans consumidors, i també en els que no se’ls aplica la progressivitat i tenen 
una quota. Anem a veure-ho, anem a veure-ho però anem a veure-ho que no sigui tot un resum de pujar 
les tarifes a tothom. Nosaltres som conscients de que hi ha una mancança del tema d’infraestructures, i 
amb això hem coincidit en moltes altres coses, i hem volgut que funcionés a millor, cap a donar el servei 
a la ciutat. També entenem que dins lo que és un servei públic, hi ha d’haver una proporció entre lo que 
fem i el preu que hem de cobrar d’aquest servei públic, perquè sinó no seria un servei públic, seria un 
altre cosa. Però això és lo que ens dur a pensar que abans d’entrar en aquesta qüestió de dir, sequera, 
anem a pujar els preus, a davant això, lo que li diem, anem a estudiar-ho d’un altre manera, anem a 
veure de quina manera apliquem els controls, perquè nosaltres encara estam amb els temes de que es 
poden incentivar, amb mesures en els consumidors, perquè es pugui baixar el consum en aquest cas, i 
en tot cas sense haver de pujar els preus, si és el tema d’estalviar aigua. I també llavors hem de parlar en 
tot el tema públic, és a dir, feia menció la representant del Partit Popular, davant lo que està fent el 
propi Ajuntament de Palma, davant l’aigua que s’està perdent. Bé, jo no entraré si la legislatura anterior 
o la que ve, però lo que és cert és que avui hi ha mesures per poder prendre davant això, i aquestes 
mesures jo crec que serien lo més urgent, i molt més urgent que pujar les tarifes, me cregui, molt més 
urgent que pujar les tarifes. Nosaltres en aquest sentit ja me sap greu, no podrem recolzar aquesta 
posició que duim a davant aquesta pujada de les tarifes que volen fer. Gràcies.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Sí. Como siempre, una vez más, la Regidora de Emaya, incapaz de defender y justificar sus propias 
decisiones, tiene que acabar atacando al Gobierno del Partido Popular. Un Gobierno que por cierto, 
gracias a su gestión en Emaya, le ha permitido poder tomar ahora determinadas decisiones y poder 
hacer determinadas inversiones. Pero yo le voy a retar a algo, Sra. Truyol, indíqueme en la memoria de 
Emaya, en la memoria que va de la subida de tarifas, indíqueme, que yo me la he leído de arriba abajo, 
en las 200 hojas de memoria que acompaña a las tarifas ¿Dónde se habla de la previsión, de la reducción 
de consumo de agua que se va a producir con la subida de tarifas? Yo lo puedo decir en todas las 
páginas donde se habla del incremento de facturación, pero usted será incapaz de encontrarme ninguna 
página en esa memoria, donde se hable de si efectivamente esto lo hacemos para reducir los consumos, 
este es el estudio que yo le presento de la reducción que se va a producir con esta subida de tarifas. En 
ese caso me creería que esto es una subida de tarifas que se produce por la sequía, pero esa memoria 
está planteada exclusivamente en un incremento de facturación para Emaya. Y le repito, Emaya en su 
servicio de aguas, no tiene déficit, es un servicio que da beneficios, es un servicio que puede incluso 
asumir el coste del agua desalada. Usted está financiando el coste de los demás servicios de Emaya, con 
esta subida de tarifas de agua. Y yo le reto a que si usted toma una decisión, la defienda, y nos la 
explique, pero no trate de tomarnos por tontos. No engañe a los ciudadanos de Palma. Diga que usted 
que sube las tarifas de agua, pues para tomar decisiones pues yo que se como pues hacemos una 
consultora para no sé que, o unos educadores de calle para no sé cuanto, o unos cursos de no sé que. 
Pero no nos cuente que usted está tomando esta decisión, para garantizarnos que vamos a tener agua 
desalada, porque el agua desalada se estaba produciendo antes de que usted casi ni se hubiera metido 
en política. En esta Comunidad, muchísimas personas antes que usted y en esta ciudad, tomaron 
decisiones que hoy nos permiten tener unas desaladoras, y nos permiten poder seguir consumiendo 
agua, gracias a las desaladoras, que en su momento precisamente su partido, estuvo en contra de que 
se hicieran. O sea que lecciones las justas, y haga el favor usted de defender sus propias decisiones, que 
para cuando gobierna el Partido Popular, ya nos encargamos nosotros de defender las nuestras. Muchas 
gracias.” 
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Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“En relació en el control del consum i a la lluita contra el frau, Emaya, no des d’ara, des de ja fa molts 
d’anys, té un dispositiu per la lluita contra el frau de consum d’aigua. I el control de consum, jo no sé si 
és que no són conscients, però estam xerrant d’una empresa, i una empresa que té milers de 
comptadors a la ciutat, a tots els habitatges, a totes les empreses, i sap específicament quant consumeix 
cada mes i cada dos mesos, que és quan es fa la factura, aquella família. Hi ha el 92% dels comptadors, 
que es llegeixen cada dos mesos, per tant tenim unes dades molt fiables de quin és el consum d’aigua. I 
quan xerrem de que de cara a l’any qui ve, es preveu amb aquesta modificació de tarifes, un increment 
d’ingressos de 2,5 milions d’euros, ho diem per, ho diem en relació que si se mantenen els consums que 
tenim actualment. Però l’experiència ens diu, no l’experiència de Palma sinó l’experiència d’altres 
municipis, d’altres municipis de Mallorca, d’arreu de l’Estat també, però també n’hi ha hagut de 
Mallorca, que quan s’ha incrementat la progressivitat, o quan s’ha introduït la progressivitat a un àmbit 
allà on no hi havia progressivitat, al cap de pocs mesos, s’ha percebut una reducció del consum. Perquè 
hi ha sectors que tenen un consum excessiu, un consum no necessari, i en canvi amb la política de preus 
d’introduir la progressivitat o d’incrementar la progressivitat, que és lo que estam fent ara. Hi ha una 
translació directa a que el consum es redueix, evidentment es redueix en aquells sectors i aquelles 
famílies o aquelles empreses que tenen un excés de consum, però repeteixo, el 72% de les famílies que 
tenen un consum absolutament raonable i sense cap problema, no percebran cap tipus d’increment a la 
factura. Ja poden dir que sí, però és que no. I per un altre costat, el tema de les fuites, que ho heu tornat 
a repetir. A Palma tenim un percentatge de fuites d’aigua a la xarxa entre un 15 i un 17%, és un 
percentatge que hi hem de fer front, i hem de seguir lluitant per reduir-lo, però pels kilòmetres i pels 
tipus d’infraestructura que tenim, és un percentatge molt raonable. Hi ha municipis a Mallorca, que 
estan en el 40 i en el 60% de fuites. Per tant en aquest aspecte, i no és d’ara, no és d’aquest any que 
estam governant nosaltres, sinó també del passat, però nosaltres lo que hem fet ha estat doblar el 
pressupost d’aquesta legislatura, per lluitar i renovar aquestes xarxes. I un apuntet més, el tema de que 
gràcies a la bona gestió econòmica del Partit Popular de l’anterior legislatura, ara podem fer les 
inversions o les millores de serveis. Per favor, beneficis a costa de que? De tenir una ciutat feta un 
desastre, amb uns contenidors de merda, amb uns camions antiquíssims, amb una infraestructura de 
cicle de l’aigua pèssima, que no s’ha renovat, que tenim una depuradora que no vareu saber ni lluitar 
amb el Sr. Rajoy, perquè financés la depuradora nova, que la tenim feta un desastre que té més de 40 
anys. Per favor, quan xerren de beneficis, la boqueta petita, perquè estam a l’espai públic, estam a un 
àmbit públic, que l’àmbit públic, no s’ha de lluir per treure beneficis, sinó per donar un bon servei, i això 
és en lo que estam fent feina. Gràcies.”  

 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 en contra (PP i C’s) 

 
“1.- Aprovar les tarifes del Servei d’aigua”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots en contra (PP i 
C’s) 
 
0.1.  RESUM DE L'ESTUDI QUE ES PRESENTA 
 
El Servei de distribució d'aigua potable a la Ciutat de Palma es presta en forma d'empresa privada municipal per 
l'entitat Emaya, Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram S.A., propietat de l'Excm. Ajuntament de Palma. 
 
L'Ajuntament de Palma en data 29 de novembre de 2012 va aprovar la modificació de la tarifa. L'aplicació d’aquesta 
tarifa va esser autoritzada per acord de la Comissió de Preus de la Conselleria de Comerç i Indústria  de la Comunitat 
Autònoma en data 7 de febrer de 2013 (BOIB 26 de 21/02/2013). Posteriorment, en data 28 de novembre de 2013 
l’Ajuntament de Palma va introduir una modificació en la bonificació per a perceptors de baixos ingressos, en el sentit 
d’incrementar-la fins al 100% a partir de l’1 de gener de 2014.  
  



 

- 54 - 

0.2. DADES BÀSIQUES DEL SERVEI 
      
L'adducció i distribució d'aigua potable s'efectua mitjançant un conjunt de conduccions amb una longitud d’uns 1081 
quilòmetres. Els principals centres de captació de que disposa l'empresa són els Embassaments del Gorg Blau i Cúber, 
els sondejos de s’Estremera, les fonts de la Vila, de Mestre Pere i d’en Baster,la central del Pont D'Inca i els sondejos de 
la serra nord. L'aigua de cada captació és tractada al propi centre d'explotació,  exceptuant la procedent dels 
embassaments que és tractada a l'estació de tractament de Lloseta. 
 
Per altra banda la planta potabilitzadora de Son Tugores constitueix una instal·lació vital amb una producció diària de 
43.000 m

3
 d'aigua d'excel·lent qualitat 

 
Així mateix es preveu un subministrament per part de l'Agència Balear de l’Aigua de 12.500.000 m

3
 d'aigua en virtut 

del conveni signat el 30 de juliol de 2008.  
 
La potència elèctrica contractada a les centrals de captació d’aigua i plantes de tractament és de l'orde de 6.000 kWh, 
estimant-se el consum anual d'energia elèctrica en més de 35 milions de kWh. El nombre total d'abonats és de 94.899, 
segons dades referides al 31 d’agost de 2016 
 
La facturació en metres cúbics durant l'any 2016 s’estima que serà d’uns 27.930.000 m

3
 

 
A 31 d’agost de 2016 l'immobilitzat regularitzat afectat al Servei d'Aigua Potable pujava, a un total de 125,4 milions 
d’euros. La distribució d'aquesta inversió per capítols s'ajusta a la següent estructura: 
 
Immobilitzat a 31.08.16 
----------------------- 
(milers d’EUR) 
 
- Aplicacions informàtiques ....................  3.206,9 
- Terrenys i béns naturals ..................... 862,0  
- Construccions ................................ 12.849,2  
- Instal·lacions tècniques ..................... 96.713,4  
- Maquinària ................................... 696,9  
- Utillatge .................................... 1.563,3  
- Altres instal·lacions ........................ 3.365,6  
- Mobiliari .................................... 1.023,5  
- Equips procés informació ..................... 1.733,8  
- Elements de transport ........................ 3.242,8 
- Laboratori anàlisis aigua ....................  163,8 
 ------------ 
  125.421,5 
 
 PREVISIONS DE FACTURACIÓ 
 
Les previsions de facturació d'aigua potable establertes per a l’any 2017 es basen en els valors del quadre adjunt, en el 
qual els valors anteriors a 2016 són els efectivament registrats, mentre que el càlcul de la facturació del citat exercici de 
2016, s'ha realitzat considerant la tendència que es deriva de la facturació real del període gener-agost de 2016.  

 
EXERCICI FACTURACIÓ (m3) 
2.005  30.483.706  
2.006  30.300.222  
2.007  29.937.599  
2.008  30.153.413  
2.009  29.410.108  
2.010  28.321.381  
2.011  28.471.412  
2.012  27.673.475  
2.013  27.028.526  
2.014  27.122.332  
2.015  27.038.007  
2.016  27.930.000  
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PREVISIÓ PER A 2017 
                  
 FACTURACIÓ GENERAL ..............  28.015.000    
   
 
0.3. TARIFES PROPOSADES 
 
1) Quota de Servei                                            EUR/mes 
 
   1.1.- Habitatges particulars    
   1.1.1.Per habitatge particular .............................4,5947   
   1.1.2.Per habit.particular ocupat per família nombrosa......3,9326                                                    
   1.2.- Per plaça d'hoteleria:                   
   1.2.1.Per plaça a hotel de 4 a 5 estrelles        
         o apartament turístic de 4 o 5 claus ................ 5,5136   
   1.2.2.Per plaça a Hotel de 3 estrelles o        
         apartament turístic de 3 claus ...................... 3,6758   
   1.2.3.Per plaça a la resta d'establiments ................. 2,2974   
                                                   
   1.3.- Oficines, locals comercials, indústries   
         i altres usuaris amb comptador de calibre   
         inferior a 25 mm. 
                                                      

   1.3.1.Per abonat amb comptador de calibre ≤ 15 mm......... 10,3381  
   1.3.2.Per abonat amb comptador de calibre = 20 mm.......... 18,3788   
 
   1.4.  Oficines, locals comercials, indústries   
         i altres usuaris amb comptador de calibre   
         igual o superior a 25 mm. de diàmetre 
 
   1.4.1.Comptador de calibre =  25 mm ..................    275,6820   
   1.4.2.Comptador de calibre =  30 mm ..................    413,5230   
   1.4.3.Comptador de calibre =  40 mm ..................    735,1520   
   1.4.4.Comptador de calibre =  50 mm ..................  1.378,4100   
   1.4.5.Comptador de calibre =  80 mm ..................  3.675,7600   
   1.4.6.Comptador de calibre = 100 mm ..................  5.513,6400   
   1.4.7.Comptador de calibre = 200 mm .................. 19.297,7400   
   1.4.8.Comptador de calibre = 250 mm .................. 28.487,1400   
    
   1.5.- Per connexió destinada a boca contra-incendis ...... 85,0020   
 
2) Quota de Consum 
 
2.1. Tarifa proporcional, aplicable als usuaris 
        exclosos de la progressivitat .............. 0,9300 EUR/m

3
 

 
2.2. Tarifa progressiva aplicable a famílies nombroses  
    
2.2.1.Consums fins a 28 m

3
/mes x habitatge....... 0,8400 EUR/m

3
 

2.2.2.Consum entre 29 i 40 m
3
/mes x habitatge.... 3,0900 EUR/m

3
 

2.2.2.Consum superior a 40 m
3
/mes x habitatge.... 5,7600 EUR/m

3
 

 
2.3.Tarifa progressiva, aplicable a la resta de consums domèstics 
 
2.3.1.Consums fins a 5 m

3
/mes x habitatge........ 0,6000 EUR/m

3
 

2.3.2.Consum entre 6 i 10 m
3
/mes x habitatge..... 0,8400 EUR/m

3
 

2.3.3.Consum entre 11 i 20 m
3
/mes x habitatge.....1,3800 EUR/m

3
 

2.3.4.Consum entre 21 i 40 m
3
/mes x habitatge.....3,0900 EUR/m

3
 

2.3.5.Consum superior a 40 m
3
/mes x habitatge.....5,7600 EUR/m

3
 

 
2.4.Tarifa progressiva, aplicable a establiments hotelers i similars 
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2.4.1.Consums fins a 5 m

3
/mes x cada 2 places.... 0,6000 EUR/m

3
 

2.4.2.Consum entre 6 i 10 m
3
/mes x cada 2 places. 0,8400 EUR/m

3
 

2.4.3.Consum entre 11 i 20 m
3
/mes x cada 2 places.1,3800 EUR/m

3
 

2.4.4.Consum entre 21 i 40 m
3
/mes x cada 2 places.3,0900 EUR/m

3
 

2.4.5.Consum superior a 40 m
3
/mes x cada 2 places.5,7600 EUR/m

3
 

 
El consum registrat es dividirà en les seccions que corresponguin i s'aplicarà a cada secció el preu pertinent segons 
l'escala prevista a la tarifa progressiva. 
 
Els abonats residents a habitatges dotats de comptador individual en els quals hi visqui una família nombrosa podran 
sol·licitar que se’ls apliqui la tarifa específica d’aquest col·lectiu. 
 
Queden exclosos de l'aplicació  de la Tarifa Progressiva, i per tant subjectes exclusivament a la tarifa proporcional els 
consums registrats a: 
 
* Indústries 
* Oficines administratives públiques i privades. 
* Comerços 
* Serveis, excepte establiments hotelers i similars 
* Locals dedicats a activitats professionals 
* Usos comunitaris a comunitats de propietaris 
 
3) Dret de reconnexió 
 
Pel restabliment del servei als abonats als quals s'hagi 
suspès el mateix com a conseqüència de falta de pagament 
de les corresponents factures ....................... 18,3800 EUR 
 
4) Bonificacions 
 
4.1. Bonificació per baix consum 
 
S’aplicarà una bonificació del 7% sobre l’import de la quota de consum de l’epígraf 2.3 quan el consum no superi els 10 
m

3
 mensuals. 

 
4.2. Bonificació per baixos ingressos 
 
Es bonificarà el 100% de la quota de servei i dels consums fins a 10 m

3
/mes dels habitatges particulars usuaris del 

servei, sempre i quan el conjunt de persones que conviuen en el domicili de referència disposin d'un nivell d'ingressos 
anual igual o inferior al salari mínim interprofessional anual multiplicat pel coeficient 1,25. 
 
Als efectes de l'aplicació de la bonificació esmentada, quan en un domicili es reuneixi més d'un ingrés, el més elevat es 
computarà pel seu valor íntegre i els restants pel cinquanta per cent del seu valor. 
 
0.4 EVOLUCIÓ DE L'EXPLOTACIÓ I HIPÒTESIS DE BASE 
 
La facturació prevista a l'exercici de 2017 en el Terme Municipal de Palma s'estima en 28,0 hm

3
. L'estimació s'ha 

realitzat partint de la base de l'evolució del consum observada. 
  
Els costs més significatius de la prestació del servei de captació i distribució d'aigua potable són, per l'orde que s'indica, 
els següents: 
 
Personal i seguretat social, compres d’aigua, consum d’energia, reparacions, càrregues financeres i costs d'amortització 
representen més del 90% del total de costs d'explotació i la seva variació anual en tots els casos s'explica fonamental-
ment per l'evolució de l’índex de preus al consum, acords de negociació col·lectiva, evolució dels preus dels productes 
energètics, variació de l'immobilitzat que es precisa per a l'explotació i necessitats de renovació del conjunt de les 
instal·lacions previstes per als pròxims 12 mesos.  
 
Les bases de càlcul per a cada una de les classes de cost i la seva determinació s'especifiquen als apartats correspo-
nents a cada un d'ells. 
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1. DESPESES D'EXPLOTACIÓ 
 
1. DESPESES D'EXPLOTACIÓ 
 
      Les despeses compreses en aquest capítol són les següents: 
 
1.1. DESPESES DE GESTIÓ 
 
1.1.1 Compres d'aigua 
 
Les previsions de subministrament elaborades  per a l’any 2017, estan basades en el cost de l'aigua que rebrà aquesta 
empresa subministrada de l’Agència Balear de l’Aigua segons les previsions del conveni signat el 30 de juliol de 2008, 
estimada en 12,5 hm

3
. 

  
En relació al cost que suposarà aquest subministrament, el conveni citat estableix un preu del sistema general i un preu 
del sistema “sa Marineta”. A la clàusula segona s’estableix que l’aigua subministrada serà de qualsevol de les fonts de 
subministrament gestionades per l’Agència Balear de l’Aigua, però que es facturarà un volum anual d’1.500.000 m

3
 als 

preus estipulats pel sistema “sa Marineta”. En conseqüència el cost previst és el següent: 
 
 a) Aigua a facturar a preus del sistema “sa Marineta”:  
Aquest sistema té un component fix i un de variable, essent el primer de 119.250 euros anuals i el segon de 0,2167 
€/m3, per la qual cosa el cost de l’aigua facturada a aquests preus representarà un import total de 444.300,00 euros. 
 
 b) Aigua a facturar a preus del sistema  general: 
Aquest sistema també té un component fix i un de variable, essent el primer de 3.102.690 euros anuals i el segon de 
0,4623 €/m3, per la qual cosa el cost esperat per l’aigua facturada d’acord amb el sistema general és de 8.187.990,00 
euros. 
 
L'import total previst pels dos conceptes esmentats és de 8.632.290,00 euros. 
 
1.1.2 Productes químics i reactius 
 
En aquest apartat s'inclouen les previsions de consum de tot tipus de productes químics, tals com clor, sulfat d'alúmina, 
polielectròlits i altres necessaris per a la depuració i tractament de les aigües subministrades, així com els consums que 
es realitzaran a la planta potabilitzadora. L'import estimat per a l’any 2017 es basa en el cost efectiu al llarg de 2015 i la 
tendència en el temps transcorregut de l’any 2016. El conjunt de despeses per aquest concepte s’estima en 363.416,18 
euros. 
 
1.1.3 Energia 
 
En aquest apartat es consideren les necessitats de subministrament d'energia elèctrica i altres recursos energètics per 
atendre la captació, impulsió, tractament, distribució i manteniment de les instal·lacions de subministrament i distribu-
ció d’aigua, inclosos els consums energètics de la planta potabilitzadora de Son Tugores. El càlcul s'ha efectuat tenint 
en compte el consum efectivament enregistrat durant l’exercici de 2015 i la tendència del consum fins el mes de juny 
de 2016. En total s'estima el consum d'energia en un import de 2.824.431,33 euros. 
 
1.1.4 Personal 
 
En aquest capítol s'inclouen les retribucions de personal, per qualsevol concepte. A títol enunciatiu, s'inclouen el sous i 
salaris, hores extraordinàries, seguretat social a càrrec de l'Empresa, transport del personal i altres despeses socials, 
etc. 
  
L'import total estimat d'acord amb les despeses efectives de l’exercici 2015 i la tendència del període gener-juny de 
2016, puja a 17.909.567,16 euros. 
 
1.1.5 Vehicles i Utillatge propi del servei 
 
En concepte d'utillatge i manteniment de la flota de vehicles i utillatge divers utilitzat en el servei d'aigua potable, 
especialment en les labors de manteniment i recolzament de la xarxa de distribució, s'estima necessari un import de 
338.316,08 euros. 
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Aquest import s'ha calculat en base al cost efectivament experimentat durant l’any 2015, i el dels primers sis mesos de 
l’any 2016 projectat en còmput anual al conjunt del període.  
 
1.1.6 Treballs, subministraments i serveis exteriors 
 
Les previsions establertes en  aquest capítol  pugen a un total de 5.740.265,39 euros. 
 
Aquest import es distribueix entre els principals conceptes d'acord amb el següent detall: 
 
 a) Conservació Centrals.............. 207.905,90   
 
 b) Conservació Distribució .......... 1.975.979,47   
 
 c) Despeses Gestió Administrativa ... 965.859,62   
 
 d) Altres ........................... 2.590.520,40   
 
Els anteriors costs s'han calculat a partir de les dades corresponents a l'exercici de 2015 i a les del període gener-juny 
de 2016. 
 
L'apartat de conservació de centrals inclou, entre altres, les previsions de manteniment de la planta potabilitzadora de 
Son Tugores. 
 
Com  a referència s'ha d'advertir que  les despeses de gestió administrativa que s'inclouen en aquest apartat, si bé en 
valor absolut suposen un  import significatiu, en valor relatiu, respecte al volum total d'ingressos del període, impliquen 
un percentatge de l'orde del 2,4%, la qual cosa posa de manifest les economies d'escala que la gestió de diferents 
serveis conjuntament suposa. 
 
D'altre banda, el cost de conservació de centrals de captació i xarxes de distribució s'ha de considerar en relació a 
l'immobilitzat al qual es dedica el concepte de conservació, reparació i manteniment. L'import del citat immobilitzat és 
de 125,4 milions d’euros, amb la qual cosa l'import pressupostat representa una xifra de l'ordre de l’1,7%. Aquest 
percentatge és, tècnicament, perfectament justificat, tenint en compte el nivell d'utilització de les instal·lacions i 
l'amortització efectiva d'aquestes. 
 
Per altre banda s'ha de tenir en compte que, com a conseqüència de la limitació dels recursos hídrics disponibles, es fa 
necessària una labor constant de conservació i manteniment per tal d'evitar al màxim les possibles fugues. 
 
Així mateix, s'inclou dins aquest apartat el cost del servei de millora i manteniment d'instal·lacions propietat dels 
abonats (connexió, quadre, comptadors, etc..), la qual cosa genera, per altre banda, uns ingressos no tarifaris de 
5.786.332,31 euros. 
 
1.1.7 Despeses Diverses 
 
En aquest apartat s'inclouen el costs estimats per a l’any 2017 derivats de despeses diverses no incloses a l'anterior 
classificació: material d'oficina, comunicacions, relacions públiques, publicitat, serveis auxiliars i altres despeses. 
L'import previst per al citat exercici puja a 2.099.411,24 euros. 
 
Aquest import s'ha obtingut considerant el comportament dels costs esmentats durant l’exercici de 2015 i en el 
període gener-juny 2016. 
 
1.1.8 Tributs 
 
Emaya, Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram S.A., atesa la seva condició d'Empresa de distribució d'aigua potable 
en el terme municipal de Palma, utilitza per a la ubicació de les seves instal·lacions el subsòl d'aquesta Ciutat, havent-se 
arribat, com ho han fet les altres companyies de subministrament, a establir un acord en l'Excm. Ajuntament de Palma 
per al pagament de la Taxa d'ocupació del sòl, subsòl i vol de les vies públiques. També s'inclou en aquest apartat el 
muntant de l'impost sobre activitats econòmiques i el de l'impost sobre béns immobles. El conjunt d'aquests tributs 
s'avalua, per a l’any 2017, en un import de 860.456,57 euros. 
 
1.2. DESPESES FINANCERES 
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En aquest apartat s'inclouen les despeses financeres derivades dels interessos i comissions per les operacions de prés-
tecs concertats amb entitats financeres, relatives a les operacions de finançament de l'immobilitzat del Servei d'Aigua 
Potable. El conjunt de despeses incloses en aquest capítol s’estima en 657.566,77 euros. 
 
1.3. DESPESES D'AMORTITZACIÓ TÈCNICA DE TOTS ELS ACTIUS ACTUALITZATS 
 
En aquest epígraf s'ha de recollir el cost derivat de la depreciació anual efectiva  de l'immobilitzat. Tal com s'ha indicat a 
l'apartat 0.2 "Dades bàsiques del servei", l'immobilitzat actualitzat comptabilitzat a 31.08.16 puja 125,4 milions 
d’euros, amb la distribució per capítols que es detalla a continuació:  
 
Immobilitzat a 31.08.16 
----------------------- 
(milers d’EUR) 
 
- Aplicacions informàtiques ....................3.206,9  
- Terrenys i béns naturals ..................... 862,0  
- Construccions ................................ 12.849,2  
- Instal·lacions tècniques ..................... 96.713,4  
- Maquinària ................................... 696,9  
- Utillatge .................................... 1.563,3  
- Altres instal·lacions ........................ 3.365,6  
- Mobiliari .................................... 1.023,5  
- Equips procés informació .....................1.733,8 
- Elements de transport ........................3.242,8  
- Laboratori anàlisis aigua .................... 163,8  
    ------------ 
    125.421,5  
 
D'acord amb el referit detall, aplicant a cada grup d'elements de caràcter homogeni els coeficients d'amortització 
aprovats a l'Orde del Ministeri d'Hisenda de 12 de maig de 1993 (BOE núm. 120 de 20.05.93), resulta una quota anual 
d'amortització de 2.956.553,59 euros. 
 
 
1.4. ALTRES DESPESES D'EXPLOTACIÓ 
 
En aquest apartat s'han d'incloure les despeses derivades de les gestions de cobrament infructuoses amb morosos 
incobrables, així com les quantitats donades de baixa per insolvència o incapacitat jurídica de cobrament de 
facturacions realitzades. El conjunt de despeses incloses en aquest apartat s’estima que serà de 704.967,84 euros. 

 
2. AMORTITZACIÓ FINANCERA 

 

2. AMORTITZACIÓ FINANCERA 
 
Atenent a la naturalesa de l'Empresa Municipal, no és necessari preveure cap import en concepte de fons de reversió. 
Si, en canvi, s'ha de considerar el concepte d'amortització financera que comprèn la devolució que anualment s'ha de 
realitzar del principal de crèdits i préstecs rebuts per a l'execució de la infraestructura hidràulica. 
 
D'acord amb el que precedeix i amb la finalitat d'aconseguir la suficiència financera de les tarifes del servei d'aigua 
potable s'inclou en el present estudi l'import de 3.603.442,24 euros. 
 
L'import anterior coincideix amb les previsions de pagament, pel concepte d'amortització de principal corresponents a 
préstecs pel finançament de diferents obres d'immobilitzat del servei d'aigua potable. 
 
L'import citat abans, juntament amb l'imputat a l'apartat 1.2. "Despeses financeres", constitueix la càrrega financera 
derivada del finançament de l'immobilitzat afecte al servei d'aigua potable. 

 
 

3. INGRESSOS NO TARIFARIS 
3. INGRESSOS NO TARIFARIS 
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En aquest capítol es consideren aquells ingressos que s'originen per activitats del Servei d'Aigua que no estan 
directament relacionades amb subministrament d'aigua i els ingressos tarifaris d'aplicació en el terme municipal de 
Palma. 
 
Així s'inclouen dins aquest apartat els ingressos derivats de la realització de treballs de manteniment o realització de 
noves instal·lacions a càrrec de l'usuari, avaluats en 5.786.332,31 euros. 
      
També s’inclouen dins aquest apartat els ingressos financers que s’obtenen de la tresoreria de l’empresa els quals es 
preveu que siguin de 4.399,06 euros. 
 
Finalment, s’ha de computar l’import de subvencions de capital que s’imputarà a resultats, el qual és de 508.779,85 
euros. 
 
Conseqüentment en tot l'anteriorment exposat, l'import total de despeses, s'ha de reduir en la quantitat de 
6.299.511,22 euros. 
 
En conseqüència l'import total a cobrir amb tarifes serà de 40.391.173,18 euros. 

 
4. CÀLCUL DEL TOTAL A COBRIR AMB INGRESSOS TARIFARIS 

 

4. CÀLCUL DEL TOTAL A COBRIR AMB INGRESSOS TARIFARIS 
 
Del total de despeses d'explotació juntament amb l'amortització financera, a fi de determinar les necessitats 
d'ingressos a cobrir amb l'estructura tarifària, s'ha de restar els ingressos procedents d'altres serveis prestats per 
l'Empresa. En relació a aquest import no es fa cap dels ajustaments prevists a la normativa del model d'expedient de 
tarifes per al servei d'aigua potable, tals com altres despeses o ingressos no comptabilitzats de períodes anteriors o 
minoracions als ingressos per retard en la l'aplicació de les tarifes. 
 
El detall dels diferents components de cost és el següent. 
 
Personal.....................................   17.909.567,16   
 
Treballs, subministraments i serv.exteriors.. 5.740.265,39  
 
Energia .....................................   2.824.431,33   
 
Càrrega financera ...........................   4.261.009,01   
 
Amortitzacions ..............................   2.956.553,59   
 
Altres despeses .............................   4.366.567,92   
 
Compres d'aigua .............................   8.632.290,00   
                                          ---------------- 
                         46.690.684,40   
 
-Ingressos no tarifaris ..................... 6.299.511,22 
 
                                      ---------------- 
       40.391.173,18  
                                 ================ 

 
5. BENEFICI 

 

5. BENEFICI 
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Ateses les característiques d’Emaya, Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram S.A. propietat de l'Ajuntament de 
Palma, no es preveu per aquest exercici la necessitat d'establir addicionalment al cost d'explotació un benefici de 
caràcter industrial o per utilització de recursos propis. 

 
6. CÀLCUL DE LA TARIFA MITJANA 

 

6. CÀLCUL DE LA TARIFA MITJANA 
 
El muntant econòmic a distribuir entre els usuaris ha d'incloure la bonificació que l'Ajuntament de Palma estableix per 
a aquells usuaris de caràcter domèstic pertanyents a unitats familiars amb un nivell de renda mensual igual o inferior al 
salari mínim interprofessional multiplicat pel coeficient 1,25. Aquesta bonificació és del 100% tant de la quota de servei 
com de la quota de consum fins a un consum de 10 m

3
/mes. D'acord amb l'experiència  dels darrers anys es preveu 

que els abonats amb dret a bonificació seran 4.067 A continuació s'especifica el càlcul de l'import de la subvenció, així 
com el de l'import a cobrir amb ingressos tarifaris. 
 

4.067    Beneficiaris  

4,5947    Quota fixa mensual  

6    m3/mes   

12    Mesos   

4.067    EUR/m3   

100%   Bonificació   

---------------     

12    Subvenció   

     

40.391.173,18   Import abans subvencions 

411.647,10   Subvencions   

---------------     

40.802.820,27   Import a cobrir amb ingressos  

  Tarifaris   
 
 
La tarifa mitjana es calcula per quocient de les despeses anuals a cobrir mitjançant ingressos tarifaris i el volum anual 
d'aigua potable que s'ha estimat facturar en el referit exercici.  
 
D'acord amb l'anteriorment exposat, el càlcul de la tarifa mitjana serà el següent: 
 
Volum econòmic a recaptar amb tarifes, euros. 40.802.820,27   
Estimació de facturació d'aigua, m

3
 28.015.000 

Tarifa mitjana per m3 facturat, EUR/m
3
 1,4565   

 
 

7. REGIM D'APLICACIÓ DE TARIFES PROPOSAT 
 

7. REGIM D'APLICACIÓ DE TARIFES PROPOSAT 
 
El règim d'aplicació de tarifa proposat es planteja d'acord amb l'estructura de la tarifa binòmia, amb les 
característiques bàsiques que a continuació s'especifiquen. 
 
7.1. Tarifa binòmia 
  
La tarifa binòmia proposada es composa d'un terme fix, quota de servei, independent del consum i un terme propor-
cional al volum d'aigua potable facturat mesurat per comptador. El terme fix s'estableix atenent a les característiques 
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de les instal·lacions de l'usuari, quan això es representatiu, o a la capacitat de subministrament del comptador, definida 
mitjançant el calibre del comptador. 
 
El càlcul de la quota de servei es realitza atenent a les característiques dels usuaris en base a la següent relació: 
 
a)   Habitatges particulars, per habitatge.............. 1 ud.eq.  
 
b)   Hoteleria: 
     Per plaça a  hotel de 4 a 5 estrelles            
     o apartament turístic de 4 o 5 claus .............. 1,2 u.e. 
     Per plaça a  Hotel de 3 estrelles o   
     apartament turístic de 3 claus ...... ............. 0,8  " 
     Per Plaça a la resta d'establiments ............... 0,5  " 
 
c.1) Oficines, locals comercials, indústries   
     i altres usuaris amb comptador de calibre   
     inferior a 25 mm.  
                                                 

     Per abonat amb comptador de calibre … 15 mm ...... 2,25 u.e. 
     Per abonat amb comptador de calibre = 20 mm.......  4,00  " 
 
c.2) Oficines, locals comercials, indústries   
     i altres usuaris amb comptador de calibre   
     igual o superior 25 mm. 
 
     Comptador de calibre =  25 mm ...............    60  ud. eq. 
     Comptador de calibre =  30 mm ...............    90     " 
     Comptador de calibre =  40 mm ...............   160     " 
     Comptador de calibre =  50 mm ...............   300     " 
     Comptador de calibre =  80 mm ...............   800     " 
     Comptador de calibre = 100 mm ............... 1.200     " 
     Comptador de calibre = 200 mm ............... 4.200     " 
     Comptador de calibre = 250 mm ............... 6.200     " 
         
Segons les dades estadístiques disponibles a l'empresa, extrapolant les dades a 31.08.16 a la totalitat de l'any, resulta 
que la quota fixa de la tarifa ha estat aplicada, en còmput mitjà anual, a un total de 297.500 unitats equivalents. 
 
Si aplicam a aquestes unitats equivalents el preu establert a la tarifa proposada, resulta que per aquest concepte 
s'espera obtenir uns ingressos de 16.403.000,00 euros. 
 
Per altra banda, l'aplicació de la quota de consum de les tarifes proposades aportaria uns ingressos totals d'acord 
amb el següent detall: 

 

Tarifa proporcional 7.657.298  m3 x 0,9300  = 7.121.287,14  

      

Tarifa progressiva:      

 - Famílies nombroses 125.000  m3 x 1,2693  = 158.661,00  

 - Consum domèstic 17.988.818  m3 x 0,8418  = 15.143.877,66  

 - Estab. hotelers 2.243.884  m3 x 0,8805  = 1.975.830,30  

      

 28.015.000  m3 x 0,8709  = 24.399.656,10  
 

 El preu mitjà de la quota de consum resultaria d'aquesta manera, per l'aplicació de la tarifa industrial i de la 
tarifa progressiva aplicada per intervals, a un preu mitjà de 0,8709 EUR/m

3
. 

 
 S'expliciten a l'annex 2 les dades relatives a l'aplicació de la quota de consum. 
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7.2. COMPROVACIÓ DE QUE L'APLICACIÓ DEL SISTEMA PROPOSAT EQUIVAL A LA TARIFA MITJANA 
 
  L'equilibri econòmic i financer del servei es justifica d'acord amb el règim tarifari establert, segons les 
següents dades: 
 
Muntant econòmic, incloses subvencions, a 
recaptar per l'aplicació de les tarifes ..... 40.802.820,27   
 
Quota fixa 
 
Quota de servei aplicable mensualment 
Unitats equivalents 297.500   
Import per unitat equivalent: 4,5947 EUR/mes.... 16.403.000,00   
 
Quota proporcional 
 
Facturació en m

3
:     28.015.000  

a un preu mitjà per m
3
 de EUR:   0,8709  

Import quota proporcional .................. 24.399.656,10   
                                         -------------- 
       40.802.656,10        
 La diferència entre previsió d’ingressos i despeses es de l'orde del -0,0004%, quedant demostrada la bondat de 
l'estructura tarifària proposada. 

 
8. FORMULA DE REVISIÓ DE LA TARIFA 

 
8. FORMULA DE REVISIÓ DE LA TARIFA 
 
Amb l'expedient presentat es pretén garantir l'equilibri econòmic del Servei per a l'exercici de 2017. D'acord amb la 
normativa vigent per als expedients de revisió de preus dels serveis d'aigua potable, s'elabora la fórmula de revisió de 
preus que segueix a continuació per si en exercicis successius les modificacions de les previsions d'explotació foren 
degudes bàsicament a variacions de preus i no a condicions estructurals de la referida explotació.  
 
D'acord amb el que s'ha exposat i el que es recull a la referida normativa de la Conselleria de Comerç i Indústria s'ha 
elaborat la següent fórmula de revisió: 
 

1546,00863,01849,01302,00605,03835,0 +
I
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Aquesta fórmula s'ha obtingut relacionant cada un dels components del cost d'explotació amb els índex de referència 
utilitzats: ma d'obra, energia elèctrica, canonada, compra de cabdals i índex de preus al consum, considerant, 
addicionalment, com a component a part, la partida fixa integrada pel pes de les despeses d'amortització i 
finançament. 
 
El significat dels diferents índex és el següent: 
 
Kt = Coeficient de revisió en el moment t. 
Mt = Salari mínim interprofessional, en el moment de revisió, t. 
Mo = Salari mínim interprofessional, a la data de confecció de l'estudi inicial, o. 
Et = Import de l'energia consumida en el moment de la revisió, t. 
Eo = Import de l'energia consumida a la data de confecció de l'estudi inicial, o. 
Tt = Índex de preus de materials (ceràmica) o preu del metre lineal de canonada de tipus, diàmetre i pressió 
definides, en el moment de la revisió, t. 
To = Índex de preus de materials (ceràmica) o preu del metre lineal de canonada de tipus, diàmetre i pressió 
definides, a la data de confecció de l'estudi inicial, o. 
Ot = Preu del m

3
 d'aigua comprada, en el moment de la revisió, t. 

Oo = Preu del m
3
 d'aigua comprada, a la data de confecció de l'estudi inicial, o. 

It = Índex de preus al consum, en el moment de la revisió, t. 
Io = Índex de preus al consum, a la data de confecció de l'estudi inicial, o. 
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Aquest coeficient de revisió s'aplicaria si es consideràs procedent, sobre els dos elements components dels ingressos 
tarifaris, quota de servei i quota de consum, o be, d'acord amb l'oportú expedient justificatiu de la proposta, no 
proporcionalment sobre cada un d'ells, si no reforçant el pes relatiu d'un component respecte a l'altre. Tot això sempre 
i quan variacions estructurals o de volum de demanda no aconsellin seguir criteris diferents, presentant-se en aquest 
cas un nou expedient. 

 
9. QUADRE RESUM 

QUADRE RESUM 
 
1. DESPESES D'EXPLOTACIÓ 
1.1. Despeses de gestió  .................................................   38.768.153,95   
 
1.1.1. Compres d'aigua ..................................   8.632.290,00   
1.1.2. Productes químics ................................     363.416,18   
1.1.3. Energia ..........................................   2.824.431,33   
1.1.4. Personal......................................... . 17.909.567,16   
1.1.5. Vehicles i utillatge .............................     338.316,08   
1.1.6. Treballs, subm. i serv. exteriors ................   5.740.265,39   
1.1.6.1. Conservació captació ........     207.905,90  
1.1.6.2. Conservació distribució  ....   1.975.979,47  
1.1.6.3. Despeses gest. administr.....     965.859,62   
1.1.6.4. Altres  .....................   2.590.520,40   
1.1.7. Despeses diverses .................................  2.099.411,24   
1.1.8. Tributs ...........................................    860.456,57   
 
1.2. Despeses financeres .................................................     657.566,77   
1.3. Amortitzacions ......................................................     2.956.553,59   
1.4. Altres despeses d'explotació ........................................  704.967,84   
                                                                               
TOTAL DESPESES D'EXPLOTACIÓ  .............................................  43.087.242,16   
                                                                               
2. AMORTITZACIÓ FINANCERA  ..................................................   3.603.442,24   
                                                                               
SUBTOTAL  ................................................................  46.690.684,40   
                                                                               
3. INGRESSOS NO TARIFARIS  ..................................................   6.299.511,22 
                                                                               
4. MUNTANT ECONÒMIC A COBRIR AMB TARIFES ....................................  40.391.173,18   
                                                                               
   SUBVENCIONS (REDISTRIBUCIÓ INTERNA) ......................................     411.647,10      
                                                                               
   TOTAL ....................................................................  40.802.820,27   
   ========================================================================================= 
 

ANNEXOS 
 

ANNEX 1. DETALL DEL COST NET PER SECCIONS 
 (CAPTACIÓ - DISTRIBUCIÓ) 

SERVEI D'AIGUA 

 
DETALL DEL COST NET PER SECCIONS (CAPTACIÓ – DISTRIBUCIÓ 

 

   COST NET COST NET  

   IMPUTAT A IMPUTAT  COSTS 

CONCEPTES  COST TOTAL CAPTACIÓ A DISTRIBUCIÓ  INDIRECTES 

      

Compres d'aigua 8.632.290,00  8.632.290,00    
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Productes químics 363.416,18  363.416,18    

Energia  2.824.431,33  2.725.576,24  98.855,09   

Personal  17.909.567,16  3.492.365,60  7.468.000,00  6.949.201,56  

Vehicles i utillatge 338.316,08  50.747,41  287.568,67   

Conservació captació 207.905,90  207.905,90    

Conservació distribució 1.975.979,47   1.975.979,47   

Despeses gest. administr. 965.859,62    965.859,62  

Altres  2.590.520,40    2.590.520,40  

Despeses diverses 2.099.411,24    2.099.411,24  

Tributs  860.456,57    860.456,57  

Despeses financeres 657.566,77  335.359,05  322.207,72   

Amortitzacions  2.956.553,59  1.507.842,00  1.448.711,59   

Altres despeses d'explotació 704.967,84    704.967,84  

Amortitzacions financeres 3.603.442,24  1.837.755,54  1.765.686,70   

  46.690.684,40  19.153.257,92  13.367.009,25  14.170.417,23  

Ingressos no tarifaris 6.299.511,22 3.149.755,61 3.149.755,61 0,00 

  40.391.173,18  16.003.502,31  10.217.253,64  14.170.417,23  

Imputació costs indirectes  6.801.800,27  7.368.616,96  (14.170.417,23) 

  40.391.173,18  22.805.302,58  17.585.870,59  0,00  

COST S/M3 FACTURATS 28.015.000  0,8140  0,6277   
 
 

ANNEX 2. APLICACIÓ DE LA QUOTA DE CONSUM  DE LA TARIFA 
APLICACIÓ DE LA QUOTA DE CONSUM DE LA TARIFA 
 
La quota de consum es composa de: 
 
Tarifa proporcional: 
Aplicable als consums realitzats a oficines administratives públiques i privades, indústries manufactureres, comerços i 
locals dedicats a activitats professionals i de prestació de serveis, excepte establiments hotelers. 
 
Tarifa progressiva aplicable a famílies nombroses: 
Aplicable als consums realitzats a domicilis particulars habitats per famílies nombroses i que estiguin dotats de 
comptador individual. 

Tarifa progressiva, aplicable a la resta de consums domèstics: 
Aplicable a tots els consums domèstics excepte els inclosos a la tarifa de famílies nombroses. 
 
Tarifa progressiva, aplicable a establiments hotelers i similars 
Aplicable al tots els consums efectuats en establiments dedicats a l’allotjament temporal, tals com hotels, pensions, 
apartaments turístics, etc. 
 
En conseqüència i d'acord amb les dades que s'han pogut obtenir dels arxius històrics, tenim les següents distribucions 
previstes de consums subjectes a la tarifa progressiva: 
 
   Consum domèstic 
 

   Distribució 

  Distribució Percentual 

 Interval Percentual Acumulada 

    



 

- 66 - 

 00 - 05 54,64% 54,64% 

 06 - 10 32,80% 87,44% 

 11 - 20 10,01% 97,45% 

 21 - 40 1,46% 98,90% 

    > 40 1,10% 100,00% 

 
   Consum famílies nombroses 
 

   Distribució 

  Distribució Percentual 

 Interval Percentual Acumulada 

    

 00 - 28 88,80% 88,80% 

 29 - 40 4,56% 93,36% 

    > 40 6,64% 100,00% 

 
   Consum establiments hotelers 
 

   Distribució 

  Distribució Percentual 

 Interval Percentual Acumulada 

    

 00 - 05 42,41% 42,41% 

 06 - 10 36,88% 79,29% 

 11 - 20 19,03% 98,32% 

 21 - 40 1,61% 99,93% 

    > 40 0,07% 100,00% 

 
 El preu mitjà per m

3
 obtingut en el consum domèstic se situa, d'acord amb el càlcul que hi ha a continuació, en 

0,8497  euros. 
 

  m3 a cada Import de  

Interval Preu m3 interval  facturació 

    

00 - 05 0,60  9.828.878  5.897.326,80  

06 - 10 0,84  5.899.954  4.955.961,36  

11 - 20 1,38  1.800.418  2.484.576,84  

21 - 40 3,09  261.835  809.070,15  

   > 40 5,76  197.733  1.138.942,08  

    

  17.988.818  15.285.877,23  
  
 El preu mitjà per m

3
 obtingut en el consum de famílies nombroses se situa, d'acord amb el càlcul que hi ha a 

continuació, en 1,2693 euros. 
 

  m3 a cada Import de  
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Interval Preu m3 interval  facturació 

    

00 - 28 0,84  111.000  93.240,00  

29 - 40 3,09  5.700  17.613,00  

   > 40 5,76  8.300  47.808,00  

    

  125.000  158.661,00  
 
El preu mitjà per m

3
 obtingut en el consum en establiments hotelers se situa, d'acord amb el càlcul que hi ha a 

continuació, en 0,8805 euros.  
 

  m3 a cada Import de  

Interval Preu m3 interval  facturació 

    

00 - 05 0,60  951.666  570.999,60  

06 - 10 0,84  827.595  695.179,80  

11 - 20 1,38  426.911  589.137,18  

21 - 40 3,09  36.220  111.919,80  

41 - 60 5,76  1.492  8.593,92  

    

  2.243.884  1.975.830,30  
 
S'ha de notar que en tots el casos el càlcul es realitza aplicant al consum realitzat en cada interval el preu corresponent 
a l'interval. 

 
ANNEX 3. TARIFES VIGENTS 2016 

 
TARIFES VIGENTS 2016 

 
1) Quota de Servei                                        EUR/mes 
 
1.1.- Habitatges particulars    
1.1.1.Per habitatge particular ........................ 4,5947 
1.1.2.Per habit.particular ocupat per família nombrosa. 3,9326 
 
1.2.- Per plaça d'hoteleria:                   
1.2.1.Per plaça a hotel de 4 a 5 estrelles        
         o apartament turístic de 4 o 5 claus ............ 5,5136 
1.2.2.Per plaça a Hotel de 3 estrelles o        
         apartament turístic de 3 claus .................. 3,6758 
1.2.3.Per plaça a la resta d'establiments ............. 2,2974 
                                                   
1.3.- Oficines, locals comercials, indústries   
         i altres usuaris amb comptador de calibre   
         inferior a 25 mm. 
                                                      

1.3.1.Per abonat amb comptador de calibre ≤ 15 mm.... 10,3381 
1.3.2.Per abonat amb comptador de calibre = 20 mm.... 18,3788  
 
1.4.  Oficines, locals comercials, indústries   
         i altres usuaris amb comptador de calibre   
         igual o superior a 25 mm. de diàmetre 
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   1.4.1.Comptador de calibre =  25 mm .............. 275,6820  
   1.4.2.Comptador de calibre =  30 mm .............. 413,5230  
   1.4.3.Comptador de calibre =  40 mm .............. 735,1520  
   1.4.4.Comptador de calibre =  50 mm .............. 1.378,4100  
   1.4.5.Comptador de calibre =  80 mm .............. 3.675,7600  
   1.4.6.Comptador de calibre = 100 mm .............. 5.513,6400  
   1.4.7.Comptador de calibre = 200 mm .............. 19.297,7400  
   1.4.8.Comptador de calibre = 250 mm .............. 28.487,1400  
    
1.5.- Per connexió destinada a boca contra-incendis... 85,0020  
 
2) Quota de Consum 
 
2.1. Tarifa industrial, aplicable als usua- 
        ris exclosos de la progressivitat excepte 
        als usuaris subjectes a la tarifa 2.2....... 0,8494 EUR/m

3
 

 
2.2. Tarifa famílies nombroses .................. 0,7801 EUR/m

3
 

 
2.3. Tarifa progressiva, aplicable a la resta de consums. 
 
2.3.1.Consums inferiors a 5 m

3
/mes x unitat  

         equivalent ................................ 0,5714 EUR/m
3
 

    
2.3.2.Consum comprés entre 6 i 10 m

3
/mes x 

         unitat equivalent ......................... 0,7801 EUR/m
3
 

 
2.3.3.Consum comprés entre 11 i 20 m

3
/mes x 

         unitat equivalent ......................... 1,2589 EUR/m
3
 

 
2.3.4.Consum comprés entre 21 i 40 m

3
/mes x 

         unitat equivalent ......................... 2,7879 EUR/m
3
 

2.3.5.Consum superior a 40 m
3
/mes unitat  

         equivalent ................................ 5,1199 EUR/m
3
 

 
El consum registrat es dividirà en les seccions que corresponguin i s'aplicarà a cada secció el preu pertinent segons 
l'escala prevista a la tarifa progressiva. 
 
Els abonats residents a habitatges dotats de comptador individual en els quals hi visqui una família nombrosa podran 
sol·licitar que se’ls apliqui la tarifa específica d’aquest col·lectiu. 
 
 Queden exclosos de l'aplicació  de la Tarifa Progressiva, i per tant subjectes exclusivament a la tarifa industrial els 
consums registrats a: 
 
* Indústries 
* Oficines administratives públiques i privades. 
* Comerços 
* Serveis, excepte establiments hotelers 
* Locals dedicats a activitats professionals 
* Usos comunitaris a comunitats de propietaris 
 
3) Dret de reconnexió 
 
 Pel restabliment del servei als abonats als quals s'hagi 
suspès el mateix com a conseqüència de falta de pagament 
de les corresponents factures........................ 17,5200 EUR 
 
4) Unitat equivalent 
 
     S'estableixen les unitats equivalents següents per als diferents tipus de consumidors: 
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4.1.Consum domèstic                 1 habitatge = 1 unitat equiv. 
 
4.2. Consum a establiments hotelers 
4.2.1. De 4 o 5 estrelles o claus   Cada  Plaça = 1,2 u.e. 
4.2.2. De 3 estrelles o claus       Cada  Plaça = 0,8 u.e 
4.2.3. Resta d'establiments         Cada  Plaça = 0,5 u.e 
 
5) Bonificacions 
 
Es bonificarà el 100% de la quota de servei i dels consums fins a 10 m

3
/mes dels habitatges particulars usuaris del 

servei, sempre i quan el conjunt de persones que conviuen en el domicili de referència disposin d'un nivell d'ingressos 
anual igual o inferior al salari mínim interprofessional anual multiplicat pel coeficient 1,25. 
 
Als efectes de l'aplicació de la bonificació esmentada, quan en un domicili es reuneixi més d'un ingrés, el més elevat es 
computarà pel seu valor íntegre i els restants pel cinquanta per cent del seu valor. 

 
26. Proposta d’aprovació de les tarifes del Servei de Clavegueram (EMAYA) 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 en contra (PP i C’s) 
 
“1.- Aprovar les tarifes del Servei de Clavegueram. 
 
2.- Elevar l’Acord al Ple de l’Ajuntament de Palma” 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots en contra (PP i 
C’s) 
 
0.1.  RESUM DE L'ESTUDI QUE ES PRESENTA 
 
El Servei de Clavegueram Sanitari a la Ciutat de Palma es presta en forma d'empresa privada municipal per l'entitat 
Emaya, Empresa Municipal d’Aigües i Clavegueram S.A., propietat de l'Excm. Ajuntament de Palma. 
 
Les tarifes actualment en vigor foren aprovades per l'Ajuntament de Palma en data 28 de novembre de 2013. 
 
Les tarifes vigents queden reflectides en el quadre adjunt, adaptant-se a l'estructura binòmia, es a dir una quota fixa 
independent del consum i una quota variable en relació al consum efectiu d'aigua potable, essent de destacar, 
addicionalment, l'estructura progressiva de les tarifes per al consum domèstic i hoteler i l'estructura proporcional per 
al consum d'indústries i comerços. 
 
L'estructura tarifària utilitzada s'adequa a la normativa proposada per la Conselleria de Comerç i Indústria en data 24 
de gener de 1.984. 
 
L'estructura del present expedient com que s'adapta plenament a la ja citada normativa, no ha variat cap del epígrafs 
que en ella es detallen, no complimentant-se aquells que no són d'aplicació, però sense variar l'orde ni la codificació 
dels que si són adequats a la consideració específica del Servei. 
 
Els costs que es detallen s'imputen a costs nets abans d'imposts indirectes, d'igual manera les tarifes que s'obtenen no 
inclouen cap impost indirecte que amb caràcter general fora d'aplicació. 
 
 0.2. DADES BÀSIQUES DEL SERVEI 
      
La recollida i tractament de les aigües residuals de la ciutat de Palma s'efectua mitjançant 460 quilòmetres de 
canalitzacions, 68 estacions d'impulsió d'aigües residuals i dues estacions depuradores d'aigües residuals ubicades 
respectivament a Sant Jordi (EDAR nº 1) i Camí Fondo (EDAR nº 2). Existeixen un total de 10 emissaris submarins, el 
quals complementen el conjunt de col·lectors i estacions d'impulsió i tractament, utilitzats per a casos d'emergèn-
cia o per a evacuar les aigües residuals després d'esser tractades a les Edars. 
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L'immobilitzat regularitzat, comptabilitzat per l'Empresa, afecte al servei es valora a 31.08.16 en 101,5 milions 
d’euros. En conjunt es disposa d'una potència contractada de l'orde de 4.000 kWh, estimant-se el consum anual 
d'energia elèctrica en una xifra de l'ordre de 14 milions de kWh. La distribució de la inversió entre els principals 
capítols s'ajusta a la següent estructura: 
 
Immobilitzat a 31.08.16 
----------------------- 
(milers d’EUR) 
 
- Aplicacions informàtiques ....................  61,5  
- Terrenys i béns naturals ..................... 2.839,2  
- Construccions ................................ 1.110,0  
- Instal·lacions tècniques ..................... 95.918,0  
- Maquinària ................................... 502,7  
- Utillatge .................................... 170,5  
- Altres instal·lacions ........................ 465,5  
- Mobiliari .................................... 94,1  
- Equips procés informació ..................... 48,6 
- Elements de transport ....................... 334,6  
- Laboratori anàlisis aigua .................... 0,5  
 ------------ 
 101.545,2  
 
Les previsions de facturació establertes per a l'exercici de 2017 parteixen de la consideració de que el servei de 
clavegueram sanitari i depuració, en tant en quant forma part del cicle natural del procés de l'aigua, està en íntima 
relació amb la facturació del servei d'aigua potable. 
 
En conseqüència s'estableix com a paràmetre de facturació d'aquest servei el metre cúbic d'aigua facturada, 
independentment de l'efectiva utilització del clavegueram, per ser aquest paràmetre el més adequat per raons de 
mesurament i de repartiment equitatiu de la càrrega individual de cada usuari per al manteniment del servei, i més 
si tenim en compte que la normativa vigent en el terme municipal de Palma estableix l'obligatorietat de la 
connexió de l'evacuació de les aigües residuals mitjançant el clavegueram sanitari, sempre que, evidentment, hi 
hagi, en determinades condicions, la xarxa citada. Per tot el que s'ha exposat i considerant que les previsions de 
facturació d'aigua potable per a l'exercici de 2017 s'han establert en 28.015.000 m3 i que aquest consum en un 
89,35% s'efectua en punts en el quals es susceptible d'esser realitzada l'evacuació de les aigües residuals, resulta 
per a l'exercici de 2017 un volum de 25.030.352 m3 sobre el quals s'estableixen el càlculs de les tarifes del servei 
de clavegueram sanitari. A més s’ha de tenir en compte que el percentatge citat del 89,35% no es distribueix 
uniformement entre les diferents tipologies de consum. El percentatges per a cada una de les tipologies són els 
següents:  
 
Consum domèstic 97,66% 
Famílies nombroses 89,62% 
Consum hoteler 100,00% 
Consum comercial i industrial  66,70% 
 
En el quadre següent es detalla l'evolució de la facturació d'aigua potable de la qual la facturació de clavegueram es 
deriva. 
 
 PREVISIONS DE FACTURACIÓ 
 
 Les previsions de facturació d'aigua potable establertes per a l’any 2017 es basen en els valors del quadre adjunt, en el 
qual els valors anteriors a 2016 són els efectivament registrats, mentre que el càlcul de la facturació del citat exercici de 
2016, s'ha realitzat considerant la tendència que es deriva de la facturació real del període gener-agost de 2016.  
 
 

EXERCICI FACTURACIÓ (m3) 

2.005  30.483.706  

2.006  30.300.222  

2.007  29.937.599  



 

- 71 - 

2.008  30.153.413  

2.009  29.410.108  

2.010  28.321.381  

2.011  28.471.412  

2.012  27.673.475  

2.013  27.028.526  

2.014  27.122.332  

2.015  27.038.007  

2.016  27.930.000  
 
 

PREVISIÓ PER A 2017 
                  
 FACTURACIÓ GENERAL ...............  28.015.000     
 FACTURACIÓ CLAVEGUERAM (89,35%)... 25.030.352  
 
0.3. TARIFES PROPOSADES 
 
A) Abonats del Servei d'Aigua Potable per la disponibilitat del Servei de Clavegueram Sanitari. 
 
1) Quota de Servei                                       EUR/mes 
 
   1.1.- Habitatges particulars    
   1.1.1.Per habitatge particular ........................ 0,8953   
                                                     
   1.2.- Per plaça d'hoteleria:                   
   1.2.1.Per plaça a hotel de 4 a 5 estrelles        
         o apartament turístic de 4 o 5 claus ............ 1,0744   
   1.2.2.Per plaça a Hotel de 3 estrelles o        
         apartament turístic de 3 claus .................. 0,7162   
   1.2.3.Per plaça a la resta d'establiments ............. 0,4477   
                                                   
   1.3.- Oficines, locals comercials, indústries   
         i altres usuaris amb comptador de calibre   
         inferior a 25 mm. 
                                                      

   1.3.1.Per abonat amb comptador de calibre ≤ 15 mm...... 2,0144   
   1.3.2.Per abonat amb comptador de calibre = 20 mm....... 3,5812   
 
   1.4.  Oficines, locals comercials, indústries   
         i altres usuaris amb comptador de calibre   
         igual o superior a 25 mm. de diàmetre 
 
   1.4.1.Comptador de calibre =  25 mm ................ 53,7180   
   1.4.2.Comptador de calibre =  30 mm ................ 80,5770   
   1.4.3.Comptador de calibre =  40 mm ................ 143,2480   
   1.4.4.Comptador de calibre =  50 mm ................ 268,5900   
   1.4.5.Comptador de calibre =  80 mm ................ 716,2400   
   1.4.6.Comptador de calibre = 100 mm ................ 1.074,3600   
   1.4.7.Comptador de calibre = 200 mm ................ 3.760,2600   
   1.4.8.Comptador de calibre = 250 mm ................ 5.550,8600  
  
2) Quota de Consum 
 
   2.1. Tarifa proporcional, aplicable als usua- 
        ris exclosos de la progressivitat........... 0,3181 EUR/m

3
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   2.2. Tarifa progressiva aplicable a famílies nombroses  
    
   2.2.1.Consums fins a 28 m

3
/mes x habitatge....... 0,2834 EUR/m

3
 

   2.2.2.Consum entre 29 i 40 m
3
/mes x habitatge.... 1,0218 EUR/m

3
 

   2.2.2.Consum entre 41 i 60 m
3
/mes x habitatge.... 1,8702 EUR/m

3
 

   2.2.3.Consum superior a 60 m
3
/mes x habitatge.... 2,9884 EUR/m

3
 

 
   2.3. Tarifa progressiva, aplicable a la resta de consums domèstics. 
    
   2.3.1.Consums fins a 5 m

3
/mes x habitatge........ 0,1928 EUR/m

3
 

   2.3.2.Consum entre 6 i 10 m
3
/mes x habitatge..... 0,2834 EUR/m

3
 

   2.3.3.Consum entre 11 i 20 m
3
/mes x habitatge.... 0,4724 EUR/m

3
 

   2.3.4.Consum entre 21 i 40 m
3
/mes x habitatge.... 1,0218 EUR/m

3
 

  2.3.5.Consum entre 41 i 60 m
3
/mes x habitatge.... 1,8702 EUR/m

3
 

  2.3.6.Consum superior a 60 m
3
/mes x habitatge.... 2,9884 EUR/m

3
 

 
  2.4.Tarifa progressiva, aplicable a establiments hotelers i similars 
 
  2.4.1.Consums fins a 5 m

3
/mes x cada 2 places.... 0,1928 EUR/m

3
 

  2.4.2.Consum entre 6 i 10 m
3
/mes x cada 2 places. 0,2834 EUR/m

3
 

  2.4.3.Consum entre 11 i 20 m
3
/mes x cada 2 places.0,4724 EUR/m

3
 

  2.4.4.Consum entre 21 i 40 m
3
/mes x cada 2 places.1,0218 EUR/m

3
 

  2.4.5.Consum entre 41 i 60 m
3
/mes x cada 2 places.1,8702 EUR/m

3
 

  2.4.6.Consum superior a 60 m
3
/mes x cada 2 places.2,9884 EUR/m

3
 

 
El consum registrat es dividirà en les seccions que corresponguin i s'aplicarà a cada secció el preu pertinent segons 
l'escala prevista a la tarifa progressiva. 
 
Els abonats residents a habitatges dotats de comptador individual en els quals hi visqui una família nombrosa podran 
sol·licitar que se’ls apliqui la tarifa específica d’aquest col·lectiu. 
 
Queden exclosos de l'aplicació  de la Tarifa Progressiva, i per tant subjectes exclusivament a la tarifa proporcional els 
consums registrats a: 
 
* Indústries 
* Oficines administratives públiques i privades. 
* Comerços 
* Serveis, excepte establiments hotelers 
* Locals dedicats a activitats professionals 
* Usos comunitaris a comunitats de propietaris 
 
3) Bonificacions 
 
3.1. Bonificació per baix consum 
 
S’aplicarà una bonificació del 7% sobre l’import de la quota de consum de l’epígraf 2.3 quan el consum no superi els 10 
m

3
 mensuals. 

 
3.2. Bonificació per baixos ingressos 
 
Es bonificarà el 100% de la quota de servei i dels consums fins a 10 m

3
/mes dels habitatges particulars usuaris del 

servei, sempre i quan el conjunt de persones que conviuen en el domicili de referència disposin d'un nivell d'ingressos 
anual igual o inferior al salari mínim interprofessional anual multiplicat pel coeficient 1,25. 
 
Als efectes de l'aplicació de la bonificació esmentada, quan en un domicili es reuneixi més d'un ingrés, el més elevat es 
computarà pel seu valor íntegre i els restants pel cinquanta per cent del seu valor. 
 
B) Usuaris del Servei de Clavegueram Sanitari amb abocaments d'aigua residual independents de l'abastament 
d'aigua potable 
 
Per metre cúbic d'aigua residual abocada a la xarxa de 
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clavegueram(tarifa mitjana)................................ 0,4144 EUR/m
3
 

 
C) Abocaments d’aigua residual efectuats per camions cisterna directament a les estacions depuradores. 
 
 Camions de 5 m

3
 o menys ............... 14,75 euros 

 Camions de més de 5 m
3
 fins a 10 m

3
.... 29,04 euros 

 Camions de més de 10 m
3
 ............... 43,22 euros 

 
0.4 EVOLUCIÓ DE L'EXPLOTACIÓ I HIPÒTESIS DE BASE 
 
La facturació del servei de clavegueram sanitari s'estableix sobre la base del servei d'aigua potable facturat, 
evolucionant, conseqüentment, la facturació d'aquest servei de la mateixa manera que ho fa la del servei d'aigua 
potable. Això implica que les circumstàncies determinants de la variació de la facturació d'aigua potable són d'aplicació 
immediata a la tendència de la facturació del servei de clavegueram sanitari. 
  
Les classes de costs més significatives en la prestació del servei de recollida i tractament de les aigües residuals, són per 
l'orde que s'indica les següents: personal i seguretat social, càrrega financera, amortitzacions, energia, reparació, 
conservació i manteniment de les instal·lacions i xarxes, i productes químics i eliminació de fangs. Aquestes classes de 
costs representen més del 90% del total de costs d'explotació i la seva variació anual es conseqüència de l'evolució del 
nivell general de preus i dels acords de negociació col·lectiva, la variació de l'immobilitzat que es necessita per al 
manteniment i millora de l'explotació i les necessitats de renovació i conservació del conjunt de les instal·lacions. Les 
bases de càlcul i la seva determinació s'especifiquen en els epígrafs corresponents. 

 
1. DESPESES D'EXPLOTACIÓ 

1. DESPESES D'EXPLOTACIÓ 
 
D'acord amb la normativa elaborada per a la redacció dels expedients de revisió de tarifes, les despeses compreses en 
aquest capítol són les següents: 
 
1.1. DESPESES DE GESTIÓ 
 
1.1.2 Productes químics i reactius 
 
En aquest apartat s'inclouen les previsions de consum de tot tipus de productes químics, tals com clor, sulfat d'alúmina, 
polielectròlits,etc necessaris per a la depuració i/o tractament de les aigües residuals. L'import estimat per als pròxims 
12 mesos es basa en el cost efectiu al llarg de 2015 i la tendència posada de manifest en el període gener-agost de 
2016, resultant un total estimat de 872.389,58 euros.    
 
1.1.3 Energia 
 
Per a cobrir les necessitats de subministrament d'energia elèctrica per atendre la impulsió, tractament i depuració així 
com el manteniment de les instal·lacions, basant-nos en l'evolució de la despesa durant l’exercici de 2015 i el primers 
vuit mesos de 2016 s'estima un import de 1.891.860,90 EUR. 
 
1.1.4 Personal 
 
En aquest apartat s'inclouen les retribucions de personal, sigui quin sigui el concepte pel qual se satisfan. A títol 
enunciatiu s'inclouen els sous i salaris, plusos, hores extraordinàries, seguretat social a càrrec de l'Empresa, transports 
del personal, altres despeses socials, etc., tot d'acord amb el que estableix la normativa aplicable en els expedients de 
revisió de tarifes. L'import estimat per als pròxims 12 mesos puja a 7.826.117,56  euros. 
 
1.1.5 Vehicles i Utillatge propi del servei 
 
Pel concepte d'utilització i manteniment de la flota de vehicles i utillatge divers utilitzat en el servei de clavegueram 
sanitari, s'estima necessari un import de 44.186,65  euros. 
 
El referit import s'ha calculat en base al cost efectivament experimentat durant l’any 2015 i l’enregistrat al període 
gener-agost de 2016. 
  
1.1.6 Treballs, subministraments i serveis exteriors 
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Les previsions establertes en aquest capítol pugen a un total d’4.730.387,75 euros. 
 
La distribució entre els principals conceptes és la següent: 
 
a) Conservació depuradores ......... 1.166.374,38    
 
b) Conservació xarxes .............. 265.911,54   
 
 c) Despeses Gestió Administrativa... 367.873,03   
 
 d) Altres .......................... 2.930.228,80   
 
Els anteriors costs s'han calculat a partir de les dades corresponents a l’exercici de 2015 i l’evolució dels primers mesos 
de l’any 2016. 
 
Les partides incloses en els apartats a), b), c) i d) es corresponen amb les definides en la normativa d'elaboració dels 
expedients de tarifes pel servei d'aigua potable sota les referències 1.1.6.1, 1.1.6.2, 1.1.6.3 i 1.1.6.4 respectivament. 
Concretament, a l’apartat c) es recullen les despeses de lloguers, cànons, assegurances de tot tipus i electricitat 
d’oficines administratives, mentre que a l’apartat d) s’inclouen els treballs realitzats per altres empreses i la 
subcontractació de serveis, incloent el tractament dels fangs de depuració. 
 
El cost de conservació de centrals de depuració i impulsió i xarxes d'adducció d'aigües residuals, s'ha de considerar en 
relació a l'immobilitzat al qual es dedica el concepte de reparació, conservació i manteniment. L'import del citat 
immobilitzat és de 101,5 milions d’euros, amb la qual cosa l'import pressupostat representa una xifra de l'ordre de 
l’1,4% del valor actual de l'immobilitzat, import tècnicament perfectament justificat ateses les característiques de les 
xarxes i instal·lacions. 
 
1.1.7 Despeses Diverses 
 
En aquest apartat, d'acord amb la repetida normativa relativa a la confecció d'expedients de revisió de preus, 
s'inclouen el costs estimats per als pròxims 12 mesos, derivats de despeses diverses no incloses en l'anterior classifi-
cació. Concretament, serveis de professionals independents, publicitat i propaganda, relacions públiques, material 
d’oficina, telèfon, correu, neteja d’edificis, serveis de vigilància, etc. 
 
L'import previst per el referit exercici puja a 175.191,78  euros. 
 
Aquest import s'ha obtingut considerant la despesa comptabilitzada durant l’any 2015 i durant el període gener-agost 
de 2016. 
 
1.1.8 Tributs 
 
EMAYA, atesa la seva condició d'empresa privada municipal encarregada de la gestió del servei de clavegueram sanitari 
en el terme municipal de Palma, utilitza per a la ubicació de les seves instal·lacions el subsòl de la citada Ciutat. En 
conseqüència s'ha arribat, igual que ho han fet altres companyies subministradores, a establir un conveni amb l'Excm. 
Ajuntament de Palma per al pagament de la Taxa d'ocupació del sòl i subsòl de les vies públiques. També s'inclou en 
aquest apartat el muntant de l'impost sobre activitats econòmiques i el de l'impost sobre béns immobles. Per atendre 
els referits pagament es creu necessari preveure, per als pròxims 12 mesos, un total de 264.506,84 euros. 
 
1.1.9 Altres despeses indirectes 
 
Atenent a les característiques de l'Empresa Municipal no s'inclouen en aquest apartat aquells conceptes prevists a la 
normativa per a la confecció dels expedients de revisió de preus: despeses municipals indirectes, remuneració dels 
recursos propis invertits o retribució de l'empresari per la seva actuació. 
 
1.2. DESPESES FINANCERES 
 
En aquest apartat s'han d'incloure els costs financers derivats dels interessos i comissions per les operacions de préstec 
concertades amb entitats financeres per al finançament de l'immobilitzat del servei de clavegueram sanitari. També 
s'han inclòs en aquest apartat els interessos derivats de les operacions de préstec concertades per atendre el 
finançament dels projectes realitzats a l’empara del Decret 51/92 que regula les indemnitzacions per instal·lacions de 
depuració. Aquests interessos són reintegrats a l'empresa per la Conselleria de Medi Ambient (Direcció General de 
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Recursos Hídrics) per la qual cosa apareixen a l'apartat d'ingressos no tarifaris en concepte de subvenció d'explotació. 
El total d'aquest capítol puja a un total de 76.400,40  euros. 
 
 
1.3. DESPESES D'AMORTITZACIÓ TÈCNICA DE TOTS ELS ACTIUS ACTUALITZATS 
 
En aquest apartat s'hi recull el cost derivat de la depreciació anual efectiva de l'immobilitzat de l'Empresa, provocada 
per la seva utilització en el procés productiu. 
 
Tal com s'ha indicat a l'apartat 0.2. "Dades Bàsiques del Servei", l'immobilitzat actualitzat comptabilitzat a 31.08.16 
puja a 101,5 milions d’euros, amb la següent distribució per capítols: 
 
Immobilitzat a 31.08.16 
----------------------- 
(milers d’EUR) 
 
- Aplicacions informàtiques ....................  61,5  
- Terrenys i béns naturals ..................... 2.839,2  
- Construccions ................................ 1.110,0  
- Instal·lacions tècniques ..................... 95.918,0  
- Maquinària ................................... 502,7  
- Utillatge .................................... 170,5  
- Altres instal·lacions ........................ 465,5  
- Mobiliari .................................... 94,1  
- Equips procés informació ..................... 48,6 
- Elements de transport ....................... 334,6  
- Laboratori anàlisis aigua .................... 0,5  
 ------------ 
 101.545,2 
 
Aplicant a cada grup d'elements de caràcter homogeni els coeficients d'amortització aprovats a l'Orde del Ministeri 
d'Hisenda de 12 de maig de 1993 (BOE núm. 120 de 20.05.93), es calcula una quota anual d'amortització de 
3.877.993,27  euros. 
 
1.4. ALTRES DESPESES D'EXPLOTACIÓ 
 
En aquest apartat s'han inclòs les despeses derivades de les gestions de cobrament infructuoses derivades de morosos 
incobrables, així com les quantitats donades de baixa per insolvència o incapacitat jurídica de cobrament de 
facturacions realitzades. D'acord amb l'experiència d'anteriors exercicis es calcula necessari preveure un import de 
191.629,38  euros. 

 
2. AMORTITZACIÓ FINANCERA 

 
2. AMORTITZACIÓ FINANCERA 
 
Atesa la naturalesa de l'Empresa Municipal, no procedeix la consideració de cap import en concepte de fons de 
reversió. En canvi és necessari considerar el concepte d'amortització financera, el qual consisteix en la devolució que 
anualment s'ha de realitzar del principal de crèdits, préstecs i emprèstits rebuts per a l'execució de la infraestructura 
sanitària i hidràulica i que no disposen d'una finançament finalista que cobreixi el seu import. 
 
En aquest sentit, per tal d'aconseguir la suficiència financera de les tarifes del Servei de Clavegueram, s'inclou l'import 
de 4.421.381,76  euros. 
 
Aquest import es correspon amb les previsions estabertes d'amortització financera dels préstecs concertats amb 
entitats de crèdit per al finançament de diferents obres d'immobilitzat del servei de clavegueram sanitari. 
 
L'import referit, juntament amb l'imputat a l'apartat 1.2. Despeses financeres constitueix la càrrega financera derivada 
del finançament de l'immobilitzat afecte al  servei de clavegueram, la qual, lògicament, s'ha de finançar mitjançant els 
ingressos tarifaris. 

 
3. INGRESSOS NO TARIFARIS 
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3. INGRESSOS NO TARIFARIS 
 
  
En aquest capítol s'inclouen aquells ingressos que són conseqüència de la prestació del servei de clavegueram, però 
que no estan directament relacionats amb la pura prestació del citat servei. 
 
Així, l'empresa realitza per compte de l'Ajuntament de Palma el manteniment de la xarxa de pluvials de la ciutat. 
S'estima per als pròxims 12 mesos que la facturació al referit Ajuntament per aquest concepte serà de 377.219,80 
euros. 
 
També s’han d’incloure els imports que la Direcció General de Recursos Hídrics paga a EMAYA per compensar els costs 
que aquesta suporta en concepte de despeses de manteniment, conservació i explotació del sistema de depuració de 
les aigües residuals per un total de 10.043.916,60  EUR. 
 
Així mateix s'inclouen en aquest apartat les subvencions de capital que l'empresa rep de la Direcció General de 
Recursos Hídrics en concepte d'indemnització i compensació d'instal·lacions de depuració. L'import previst per aquest 
concepte és de 2.278.424,18 EUR. 
   
En concepte d’altres subvencions es preveu percebre un import de 1.000 EUR. 
 
Finalment, hi ha una previsió d’altres ingressos que puja a 1.403.115,71 EUR. 
 
En conseqüència, de l'import total de despeses, calculat per agregació de les detallades en el paràgrafs anteriors, s'ha 
de reduir, d'acord amb l'indicat anteriorment, l'import de 14.103.676,28 euros. 
 
Per tant el muntant a cobrir amb tarifes del servei de clavegueram prestat en el Terme Municipal de Palma de Mallorca 
serà de 10.268.369,59  euros. 

 
4. CÀLCUL DEL TOTAL A COBRIR AMB INGRESSOS TARIFARIS 

 

4. CÀLCUL DEL TOTAL A COBRIR AMB INGRESSOS TARIFARIS 
 
Del total de despeses d'explotació juntament amb l'amortització financera, s'han de restar els ingressos d'altres serveis 
prestats per l'Empresa, a l'objecte de determinar les necessitats d'ingressos a cobrir amb l'estructura tarifària, 
determinant-se d'aquesta manera el muntant econòmic a cobrir amb ingressos tarifaris. Pel que fa a aquest muntant 
no es realitzen cap dels ajusts prevists a la normativa del model d'expedient de tarifes, tals com subvencions a l'explo-
tació, altres despeses i ingressos no comptabilitzats en períodes anteriors, o minoracions en els ingressos per retard en 
l'aplicació de les tarifes.  
 
El detall dels diferents components de cost és el següent: 
 
Personal .....................................   7.826.117,56  
 
Energia ......................................  1.891.860,90  
 
Amortitzacions tècniques .....................  3.877.993,27  
 
Treballs, subministraments i serv. exteriors..  4.730.387,75    
 
Càrrega financera ............................ 4.497.782,16     
 
Altres despeses ..............................  1.547.904,23  
 ------------- 
 24.372.045,87   
                                             
Ingressos no tarifaris .....................   14.103.676,28 
 ------------- 
 10.268.369,59                                                    

5. BENEFICI 
5. BENEFICI 
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Ateses les característiques d’EMAYA, la qual és propietat de l'Ajuntament de Palma, no es preveu per aquest concepte 
la necessitat d'establir addicionalment al cost d'explotació un benefici. 

 
 

6. CÀLCUL DE LA TARIFA MITJANA 
6. CÀLCUL DE LA TARIFA MITJANA 
 
El muntant econòmic a distribuir entre els usuaris ha d'incloure la bonificació que l'Ajuntament de Palma estableix per 
a aquells usuaris de caràcter domèstic pertanyents a unitats familiars amb un nivell de renda mensual igual o inferior al 
salari mínim interprofessional multiplicat pel coeficient 1,25. Aquesta bonificació és del 100% tant de la quota de servei 
com de la quota de consum fins a un consum d’aigua de 10 m

3
/mes. D'acord amb l'experiència  dels darrers anys es 

preveu que els abonats amb dret a bonificació seran 3.600 A continuació s'especifica el càlcul de l'import de la subven-
ció, així com el de l'import a cobrir amb ingressos tarifaris. 
 
 

4.067    Beneficiaris  

0,8953    Quota fixa mensual 

6    m3/mes  

12    mesos  

0,2079    EUR/m3  

100%   Bonificació  

---------------    

104.572,33    Subvenció  

    

10.268.369,59   Import abans subvencions 

104.572,33   Subvencions  

---------------    

10.372.941,92   Import a cobrir amb ingressos  

  tarifaris  
  
 
El càlcul de la tarifa mitjana es realitza per quocient de les despeses anuals a cobrir mitjançant ingressos tarifaris i el 
volum anual de clavegueram facturat, en base al servei d'aigua potable que s'ha estimat facturar en el referit exercici. 
 
D'acord amb l'anteriorment exposat, el càlcul de la tarifa mitjana serà el següent: 
 
Volum econòmic a cobrir amb tarifes, EUR. 10.372.941,92  
Estimació de facturació de clavegueram, m3 25.030.352 
Tarifa mitjana per m3 facturat, EUR/m3 0,4144  
  

 
7. REGIM D'APLICACIÓ DE TARIFES PROPOSAT 

 

7. REGIM D'APLICACIÓ DE TARIFES PROPOSAT 
 
El règim d'aplicació de tarifa proposat es planteja d'acord amb l'estructura de la tarifa binòmia, amb les 
característiques bàsiques que a continuació s'especifiquen. 
 
 
7.1. Tarifa binòmia 
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La tarifa binòmia proposada es composa d'un terme fix, quota de servei, independent del consum i un terme propor-
cional al volum d'aigua potable facturada susceptible de ser evacuada per la xarxa de clavegueram sanitari. El terme fix 
s'estableix atenent a les característiques de les instal·lacions de l'usuari, quan això es representatiu, o a la capacitat de 
subministrament del comptador, definida mitjançant el calibre del comptador. 
 
El càlcul de la quota de servei es realitza atenent a les característiques dels usuaris en base a la següent relació: 
 
a)   Habitatges particulars, per habitatge.............. 1 ud.eq.  
 
b)   Hoteleria: 
     Per plaça a  hotel de 4 a 5 estrelles            
     o apartament turístic de 4 o 5 claus .............. 1,2 u.e. 
     Per plaça a  Hotel de 3 estrelles o   
     apartament turístic de 3 claus ...... ............. 0,8  " 
     Per Plaça a la resta d'establiments ............... 0,5  " 
 
c.1) Oficines, locals comercials, indústries   
     i altres usuaris amb comptador de calibre   
     inferior a 25 mm.  
                                                 

     Per abonat amb comptador de calibre … 15 mm ...... 2,25 u.e. 
     Per abonat amb comptador de calibre = 20 mm.......  4,00  " 
 
c.2) Oficines, locals comercials, indústries   
     i altres usuaris amb comptador de calibre   
     igual o superior 25 mm. 
 
     Comptador de calibre =  25 mm ...............    60  ud. eq. 
     Comptador de calibre =  30 mm ...............    90     " 
     Comptador de calibre =  40 mm ...............   160     " 
     Comptador de calibre =  50 mm ...............   300     " 
     Comptador de calibre =  80 mm ...............   800     " 
     Comptador de calibre = 100 mm ............... 1.200     " 
     Comptador de calibre = 200 mm ............... 4.200     " 
     Comptador de calibre = 250 mm ............... 6.200     " 
 
Segons les dades estadístiques disponibles a l'empresa, extrapolant les dades a 31.08.16 a la totalitat de l'any, resulta 
que la quota fixa de la tarifa ha estat aplicada, en còmput mitjà anual, a un total de 279.000 unitats equivalents. 
 
Si aplicam a aquestes unitats equivalents el preu establert a la tarifa prevista, resulta que per aquest concepte s'espera 
obtenir uns ingressos de 2.997.000,00 EUR. 
 
Per altra banda, l'aplicació de la quota de consum de les tarifes proposades aportaria uns ingressos totals d'acord amb 
el següent detall: 
 

Tarifa proporcional 5.107.098  m3 x 0,3181  = 1.624.669,89  

      

Tarifa progressiva:      

 - Famílies nombroses 112.028  m3 x 0,4645  = 52.034,82  

 - Consum domèstic 17.567.342  m3 x 0,2869  = 5.039.945,07  

 - Estab. hotelers 2.243.884  m3 x 0,2939  = 659.573,71  

      

 25.030.352  m3 x 0,2947  = 7.376.223,49  
  
El preu mitjà de la quota de consum resultaria, per aplicació de la tarifa industrial i de la tarifa progressiva, a un preu 
per m3 de 0,2947 EUR. 
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S'expliciten a l'annex 2 les dades relatives a l'aplicació de la quota de consum. 
 
7.2. COMPROVACIÓ DE QUE L'APLICACIÓ DEL SISTEMA PROPOSAT EQUIVAL A LA TARIFA MITJANA 
 
  L'equilibri econòmic i financer del servei es justifica d'acord amb el règim tarifari establert, segons les 
següents dades: 
 
Muntant econòmic, incloses subvencions, a 
recaptar per l'aplicació de les tarifes ..... 10.372.941,92   
 
Quota fixa 
 
Quota de servei aplicable mensualment 
Unitats equivalents 279.000   
Import per unitat equivalent: 0,8953 EUR/mes.... 2.997.000,00   
 
Quota proporcional 
 
Facturació en m

3
: 25.030.352  

a un preu mitjà per m
3
 de EUR: 0,2947   

Import quota proporcional .................. 7.376.223,49   
                                      -------------- 
     10.373.223,49        
 
La diferència entre previsió d’ingressos i despeses és de l'orde del 0,003%, quedant demostrada la bondat de l'es-
tructura tarifària proposada. 

 
8. QUADRE RESUM 

QUADRE RESUM 
 
1. DESPESES D'EXPLOTACIÓ 
   1.1. Despeses de gestió  .................................................   15.804.641,06     
  
       1.1.2. Productes químics ................................    872.389,58    
       1.1.3. Energia ..........................................  1.891.860,90    
       1.1.4. Personal..........................................  7.826.117,56    
       1.1.5. Vehicles i utillatge .............................     44.186,65    
       1.1.6. Treballs, subm. i serv. exteriors ................  4.730.387,75    
              1.1.6.1. Conservació depuració .......   1.166.374,38  
              1.1.6.2. Conservació distribució  ....     265.911,54   
              1.1.6.3. Despeses gest. administr.....     367.873,03  
              1.1.6.4. Altres  .....................   2.930.228,80  
       1.1.7. Despeses diverses ................................    175.191,78  
       1.1.8. Tributs ..........................................    264.506,84  
 
   1.2. Despeses financeres .................................................      76.400,40    
   1.3. Amortitzacions ......................................................   3.877.993,27  
   1.4. Altres despeses d'explotació ........................................     191.629,38  
                                                                               
   TOTAL DESPESES D'EXPLOTACIÓ  .............................................  19.950.664,11    
                                                                               
2. AMORTITZACIÓ FINANCERA  ..................................................   4.421.381,76    
                                                                               
   SUBTOTAL  ................................................................  24.372.045,87    
                                                                               
3. INGRESSOS NO TARIFARIS  ..................................................  14.103.676,28 
                                                                               
4. MUNTANT ECONÒMIC A COBRIR AMB TARIFES ....................................  10.268.369,59  
                                                                               
   SUBVENCIONS (REDISTRIBUCIÓ INTERNA) ......................................     104.572,33  
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   TOTAL ....................................................................  10.372.941,92  
   ========================================================================================= 

 
ANNEXOS 

 
ANNEX 1. DETALL DEL COST NET PER SECCIONS 

(XARXA - DEPURACIÓ) 

SERVEI DE CLAVEGUERAM 

 
DETALL DEL COST NET PER SECCIONS (XARXA - DEPURACIÓ) 

 

   COST NET COST NET 

   IMPUTAT A IMPUTAT 

CONCEPTES  COST TOTAL LA XARXA A DEPURACIÓ 

     

Productes químics i elim. fangs 872.389,58  0,00  872.389,58  

Energia  1.891.860,90  175.706,18  1.716.154,72  

Personal  7.826.117,56  3.796.878,97  4.029.238,59  

Vehicles i utillatge 44.186,65  77,09  44.109,56  

Conservació depuradores 1.166.374,38   1.166.374,38  

Conservació distribució 265.911,54  265.911,54   

Despeses gest. administr. 367.873,03  245.572,20  122.300,83  

Altres  2.930.228,80  590.164,79  2.340.064,01  

Despeses diverses 175.191,78  50.084,80  125.106,99  

Tributs  264.506,84  154.747,13  109.759,71  

Despeses financeres 76.400,40  60.412,13  15.988,27  

Amortitzacions  3.877.993,27  1.869.110,28  2.008.882,99  

Altres despeses d'explotació 191.629,38  191.629,38  0,00  

Amortitzacions financeres 4.421.381,76  3.620.785,82  800.595,94  

  24.372.045,87  11.021.080,31  13.350.965,56  

Ingressos no tarifaris (14.103.676,28) (1.663.500,00) (12.440.176,28) 

  10.268.369,59  9.357.580,31  910.789,28  

  104.572,33  95.297,00  9.275,33  

  10.372.941,92  9.452.877,31  920.064,61  

COST S/M3 FACTURATS 25.030.352  0,3777  0,0368  
  

ANNEX 2. APLICACIÓ DE LA QUOTA DE CONSUM  DE LA TARIFA 
 
APLICACIÓ DE LA QUOTA DE CONSUM DE LA TARIFA 
 
 La quota de consum es composa de: 
 
 Tarifa proporcional: 
  Aplicable als consums realitzats a oficines administratives públiques i privades, indústries manufactureres, 
comerços i locals dedicats a activitats professionals i de prestació de serveis, excepte establiments hotelers. 
 
 Tarifa progressiva aplicable a famílies nombroses: 
Aplicable als consums realitzats a domicilis particulars habitats per famílies nombroses i que estiguin dotats de 
comptador individual. 
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 Tarifa progressiva, aplicable a la resta de consums domèstics: 
  Aplicable a tots els consums domèstics excepte els inclosos a la tarifa de famílies nombroses. 
 
 Tarifa progressiva, aplicable a establiments hotelers i similars 
  Aplicable al tots els consums efectuats en establiments dedicats a l’allotjament temporal, tals com hotels, 
pensions, apartaments turístics, etc. 
 
 En conseqüència i d'acord amb les dades que s'han pogut obtenir dels arxius històrics, tenim les següents 
distribucions previstes de consums subjectes a la tarifa progressiva: 
 

Consum domèstic 
 

  Distribució 

 Distribució Percentual 

Interval Percentual Acumulada 

   

00 - 05 54,64% 54,64% 

06 - 10 32,80% 87,44% 

11 - 20 10,01% 97,45% 

21 - 40 1,46% 98,90% 

41 - 60 0,34% 99,24% 

   > 60 0,76% 100,00% 
 

Consum famílies nombroses 
 

  Distribució 

 Distribució Percentual 

Interval Percentual Acumulada 

   

00 - 28 88,80% 88,80% 

29 - 40 4,56% 93,36% 

41 - 60 2,88% 96,24% 

   > 60 3,76% 100,00% 

 
Consum establiments hotelers 

 

  Distribució 

 Distribució Percentual 

Interval Percentual Acumulada 

   

00 - 05 42,41% 42,41% 

06 - 10 36,88% 79,29% 

11 - 20 19,03% 98,32% 

21 - 40 1,61% 99,93% 

41 - 60 0,06% 100,00% 

   > 60 0,00% 100,00% 
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 El preu mitjà per m
3
 obtingut en el consum domèstic se situa, d'acord amb el càlcul que hi ha a continuació, en 

0,2895 euros. 
 

  m3 a cada Import de  

Interval Preu m3 interval  facturació 

    

00 - 05 0,1928  9.598.588  1.850.607,86  

06 - 10 0,2834  5.761.719  1.632.871,09  

11 - 20 0,4724  1.758.234  830.589,93  

21 - 40 1,0218  255.700  261.274,50  

41 - 60 1,8702  60.090  112.380,90  

   > 60 2,9884  133.010  397.486,56  

    

  17.567.342  5.085.210,84  
  
 El preu mitjà per m

3
 obtingut en el consum de famílies nombroses se situa, d'acord amb el càlcul que hi ha a 

continuació, en 0,4645 euros. 
 

  m3 a cada Import de  

Interval Preu m3 interval  facturació 

    

00 - 28 0,2834  99.481  28.192,98  

29 - 40 1,0218  5.108  5.219,86  

41 - 60 1,8702  3.226  6.034,05  

   > 60 2,9884  4.212  12.587,94  

    

  112.028  52.034,83  
 
 El preu mitjà per m

3
 obtingut en el consum en establiments hotelers se situa, d'acord amb el càlcul que hi ha a 

continuació, en 0,2939 euros. 
 

  m3 a cada Import de  

Interval Preu m3 interval  facturació 

    

00 - 05 0,1928  951.666  183.481,20  

06 - 10 0,2834  827.595  234.540,42  

11 - 20 0,4724  426.911  201.672,76  

21 - 40 1,0218  36.220  37.009,60  

41 - 60 1,8702  1.421  2.657,55  

   > 60 2,9884  71  212,18  

    

  2.243.884  659.573,71  
  
 S'ha de notar que en tots el casos el càlcul es realitza aplicant al consum realitzat en cada interval el preu 
corresponent a l'interval. 

 
ANNEX 3. TARIFES VIGENTS 2016 
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TARIFES VIGENTS 2016 

 
A) Abonats del Servei d'Aigua Potable per la disponibilitat del Servei de Clavegueram Sanitari. 
 
1) Quota de Servei                                       EUR/mes 
 
   1.1.- Habitatges particulars    
   1.1.1.Per habitatge particular ........................ 0,8953  
                                                     
   1.2.- Per plaça d'hoteleria:                   
   1.2.1.Per plaça a hotel de 4 a 5 estrelles        
         o apartament turístic de 4 o 5 claus ............ 1,0744  
   1.2.2.Per plaça a Hotel de 3 estrelles o        
         apartament turístic de 3 claus .................. 0,7162  
   1.2.3.Per plaça a la resta d'establiments .............0,4477  
                                                   
   1.3.- Oficines, locals comercials, indústries   
         i altres usuaris amb comptador de calibre   
         inferior a 25 mm. 
                                                      

   1.3.1.Per abonat amb comptador de calibre ≤ 15 mm...... 2,0144  
   1.3.2.Per abonat amb comptador de calibre = 20 mm....... 3,5812  
 
   1.4.  Oficines, locals comercials, indústries   
         i altres usuaris amb comptador de calibre   
         igual o superior a 25 mm. de diàmetre 
 
   1.4.1.Comptador de calibre =  25 mm ................ 53,7180  
   1.4.2.Comptador de calibre =  30 mm ................ 80,5770  
   1.4.3.Comptador de calibre =  40 mm ................ 143,2480  
   1.4.4.Comptador de calibre =  50 mm ................ 268,5900  
   1.4.5.Comptador de calibre =  80 mm ................ 716,2400  
   1.4.6.Comptador de calibre = 100 mm ................ 1.074,3600  
   1.4.7.Comptador de calibre = 200 mm ................ 3.760,2600  
   1.4.8.Comptador de calibre = 250 mm ................ 5.550,8600 
  
2) Quota de Consum 
 
   2.1. Tarifa industrial, aplicable als usua- 
        ris exclosos de la progressivitat excepte 
        als usuaris subjectes a la tarifa 2.2....... 0,2915 EUR/m

3
 

 
   2.2. Tarifa famílies nombroses .................. 0,2682 EUR/m

3
 

 
   2.3. Tarifa progressiva, aplicable a la resta de consums. 
 
   2.3.1.Consums inferiors a 5 m

3
/mes x unitat  

         equivalent ................................ 0,1836 EUR/m
3
 

    
   2.3.2.Consum comprés entre 6 i 10 m

3
/mes x 

         unitat equivalent ......................... 0,2640 EUR/m
3
 

 
   2.3.3.Consum comprés entre 11 i 20 m

3
/mes x 

         unitat equivalent ......................... 0,4327 EUR/m
3
 

 
   2.3.4.Consum comprés entre 21 i 40 m

3
/mes x 

         unitat equivalent ......................... 0,9207 EUR/m
3 

 
   2.3.5.Consum comprés entre 41 i 60 m

3
/mes unitat  

         equivalent ................................ 1,6644 EUR/m
3
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   2.3.6.Consum superior a 60 m

3
/mes unitat  

         equivalent ................................ 2,5816 EUR/m
3
 

 

     El consum registrat es dividirà en les seccions que corresponguin i s'aplicarà a cada secció el preu pertinent segons 
l'escala prevista a la tarifa progressiva. 
 
 Els abonats residents a habitatges dotats de comptador individual en els quals hi visqui una família nombrosa 
podran sol·licitar que se’ls apliqui la tarifa específica d’aquest col·lectiu. 
 
     Queden exclosos de l'aplicació  de la Tarifa Progressiva, i per tant subjectes exclusivament a la tarifa industrial els 
consums registrats a: 
 
* Indústries 
* Oficines administratives públiques i privades. 
* Comerços 
* Serveis, excepte establiments hotelers 
* Locals dedicats a activitats professionals 
* Usos comunitaris a comunitats de propietaris 
 
3) Unitat equivalent 
 
     S'estableixen les unitats equivalents següents per als diferents tipus de consumidors: 
 
4.1.Consum domèstic                 1 habitatge = 1 unitat equiv. 
 
4.2. Consum a establiments hotelers 
4.2.1. De 4 o 5 estrelles o claus   Cada  Plaça = 1,2 u.e. 
4.2.2. De 3 estrelles o claus       Cada  Plaça = 0,8 u.e 
4.2.3. Resta d'establiments         Cada  Plaça = 0,5 u.e 
 
4) Bonificacions 
 
Es bonificarà el 100% de la quota de servei i dels consums fins a 10 m

3
/mes dels habitatges particulars usuaris del 

servei, sempre i quan el conjunt de persones que conviuen en el domicili de referència disposin d'un nivell d'ingressos 
anual igual o inferior al salari mínim interprofessional anual multiplicat pel coeficient 1,25. 
 
Als efectes de l'aplicació de la bonificació esmentada, quan en un domicili es reuneixi més d'un ingrés, el més elevat es 
computarà pel seu valor íntegre i els restants pel cinquanta per cent del seu valor. 
 
B) Usuaris del Servei de Clavegueram Sanitari amb abocaments d'aigua residual independents de l'abastament 
d'aigua potable 
 
Per metre cúbic d'aigua residual abocada a la xarxa de clavegue-ram(tarifa mitjana)................................ 0,3876  
EUR/m

3
 

 
C) Abocaments d’aigua residual efectuats per camions cisterna directament a les estacions depuradores. 
 
 Camions de 5 m

3
 o menys ............... 13,79 euros 

 Camions de més de 5 m
3
 fins a 10 m

3
.... 27,16 euros 

 Camions de més de 10 m
3
 ............... 40,42 euros 

 
27. Proposta d’aprovació de la tarifa de la pòlissa d’abonament de conservació de presa i 
instal·lació de l’abonat 
 
Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 en contra (PP i C’s) 
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“1.- Aprovar la tarifa de la pòlissa d’abonament, de conservació de presa i instal·lació de 
l’abonat. 
 
2.- Elevar l’Acord al Ple de l’Ajuntament de Palma”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots en contra (PP i 
C’s) 
 
A la Junta General d'Accionistes celebrada el dia 16 de juny de 1.981 es va aprovar la instauració d'una nova pòlissa 
d'abonament de subscripció voluntària per als abonats del servei d'aigua potable que així ho desitjassin, per a la 
cobertura de qualsevol classe de reparació o substitució, fins i tot per renovació total, de les preses i instal·lacions 
annexes al comptador propietat de l'abonat. Conjunt d'instal·lacions, respecte a les quals, d'acord amb l'article 16 de 
les Condicions Generals de Subministrament, correspon pagar a l'abonat les intervencions que siguin necessàries per a 
la seva reparació i manteniment. 
 
Concretament, les instal·lacions cobertes  per la pòlissa d'abonament són les següents: 
 
- Connexió, entesa com el tram de canonada que enllaça la xarxa general de distribució amb el tub d'alimentació de 
l'immoble a través de la clau de registre. 
 
- Clau de presa, entesa com la clau que obri pas a la presa. 
 
- Clau de registre, entesa com la clau que es troba situada a la via pública a la unió de la presa amb el tub d'alimentació. 
 
- Tub d'alimentació, entès com la canonada que enllaça la clau de registre amb la clau de pas del comptador o bateria 
de comptadors. 
 
- Clau de pas, entesa com la vàlvula de tancament esfèric situada a la unió de la presa amb el comptador o amb la 
bateria de comptadors. 
 
- Bateria de comptadors, entesa com el conjunt de tubs horitzontals i verticals que alimenten els comptadors. 
 
- Comptador, entès com l'aparell mesurador del consum realitzat. 
 
- Aixeta de comprovació, entesa com l'aixeta situada a continuació del comptador i destinada a la verificació del 
correcte funcionament del mateix. 
 
- Porta del recinte de comptadors. 
 
 Queda exclosa de la cobertura de la pòlissa, i serà facturada a l’abonat independentment, l’obra civil de 
propietat privada necessària per a reparar o substituir els elements abans relacionats. 
 
 Les circumstàncies determinants de la implantació d'aquesta pòlissa en interès tant de l'Empresa Municipal 
com de l'abonat, es poden resumir en la conveniència de la realització d'un manteniment preventiu, possibilitar les 
intervencions sistemàtiques, distribuir la càrrega d'aquest manteniment d'una forma regular i periòdica, etc. 
 
 Les tarifes vigents actualment són les que figuren al quadre núm.1.  
 
 
 Per a l'any 2017 es fa necessària una nova actualització de aquestes tarifes a l'objecte de mantenir l'equilibri 
econòmic de les prestacions que aporten a l'usuari les referides pòlisses d'abonament. 
 
                        QUADRE Nº 1  
------------------------------------------------------------ 
    TARIFES ABONAMENT CONSERVACIÓ VIGENTS A LA DATA 
------------------------------------------------------------  

Us domèstic indi-                      
Comptadors fins   vidual                    1,8542 EUR/mes 
a 20 mm/diametre  ------------------------------------------ 
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                  Us no domèstic o 
                  no unifamiliar            4,0792 EUR/mes 
------------------------------------------------------------ 
Comptadors de calibre =  30 mm/diàmetre    18,9000 EUR/mes 
------------------------------------------------------------ 
Comptadors de calibre =  40 mm/diàmetre    28,1900 EUR/mes 
------------------------------------------------------------ 
Comptadors de calibre =  50 mm/diàmetre    38,3100 EUR/mes 
------------------------------------------------------------ 
Comptadors de calibre =  80 mm/diàmetre    44,3000 EUR/mes 
------------------------------------------------------------ 
Comptadors de calibre = 100 mm/diàmetre   
o superior                                 52,9700 EUR/mes 
------------------------------------------------------------ 
 
A l'annex 1 es pot observar el detall del cost de la ma d'obra a les intervencions de manteniment i reposició de cada 
una de les parts en que es divideix la presa, computant-se més endavant els imports obtinguts d'acord amb el període 
de vida efectiva estimada per a cada part. 
 
A l'annex 2 es detalla el cost de cada un dels elements que intervenen en els diferents tipus de presa. Servint aqueixos 
imports per als càlculs globals realitzats a l'annex 3 relatius al muntant total dels materials incorporats a cada una de 
les fases de les preses citades. 
 
Amb les dades obtingudes als annexos 1 i 3 s'arriba al quadre resum que segueix a continuació, del qual els valors més 
significatius són els següents: 
 
Total valor reposició instal·lacions  
existents ..........................  54.884.438,22 
 
Ma d'Obra .............39.620.449,98 
Materials .............15.263.988,25  
 
Període mitjà d'amortització (anys).          15,8  
 

  QUADRE RESUM    
 

  
Valor     

Materials 

 
Valor ma 

d'obra   

 
 

TOTAL 

Període 
Mitjà  

Amort. 

 
Cost total anual 

Preses - Peça de presa 1.566.580,21 22.612.780,05 24.179.360,26 25 967.174,41 

Preses - Clau de registre 2.235.482,77 4.307.196,20 6.542.678,97 15 436.178,60 

Porta Comptadors 4.028.818,88 2.691.997,63 6.720.816,51 15 448.054,43 

Columnes, quadres o Braços 1.685.855,65 4.307.196,20 5.993.051,85 15 399.536,79 

Comptadors i aixetes 5.747.250,73 5.701.279,90 11.448.530,63 9 1.272.058,96 

 15.263.988,25 39.620.449,98 54.884.438,22 15,8  3.523.003,19 

 
 

Distribuint el cost total anual en base al valor de la instal·lació del comptador i elements annexes dels diferents tipus 
d'abonats, es determinen els següents valors que constitueixen una primera aproximació al cost repercutible a 
l'abonat. 

    

Calibre 
comptador Valors 

Nombre 
abonats Imports %  Cost Total 

Cost 
mensual per 

abonat 
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15 54,76 90.760 4.969.790,70 86,47% 3.046.340,86 * 

20 70,40 4.480 315.392,00 5,49% 193.412,88 * 

30 391,29 527 206.209,83 3,55% 125.137,07 19,7900 

40 582,90 230 134.067,00 2,29% 80.676,77 29,5300 

50 745,02 82 61.091,64 1,10% 38.753,04 39,6800 

80 874,47 30 26.234,10 0,46% 16.311,50 45,7600 

100 1.013,69 34 34.465,46 0,64% 22.476,76 55,0900 

       

  96.143 5.747.250,73 100,00% 3.523.003,19  
 
 Pel càlcul de la tarifa aplicable als abonats amb comptador de calibre inferior s'ha de tenir en compte que en  
els dos primers trams se situen 95.240 abonats que han de suportar en conjunt un cost anual de 3.239.753,73 euros. Si 
tenim en compte que el calibre de comptador que necessita un habitatge unifamiliar és el mateix que el que necessita 
una comunitat de fins a 25 habitatges, es considera que s'ha d'aplicar un coeficient corrector, el qual s'estima en 2,20. 
En conseqüència, tenint en compte que hi ha 59.049 habitatges abastats directament amb un comptador, resulta un 
preu de 1,8542 EUR/mes per habitatges unifamiliars i de 4,283 EUR/mes per a usos no domèstics o no unifamiliars. Tot 
l'anteriorment exposat d'acord amb el càlcul següent: 
------------------------------------------------------------ 
     59.049 x P + 36.191 x 2,2 x P  = 3.239.753,73 
     P = 23,3632          P/12    =  1,8542 
 2,2 P = 51,3990      2,2 P/12    =  4,2833 
------------------------------------------------------------ 
 Resultant finalment el següent quadre de tarifes. 
 

Tarifes Abonament Conservació 
Preses i Comptador proposades 

  
                   
Comptadors fins   Us domèstic individual            1,9469 EUR/mes 
a 20 mm/diametre  
                  Us no domèstic o no unifamiliar     4,2833 EUR/mes 
 
Comptadors de calibre =  30 mm/diàmetre    19,7900 EUR/mes 
 
Comptadors de calibre =  40 mm/diàmetre    29,5300 EUR/mes 
 
Comptadors de calibre =  50 mm/diàmetre    39,6800 EUR/mes 
 
Comptadors de calibre =  80 mm/diàmetre    45,7600 EUR/mes 
 
Comptadors de calibre = 100 mm/diàmetre o superior 55,0900 EUR/mes 
 
 Instal·lacions cobertes  per la pòlissa d'abonament: 
 
- Connexió, entesa com el tram de canonada que enllaça la xarxa general de distribució amb el tub d'alimentació de 
l'immoble a través de la clau de registre. 
 
- Clau de presa, entesa com la clau que obri pas a la presa. 
 
- Clau de registre, entesa com la clau que es troba situada a la via pública a la unió de la presa amb el tub d'alimentació. 
 
- Tub d'alimentació, entès com la canonada que enllaça la clau de registre amb la clau de pas del comptador o bateria 
de comptadors. 
 
- Clau de pas, entesa com la vàlvula de tancament esfèric situada a la unió de la presa amb el comptador o amb la 
bateria de comptadors. 
 
- Bateria de comptadors, entesa com el conjunt de tubs horitzontals i verticals que alimenten els comptadors. 
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- Comptador, entès com l'aparell mesurador del consum realitzat. 
 
- Aixeta de comprovació, entesa com l'aixeta situada a continuació del comptador i destinada a la verificació del 
correcte funcionament del mateix. 
 
- Porta del recinte de comptadors. 
 
 Queda exclosa de la cobertura de la pòlissa, i serà facturada a l’abonat independentment, l’obra civil de 
propietat privada necessària per a reparar o substituir els elements abans relacionats. 

 
ANNEX 1 

 
VALOR MA D'OBRA 

                         ANNEX 1 
 
                     VALOR MA D'OBRA 
 
1) Presa - Peça de presa 
 

 

Hores Oficial 1ª ........... 21,00  

Cost Hora Oficial 1ª........ 29,65 

Nombre de preses ........... 36.317 

 22.612.780,05 
 

2) Presa - Clau de Registre 
 

Hores Oficial 1ª ........... 4,00  

Cost Hora Oficial 1ª........ 29,65 

Nombre de preses ........... 36.317 

 4.307.196,20 

3) Porta comptadors 
 

Hores Oficial 1ª ........... 2,50 

Cost Hora Oficial 1ª........ 29,65 

Nombre de preses ........... 36.317 

 2.691.997,63 

4) Columna, quadre, i braços 
 

Hores Oficial 1ª ........... 4,00 

Cost Hora Oficial 1ª........ 29,65 

Nombre de preses ........... 36.317 

 4.307.196,20 
 

5) Comptador i aixetes 
 

Hores Oficial 1ª ........... 2,00 

Cost Hora Oficial 1ª........ 29,65 
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Nombre de preses ........... 96.143 

 5.701.279,90 
 

ANNEX 2 
 

CODI VAX PRESES  

115033    1 m. tub polietilé de 1" 0,98 

75100    1 collar de 80 de 1" (marca Baisa) 19,73 

347015    1 aixeta P.M.C. de 1" 14,42 

900005   50 kg revolt 0,16 

140014    1 sac graveta (25 kg. del n.1) 0,39 

140013   10 kg pórland 1,20 

140026    1 sac picadís 0,36 

900007  100 kg asfalt 5,34 

  
42,58 

 

   

 CLAU DE REGISTRE  

140002   25 rajoles 20 x 20 6,50 

347016    1 clau de registre P.P.C. de 1" 16,42 

75032    1 comporta 400 x 400 34,74 

115033    0,60 m. tub polietilé de 1" 0,59 

140014    1 sac graveta 0,39 

140026    1 sac picadís 0,36 

140013   10 kg pórland 1,20 

  60,20 

   

 PORTES COMPTADOR  

232002      portes 45 x 45 per 1 comptador 78,00 

140026    2 sac picadís 0,72 

140013   10 kg pórland 1,20 

  79,92 

   

232018      portes 65 x 45 per 3 comptadors 99,08 

140026    2 sac picadís 0,72 

140013   10 kg pórland 1,20 

  101,00 

   

359002      portes 1 x 0,80 columna 4 compt. 209,57 

140026    2 sac picadís 0,72 

140013   10 kg pórland 1,20 

  211,49 

   

359003      portes 1 x 1 columna 6 compt. 230,00 

140026    2 sac picadís 0,72 

140013   10 kg pórland 1,20 

  231,92 

   

359005      porta per quadre 8 compt. 1,20 x 1,40 300,00 

359004      porta per quadre 10 compt.1,20 x 1,80 311,00 

232019      porta per quadre 12 compt.1,20 x 1,80 311,00 
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140026    2 sac picadís 0,72 

140013   10 kg pórland 1,20 

   

 
 

BRAÇOS, COLUMNES I QUADRES  

 BRAÇOS  

37097    2 comptadors 22,64 

37059    3 comptadors 36,00 

37099    4 comptadors 41,56 

37058    6 comptadors 62,39 

   

 COLUMNA  

37391    2 comptadors 39,96 

37392    4 comptadors 73,55 

37393    6 comptadors 145,27 

   

 CONJUNT ENTRADA DE 1 ½ A 1 (per a columnes)  

37103    1 corba fig.1 de 1" 5,19 

37296    1 té de 1 a ½ fig. 130 3,44 

91248    1 aixeta bola ½ 6,85 

37426    1 reducció 341 ½ a ¼ 0,56 

330004    1 matxó reduït 11/2 x 1 4,32 

91309    1 aixeta de 1 ½ M-H 19,31 

642004    1 filtre de 1" 11,31 

37195    1 matxó 280 1 ½   2,81 

37374    1 vàlvula retenció de 1 ½ 12,20 

103015    1 manómetre 10 kg 4,34 

37255    1 ràcord enllaç fig. 341 de 1 ½ 15,12 

330001    1 corba fig. 1 de 1 ½ 12,60 

  98,05 

   

 QUADRES  

37392  bateria de  4 comptador de 1 ½ 73,55 

37393  bateria de  6 comptador de 1 ½ 145,27 

   

 CONJUNT ENTRADA DE 1 ½  (per a quadres)  

37013    2 colzes fig. 90 de 1 ½ 7,28 

37195    4 matxons fig. 280 de 1 ½ 11,24 

37255    1 ràcord enllaç fig. 341 de 1 ½ 15,12 

37374    1 vàlvula retenció de 1 ½ 12,20 

717001    1 filtre de 1 ½ 20,16 

91309    1 aixeta de 1 ½ 19,31 

37291    1 té de ½ a ½ fig. 130 1,36 

91248    1 aixeta de ½ 6,85 

37426    1 reducció 341 ½ a ¼ 0,56 

103015    1 manómetre 10 kg 4,34 

  98,42 

   

 QUADRES NOVA INSTAL·LACIÓ  

37089      quadres de  8 comptador de 2" 222,66 

37070      quadres de 10 comptador de 2" 253,49 

37068      quadres de 12 comptador de 2" 285,95 
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CONJUNT ENTRADA QUADRE DE 2"  

37014    2 colzes fig. 90 de 2" 20,60 

37196    5 matxons fig. 280 de 2" 24,95 

37256    1 ràcord enllaç fig. 341 de 2" 13,85 

37372    1 vàlvula retenció de 2" 16,49 

717002    1 filtre de 2" 33,32 

91310    1 aixeta de 2" M-H 33,82 

37311    1 té de 2" a ½ fig. 130 5,08 

91248    1 aixeta de ½ 6,85 

37426    1 reducció 341 ½ a ¼ 0,56 

103015    1 manómetre 4,34 

  159,86 

   

 COMPTADOR SOBRE QUADRE  

37340    1 reducció 241 de 3/4 a ½ 0,53 

91248    1 aixeta de bola de ½ 6,85 

26001    1 comptador de 15mm model SENSUS 22,83 

37320    1 triple colze ¾ 5,05 

965065    2 aixetes colzatades de ½        15,02 

704001    1 tub flexible de ½ 40 cm      2,12 

  52,40 

   

 COMPTADOR SOBRE COLUMNA  

37340    1 reducció 241 de 3/4 a ½ 0,53 

91248    2 aixetes de bola de ½ 13,70 

37291    1 té fig. 130 de ½ x ½ 1,36 

965065    1 aixeta colzatada de ½                7,51 

26001    1 comptador de 15 mm 22,83 

704001    1 tub flexible de ½ 2,12 

  48,05 

   

 COMPTADOR DEFINITIU PER A HABITATGE UNIFAMILIAR  

 (sobre braç o sobre K entrada)  

965066    1 aixeta bola de ½ x 32-350 11,34 

26001    1 comptador de 15 mm 22,83 

37320    1 triple colze 5,05 

965065    2 aixetes colzatades de ½ 15,02 

37370    1 vàlvula retenció de ½ 2,93 

704001    1 tub flexible de ½ 2,12 

  59,29 

   

 COMPTADOR DE 20 mm  

26003    1 comptador de 20 mm (FLODIS) 33,94 

   

 COMPTADORS DE 30 mm  

 
 

PRESA  

75105    1 collar de 80 de 1 ½  (marca Baisa) 21,05 

91309+347023    1 aixeta MH de 1 ½ + 1 peça k-61de 1 ½  30,23 
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163850    2 m. tub polietilé de 1 ½ 5,04 

900005   50 kg revolt 0,16 

140014    1 sac graveta 0,39 

140026    1 sac picadís 0,36 

140013   10 kg pórland 1,20 

900007  100 kg asfalt 5,34 

  63,77 

   

 CLAU DE REGISTRE  

140002   20 rajoles 20 x 20 5,20 

75032    1 comporta 400 x 400 agua potable B-125 34,74 

163850    1 m. tub polietilé de 1 ½ 2,52 

91309+347023    1 aixeta MH de 1 ½ + 1 peça k-61de 1 ½  30,23 

140014    1 sac graveta 0,39 

140026    1 sac picadís 0,36 

140013   10 kg pórland 1,20 

  74,64 

 INSTAL·LACIÓ COMPTADOR  

37374    1 vàlvula retenció de 1 ½ 12,20 

262002    1 peça k-62 de 1 ½ 7,73 

37305    2 té fig. 130 de 1 ½ x ½ 9,52 

37185    5 maniguets fig. 270 de 1 ½ 18,55 

91248    1 aixeta bola ½ 6,85 

37009    1 colze fig. 90 de ½ 1,00 

965065    1 aixeta colzatada de ½ 7,51 

37426    1 reducció 341 ½ a ¼ 0,56 

103015    1 manómetre 4,34 

91309    2 aixetes de 1 ½ 38,62 

359001    1 porta 1 x 0,60 106,04 

37255    3 ràcord enllaç fig. 341 de 1 ½ 45,36 

330001    1 corba fig.1, 1 ½ 10,60 

717001    1 filtre de 1 ½ 20,16 

26004    1 comptador de 30 mm (FLODIS 32) 102,25 

  391,29 

   

 COMPTADORS DE 40 mm  

 PRESA  

75105    1 collar de 80 de 1 ½ 21,05 

149008    1 goma collar de 1 ½ 0,00 

7087    2 perns 12 x 140 (D) 0,00 

91309+347023    1 aixeta MH de 1 ½ + 1 peça k-61de 1 ½  30,23 

163850    2 m. tub polietilé de 1 ½ 5,04 

900005   50 kg revolt 0,16 

140014    1 sac graveta 0,39 

140026    1 sac picadís 0,36 

140013   10 kg pórland 1,20 

900007  100 kg asfalt 5,34 

  63,77 

   

 CLAU DE REGISTRE  

140002   20 rajoles 20 x 20 5,20 

75032    1 comporta 400 x 400          34,74 
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163850    1 m. tub polietilé de 1 ½ 2,52 

91309+347023    1 aixeta MH de 1 ½ + 1 peça k-61de 1 ½  30,23 

140014    1 sac graveta 0,39 

140026    1 sac picadís 0,36 

140013   10 kg pórland 1,20 

  74,64 

 INSTAL·LACIÓ COMPTADOR  

37374    1 vàlvula retenció de 1 ½ 12,20 

262002    1 peça k-62 de 1 ½ 7,73 

37305    2 té fig. 130 de 1 ½ x ½ 9,52 

37185    5 maniguets fig. 270 de 1 ½ 18,55 

91248    1 aixeta bola ½ 6,85 

37009    1 colze fig. 90 de ½ 1,00 

965065    1 aixeta colzatada de ½ 7,51 

37426    1 reducció 341 ½ a ¼ 0,56 

103015    1 manómetre 4,34 

91309    2 aixetes de 1 ½ 38,62 

232019    1 porta 1,20 x 1,80 266,00 

37255    3 ràcords enllaç fig. 341 42,36 

330001    1 corba fig.1, 1 ½ 9,10 

717001    1 filtre de 1 ½ 19,16 

26006    1 comptador contagua de 40 mm (FLOSTAR 40) 139,40 

  582,90 

   

 COMPTADORS DE 50 mm  

 PRESA  

75103    1 collar de 100 de 1 ½ 21,38 

149008    1 goma collar de 100 1 ½ 0,00 

7088    2 perns 12 x 160 0,00 

91309+347023    1 aixeta MH de 1 ½ + 1 peça k-61de 1 ½  30,23 

163850    2 m. tub polietilé de 1 ½ 5,04 

900005   50 kg revolt 0,16 

140014    1 sac graveta 0,39 

140026    1 sac picadís 0,36 

140013   10 kg pórland 1,20 

900007  100 kg asfalt 5,34 

  64,10 

   

 CLAU DE REGISTRE  

140002   20 rajoles  20x20 5,20 

75032    1 comporta 400 x 400          34,74 

163850    1 m. tub polietilé de 1 ½ 2,52 

91309+347023    1 aixeta MH de 1 ½ + 1 peça k-61de 1 ½  30,23 

140014    1 sac graveta 0,39 

140026    1 sac picadís 0,36 

140013   10 kg pórland 1,20 

  74,64 

 INSTAL·LACIÓ COMPTADOR  

37372    1 vàlvula retenció de 2" 16,49 

262002    1 peça k-62 de 1 ½ 7,73 

330004    1 matxó reduït de 1 ½ a 2 4,32 

37311    2 té fig. 130 de 2 x ½ 10,16 
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37196    7 matxons fig. 280 de 2 34,93 

91248    1 aixeta bola ½ 6,85 

37009    1 colze fig. 90 de ½ 1,00 

965065    1 aixeta colzatada de ½ 7,51 

37426    1 reducció 341 ½ a ¼ 0,56 

103015    1 manómetre 10 kg. 4,34 

91310    2 aixetes de 2" 67,64 

232019    1 porta 1,20 x 1,80 311,00 

37256    3 ràcords enllaç fig. 341 de 2 41,55 

330002    1 corba fig. 1 de 2 23,59 

717002    1 filtre de 2 33,32 

35016    1 comptador de 50 mm (Woltex) 174,03 

149020    2 juntes comptador 0,00 

7081    8 perns                                0,00 

  745,02 

 COMPTADORS DE 80 mm  

 PRESA  

163379    1 té de 100 a 80 (fundición) 60,99 

163576    2 m. tub fundició de 80 37,62 

163622    1 unió Gibault 80 0,00 

140026    3 sacs picadís 1,08 

900005  1000 kg revolt 3,20 

900007  100 kg asfalt 5,34 

  108,23 

   

 CLAU DE REGISTRE  

75036    1 comporta 60x60 fundició    296,95 

163622    2 unions Gibault 80 0,00 

710002    1 vàlvula de pas de 80 139,28 

140014    3 sacs graveta 1,17 

140026    3 sacs picadís 1,08 

140013   20 kg pórland 2,40 

140016   15 totxos H-4 CARAVISTA 4,20 

140002   25 rajoles de 20 x 20 6,50 

  451,58 

   

 INSTAL·LACIÓ COMPTADOR  

98073    1 comptador de 80 mm (Woltmag) 420,21 

163004    4 adjunts de 80 60,00 

163622    6 unions de 80 0,00 

710002    1 vàlvula de pas de 80 139,28 

642001    1 filtre de 80 254,98 

  874,47 

   

 COMPTADORS DE 100 mm  

 PRESA  

163380    1 té de 100 D x 100 D 35,45 

163578    2 m. tub fibrociment de 100 D 0,00 

163625    1 unió 100 D (Gibault) 11,16 

900005  1000 kg revolt 3,20 

900007  100 kg asfalt 5,34 

  55,15 
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 CLAU DE REGISTRE  

75036    1 comporta 120 x 60       593,32 

163625    2 unions 100 D 22,32 

710004    1 vàlvula de pas de 100 D 176,67 

140014    3 sacs graveta 1,17 

140026    3 sacs picadís 1,08 

140013   20 kg pórland 2,40 

140016   15 totxos H-4 CARAVISTA 4,20 

140002   25 rajoles de 20 x 20 6,50 

  807,66 

   

 INSTAL·LACIÓ COMPTADOR  

35024    1 comptador de 100 mm (Woltex) 425,16 

163005    4 adjunts de 100 D 107,16 

163625    6 unions de 100 D 66,96 

710004    1 vàlvula pas de 100 D 176,67 

642002    1 filtre de 100 237,74 

  1.013,69 
ANNEX 3 

 
RESUM VALOR MATERIALS 

--------------------- 
 

COMPONENTS DIFERENTS FASES PRESES 
--------------------------------- 

Presa 
--------- 
Peça de Presa 
------------- 
 

 Nombre  Import   

15/20 35.414 x 42,58 = 1.507.928,12 

30 527 x 63,77 = 33.606,79 

40 230 x 63,77 = 14.667,10 

50 82 x 64,10 = 5.256,20 

80 30 x 108,23 = 3.246,90 

100  34 x 55,15 = 1.875,10 

 36.317    1.566.580,21 
RESUM VALOR MATERIALS 

--------------------- 
 

COMPONENTS DIFERENTS FASES PRESES 
--------------------------------- 

Presa 
--------- 
Clau de Registre   
----------------- 
 

 Nombre  Import   

15/20 35.414 x 60,20 = 2.131.851,97 
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30 527 x 74,64 = 39.335,28 

40 230 x 74,64 = 17.167,20 

50 82 x 74,64 = 6.120,48 

80 30 x 451,58 = 13.547,40 

100  34 x 807,66 = 27.460,44 

 36.317    2.235.482,77 
 

RESUM VALOR MATERIALS 
--------------------- 

 
COMPONENTS DIFERENTS FASES PRESES 

--------------------------------- 
 
Columna o quadre comptadors 
--------------------------- 

                                                                                                             Valor 
                Braços         Columna               Quadres                                                 Mitjà 
               --------- ---------------------   -------------------------------------------- 
 
1  comptador                                                                                                     0 
2  comptadors   22,64  (39,96 + 98,05) = 138,01                                                              80,33 
3  comptadors   36,00  (73,55 + 98,05) = 171,60                                                             103,80 
4  comptadors   41,56  (73,55 + 98,05) = 171,60   ( 73,55 + 98,42) = 171,97                                 128,38 
6  comptadors   62,39 (145,27 + 98,05) = 243,32   (145,27 + 98,42) = 243,69                                 183,13 
8  comptadors                                     (  0,00 + 98,42) =  98,42 (222,66 + 159,86) = 382,52      240,47 
10 comptadors                                     (  0,00 + 98,42) =  98,42 (253,49 + 159,86) = 413,35      255,89 
12 comptadors                                     (  0,00 + 98,42) =  98,42 (285,95 + 159,86) = 445,81      272,12 
 
 
 
     Import       Nombre 
    ---------    -------- 
 
1          0   x  23.979   =          0,00 
2    80,3250   x   4.871   =    391.263,08 
3   103,8000   x   2.019   =    209.572,20 
4   128,3767   x   1.572   =    201.808,17 
6   183,1333   x   1.461   =    267.557,75 
8   240,4700   x     952   =    228.927,44 
10  255,8850   x     701   =    179.375,39 
12  272,1150   x     762   =    207.351,63   
                --------      ------------ 
                  36.317      1.685.855,65 
 

RESUM VALOR MATERIALS 
--------------------- 

COMPONENTS DIFERENTS FASES PRESES 
    --------------------------------- 

 
   Porta Comptadors 
------------------- 
 
1 comptador       79,92 
2 comptadors     101,00 
3 comptadors     101,00 
4 comptadors     211,49 
6 comptadors     231,92 
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8 comptadors     301,92 
10 comptadors    312,92 
12 comptadors    312,92 
 
 

1 79,92 x 23.979 = 1.916.401,68 

2 101,00 x 4.871 = 491.971,00 

3 101,00 x 2.019 = 203.919,00 

4 211,49 x 1.572 = 332.462,28 

6 231,92 x 1.461 = 338.835,12 

8 301,92 x 952 = 287.427,84 

10 312,92 x 701 = 219.356,92 

12 312,92 x 762 = 238.445,04 

 
   36.317  4.028.818,88 

 
RESUM VALOR MATERIALS 

--------------------- 
 

COMPONENTS DIFERENTS FASES PRESES 
--------------------------------- 

 
Comptador 15 mm   
 
                  Sobre columna          48,05 
                  Sobre quadre           52,40 
                  Sobre braç             59,29 
                  Sobre peça entrada     59,29 
                                        ------- 
                                        219,03 
 
       
                     Preu mitjà: 55,48 
 

mm. diàmetre  Nombre    Import   

15 90.760 54,76 4.969.790,70 

20 4.480 70,40 315.392,00 

30 527 391,29 206.209,83 

40 230 582,90 134.067,00 

50 82 745,02 61.091,64 

80 30 874,47 26.234,10 

100  34 1.013,69 34.465,46 

 96.143  5.747.250,73 

 
28. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 21 de crèdit extraordinari finançat 
amb baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació  per a 2016 
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Informe favorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots a favor 
(PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 4 abstencions (PP i C’s) 
  
1. Aprovar la modificació de crèdit n. 21, de crèdit extraordinari finançat amb baixes de crèdit 
d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2016, quedant establertes les 
consignacions pressupostàries de la següent forma: 
A) Augment de despeses 
Aplicació Descripció Consig. inicial AugmentConsig. def. 
 
08150006000003  Adm. Gral Viv i Urb.- Exprop. 0,00 617.561,35 617.561,35 
 ------------------- 
Total augment despeses...  617.561,35 
 
B) Disminució de despeses 
Aplicació  Descripció Consig. inicial Dismin.Consig. def. 
154411362700 Mobilitat.- Programa  
 REDES   647.000,00 617.561,35 29.438,65 
 ------------------- 
Total disminució despeses... 617.561,35 
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta corporació, previ 
anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies hàbils. En el cas que no es 
presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients per a 
l’execució de la present resolució. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
COMISSIÓ D’URBANISME I MEDI AMBIENT 
 
29. Proposta d’aprovació inicial de la modificació del PGOU de Palma,  referida  als articles  
54  88, 104, 108,  112 116, 118, 119, 128, 130, 139, 339.2 i 340, apartat 17 de les Normes. 
PA16/0002. 01prai241 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Bé, ja hem discutit sobre aquest canvi, aquesta modificació puntual del Pla General. Jo 
des d’un primer moment els hi he dit que aquesta modificació correspon totalment al interès general, 
que beneficia infinitament al model de ciutat, i que vertaderament corregim una situació que 
consideràvem com a mínim anòmala. Aquests articles que avui es modifiquen, són hereus d’una 
modificació també puntual del Pla del 98, que en el 2004, es va plantejar aquesta modificació, atenent 
uns criteris de simplificació. Evidentment, aquest canvi de normativa és un canvi polític, però també 
tècnic. Cada vegada que arribava una llicència en relació o algun dels articles d’aquest canvi de 
normativa, és vera que els tècnics moltes vegades se posaven els pèls de punta. Sense entrar en la 
qüestió més tècnica, perquè la gent ho pugui entendre. Que és lo que proposem? Bé, pues proposem la 
conservació i la no destrucció dels patis interiors, la conservació dels jardins, la reducció d’un 25% dels 
voladissos, moltíssims carrers de Palma ho poden demanar en el regidor d’Infraestructures, els arbres 
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estan d’aquesta manera, i evidentment això també suposarà una millora del paisatge urbà. També 
evitem la destrucció de molts de pinars a parcel·les unifamiliars, ja que l’edificabilitat dels garatges, 
ocupava tota la parcel·la, i suposava la destrucció del paisatge. Això són articles que evidentment 
milloraran molt lo que és el paisatge urbà de la ciutat. Però és que n’hi ha altres que eren autèntiques 
aberracions urbanístiques, els hi poso un exemple, el tema de construir a sòl residencial, el sòl secundari 
que pugui esser comercial, i en el final que no hi hagi una residència, no hi hagi un habitatge, i en el final 
sí que ens trobem un centre comercial. De quina manera podem plantejar que l’ús secundari tingui més 
importància que l’ús principal? De cap de les maneres, de cap de les maneres. I després, un tema que 
n’hem parlat molt, que és el tema de l’edificació en pendent. Vos duc un exemple, aquí tinc la fitxa 
urbanística d’un solar, que planteja alturas, número de plantas, planta baja más planta uno. En el final la 
Llei o la normativa, si ho veieu aquí, empara que en aquestes edificacions en pendent, en aquestes 
edificacions en pendent, de la planta baixa més la planta 1, puguem tenir un garatge, amb dues plantes, 
puguem tenir una, dues, tres i quatre plantes. O sigui quatre plantes més de lo que posa el planejament 
a segons quins solars de la ciutat que estan en pendents. Això és una autèntica aberració i un autèntic 
desastre urbanístic, un autèntic desastre urbanístic. Si veieu aquí en pendent hi ha una planta baixa, que 
en teoria seria la planta baixa, va pujant la planta primera, que es torna a convertir en planta baixa, 
perquè el medí de l’alçada de cada punt, provoca bé es mesura l’alçada a cada punt de la pendent. 
Tenim la primera planta que se converteix en planta baixa, després tenim un altre planta primera que es 
torna convertir en planta baixa, i després tenim la planta primera. O sigui que ens trobem tres plantes 
primeres i tres plantes baixes, i un mamotreto de 4 plantes més. Llavors, que voleu que vos digui? Això 
ho estam votant a favor en el Consell de Gerència, ho estam votant tots a favor en el Consell de 
Gerència, i és una autèntica aberració urbanística. Xerrem del procés. Evidentment aquest canvi de 
normativa, s’ha de fer en certa manera amb cautela, perquè sinó l’allau de llicències que hi ha en 
rumors de canvi de normativa, pot arribar a esser infinita. Pot arribar a esser infinita. Plantejant dues 
esmenes, perquè vegeu que també evidentment aquest procés també ha estat participat en el sentit de 
que es va aprovar en el Consell de Gerència, es va aprovar a la Junta de Govern, s’ha tingut reunions, i 
bé, plantegem dues alternatives, la primera llevar la retroactivitat de la mesura, que no seran tres 
mesos, simplement des del moment que es va aprovar a la Junta de Govern. I després, un comentari 
dels promotors, que varen dir que amem si es podia analitzar el tema dels pendents a cada cas. Ho hem 
estat estudiant i és vera que en aquelles pendents un manco d’un 10% dels desnivell, el tema podria 
quedar igual, perquè fins i tot millora. Aquestes són les dues esmenes que plantegem. Ara vindrà el 
període d’al·legacions, en aquest període d’al·legacions també plantegem arribar a acords amb 
al·legacions que vertaderament puguin millorar el redactat actual. Que el redactat actual millora 
infinitament lo que hi havia, però sincerament jo ja vos ho vaig dir, aquest Equip de Govern planteja un 
urbanisme de proximitat, d’interès general, i que no mira per el interès econòmic d’avui, mira pel futur 
de la ciutat d’aquí 15 a 20 anys. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, moltes gràcies Sr. Batle. Nosaltres votarem en contra de la modificació parcial del Pla General. Estam 
a favor, creiem que podríem votar a favor de diferents articles. Ens pareix molt bé el redactat molt de 
l’article 104, del 108, del 339, del 340, i una millora l’esmena que han fet en el 116. Altres també 
podríem arribar segurament a acords, podríem cercar una fórmula de millora. I hi ha, perquè són 
qüestions que probablement es poden afrontar des d’altres perspectives. Però votarem en contra 
principalment per les seves formes. Des del inici de la legislatura, es va xerrar de que per la nova 
redacció del Pla General d’Ordenació Urbana, es cercaria el consens, no només de les forces polítiques 
de l’oposició, sinó també amb les entitats que intervenen en el procés d’urbanització, entitats veïnals i 
tal. Aquest consens nosaltres creiem que és necessari, però ara ens duen una modificació amb dos dies 
pràcticament. Amb dos dies quan aquest projecte, quan aquesta norma ara vigent, després de la seva 
modificació, ha estat vigent 12 anys. És a dir, en dos dies, pretenen modificar una cosa que ha estat així 
durant 12 anys, i no esperen a la redacció del nou PGOU. Clar aquí la sospita que tenim és que a lo millor 
vostè creu que per aprovar el nou PGOU, pues a lo millor es torna a tirar 12 anys. No ho sé. Si se facin les 
coses com vostè en principi va dir, de que en aquesta legislatura sortiria la modificació del PGOU, 
nosaltres no veiem perquè les coses no es poden fer en uns terminis raonables, amb la conformitat de 
totes les parts, i treure-ho amb aquest procés de redacció del nou Pla General d’Ordenació Urbana. De 
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fet nosaltres assistim, tant el PP com nosaltres, a una Comissió no permanent sobre l’evolució de la 
redacció d’aquest nou PGOU. Hem anat si no record malament, a dues convocatòries d’aquesta 
Comissió no permanent, i a cap de les dues se’ns ha manifestat que s’anés a fer o que es tingués 
programada una modificació parcial del PGOU, quan l’altre dia el Sr. Riera va dir que feia mesos que això 
ho estaien organitzant, i que ja ho tenien en compte inclús quan varen prendre possessió dels càrrecs. 
Per tant Sr. Noguera, això ho ha dut d’amagat, ho ha dut malament perquè ho ha dut sense el consens, 
un consens que vol aconseguir ara a través de les esmenes,  i això creiem que no són formes, no són 
formes. Es justifiquen amb una possible allau de llicències. Pot esser, pot esser que es donés, jo no dic 
que no, però desde luego lo que és intolerable és que ho facin d’aquesta manera, amb una de hoy para 
mañana i sense consultar a ningú. L’altre dia varem tenir la reunió amb els constructors, jo crec que va 
esser una reunió productiva, crec que de fet d’aquesta reunió ha tret aquestes dues esmenes. I crec 
també que és molt interessant que hagin fet l’esmena de la retroactivitat i que per tant la norma 
modificada no afecti a les llicències que actualment o que dia 2 de novembre ja s’havien sol·licitat. 
Nosaltres votarem que no per aquest motiu Sr. Noguera, i li agrairíem que suspengués i tal com demana 
el Partit Popular a la seva proposició, que suspengués la tramitació d’aquesta modificació, que ho deixi 
per la redacció definitiva del nou Pla General d’Ordenació Urbana, que ho faci amb el consens que es va 
comprometre des del principi, escoltant a tothom, a tots els interessos, no només el dels constructors, 
també els d’ARCA, els de la Federació d’Associacions de Veïnats, i els de tots els interessats en 
l’urbanisme de Palma, que crec que és tota la ciutadania. I simplement això, i demanar-li que a partir 
d’ara per favor, tot aquests tipus de qüestions, els tramiti com toca xerrant amb totes les parts, 
intentant arribar en el consens. Gràcies.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. No hay nada peor que vivir engañado y no saberlo Sr. Noguera. Usted no ha actuado 
con cautela, usted no ha sido participativo, y usted no está trabajando con proximidad. No, desde el 
momento en que vamos a un Consejo de Gerencia y nos encontramos con una aprobación de unas 
normas de las que ni siquiera tenemos la redacción. ¿Cómo puede tener el cinismo de decir que ha 
actuado con cautela, participación y proximidad? Todos los colegios profesionales y todos los sectores 
afectados, le han dicho que esto deberían haberlo sabido con anterioridad. Todos los colegios 
profesionales y todos los sectores le han reclamado que esto se haga en el marco de una revisión 
general. Y usted Sr. Noguera, está contraviniendo la democracia. ¿Sabe por qué? Usted, usted y el Sr. 
Hila, han convertido este Pleno en un paripé. ¿Para que venimos aquí a votar las propuestas si luego son 
papel mojado? De que sirve tener hace un año una propuesta en donde usted se comprometió a que iba 
a haber consenso y participación en la definición del Plan General, y luego nos sorprende con una 
modificación de 12 normas, de afección general, de la noche a la mañana, sin ningún tipo de 
conocimiento previo. ¿Para que venimos aquí Sr. Noguera? Para que usted quede bien votándonos por 
unanimidad, pero para que luego haga todo lo contrario. Para usted esto será un juego de publicidad y 
de quedar bien, pero para nosotros no. Cuando venimos aquí y hacemos una propuesta y ustedes se 
comprometen, esperamos que cumplan con ella. Y este es un ejemplo más de todo lo que está pasando 
en esta legislatura. Usted, ha hecho una reunión con los sectores afectados, con posterioridad, 15 días 
más tarde de haber aprobado estas normas, ha fijado una reunión. ¿Eso es participar? ¿A hechos 
consumados? Usted Sr. Noguera ha podido comprobar en esa reunión, que por lo menos hay 6 artículos 
claramente mejorables, y usted mismo ha dicho que los va a modificar. ¿No le parece que esto debería 
haberse producido con anterioridad? A usted no le parece que un Gobierno transparente, que busca el 
consenso, debería haber notificado de estas posibles modificaciones, y debería haber tenido la reunión 
que tuvimos el pasado martes, antes. ¿No cree que hubiera sido realmente entonces de interés general? 
¿No cree que entonces realmente hubiera sido participativo? ¿No cree que entonces realmente hubiera 
buscado el consenso? No nos engañe Sr. Noguera, pero sobretodo no se engañe a usted mismo. Y el 
ejemplo que ha puesto, el ejemplo que ha puesto es un buen ejemplo, en eso no podremos estar en 
contra Sr. Noguera, pero el problema es que con estas modificaciones usted, ustedes están matando 
moscas a cañonazos. Y porque en un solar o en dos, tres, cuatro solares se produce eso, en lugar de 
solucionar la normativa en zonas concretas, cogen y con su brillante, en fin, genialidad, lo que hace es 
modificar toda la norma. Con lo cual no afecta solo esos solares en concreto sino que afecta a toda la 
casuística de Palma, y ahí está nuestra queja y la de los sectores profesionales, que le demostraron en la 
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reunión del pasado martes, que aunque usted ha hecho esa modificación a la carta, pensando en cuatro 
solares, al final afecta a muchos más, y que esas normas para solucionar cuatro problemas puntuales, 
están poniendo palos en las ruedas a muchísimos otros proyectos, en los que usted no ha pensado, en 
cuya casuística no ha caído. Y los propios sectores afectados, los colegios profesionales, le han sugerido 
otro tipo de modificaciones que solucionan esos problemas puntuales, y que dejan sin afección al resto 
de los solares afectados. Y nos quejamos precisamente de eso, de las formas, de cómo alguien que ha 
alardeado de que iba a ser el Govern de la gent, actúa de espaldas a la gent. Y por favor, no se escude 
detrás de los funcionarios, sea valiente. Esto es una directriz política. Nosotros estamos a favor de los 
funcionarios, y los respetamos profundamente, pero el que ha tomado esta decisión, el que ha tomado 
la decisión de no hacernos partícipes, ni a los sectores profesionales ni a los colegios ni a la oposición, ha 
sido usted Sr. Noguera, usted con la connivencia del Sr. Alcalde, el Sr. Hila, y esa es su responsabilidad, 
no la de los funcionarios de la casa. Como es su responsabilidad cumplir con la palabra dada, y nos 
encontramos con el paripé de que nos piden que vayamos a Comisiones de la revisión del Plan General, 
a perder el tiempo, porque ustedes actúan por detrás, de espaldas a la ciudadanía, y de espaldas a los 
partidos políticos. Miren, muchas de esas normas van a tener un efecto pernicioso, como es el ejemplo 
de los solares que le explicaron los profesionales de la materia. Usted para evitar una determinada 
aberración en una zona, en lugar de modificar el planeamiento en esa zona donde se quiere evitar, 
modificando todo el Reglamento, lo único que va a conseguir es el encarecimiento en las viviendas. 
Haciendo que los balcones computen como edificabilidad ¿Qué va a pasar? Que nos vamos a quedar sin 
balcones, porque cualquier persona que quiera hacer una vivienda, preferirá tener un salón más grande 
a un balcón. ¿Quiere usted fachadas ciegas en algunas zonas de la ciudad? ¿Es ese su modelo de ciudad 
Sr. Noguera? Es que tendrá que ver de lo que habla. O cuando ustedes han decidido que no se podrán 
hacer según que tipos de viales para las parcelaciones, antes donde podían haber 30 parcelas, ahora a lo 
mejor solo se podrán hacer 10. ¿Eso que va a significar Sr. Noguera? Que las viviendas van a ser 
exclusivas para unos pocos. ¿Es ese su modelo de ciudad? Viviendas a precios prohibitivos. Ustedes que 
se supone que son los adalides de la vivienda asequible. En fin, sospechamos además que usted 
tampoco tiene intención de aprobar el Plan General en esta legislatura. ¿Es eso Sr. Noguera? ¿Es eso Sr. 
Hila? ¿No piensan aprobar el Plan General? Y por eso no se han podido esperar a su modificación, a su 
aprobación inicial. En cualquier caso Sr. Noguera, usted ha reconocido que ha vuelto a las normas.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Sra. Bosch, vaya acabando.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Un segundito por favor. Ha vuelto a las normas del 98, y estamos en el 2016. Usted debería plantearse 
una visión de futuro, porque la ciudad ha cambiado mucho desde el 98. Muchas gracias.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Muchas gracias. Tengo en el orden del día ser flexible en este debate con los tiempos, porque es un 
debate conjunto, pero bueno, dos minutos quizás es demasiado flexible.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Bé, Sr. Ribas jo li tinc sincerament un aprecio, i crec que fins i tot a nivell urbanístic, que no cultural o 
lingüístic, compartim bastants coses. Estic segur que vostè, possiblement no sé si ho hagués fet igual, 
però si hagués estat un any de regidor d’Urbanisme, hagués xerrat amb els tècnics, li haguessin explicat 
tot lo que estava passant, i que els tècnics cada vegada que havien de signar això, se’n duien les mans en 
el cap, bé, no ho sé com ho hagués fet, però estic segur que vostè comparteix la modificació de la 
majoria dels articles que avui estam modificant. En relació a la participació, aquest Ajuntament, mai un 
Pla urbanístic com el Pla de Litoral de Ponent, s’havia fet des de la participació ciutadana, la participació 
integral, i vertaderament que culminés amb un gran procés ciutadà que transformarà una part de la 
ciutat i la farà molt més intel·ligent, molt més sostenible, molt més verda i molt més social. Hem 
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modificat 12 articles de 350, per algunes anomalies i aberracions urbanístiques que tenia aquesta ciutat. 
I no és vera que tots els articles afecten a tota la ciutat. Perquè per exemple el tema del Centre Històric, 
el tema de Santa Catalina, el tema dels balcons, aquí no afecta. Hauríem de veure a quines zones de 
ciutat afecta, cada vegada que diem un article. Per dir, los balcones. No, los balcones no, los balcones 
no, los balcones no. Jo ja els hi vaig dir, jo no som un regidor d’Urbanisme de dretes, som un regidor 
d’Urbanisme d’esquerres, amb un Govern d’esquerres, que té un urbanisme d’interès general i de 
proximitat. Es facin la pregunta perquè aquestes normes, perquè aquestes normes es varen modificar 
en el 2004. Una modificació puntual com ara estam fent, però ara estam retornant al interès general. 
Perquè se feren? Bàsicament perquè en el final, el urbanisme se supedita en els interessos econòmics 
d’alguns o a alguns interessos de poderosos. Això va esser així, això va esser així, i no tenim pèls a la 
llengua per dir-ho. I aquesta revisió del Pla General, la revisió del Pla General, no la modificació d’alguns 
articles del Pla General, es farà per consens, i no consens polític, que també, consens ciutadà. Ara bé, 
evidentment vostès saben que sempre que se planteja un canvi de normativa, i que està lligat en 
algunes qüestions, en la construcció desmesurada i en la destrucció de la ciutat, les llicències entren, no 
a corrences, entren com un llamp, entren com un llamp. I això tothom ho ha de sabre. Però en el final, 
quan plantegem, quan tinguem a la Palma dels propers 15-20 anys, estarem ben agraïts, ben agraïts 
d’aquest canvi de normativa que se fa ara, ben agraïts, perquè ni hi haurà destrucció de patis, hi haurà 
jardins que es mantindran, hi haurà pinars que se mantindran, els balcons no repercutiran negativament 
amb l’arborat de la ciutat, no hi haurà planta baixa més 1, que després es transforma en sis plantes. I 
sincerament, tindrem una Palma molt més guapa, i una Palma molt més estimada, i això s’estima, i el 
urbanisme és un concepte que aquest Govern, que aquest Govern el va posar damunt la taula, estimar 
la ciutat, perquè té un urbanisme que la cuida. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Sr. Noguera, miri, és cert, vull dir, té raó, en moltes coses en matèria urbanística 
podem coincidir, de fet vostè sap que coincidim. En temes culturals i de llengua, bé, jo defenso la cultura 
i la llengua de Mallorca, vostè no sé quina defensa però crec que més o menys també ens podem arribar 
a entendre. Vostè sap a demés que nosaltres el Pla Litoral Ponent, li varem alabar la forma en la qual 
vostè ho va gestionar, i ens agradaria que el Pla General d’Ordenació Urbana, es gestionés de la mateixa 
manera, amb la mateixa participació de totes les parts implicades, i això és lo que li demanem. No li 
demanem ni més ni menys, però la situació no és la mateixa. Vostè reclama un urbanisme més de 
proximitat, i reclama tornar a l’any 1988, en el PGOU diu que amb aquesta reforma lo que se fa és 
tornar a l’esperit original del Pla General d’Ordenació Urbana de l’any 98, però som, com ha dit la Sra. 
Bosch, som a l’any 2016, som a l’any 2016. I vostè es refugia en el tema de que el urbanisme està 
sotmès en els interessos dels poderosos, dels poderosos. A jo m’agradaria sabre qui són els poderosos, 
perquè a lo millor hi ha un senyors que té d’herència un solar i es vol construir una casa amb els seus 
estalvis de la seva vida, i es veurà afectat per aquesta normativa que vostè fa només pels poderosos. I 
tingui en compte que amb la modificació de determinats articles, lo que aconsegueix és encarir els preus 
de segons quins solars, encarir els preus de segons quines vivendes, per tant, i tots, com aspira, com diu 
la seva Regidoria, a una vivenda digna. Però clar, si fem que la vivenda pugi de preu, serà difícil que la 
vivenda sigui digna. No perquè no ho pugui esser, sinó perquè a la gent li serà més difícil accedir a ella. 
Estam xerrant, ja veu vostè, passem de poderosos, estam xerrant a una qüestió també social, i aquesta 
modificació que vostè pretén, potser que en els solars ens permeti sembrar més pins, potser, llevarem 
rampes per baixar en els aparcaments, deixarem les façanes en pla República democràtica alemana, 
sense balconades, façanes llises, blocs soviètics. No sé, xerrant de poderosos i dient tonteries tots en 
podem dir, i no anem desencaminats perquè els diem damunt la normativa que vostè pretén aprovar. Ja 
li he dit hi ha molts d’articles que aprovaríem i que considerem que estan bé, però modifiqui la seva 
forma d’actuar, no ho faci com ara. Gràcies.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Noguera, ¿usted ha puesto como ejemplo de transparencia el Plan Litoral de 
Ponent? ¿El mismo que nos envió aquí el día antes de votarlo por urgencia? Vemos que tiene un grave 
problema con los significados de las palabras consenso, transparencia y participación. Sr. Noguera, 
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cuando usted habla de un gobierno de izquierdas, se está refiriendo a un gobierno de izquierdas que 
aprueba cosas sin haberlas expuesto, sin haberlas consultado, sin haberse reunido antes, sin haber 
pedido el parecer de los expertos, sin haber pedido el parecer de los ciudadanos, sin haberse sentado 
con la oposición. ¿Es eso para usted el gobierno de izquierdas? Porque eso es lo que usted está 
haciendo Sr. Noguera. ¿Usted se ha reunido y ha escuchado a la gente? Después. Y además lo ha hecho 
porque se ha visto obligado a ello, porque se lo han reclamado los colegios profesionales, los ciudadanos 
y los partidos de la oposición. Y de nada sirvió el acuerdo de unanimidad y consenso que había en este 
Pleno. Como no han servido otros, como descubrimos ayer por desgracia en la reunión que tuvimos con 
ustedes. Resulta que un acuerdo de septiembre de 2015, que habla de la ejecución del Camí dels Reis, 
ayer nos enteramos que ni siquiera habían hablado con el Consell, y ustedes se comprometían a que en 
breve hablarían con el Consell, un año y tres meses más tarde de un acuerdo por unanimidad en este 
Pleno, nos enteramos que no han hecho absolutamente nada, para cumplir con un mandato 
democrático de este Pleno, y eso es su manera de actuar a lo largo de toda esta legislatura. Y lo mismo 
con el Plan General, donde nos enteramos que quieren hacer una modificación de la antigua prisión, y 
en lugar de explicárnoslo en las Comisiones que tenemos no permanentes, en la revisión del Pla 
General, nos tenemos que enterar aquí en el Pleno, a golpe de pregunta, y de pura casualidad. Sr. 
Noguera, claro que el Plan General no es perfecto, y claro que se puede mejorar. No tenemos ninguna 
duda de que no hay solo 12 artículos que se pueden mejorar, es que hay muchísimos más. Es que un 
Plan General del 98, que estamos en el 2016, que tenía 8 años de etapa, y que lleva 10 caducados, es 
evidente que se puede mejorar, es más, los políticos tenemos la obligación de mejorarlo, pero usted en 
lugar de mirar de cara al futuro, en lugar de querer solucionar cosas concretas, ha elegido volver al 
pasado, a 1998. Sr. Noguera, ¿Cuántos años han pasado desde entonces? Han pasado más de 16 años y 
estamos aquí hablando del 98. A lo mejor le falta ambición, a lo mejor le falta miras de futuro, a lo mejor 
le falta una imagen clara de cual es ese modelo de ciudad. Si usted hubiera tenido la reunión que 
tuvimos el pasado martes con anterioridad, esta modificación hubiera ido con consenso, hubiera sido 
realmente participativa, hubiera sido realmente transparente. Pero usted está gobernando de otra 
manera, que se caracteriza precisamente por todo lo contrario de lo que usted alardea. Usted no es 
transparente, usted no es participativo y usted nunca ha buscado el consenso con nosotros. Gracias.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Sí, per anar acabant. La planta baixa més 1 és molt més barata que la planta baixa, més la planta baixa, 
més la planta baixa, més la planta baixa, que forma una planta baixa més 4. Llavors, bé, això també, 
jugar en aquestes afirmacions sincerament. Tornem en el Pla del 98 perquè el Pla del 98 es va fer amb 
unes condicions d’interès general, i quant es va aquesta modificació puntual, quan es fa aquesta 
modificació puntual, amb l’excusa de simplificar, amb l’excusa de simplificar, és bé, per poder tenir més 
edificabilitat en segons qüestions tan sensibles com els patis interiors, com segons quins solars, o segons 
quines històries. I ja està, no m’estendré molt més. Hi ha, Sra. Bosch, hi ha urbanisme i urbanisme. Hi ha 
el urbanisme del interès general o hi ha el urbanisme de Son Espases, del Palma Arena, de totes 
aquestes qüestions que vertaderament sí que han afectat molt negativament a la ciutat, i que tenen un 
nom, el urbanisme del Partit Popular, el urbanisme del Partit Popular. Ara lo que estam fent amb aquest 
canvi de normativa, lo que estam fent amb aquest canvi de normativa és sobretot millorar algunes 
qüestions que estaven bé, bastant deficients i sincerament he posat un exemple, però el tema d’un gran 
centre comercial o un centre comercial a un habitatge a un ús residencial, també és un altre de les 
aberracions urbanístiques, fins i tot reconeguda per constructors i promotors. I vostè sap que si 
haguéssim fet, i anem a xerrar amb sinceritat, si haguéssim fet aquesta reunió fa dos mesos, les 
llicències haguessin entrar en canal, infinitament a l’Àrea d’Urbanisme. I no hem perjudicat a ningú, 
perquè hem llevat la retroactivitat. Bé, jo no tinc res, no tinc res més a dir, vostès saben que significa 
aquest canvi de normativa, vostès saben que millora moltíssim el redactat que hi havia abans, i vostès 
saben que en aquesta legislatura, hi haurà una aprovació del nou Pla General d’aquesta ciutat, que 
dibuixarà la Palma dels 15-20 anys. I en relació en el Pla Litoral de Ponent, dir-li que aquest Pla Litoral de 
Ponent, va tenir més de 800 propostes ciutadanes i de societat civil, que això no havia passat mai en la 
vida a un àrea d’Urbanisme, o sigui que sincerament, facin una reflexió sobre lo que és urbanisme 
d’interès general i lo que no. Moltes gràcies.” 
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Informe favorable de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient amb 5 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i SOM PALMA)  i 4 en contra ( PP i C’s) 
 
Esmena d’addició i esmena de modificació 
“No obstant això, no quedaran afectats per la present modificació del PGOU tots els 
expedients que es trobessin en tràmit en data 2 de novembre de 2016, afectant només els que 
s’iniciessin després d’aquesta data, havent-se d’incorporar a la modificació de PGOU aquest 
text com a normativa transitòria”. 
“En terrenys plans –segons es defineixen en l’article 117.4 - es podrà computar l’altura màxima 
en cada punt del paviment de la planta baixa de forma independent, des de la cota del mateix 
fins la cota de la cara inferior del forjat de sostre de la planta més elevada” 
 
“1. Aprovar inicialment la  modificació del PGOU de Palma,  referida  als articles  54  88, 104, 
108,  112 116, 118, 119, 128, 130, 139, 339.2 i 340, apartat 17 de les Normes, segons el 
projecte redactat per l’arquitecte municipal, cap de servei de control de planejament, traduït 
al català, i  amb data d’entrada al Registre de Planejament el 10-10-16 amb núm 474. 
En terrenys plans –segons es defineixen en l’article 117.4 - es podrà computar l’altura màxima en 
cada punt del paviment de la planta baixa de forma independent, des de la cota del mateix fins la 
cota de la cara inferior del forjat de sostre de la planta més elevada” 
 
Aquesta modificació es fa perquè, en paraules del gerent, a la pràctica, en alguns casos, 
l'aplicació d'aquestes normes, que ja havien estat modificades amb anterioritat, ha tingut una 
incidència negativa per a la ciutat i, en altres casos, ha ocasionat nombrosos dubtes 
interpretatius, el que ha donat lloc en algun cas a acords interpretatius del Consell de 
Gerència.  
 
La modificació, segon informe emès per tècnics de la CMAIB, es troba exclosa del procediment 
d’avaluació ambiental estratègica perquè no es preveu que tengui efectes significatius en el 
medi ambient. 
 
2. Sotmetre el projecte a informació pública d’un mes mitjançant publicació d’edicte al BOIB, i 
anunci a un dels diaris de major circulació de la província i a la seu electrònica de l’ajuntament. 
 
3. Sol·licitar els informes que pertoquin als organismes afectats per raó de la matèria, quedant 
suspesos els terminis de tramitació fins que s’emetin els que resultin preceptius i 
determinants. Particularment se sol·licitarà, abans de l’aprovació definitiva, informe al Consell 
Insular de Mallorca. 
 
4. Suspendre la tramitació i aprovació dels plans de desenvolupament, d’instruments de 
gestió, així com l’atorgament de tota classe d’autoritzacions i llicències urbanístiques i la 
possibilitat de presentar comunicacions prèvies que resultin afectades per les determinacions 
dels articles objecte de modificació  en els termes que determina l’article 50 de la Llei 2/2014, 
d’ordenació i ús del sòl. 
No obstant això, no quedaran afectats per la present modificació del PGOU tots els expedients 
que es trobessin en tràmit en data 2 de novembre de 2016, afectant només els que s’iniciessin 
després d’aquesta data, havent-se d’incorporar a la modificació de PGOU aquest text com a 
normativa transitòria. 
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5. Comunicar el present acord  a l’oficina de Revisió del PGOU i a la resta de Serveis que es 
puguin trobar afectats (Informació Urbanística, Gestió Urbanística, Llicencies d’obres, 
Llicències d’activitats)”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots en contra (PP i 
C’s) amb el quòrum de la majoria absoluta, integrant l’esmena de modificació i d’addició a la 
proposta 
 
44. Proposició del Grup Municipal C’s relativa a la participació i consens necessaris per la 
modificació del PGOU (776/2016) 
 
Informe desfavorable de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient amb 5 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i SOM PALMA)  i 4 a favor (PP i C’s) 
 

“El  Ayuntamiento de Palma insta al Regidor del área de Modelo de Ciudad, Urbanismo 
y Vivienda Digna a seguir procedimientos participativos, con la intervención de las entidades 
ciudadanas y los agentes implicados en el proceso urbanístico de nuestra ciudad, así como a 
buscar el consenso con todas las formaciones políticas, para llevar a cabo la redacción del 
futuro PGOU de Palma, así como cualquier modificación del actualmente vigente que afecte a 
toda la ciudad, o a sectores importantes de la misma, facilitando la oportuna información, y 
actuando con la máxima transparencia”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
45. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la modificació puntual de 12 articles del 
PGOU (781/2016) 
 
Informe desfavorable de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient amb 5 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i SOM PALMA)  i 4 a favor (PP i C’s) 
 
“El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de Govern a suspendre la modificació puntual del PGOU 
referida als articles 54, 88, 104, 108, 112, 116, 118, 119, 128, 130, 339 i 340 i incloure la dita 
modificació en el marc de la revisió del Pla General d'Ordenació Urbana de Palma”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
30. Proposta d’aprovació inicial del projecte de modificació del PGOU que consisteix en 
canviar la qualificació del Sistema General SGEC/SE-P 52-01-E (Parc de Bombers) a 
Equipament EQ4a/SC 52-25-P (Polígon "Son Castelló"). PA15/0002. 01prai242 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Bé, jo crec que avui és un dia que estam d’enhorabona. No? Perquè passem un episodi que els darrers 
anys havia, bé s’havia caracteritzat per no sé si una bona actuació de l’Ajuntament, però vertaderament 
avui crec que donem un nou ús a un espai emblemàtic i singular de la ciutat, i lo més important és que 
conjuguem com bé ha dit el representant de ASIMA, lo que és l’empresa, lo que és la indústria, amb la 
cultura, la formació i la responsabilitat social. Jo crec que estam d’enhorabona, això significa que hi 
haurà un nou equipament per la ciutat. Que serà un nou equipament que ofereix una nova oferta a la 
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ciutat, que és conjugar l’activitat econòmica amb el tema sociocultural, i sobretot una cosa també molt 
important, que és la formació de joves, en relació a les activitats que es puguin generar a un polígon 
d’aquestes característiques. Jo crec que és un dia alegre, és una bona notícia per la ciutat, i 
vertaderament contents de que hi hagi un nou equipament tan singular i tan emblemàtic com aquest 
Parc de bombers, que forma part de la memòria històrica, i ara forma part també d’un altre manera del 
futur d’aquesta ciutat. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Jo crec que aquesta és la demostració de que se poden arribar a acords a dins aquest 
Plenari, i crec jo lo que voldria parlar és amb els representants de ASIMA i donar-los l’enhorabona, 
donar-los l’enhorabona per aquesta responsabilitat social que han sabut tenir amb la nostra ciutat, per 
aquest sabre esperar, perquè de vegades les coses s’han de fer esperar i se fan esperar, i ells han sabut 
fer-ho i han sabut presentar un projecte atractiu, i un projecte ben fet i ben edificat, perquè aquesta 
ciutat disfruti d’una instal·lació que és històrica a dins lo que és el sòl industrial de Palma, com és el Parc 
de bombers en el Polígon de ASIMA, de Son Castelló, i que ara passarà en aquestes noves utilitats de 
formació, de poder tenir un aspecte i un espai cultural. I jo crec que la ciutat hi sort molt guanyant, i des 
d’aquí nosaltres volem agrair en aquesta organització que dur ASIMA, per aquesta gran iniciativa i 
aquesta gran labor que ha feta, amb aquestes instal·lacions noves que tindrem, noves, antigues de 
memòria de la nostra ciutat. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bé, jo crec que aquest punt és un clar exemple de lo que és una modificació 
del Pla General, d’un canvi d’ús, que en el final surten beneficiats tots i cada un dels ciutadans de Palma. 
Crec que estam davant un clar exemple, de lo que és interès general. Això és el interès general, aquesta 
modificació que s’aprova avui. Sempre quan estam davant d’un punt com és aquest, que ens beneficia a 
tots i beneficia en els ciutadans de Palma, tots ens posem d’acord. Sempre. Perquè a demés, tots els 
polítics, independentment del color polític, lo que volem és el benestar dels ciutadans de Palma, i 
evidentment també me sumo a l’enhorabona a la Fundació ASIMA, me sumo a l’enhorabona perquè 
crec que aquest espai, ara servirà com bé es deia abans en la primera exposició, per fer activitats 
culturals, per fer activitats socials, i per donar cursos de formació. Per tant, coincideixo amb totes les 
persones que m’han precedit abans, avui la ciutat de Palma està d’enhorabona. Gràcies.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“I ara jo sí també voldria donar l’enhorabona a tots els grups municipals. Donar l’enhorabona a tots els 
grups municipals, i evidentment també a ASIMA, crec que és una proposta bona per la ciutat, que suma. 
ASIMA és innovadora, sempre ho ha estat, i jo crec que pràctica molt bé la responsabilitat social. I crec 
que aquest serà un equipament per la ciutat que dinamitzarà i que sumarà molt a aquesta ciutat que 
volem, activa, i que tingui en l’educació un punt important de trobada. Per tant enhorabona a ASIMA.” 

 
Informe favorable per unanimitat de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient  
 
“1r. Aprovar inicialment el projecte de modificació del PGOU de Palma, redactat pels tècnics 
municipals i signat electrònicament en data 19-10-16, document que coincideix amb el que va 
tenir entrada al registre de Planejament el 23-04-15, núm. 247, llevat que en el signat 
electrònicament ja es fa referència al Reial Decret Legislatiu 7/2015, de 30 d’octubre, pel qual 
s’aprova el text refós de la Llei de Sòl i rehabilitació Urbana, en lloc del derogat Reial Decret 
Legislatiu 2/2008. 
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Aquest projecte que ha merescut els informes favorables a què es fa menció la  part expositiva 
consisteix a canviar la qualificació del Sistema General SGEC/SE-P 52-01-E (Parc de Bombers) a 
Equipament EQ4a/SC 52-25-P.  
 
2n. Sotmetre el projecte a informació pública d'un mes mitjançant publicació d'edicte al BOIB, 
anunci en un dels diaris de major circulació de la província i a la seu electrònica municipal. 
 
3r. Sol·licitar informe al CIM en compliment dels articles  72. 3 i 73 de la Llei de Capitalitat de 
Palma. 
 
4t. Assenyalar com a àrees afectades per la suspensió, en els termes que determina l’article 50 
de la LOUS, l'àmbit d'aquesta modificació, en el que resultin afectades pel vigent planejament. 
 
5è. Donar trasllat del present acord als Departaments i Serveis municipals que es puguin veure 
afectats així com a l’Oficina de la revisió del PGOU. 
 
6è. Notificar a ASIMA”. 
 
S’aprova per unanimitat amb el quòrum de la majoria absoluta legal 
 
31. Proposta de denegar  la tramitació de la proposta de Modificació puntual del PGOU de 
Palma, referent a la reclassificació com  a sòl urbà de la parcel·la corresponent al Convent de 
la Comunidad de Religiosas de la Visitación de Santa María (Reverendas Salesas), actualment 
qualificada com a sòl urbanitzable programat (inclosa dins el SUP 52-02 Son Pardo), 
PA16/0007. 01prde13 
 
Informe favorable de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient amb 5 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i SOM PALMA)  i 4 abstencions ( PP i C’s) 
 
“1.- Denegar  la tramitació de la proposta de Modificació puntual del PGOU de Palma, referent 
a la reclassificació com  a sòl urbà de la parcel.la corresponent al Convent de la Comunidad de 
Religiosas de la Visitación de Santa María (Reverendas Salesas), actualment qualificada com a 
sòl urbanitzable programat (inclosa dins el SUP 52-02 Son Pardo), instada per Sor María Alegría 
Vidal García, en la seva condició de Superiora de la Comunidad de Religiosas de la Visitación de 
Santa María , atès l’ informe desfavorable dels Serveis Tècnics de Planejament de 11 d’ octubre 
de 2016,  que s’ adjunta com Annex. 
 
2-Notificar el present acord a la representant de la  Comunidad de Religiosas de la Visitación 
de Santa María, i al representant de la Junta de Compensació del SUP 52-02 Son Pardo”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
32. Proposta d’aprovació del Pla d’acció per a l’adaptació a la normativa dels sistema de 
sanejament de la ciutat de Palma (EMAYA) 
 
Informe favorable de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient amb 5 vots a favor (PSIB-PSOE, 
MÉS per Palma i SOM PALMA)  i 4 abstencions ( PP i C’s) 
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“1.- Aprovar el Pla d’acció per a l’adaptació a la normativa del sistema de sanejament 
de la ciutat de Palma”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 abstencions (PP i 
C’s) 
 
3.3. PROPOSICIONS D’INICIATIVA POPULAR 
(No n’hi ha) 
 
SOL·LICITUDS D’INTERVENCIONS A PROPOSICIONS  

 
- Asociación de Vecinos El Arenal – Playa de Palma (CIF G-07686033) 
 Punt 36 (Francisco Nogales Anca)   
 Punt 50 (Francisco Nogales Anca) 

 
- La Unión de Asociaciones de Mallorca (CIF G-57472045) 

Punt 33 ( Francisco Fernández Ochoa) 
Punt 35 ( Francisco Fernández Ochoa) 
Punt 43 ( Francisco Fernández Ochoa) 

 
- La Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina (CIF G-57301814) 
 Punt 34 (Pere Felip Buades) 
 Punt 42 (Pere Felip Buades) 
 
- La Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de Mallorca (CIF G-57621427) 

Punt 35 (Pere Felip Buades) 
Punt 40 (Yusmely Coronado) 

 
Sr. Nogales Anca, representant de la Asociación de Vecinos El Arenal – Playa de Palma: 
 
“Prescindo de los minutos porque ya esto ha sido expuesto en el punto 26, y lo he añadido al punto 50, 
y también he añadido el punto 26, 36 y 50. Muchísimas gracias. Nada más.” 
 
Sr. Fernández Ochoa, representant de la Unión de Asociaciones de Mallorca: 
 
“Sr. Alcalde, Sras. y Sres. Regidores. Voy a centrar mi primera intervención en el asunto del orden del 
día, punto 33, relativo a los Premios Ciudad de Palma. Quienes dictan en esta legislatura municipal, las 
bases de los premios de novela y poesía Ciutat de Palma, regulando su posible obtención, solo para 
quienes escriben en catalán, y aquellos que lo han hecho antes bajo la excusa del bilingüismo castellano-
catalán, están politizando la cultura. Mi intervención no está basada en la defensa política, de una 
postura o de otra, la de las izquierdas más o menos separatistas, o la del Partido Popular. No. La 
intervención de un ciudadano, se centrará en un punto de vista literario. Concretamente en cuales son 
los criterios, el canon establecido para considerar que una obra literaria lo sea de calidad. El uso de la 
lengua puede medirse por su estética, pero además por la emoción que provoca, por el eco a aquello a 
lo que nos recuerda, lo que conmueve, el sentimiento que se conmueve en el lector. Poco importa por 
tanto, si así lo valoramos, si lo que está escrito lo está escrito en catalán, o lo está escrito en castellano. 
La categorización de la calidad artística, se produce de acuerdo a lo que suscita, a lo que se evoca con la 
palabra escrita, la catarsis en lo teatral. De esta manera, si lo importante es el aspecto literario y 
cultural, que más da si la lengua es una o es la otra. Esta verdad se manipula por unos y por otros, se 
politiza, dándole fuerza a los intereses de conveniencia, que no son los culturales. Hoy aquí sirva esta 
intervención como alegato a favor de las despolitización de nuestra cultura, y sirva para desvelar porque 
entendemos que se trata de una manipulación. Los unos dirán que se emocionan más con su propia 



 

- 109 - 

lengua, que los sentimientos les salen más a flor de piel con su lengua materna. Y a ellos les decimos en 
este punto, ¿acaso la lengua materna en las Islas Baleares, la lengua de uso en las Islas Baleares es la 
catalana? Entonces, ¿Por qué no potenciamos más la lengua balear? Que es la verdadera lengua de uso 
de las Islas Baleares. Es decir, que este argumento podría tener cierta relevancia local en Barcelona, 
pero en absoluto la puede tener en Palma de Mallorca. De hecho, los escritores que presionan para que 
solo sea en catalán, se autodenominan escritores mallorquines en lengua catalana, con lo cual ya queda 
bien claro donde queda lo mallorquín y lo balear. Es decir, en nada. Ahora bien, los otros apelan al 
bilingüismo, como si así pudieran justificar su posicionamiento político, tan politizado o más que el 
anterior, pues nada tiene que ver aquí hablar de bilingüismo, ya que els Premis Ciutat de Palma, no son 
un acto de comunicación oficial del Ayuntamiento con los ciudadanos, sino que debería ser el acto de 
reconocimiento por el que se galardona la labor literaria de una persona. Mire Sr. Alcalde, Sres. 
Concejales, realmente estamos ante una cuestión que no debería entenderse en cuanto a si son 
socialistas los Concejales o a si son populares, es una cuestión de actitud frente a la entrega de unos 
premios. Y yo les voy a poner un ejemplo de lo que considero que es la actitud correcta con la que 
deberían entregarse unos premios de esa categoría. Es el ejemplo lo tenemos bien presente en la 
entrega de premios de las artes de la Princesa de Asturias 2016. Se le hace esa entrega a la Sra. Nuria 
Espert. En el momento en que la Sra. Nuria Espert, recita a Shakespeare en catalán, conmociona a la 
sala, y luego es correspondida, ya en un discurso general por parte del propio Rey de España, que hemos 
de suponer que lo es de todos los españoles, también en catalán, reconociéndole en un principio su 
trabajo como actriz, por su carrera profesional universal, y después reconociéndole también su lengua 
materna, su trabajo en lo local. Es decir, que ambas facetas, tanto lo universal como lo local, no 
solamente son compatibles, sino que además son deseables en cuanto a la universalidad de nuestra 
lengua, en cuanto a lo universal de la cultura. Y no debemos olvidar nunca que Palma de Mallorca es una 
isla, perdón es una ciudad que está en una isla cosmopolita. Por lo tanto, la propuesta que hacemos 
como asociación, es la de que a partir de 2017, los Premios Ciudad de Palma, pasen a llamarse Premis 
Ciutat, de tal manera que se haga realmente alarde de Balearismo, denominándolos como un 
mallorquín siempre ha llamado a Palma de Mallorca, Ciutat sin más. Con lo cual se está queriendo decir 
que la manera en que ustedes intentan fomentar el catalán, le están en realidad dándole una privación 
de referencias, y de un alcance cultural, que hacen que los Premios realmente estén descatalogados, 
como algo que realmente sirva a lo que ustedes pretenden de manera política. A nadie se le pasa por la 
cabeza que los Premios Ciutat, obedezcan a una finalidad diferente a la del reconocimiento personal por 
el trabajo del autor, y que se supedite su concesión no a la calidad de su trabajo, sino a la lengua en la 
que se escribe. En que poco se quedan estos premios, cuanto desmerece la literatura, tanto la balear 
como la española, como la universal, y por tanto esperemos que tengan en cuenta nuestra 
consideración para los años sucesivos. Muchas gracias. Moltes gràcies. Respecto a los puntos 35 y 43, el 
primero de ellos dedicado a la barriada de Son Gotleu y el segundo a la del Camp Redó, tengo que decir 
que he vivido experiencias personales, y dentro de la Asociación ha sido una de las cuestiones que más 
nos han preocupado en los últimos 5 años. En 2011 el Alcalde Sr. Isern, entraba con un reto a la 
legislatura, se le dijo entonces Sr. Alcalde, después del gran problema que se vivió en la barriada de 
convivencia de Son Gotleu, desde luego usted no lo va a tener nada fácil y va a tener que proponer 
soluciones inmediatas. Y así se hizo. Por parte de ese Alcalde, se designaron elementos policiales, se 
construyeron Comisarías, se intervino de una forma elocuente en cuanto a la seguridad, que es lo que 
aquí. Pues bien, al cabo de 3 años de esas medidas urgentes, se le dijo al Sr. Alcalde en es momento, Sr. 
Alcalde nos preocupa el silencio de la barriada de Son Gotleu, nos preocupa la ausencia de noticias, nos 
preocupa el que no se sepa nada más, después de que aquellos conatos de violencia fueran 
debidamente atajados. Pues bien, hoy estando como Alcalde el Sr. Hila, le volvemos a hacer la misma 
consideración. Nos preocupa muchísimo la ausencia de noticias de la barriada de Son Gotleu, porque 
evidentemente los problemas que subyacen en este tipo de barriadas, son estructurales, se exceden 
incluso de la competencia de un Ayuntamiento. Tienen que ver con la estructura de un Estado, en como 
transversalmente podemos intervenir, para mejorar la calidad de vida de los ciudadanos. Y 
posiblemente eso no solo es competencia del Ayuntamiento, sino que el Ayuntamiento también tiene 
que saber en un momento determinado, solicitar la ayuda estatal, para cuando hay cuestiones que se le 
desbordan de su propia competencia. Miren ustedes, la seguridad se dijo, al principio de la legislatura, 
que debía de ser prioritaria para el municipio de Palma, y efectivamente, con todos los problemas que 
existen en este momento, en el Cuerpo de la Policía Local, no es menos cierto que a pesar de estas 
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disfunciones, la barriada de Son Gotleu, sigue sin dar los problemas que en 2011 se habían producido de 
manera violenta. ¿Por qué? Nos preguntamos. ¿Solamente con redadas de la Guardia Civil controlamos 
el asunto de las drogas? ¿Solamente con intervenciones policiales y de seguridad estamos arreglando el 
problema del paro obrero en esa zona? No nos damos cuenta de que los clanes siguen recaudando a los 
jóvenes para que puedan trabajar como en este caso, como mulas, para el trapicheo de la droga. No nos 
damos cuenta de que realmente los planes transversales que se tienen que hacer en estas barriadas, de 
actuación general y social, tienen que ser mucho más profundos y de más raíces, porque en el barrio de 
Son Gotleu lo que tenemos es una degradación progresiva, mientras que en el Camp Redó lo que 
tenemos es simplemente que el barrio está tal y como se dejó en su momento. Ya no hay ni siquiera una 
degradación progresiva en el Camp Redó, lo que hay es la degradación total, sobretodo cuando 
hablamos de Corea. Por lo tanto, vistas las raíces de estos asuntos, que son también jurídicas, sobretodo 
cuando llega alguien de procedencia extranjera, de Nigeria, de Sudáfrica, y se encuentra con que ya en 
la propia accesión al territorio español, resulta que ha tenido que acceder a través de mafias, que le han 
tenido que dar unos papeles, que ya están completamente corrompidos desde su principio, y le 
provocan antecedentes penales, que luego le van a privar de la integración. A estos les dejamos que 
estén aquí con esa premisa de que en cualquier momento pueden ser expulsados. Pero y aquellos que 
están ya delinquiendo en sus países de origen y que vienen también aquí a delinquir y a organizar de 
manera organizada estos grupos, a estos guetos y a estos colectivos, para que sigan cometiendo el 
delito aquí organizado, y del que nadie habla y del que todo está callado. Porque digan ustedes cuales 
son los medios de vida de estas personas. Si es que no hablamos de una cuestión delictiva subyacente 
en este problema. La chatarra era una manera de vida para ciertos clanes gitanos, y ahora resulta que la 
chatarra se ha convertido, y al exportación de electrodomésticos, en algo competencia del Govern de les 
Illes Balears. Un medio de sobrevivir menos para poder hacer su negocio, y está oficializado a través de 
las empresas Timsa y otras. Por lo tanto ¿de que siguen viviendo estos señores? Porque en las listas del 
paro obrero no les vemos que estén realmente inscritos, como para solicitar o ser solicitantes de 
empleo. Por lo tanto, nos preocupa muchísimo ese silencio Sr. Alcalde, y nos preocupa mucho que 
parezca que todo está controlado, cuando en realidad no se está haciendo nada. Porque es verdad que 
hay cierto liderazgo entre las bandas, es verdad que hay ciertas personas, que dentro de ese colectivo, 
dentro de esas barriadas, intentan hacer lo posible, y que por parte del Sr. Alcalde, se han hecho 
inversiones, sobretodo en la barriada del Camp Redó, de 300.000 euros, para intentar que las fachadas 
mejoren, hay un Plan activo de personas que están intermediando socialmente, y que son de un gran 
número para conocer realmente cual es el problema, pero no nos descentremos, estas actuaciones se 
están dando a conocer, solamente para aquellas personas que están dispuestas a agarrarse al sistema 
de un ciudadano normal, como somos todos los demás. Pero cuando están dentro de la droga, cuando 
están dentro de la delincuencia, no tenemos ningún tipo de arma jurídica, ni legal, ni social, ni política, 
para intentar que estas personas salgan del problema en el que se acaban de meter. Y eso se hace 
estructural, y eso se hereda, y eso hace que las viviendas estén degradadas por dentro, y que los últimos 
que llegan del extranjero y de otras comunidades, realmente no se quieran integrar, porque no ven a 
Palma como una ciudad de residencia, sino que simplemente ven una plataforma de tránsito hacía otros 
países, hacía Alemania, hacia Francia, incluso hacía Inglaterra, donde su lengua, la inglesa, es mejor, o 
les permite manejarse mejor para ellos, donde las opciones sociales son mayores, y donde las 
posibilidades de empleo también lo son. Por lo tanto no estamos dando cobertura de integración, no 
nos estamos preocupando más que de cuando extranjería intervenga, se les hagan los exámenes a estas 
personas concretas, para ver cual es su nivel de castellano, pero ese solamente lo van a pasar, ese nivel, 
aquellas personas que hayan decidido quedarse aquí y establecer su propia familia. Y esas son las 
menos, son tantos por ciento muy pequeños, comparados con las que solamente utilizan las Islas 
Baleares de plataforma para irse a otros lugares de Europa y del extranjero. Por lo tanto, creo que si no 
tenemos en cuenta la raíz de los problemas, tal y como se le dijo en su día al Sr. Isern, difícilmente 
vamos a poder abordar desde el Consistorio, una problemática en la que hay que reconocer los 
esfuerzos, en la que se agradece que se hagan este tipo de propuestas, para poder abordar con toda 
sinceridad el problema, pero nos falta eficacia. Nos falta darle realmente esa vertiente del resultado, de 
poder darle un tanto por ciento a lo que está sucediendo en esos barrios, que haga que por ejemplo un 
mallorquín de toda la vida, que sabe que en el año 80, en el año 90, tenía cierta calidad de vida en Son 
Gotleu, vuelva a tener la esperanza, de que se le va a dar esa posibilidad de seguir manteniendo esa 
calidad de vida, que ya tuvo en su día y que tiene todo el derecho a poder recuperar. Ya no entramos en 
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el asunto de Camp Redó, porque hubo propuestas por parte de las izquierdas, en cuanto a la posibilidad 
de volver a hacer barracones, como ya se hizo en su momento, en la etapa franquista. Se dijo incluso de 
recalificar terrenos, de hacer obra social, de hacer viviendas que fueran de protección oficial. No están 
hechas. Pero es que lo que hay es insostenible. Y desde luego ahora ya se añade el problema de los 
bancos, se añaden problemas nuevos, porque ustedes cuando habían hecho estas planificaciones, no 
habían tenido en cuenta el efecto gravísimo y profundo de la crisis, y que haya otros actores que están 
interviniendo en estos barrios ya degradados, y que además están haciendo negocio. Se impide que se 
revaloricen los inmuebles, se están haciendo alquileres que son completamente inasequibles para 
personas y familias, que tengan una capacidad normal, de querer hacer una vida y un negocio normal en 
esas barriadas. Por lo tanto esperamos que de verdad esta intervención sea escuchada de corazón, y 
que tomen buena nota para que en adelante sus medidas sean de Gobierno mucho más eficaces. 
Muchísimas gracias.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Vecinos Es Raval de Santa Catalina: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors, l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa 
Catalina, referent a aquest punt, exposa lo següent: segons la nostra opinió, els Col·legis Públics 
d’Educació Infantil i Primària a Palma es troben en un estat deficient, lamentable, vergonyós. Dona pena 
veure com aquests col·legis pareixen tercermundistes donant la passivitat de Cort, inacceptable de les 
nostres regidors actuïn de forma tan nefasta. Unes institucions en mans d’un Pacte d’esquerres (i això 
d’esquerres és un dir) que, en el zum-zum dels zum-zums, obliden que l’ensenyança, les infraestructures 
dels col·legis és un tema prioritari. Però les nostres incompetents institucions, com aquell que diu, 
dormen a la paia. Vostès duen ja 17 mesos en el poder i la seva gestió és pèssima en quant a preocupar-
se dels nostres col·legis. Prenguin exemple d’altres països denominats tercermundistes on els col·legis 
estan en perfectes condicions i l’ensenyança és de primeríssima línea. Com exemple, perquè 
s’assabentin bé, senyalarem a Cuba, on els col·legis brillen i són revisats i reestructurats amb millores de 
tot tipus cada dos per tres. Prenguin, per favor, l’exemple de Cuba, que sí és d’esquerres. I volem 
assenyalar que els col·legis públics de la barriada de Santa Catalina, des de fa bastant de temps, ja, 
sofreixen deficiències que clamen el cel. I la nostra entitat no es vol quedar amb els braços creuats 
veient la ineptitud dels nostres polítics. Ha arribat l’hora de dir basta! Per altre part, hi ha que recordar 
que hi ha un Conveni de col·laboració entre la Comunitat Autònoma i l’Ajuntament de Palma, que no es 
compleix, que ha quedat en foc de senals. I lògicament, esperem que l’actual Equip de Govern de Cort 
tingui la valentia de dir-nos el perquè no es compleix aquest Conveni. I fa uns poc dies, en el nostre 
criteri, amb bastant demagògia, la Regidoria d’Educació afirma que millorarà el manteniment dels 
centres gràcies a un Pla de xoc. Ens ho creiem? La Regidoria afirma que destinarà 500.000 euros, i que 
aquesta partida hi ha que sumar-la a les de 2.471.221 pròpiament de manteniment, però són 66.000 
euros menys que en 2016. La nostra entitat, amb totes les reserves pertinents, es mostra incrèdula 
davant les dades de la Regidoria d’Educació. En quant al Pressupost global per 2017, 16.532.954 euros, 
puja un 4,7%. És poc, poquíssim. És un regó, una miqueta. És un Pressupost d’autèntica misèria, per a 
l’àrea, en el nostre criteri, més important. Vostès, senyores i senyors de l’Equip de Govern del Pacte, no 
estan capacitats ni per planificar uns pressuposts coherents, seriosos i justos, oblidant-se, increïble però 
cert, que l’educació, la cultura i tenir uns col·legis que brillin i estiguin en excel·lents condicions és un 
dret que no admet excuses. I per finalitzar, direm que, en temps de la II República, es varen construir 
nombrosos col·legis a Palma i tots rebien el tracte adequat i eren revisats amb assiduïtat i amb el degut 
esment i mim. En conseqüència, li posem un suspès així de gros a l’actual Equip de Govern per la seva 
ineficàcia i passotisme. Sí, vostès, i ho direm amb tots els respectes, sense acritud i de forma 
desenfadada, ens estan defraudant i se’n riuen del sant i de festa amb una elevada incompetència. Així 
com sona. Res més i moltes gràcies. Ara passarem a l’altre punt. Punt 42, de Gesa. L’edifici de GESA, del 
prestigiós arquitecte mallorquí Josep Ferragut, llangueix en primera línea de mar, entre el nou Palau de 
Congressos i la Costa del Gas, aliè al canvi de Govern municipal que va dur a Cort a partits que varen 
prometre iniciar la seva rehabilitació, malament fos de forma parcial, i recuperar l’edifici. Aquest és un 
compromís expressat reiteradament per l’Equip de Govern actual, qui inclús va visitar l’immoble en 
novembre de 2015, però aquest és un d’aquests casos en que més allà de paraules, els fets no es veuen 
per cap costat. La nostra entitat denuncia la deixadesa de Cort davant la degradació d’aquest edifici 
catalogat i exigeix al Consell de Mallorca, del mateix color polític que l’Ajuntament, a actuar amb 
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contundència. Un dels episodis més recents soferts en l’interior de la construcció fou un incendi a finals 
del mes de març, i la vigilància policial no logra acabar amb algunes incursions d’individus al seu interior. 
Els vidres romputs, els grafits en el terrat i la seva aparença fantasmal donen una nefasta benvinguda de 
qui accedeixen a la ciutat des de l’aeroport. L’actual Equip de Govern va dir que GESA seria el símbol del 
nou model de ciutat. Però mentre l’edifici catalogat pel Consell segueix en total estat d’abandonament, 
el missatge que es transmet és el d’una ciutat que té abandonat el seu patrimoni arquitectònic. La 
nostra entitat és de l’opinió que la mola acristalada edificada en 1977 per esser la seu central de la 
Companya elèctrica palmesana mereix esser declarada un Bé d’Interès Cultural (BIC) en esser un 
magnífic monument de l’arquitectura moderna, un referent nacional de la modernitat constructiva 
desenvolupada en els anys 60 i 70 i un referent nacional del moviment arquitectònic denominat 
Internacional Style. La pèrdua de l’edifici, pensem, aniria en detriment de la nostra pròpia història 
contemporània i del referent que aquest edifici constitueix en la façana marítima de Palma. Sí, 
l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina es mostra rotundament favorable a la protecció de 
l’edifici i de l’obra del seu arquitecte, el mallorquí Josep Ferragut Pou, mort en 1968 i a qui s’encalça 
com un arquitecte culte, ben informat i gran professional al que se’l situa com una de les grans figures 
de l’arquitectura nacional de la seva època. La protecció d’aquest edifici hauria d’esser indiscutible i ho 
equiparem al d’obres tan emblemàtiques com l’edifici de SEAT de César Ortiz-Echagüe i Rafael Echaide a 
Barcelona, l’edifici de les Nacions Unides i l’edifici Seagram de Nova York, a l’edifici SAS a Copenhague, o 
la històrica seu del Daily Mirror de Londres. Hauria que emmarcar l’edifici de GESA en aquest 
Internacional Style que va tenir el seu esplendor als Estats Units entre la dècada dels 40 i la dels 60, 
arrelant a Europa entre els 50 i els 60 darrera la II Guerra Mundial. És més, la nostra entitat defineix la 
torre com un model de destresa, valentia i confiança tant per part de GESA com de l’arquitecte. I el 
situem com un element de sintonia amb el Pla Urbanístic de Alomar dels anys 40 convertit ja en un 
clàssic al perdurar amb la seva modernitat al llarg de més de tres dècades. Bé. Sí, ja està.” 
 
Sr. Felip Buades, representant de la Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de 
Mallorca: 
 
“Son Gotleu és un barri situat al Districte Llevant de Palma. Va sorgir arrel del segon Pla del Eixample de 
la ciutat duit a terme per Gabriel Alomar Esteve en 1943. La tipologia arquitectònica estava formada, en 
principi, per vivendes unifamiliars. Durant la dècada de 1960, aquestes vivendes varen esser substituïdes 
per la construcció de finques de pisos. El barri, a dia d’avui, és conegut pel seu alt percentatge de 
població. Actualment, el barri sofreix processos de degradació constant, observant-se edificis i places 
amb un alt grau de deteriorament. A demés, existeixen alts índexs de incivisme. La problemàtica del 
botelló no té fi, perquè tot pareix indicar que a l’Ajuntament de Palma no li dona la gana de complir amb 
el seu deure d’aplicar lo disposat en les Ordenances Municipals a qui les vulnera, sancionant 
degudament i fer-los fora de la via pública, donant lloc amb això a que el incivisme triomfant s’imposi i 
maltracti a plaer als nostres estimats i indignats veïns. A que està esperant l’Equip de Govern del Pacte 
de Cort per estabilitzar Son Gotleu? Ja duu 17 mesos de mandat i el barri, contra tota lògica, segueix 
desemparat. I ha arribat l’hora de dir basta. No es pot admetre, baix cap concepte, malament les 
comparacions sempre són odioses, que la barriada de Son Gotleu sigui una espècie de Chicago dels anys 
30. Els veïnats del lloc, estan espantats, no tenen qualitat de vida. Els que poden se’n van a viure a altres 
llocs, i és que a un barri on no hi ha ordre ni concert, no es pot viure ni respirar. Vostès, senyores i 
senyors de l’Equip de Govern, viurien a Son Gotleu? Pensem que no, però lo més greu és que vostès no 
estan a l’altura de les circumstàncies, i estan demostrant una ineptitud i incompetència, que clama el 
cel. Sí, senyores i senyores regidors de l’Equip de Govern de Cort, i ho direm sense agror i de forma 
desenfadada, la seva gestió a Son Gotleu fins ara ha estat atziaga, nefasta, funesta. I no hi ha d’oblidar 
que vostès estan al servei del poble, i no basta amb assistir en els Plens, i escalfar els seus escons, 
cobrant sous de luxe, que paguen els palmesans amb els nostres imposts, i a damunt passen 
olímpicament de Son Gotleu. Son Gotleu necessita vigilància policial durant les 24 hores del dia de 
moment, fins que es regularitzi, i deixi d’esser un Chicago dels anys 30. I no basta amb l’acció policial, fa 
falta la intervenció dels serveis socials, dels educadors de carrer i de nombroses accions més. Van 
passant les legislatures, siguin del color que siguin, i desgraciadament Son Gotleu segueix essent un niu, 
un focus de problemes, de gravíssima inseguretat ciutadana. Si aquesta insostenible situació no canvia, 
per culpa de la falta de capacitat de l’actual Equip de Govern del Pacte, la nostra entitat es va a plantejar 
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molt sèriament, començar a demanar dimissions. Ja estam cansats que en les campanyes electorals, 
se’ns vengui el xocolata del lloro i la sopa barjola, amb promeses i més promeses i llavors tot o quasi tot, 
queda en foc d’encenall. Res més i moltes gràcies Sr. Batle.” 
 
Sra. Coronado, representant de la Asociación de Ex Jugadores y Ex Jugadoras de Fútbol Base de 
Mallorca: 
 
“Buenos días. Muy Honorable señor alcalde, señoras y señores regidores, público presente, nuestra 
entidad es de la opinión, ahora, más que nunca, que estamos en tiempos de crisis galopante, que los 
Certificados de Residencia deberían ser totalmente gratuitos. Y no tan sólo este documento, sino que, a 
nuestro criterio, todos, o casi todos, los documentos que expide el Ayuntamiento deberían ser gratuitos 
también, o, por lo menos, rebajar todos los impuestos de tipo burocrático a un precio meramente 
simbólico y aún vamos más lejos. Pensamos que todos los impuestos que emanan del Ayuntamiento, 
sean del tipo que sean, se deberían revisar para ser rebajados a su más mínima expresión, pues 
numerosos son los palmesanos que no pueden llegar a fin de mes. Numerosos son los palmesanos que 
están sin trabajo. Numerosos son los palmesanos que no reciben ninguna ayuda económica 
institucional. Numerosos son los Palmesanos que pasan hambre. Numerosos son los palmesanos que 
viven con una calidad de vida tercermundista. El actual Equipo de Gobierno del Pacto, en teoría de 
izquierdas, debería estar al servicio del pueblo. Y estar al servicio del pueblo significa, a nuestro modesto 
entender, velar por sus intereses, darle facilidades y no infringir cargas innecesarias a base de pagar los 
certificados de residencia y otras hierbas y, encima, no tener la sensibilidad de rebajar impuestos para 
darle un balón de oxígeno a sus ciudadanos. No deben olvidar ustedes, señoras y señores del Equipo de 
Gobierno, que los palmesanos, les guste o no les guste, están en estado de emergencia económica. Sí, 
su economía está plagada de telarañas y problemas, y necesitan que la institución más cercana a ellos, 
el Ayuntamiento de Palma, les de una mano, un respiro, un empujón, una ayuda de verdad. Para 
analizar la situación coherentemente, basta decir que da pena, auténtica pena ver las calles de Ciudad, 
cada día más, a mendigos pidiendo limosna y durmiendo a la intemperie. Por lo tanto, solicitamos que, 
para empezar una nueva etapa positiva para los palmesanos, el Certificado de Residencia sea gratuito al 
cien por cien. Y se lo pedimos, directamente, al Muy Honorable señor alcalde, José Hila, el cual nos 
merece respeto y credibilidad, y nos consta que se preocupa por las capas más necesitadas de nuestra 
sufrida sociedad palmesana. Señor Hila nos muestre usted que es de izquierdas. En sus manos 
benevolentes encomendamos este asunto. Muchas gracias.” 

 
3.4 PROPOSICIONS DELS GRUPS POLÍTICS 
 
35. Proposició del Grup Municipal  PP, relativa a seguretat i mobilitat a Son Gotleu 
(788/2016) 
 
Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Varem defensar aquesta proposició a la Comissió corresponent, i efectivament 
varem exposar aquests 4 punts que conformen aquesta proposició. Nosaltres ens varem reunir amb els 
veïnats, amb l’associació de veïnats de Son Gotleu, i ens varen posar de manifest pues tota una sèrie de 
problemes que estan patint en aquella barriada de Palma. No? Problemes que per damunt de tot 
afecten a la seguretat dels veïnats. Nosaltres aquí, en sessió plenària, ja varem fer una sèrie de 
preguntes, a la regidora de Seguretat Ciutadana, que ens va respondre, perquè hi ha una problemàtica 
molt concreta, que també se viu a altres barriades. Ja varem estar xerrant aquí també de Camp Redó, 
també tenen un problema similar, i és que hi ha pues moltes comunitats, molts d’edificis en els quals hi 
ha vivendes que no estan ocupades, vivendes que estan, que s’ha produït un desnonament per 
impagament, que són propietat d’entitats bancàries, i que aquestes vivendes són ocupades de manera 
il·legal. El problema està en que això dona molts de problemes de convivència, per part dels veïnats que 
viuen allà. Tenen problemes de seguretat, tenen  problemes amb aquests veïnats que estan ocupats de 
manera il·legal. En definitiva, és una situació complicada. No? I bé, varem escoltar a persones, que a 
demés viuen en aquestes circumstàncies, i la veritat és que ens varen demanar pues que l’Ajuntament 
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actuï, d’una manera pues més contundent. Nosaltres entenem quines són les competències de 
l’Ajuntament de Palma. Efectivament hi ha coses que no són competència d’aquesta institució, i que són 
altres cossos o forces de seguretat de l’Estat les que han d’intervenir. Però sí que per mantenir o 
atendre a aquests problemes veïnals, pues sí que tenir més presència policial de la Policia local, o si no 
és més presència, perquè evidentment tenir presència en cada punt a cada edifici, és impossible, sí pues 
tenir més en fi, més celeritat en l’hora de respondre a les cridades d’aquests veïnats que ens 
traslladaven que la sensació d’inseguretat pues era un clamor i que era un problema per ells. També ens 
varen traslladar la problemàtica que hi ha en el desenvolupament de determinades activitats, 
comercials de serveis, de restauració, d’alimentació, que no compleixen la normativa, i que pot 
ocasionar pues problemes també pels veïnats, per les persones que són consumidores o que són 
acudeixen en aquests centres comercials. Per això considerem que també dins el marc de les seves 
competències, hauríem d’instar a l’Ajuntament de Palma, que faci feina per tal d’intensificar aquesta 
qüestió. I també considerem molt encertat, i que seria pues molt productiu, que s’insti a la resta 
d’administracions públiques, perquè d’una manera coordinada, es pugui fer aquesta actuació, una 
actuació conjunta amb el Govern de les Illes Balears, i les seves competències en matèria sanitària, i 
també pues si en és el cas amb el Consell Insular de Mallorca, amb les seves competències d’activitats. I 
per tant considerem que aquesta qüestió pues també seria una qüestió que donaria pues més força i 
una resposta pues de que els ciutadans, els veïnats en aquest cas de Son Gotleu, es veurien més atesos 
amb aquest suport de totes les institucions. I després també ens varen exposar pues problemes que 
tenen amb qüestions de mobilitat, ens varen traslladar pues una vegada més un altre cas, de que no 
estan contents amb el carril bici, me sap greu Sr. Ferrer però ens varen traslladar les seves queixes. Ens 
varen comentar que aquest carril bici havia afectat a diferents aturades, concretament a la Plaça Miquel 
Dolç, ens varen comentar, que s’havia vist afectada pues una aturada que una senyora concretament 
ens deia que freqüentava i que en aquests moments no se trobava, i que per lo tant bé pues això ha 
donat dificultats. A part de tots els problemes de pàrking, que suposa o que ha suposat aquest carril bici, 
sobretot a la part del pont, on s’han suprimit tota una part on hi havia pues molts de cotxes dels veïnats, 
dels residents per aquella zona, i també pues no compartíem aquesta ubicació del carril bici, que donava 
problemes de seguretat, perquè se tractava pues d’un lloc on hi havia un canvi de rasant i que això pues 
podria afectar a la seguretat de les persones que utilitzaven aquest cas. En qualsevol cas, nosaltres pues 
hem presentat aquesta proposició, amb aquests 4 punts. El quart punt és on hi havia una certa 
discrepància amb l’Equip de Govern, pel tema d’asseure’s amb els veïnats i si fos necessari, reubicar 
aquest carril bici. En qualsevol cas, nosaltres insistim, això que hem posat damunt la taula, és una 
petició, una reivindicació per part dels veïnats, i esperem pues que puguin actuar en conseqüència. 
Moltes gràcies.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, buenos días, muchas gracias. Bueno, decir que ha habido unanimidad en los tres primeros puntos, 
con relación a los temas de seguridad, porque efectivamente ya se han realizado, bueno desde hace ya 
un mes, que tenemos patrullas peatonales en la zona de Son Gotleu, con el apoyo de unidades más 
reactivas, en el caso de que tengan algún problema, para que tengan apoyo. Se están detectando 
posibles puntos de menudeo, se están detectando posibles edificios que necesiten una, pasar por la 
inspección técnica, se están detectando actividades que incumplan, o que puedan incumplir con las 
Ordenanzas municipales, o con cualquier otro tipo de normativa. Se están elaborando informes para dar 
traslado a otras administraciones, o a otros departamentos del Ayuntamiento de Palma, por lo tanto, el 
sentido del voto es favorable, porque es el trabajo que venimos haciendo ya desde hace más de un mes, 
cuando con la incorporación de los nuevos, de los 12 Policías nuevos a la plantilla, se ha reforzado la 
zona de Este, el Distrito de Este, con 12 Policías más. No sé si. Paso la palabra a mi compañero Joan.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“En referència en el carril bici, és cert, hi ha hagut un acord en els tres primers punts de la proposició, 
justament perquè hi ha una concordança per part de l’Equip de Govern de tornar a posar seguretat en la 
barriada de Son Gotleu, la feina que està fent la regidora és encomiable, després de la descomposició 
que es va produir en la Policia local, la seva feina de proximitat, la legislatura passada. I per tant, ha 
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estat possible arribar a un acord en aquesta qüestió. No serà possible arribar a un acord en la qüestió 
del punt 4, perquè el que no podem fer és traslladar, és a dir, moure el traçat del actual carril bici de Son 
Gotleu, és impossible moure’l, perquè no hi ha tècnicament els carrers, la configuració urbana de la 
barriada, que vostè crec que coneix, impossibilita que haguem de passar el carril bici per un altre banda. 
En qualsevol cas, la voluntat de seure amb els veïnats hi és, de fet jo li vaig explicar a una pregunta oral 
que vostè feu en aquest Ple, i li vaig contestar quines havien estat les passes prèvies que havíem fet amb 
els veïnats, per explicar-los el projecte de carril bici, i quins eren els feedback que havíem obtingut 
d’aquest plantejament. I per tant nosaltres en Comissió, ho va plantejar la Sra. Pastor, en Comissió les 
proposàvem fer una transaccional justament del quart punt, on es digués que evidentment compartim 
la mateixa inquietud d’asseure’ns les vegades que calgui amb els veïnats de Son Gotleu, per estudiar els 
problemes de mobilitat que pugui haver ocasionat el traçat del carril bici, i ens comprometem a resoldre 
els problemes concrets que generi aquest traçat. En cap cas ens podem comprometre a moure el traçat, 
és a dir, a moure el carril bici, perquè no hi ha espai, perquè no hi ha lloc. I primera, no el volem posar 
per damunt la voravia del carrer Indalecio Prieto, perquè justament és una voravia ampla, justament de 
les més transitades de Palma, i sempre que sigui possible, s’intenta no generar un conflicte, entre 
vianant i ciclista, i és una cosa en la qual hi ha cert acord aquí, sempre que sigui possible. En aquest cas, 
és impossible ficar un traçat de carril bici per allà. Les aturades de la EMT que estaven a Miquel Dolç, 
s’han traslladat. De fet m’informaven que en faltava una per traslladar, que s’ha posat ara a la 
cantonada del carrer Arquebisbe Aspareg amb Plaça Miquel Dolç. És vera que estaven abans totes 
juntes en un punt, s’han hagut de disgregar perquè justament el carril bici passa per davant, i era de 
lògica, i els tècnics evidentment varen esser els que ho varen proposar, que si manteníem el carril bici, 
justament per una parada d’autobús, que té tantes línees que s’aturen, acabaríem tenint un incident, 
que no volem tenir. Per tant, el més idoni era separar, disgregar les aturades de línea que estan 
justament en aquell punt de la Plaça de Miquel Dolç. Per tant, nosaltres respectarem el traçat que tenim 
actualment, el format de ciclocarrer, que és pel qual discorre pel carrer Indalecio Prieto i evidentment 
ens seurem amb els veïns, perquè és la nostra feina, perquè ho estam fent a demés, i ho tornarem a fer 
les vegades que calgui, per respondre a les demandes de punts concrets que presentin alguna dificultat, 
com pugui esser la necessitat de traslladar a lo millor un contenidor de fems, o fer qualsevol actuació 
per millorar la seguretat del traçat. Pel que fa a la pujada del pont que ens dur cap al Col·legi San Josep 
Obrer, que travessa l’autopista, no ens quedava d’altre manera fer-ho de la manera que ho hem fet, un 
carril bici integrat amb el trànsit no era recomanable, atesa la pendent del pont, i que dificultava els 
desplaçaments ciclistes. I després la segona part del carril bici, que transcorre pel carrer Metge Josep 
Darder, tampoc podem modificar el seu traçat, perquè si bé és vera que hi ha hagut una petició d’un 
certa recollida de signatures en contra d’aquest carril bici, i del qual som conscient, amb l’argumentació 
d’aquesta retirada, es posava que el carril bici anés per damunt del bulevard del carrer Metge Josep 
Darder, cosa que és radicalment impossible, perquè entraria en col·lisió amb els vianants, amb les 
terrasses i també amb un parc infantil que es troba allà. Gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, molt breument. No sé, ens ha sorprès ara que xerrés de la seguretat dels vianants i dels conflictes 
amb vianants i vehicles. En el carrer Indalecio Prieto, quan varen votar en contra d’una modificació del 
carril bici del camí de Jesús, on és evident que hi ha una conflictivitat important, entre vianants i 
vehicles, i a demés és un carrer que a determinades hores del dia, coincidint amb l’entrada i la sortida 
d’alumnes del Col·legi Lluís Vives, pues hi ha una gran afluència de tràfic. Jo lo que veig aquí és que vostè 
fa una doble vara de mesurar. En el carrer Indalecio Prieto i en el carrer Jesús, segons com a vostè li 
convingui. Nosaltres votarem a favor de la proposta del Partit Popular, perquè considerem que 
precisament lo primer que s’ha de mirar a l’hora d’instal·lar un carril bici, és la seguretat tant dels 
ciclistes, com dels vianants, com dels propis conductors de vehicles, que en el final són els que poden 
provocar un greu dany. I entenem que totes aquestes circumstàncies numerades pel regidor Rubio, pues 
hauríem de motivar una modificació d’aquest carril bici. Problemes d’aparcament, la ubicació del propi 
carril bici, a lo millor es podria cercar un altre traçat, un traçat alternatiu. No sé, això en tot cas lis 
correspon en els tècnics, però és evident que en aquest punt Son Gotleu genera uns problemes, i 
aquests problemes els hem d’evitar.” 
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Sr. Rubio Aguiló (PP): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sí, nosaltres agraïm les explicacions del regidor, però no acceptem la 
transacció. Nosaltres mantenim la redacció del punt 4, perquè lo que no pot esser és, i és el nostre 
criteri, el seu serà diferent. No? Vostè considera que el carril bici està per damunt de tot. Nosaltres 
pensem que no, que hi ha més coses, i que quant aquest carril bici suposa que s’hagi de perjudicar als 
veïnats o als ciutadans per un problema de mobilitat, per un problema de pàrking, per un problema de 
seguretat, per un problema d’ubicació, per un problema d’aturades de busos. Vostè ha dit que s’havia 
de disgregar aquestes aturades, i que s’havien de llevar aquestes aturades de la Plaça Miquel Dolç, i això 
quan és i suposa un problema pels veïnats, pues miri, nosaltres pensem que això s’ha de replantejar. 
Clar, el tema és que una vegada que el carril bici està fet, després és molt difícil haver de tornar enrere. 
Aquest és el problema, jo ho entenc. Haver de tornar enrere una vegada que l’obra està feta, i que les 
senyals estan posades, les línees pintades, pues és un cost cap a l’ajuntament, i és tornar enrere, i és 
gastar més. El tema és, i li hem dit sempre, que antes de fer les coses, s’ha de fer d’una manera 
assenyada. Vostè s’ha de seure amb els veïnats, s’ha d’estudiar d’una manera més concreta els 
problemes de mobilitat que hi pot haver, els problemes de transport públic, els problemes de seguretat, 
en definitiva pensem que aquesta és la línea. I per això nosaltres no, no acceptem aquesta transacció del 
punt 4, i la mantindrem tal i com està redactada. Moltes gràcies. Sr. Batle.” 
 
Sr. Ferrer Ripoll (PSIB-PSOE): 
 
“Bé, sí, per aclarir, perquè crec que al Sr. Ribas no li ha quedat clar. És a dir, quan jo parlo de convivència 
de bicicletes a damunt la voravia, no me pot comparar el carrer de Jesús amb el carrer Indalecio Prieto, 
perquè justament en el carrer de Jesús el carri bici està segregat, passa per davall de la voravia, i està 
segregat de la circulació de cotxes. Per tant no estam parlant del mateix. I jo parlava de la hipòtesi, que 
en tot cas si es rebutjava el traçat actual del carril bici a Indalecio Prieto, seria ficar el carril bici damunt 
la voravia. Jo explicava perquè no es posava el carril bici damunt la voravia. És un aclariment perquè crec 
que no quedava clar. Me diuen després que si s’ha de cercar un traçat alternatiu, que el cerquin els 
tècnics. A veure, el traçat actual l’han cercat els tècnics. Jo no me’ls invento en els carrils bici, és que 
crec que vindré els propers Plens amb una camiseta que digui, jo no m’invento els carrils bici, perquè 
sembla que me’ls estic inventant jo. I si realment vostès pensen Sr. Rubio, que els carrils bici estan fets 
per perjudicar o que poden perjudicar a la ciutadania, perquè varen aprovar el PMUS? Perquè en el 
PMUS surt exactament la mateixa línea per on està traçat aquest carril bici. Tenien vostès intencions de 
perjudicar la ciutadania? Jo crec que no, o al manco els vull donar el benefici del dubte, perquè de 
vegades de veritat, dubto moltíssim d’això. Però en qualsevol cas, el traçat, respecta la línea principal 
visada en el PMUS, i nosaltres és vera, evidentment que si s’ha de fer una modificació suposa un major 
cost. Aquest major cost, no hi tenim por en aquest major cost, sempre i quant redundi en la seguretat 
de les persones que utilitzen el vial. Per tant, farem les modificacions que calguin, sempre que siguin 
tècnicament solvents, possibles, per poder donar més seguretat, i perquè els veïns puguin veure reflectit 
exactament el que manifesten. Si el que manifesten realment és una cosa inviable tècnicament, i una 
cosa que a demés ens provoca traslladar el carril bici, com deien vostès, en el seu punt de la proposta, 
evidentment això no serà factible, perquè necessitem tenir obert aquest vial ciclista, aquesta vial que 
forma part de la xarxa aprovada en el PMUS, i que ens serveix per donar coherència, no per passar-ho 
per damunt de tot ni de les persones, ni els interessos particulars, ni en la seguretat, sinó per donar una 
coherència en aquesta ciutat, i per complir un dels objectius del PMUS, que és justament convertir una 
ciutat una miqueta més amable. Per tant, donin el benefici del dubte, i donin el benefici també de que 
puguem estudiar les propostes que siguin concretes, per millorar el traçat d’aquest carril bici. Moltes 
gràcies.” 

 
A la Comissió de Serveis a la Ciutadania es fa votació separada dels punts: 
Punts 1, 2, 3 Informe favorable per unanimitat 
Punt 4, Informe desfavorable amb 5 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i  
4 a favor (PP i  C’s), amb voluntat de transaccional 
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“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’Equip de Govern a:  
 
1) Que intensifiqui la presència policial a la barriada de Son Gotleu per tal de garantir la 
seguretat ciutadana dels seus veïnats. 
 
2) Que s’actuï de manera eficaç pel que fa al control i inspecció de les activitats comercials, de 
restauració, serveis, d’alimentació, etc, per tal de que aquestes s’ajustin a la normativa 
aplicable. 
 
3) Que treballi per tal d’implicar a les demés administracions públiques que dins el seu àmbit 
de les seves competències, puguin actuar de manera coordinada per tal d’intensificar els 
controls i les inspeccions de les activitats esmentades. 
 
4) Que es segui amb els veïnats de la barriada de Son Gotleu per conèixer els problemes de 
mobilitat que ha ocasionat el traçat del carril bici, i a que es comprometi a resoldre-los encara 
que suposi la modificació d’aquest traçat”.   
 
Es fa votació separada dels punts: 
 
Els punts 1, 2 i 3 s’aproven per unanimitat 
El punt 4 es rebutja per 16 vots en contra (PIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots a 
favor (PP i C’s) 
 
34. Proposició del Grup Municipal  PP, relativa a coordinació entre l’Ajuntament i el Govern 
per a la millora de les inversions educatives a Palma (787/2016) 
 
Sra. Roca Bellinfante (PP): 
 
“Sí, hem acceptat una transaccional que se’ns ha proposat, que seria canviar el fer, és a dir, seria el Ple 
de l’Ajuntament de Palma insta al Equip de Govern a planificar abans de que acabi l’actual curs escolar, 
un Pla d’actuacions amb el Ibisec. Seria canviar aquestes dues coses i per tant la transacció.” 
 
Sra. Moll Kammerich (PSIB-PSOE): 
 
“D’acord.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Nosaltres com no pot esser d’altre manera, davant aquesta proposició estarem d’acord. I llavor hem 
parlat amb la regidora i estam completament amb acord amb la transaccional.” 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania amb 5 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i  4 a favor (PP i  C’s), amb voluntat de transaccional 
 
S’aprova per unanimitat la següent proposta transaccional: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern a planificar, abans de que acabi el 
present curs escolar, un pla d’actuacions amb l’IBISEC per dur a terme les reformes i millores 
necessàries en els centres d’educació d’Infantil i Primària de Palma, prioritzant aquelles 
actuacions que siguin més urgents”.  
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40. Proposició  del Grup Municipal  PP relativa a la gratuïtat del certificat de resident 
(777/2016) 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. El actual sistema de obtención de certificados de residencia para viaje, contempla 
dos opciones. Una es la vía telemática, cuyo servicio es gratuito, o la vía presencial que supone un coste 
económico. Parece razonable y justo, que una eventual caída del servicio, que imposibilite la obtención 
del certificado por vía electrónica, y por tanto que obliga al ciudadano a utilizar la vía presencial, con 
coste económico, pues que el Ayuntamiento responda y suspenda temporalmente en tanto en cuanto 
no se restablezca el sistema de la vía telemática, el cobro de la obtención de ese certificado. 
Obviamente también esta petición la solicitaríamos para situaciones análogas a esta, es decir, prestación 
de servicios que vía electrónica sean gratuitos, y sean con coste económico la vía presencial, y por tanto 
no se produzca su cobro, en tanto en cuanto esté de baja el servicio de vía telemática. Muchas gracias.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Moltes gràcies. Bé, votarem en contra d’aquesta proposició, tal com varem fer a la passada Comissió de 
Comptes i Economia, pels motius que ja li varem explicar. Per una qüestió tècnica. Mirin, el servei del 
certificat de residència, funciona de la següent manera, la ciutadania té la possibilitat de demanar-ho 
presencialment, anant a qualsevol oficina d’atenció a la ciutadania, o també acudint a diferents entitats 
bancàries, amb les que l’Ajuntament de Palma té conveni. En el cas de que la gent es traslladi i demani 
aquest certificat de residència de manera presencial, se cobra una taxa que és de 1,30 euros 
actualment. Després existeix la via telemàtica que és una de les vies també més utilitzades en aquests 
moments per la ciutadania, a l’hora de demanar i de tramitar aquests certificats. I quan es demana per 
via telemàtica, mitjançant l’aplicació que té el propi Ajuntament de Palma, aquest certificat s’emet de 
manera gratuïta. És cert que de vegades el suport informàtic, l’aplicació informàtica d’aquest certificat 
falla. Això és una realitat. Quan això passa, la ciutadania té la possibilitat, que entenem que és la manera 
més senzilla, més àgil i més fàcil per ells i per elles, de posar-se en contacte automàticament amb 
l’Ajuntament de Palma, per informar d’aquesta incidència. Aquesta manera de contactar l’Ajuntament 
de Palma, també tenen diferents possibilitats per fer-les servir. La poden fer mitjançant una demanda 
municipal de servei, una DMS, enviant un correu electrònic en el servei de Població de l’Ajuntament de 
Palma, informant també d’aquella incidència, o ja la manera que és diríem més fàcil i assumible, via el 
servei d’Atenció Telefònica del 010, on es pot posar en coneixement que aquella persona, ha intentar 
treure-se el certificat de residència, i en aquell moment l’aplicació no funcionava. Quan la ciutadania es 
posa en contacte amb l’Ajuntament per explicar, per informar de que efectivament en aquells moments, 
s’ha intentat treure un certificat de residència, i no l’ha pogut treure perquè hi ha hagut un problema 
informàtic, l’ajuntament, nosaltres des del servei de Població, el que fem automàticament, rebem, el 
departament de Qualitat ens envia, òbviament tot d’una, aquesta demanda municipal de servei, i el que 
fem és automàticament a l’endemà enviar-li a aquest ciutadà o ciutadana, el certificat de residència de 
manera gratuïta, via correu electrònic. És a dir que és una manera súper àgil via correu electrònic, els hi 
enviem per correu. És una manera súper àgil de que la ciutadania tingui accés en aquest certificat. Quan 
això passa òbviament, els enviem, com els dic via correu electrònic, i això es fa de manera totalment 
gratuïta. Que passa? Pot passar que de vegades qualque ciutadà hagi intentat fer-se, treure’s el 
certificat i si l’aplicació informàtica no funcionava, s’hagi desplaçat a una Oficina d’Atenció a la 
Ciutadania. Aquest desplaçament, entenem, aquesta sol·licitud per via presencial, necessàriament ha de 
dur com a conseqüència el pagament d’aquesta taxa, perquè tècnicament, com vostès comprendran, 
pel servei de Població i per les OACS, és totalment inviable que el servei de Població pugui informar al 
minut, a les Oficines d’Atenció a la Ciutadania, de quines franges horàries han tingut una caiguda del 
servei. Posaré un exemple pràctic, que sempre és molt més fàcil d’entendre. Si ahir dimecres va fallar el 
servei entre les 3:21 minuts de l’horabaixa i les 4:40 de l’horabaixa, pel servei de Població és 
absolutament inviable informar a les OACS en el minut, de que si en el dia d’avui reben a una persona, 
que els diu, que ahir durant les 3:21 de l’horabaixa i les 4:40 de l’horabaixa va intentar fer un certificat i 
no va poder fer-lo, se li faci, se li doni de manera gratuïta. Crec que amb aquest exemple queda bastant 
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clar. I torn a repetir, la millor manera quan hi ha una caiguda de servei, òbviament les caigudes de servei 
no són desitjables, però la informàtica té aquestes coses, i això de vegades passa, no podem negar 
aquesta realitat, la millor manera és contactar directament amb l’Ajuntament de Palma, ja els dic o per 
via telemàtica o per via telefònica, i a l’endemà mateix l’ajuntament envia aquest certificat de 
residència, de manera totalment gratuïta, en aquella persona que així ho hagi sol·licitat. En qualsevol cas 
també important dir que les caigudes de servei són mínimes en el cap de l’any, i això és una dada que 
s’ha de tenir en compte, és per això que votarem en contra la proposició. Gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Bueno, muchas gracias Sr. Alcalde. Bueno, sí, nosotros votaremos a favor de esta proposición, porque 
efectivamente, y como ya se ha dicho aquí, el sistema falla, falla en bastantes ocasiones, y además suele 
fallar en momentos críticos cuando tienes prisa para sacarte el certificado tal, y entonces al final no 
puedes, y está claro que si el sistema falla, es por culpa de la administración, y es por culpa del sistema 
informático de la administración, con lo cual no veo porque el ciudadano, tiene que cargar, la 
responsabilidad se tiene que ir al ciudadano y pagar, tener que pagar, porque el propio Ayuntamiento 
no da el servicio correcto, o porque falla. Con lo cual sí que creo que se debería por lo menos dar una 
solución a estos casos, no sé cual pero una solución que facilite a los ciudadanos la obtención del 
certificado y que no tengan que pagar por ello, cuando es por culpa de la administración, que no se lo 
han podido sacar de manera gratuita. Muchas gracias.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, gracias Sr. Alcalde. Sra. Jhardi, yo creo que es un tema de voluntad política. Yo entiendo que hay 
unos mecanismos que permiten que no se produzca ese cobro, pero usted tiene que tener en cuenta 
que hay un gran desconocimiento por parte de la ciudadanía. El ciudadano cuando necesita un 
certificado y no funciona vía telemática, acude a una OAC a la obtención del mismo, paga el euro treinta 
y aquí se ha acabado. Con lo cual, yo creo que hay que crear mecanismos. La excusa de en que 
momento exactamente se ha producido para que, oiga, ¿es tan difícil que desde el servicio de 
Informática, o el responsable haga una comunicación a las OACS? Oye está de baja, el día de hoy  no se 
cobra el certificado. No creo que produzca un agujero económico en el Ayuntamiento. Hablaremos de 
unos cientos de euros como mucho, seguramente del agujero que le produciría al Ayuntamiento, y creo 
que es justo que no lo paguen los ciudadanos. Si no existe esa voluntad pues oiga dígalo, no existe esa 
voluntad pero creo que técnicamente es factible. Y también tenga en cuenta que lo que suele ocurrir es 
que el ciudadano no es previsor, no somos previsores, cuando necesitamos un certificado lo solemos 
pedir el día anterior o el día antes y por tanto si vemos que no funciona vamos corriendo a una OAC y 
por tanto ese dinero que tenemos que asumir por culpa de unos servicios municipales, que es verdad 
que fallan poco, precisamente por eso, como fallan poco es factible oiga comunicación pum no funciona 
no cobren el servicio, y ya está. Si no tienen voluntad política de no aplicar esto y favorecer al ciudadano 
por un fallo del Ayuntamiento, díganlo pero no pongan excusas de mal pagador. Muchas gracias.” 
 
Sra. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sra. Conrado, hay que darles solución, no sé cual, yo sí, se la acabo de explicar, es 
decir, lo único que tiene que hacer el ciudadano es coger el teléfono y marcar el 010 y avisar al 
Ayuntamiento, y decirle no me está funcionando la aplicación, automáticamente se hace una DMS, al 
día siguiente este ciudadano tiene el certificado en su correo electrónico. Pasa que a veces hacemos las 
cosas muy apurados de tiempo obviamente, bien, no hay ningún problema, y entonces necesitamos el 
certificado ya. Yo dudo mucho que haya alguien que se saque el certificado con dos horas o sea dos 
horas antes de acudir, de ir al aeropuerto, esto lo dudo. Es decir, alguien se lo puede sacar por la 
mañana porque vuela por la tarde. La aplicación informática no falla horas, no falla horas, no falla un día 
entero, no ocurre esto, es decir, puede que la aplicación informática haya fallado desde las 10 a las 11 
de la mañana, entonces a las 11:01 este ciudadano puede volver a sacarse su, puede volver a tramitar el 
certificado de residencia y obtenerlo. Unos cientos de euros, bueno, algunos valoramos el dinero un 
poco más que usted Sr. Sánchez, pero bueno eso tiene que ver con las clases populares y todas esas 
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cosas de las que hoy no hace falta que hablemos. El Ayuntamiento ya da una solución a los ciudadanos, 
les da una solución para cuando ocurre un problema operativo, les digo un problema operativo que 
porcentualmente ocurre pocas veces, són poques vegades les que es dona, no tenim cents de mils de 
ciutadans que es volen treure el certificat de residència i no poden, això no ocorre, no existeix, és una 
realitat que no se dona a l’Ajuntament de Palma, si un dia es donés en podríem parlar de quines serien 
les possibles solucions. Però vostès plantegen aquí una realitat que no existeix en aquests moments, i 
plantegen un problema que sí que existeix, que és la caiguda del sistema de vegades, i me demanen una 
solució. Ja està implantada aquesta solució, ja està implantada, ja els dic, el sistema falla hores, no falla 
tot un dia, de manera que en el cap d’una hora podem treure el certificat, i si hem fet les coses, si ens 
hem tret el certificat de residència amb una mica d’antelació no hi ha cap problema perquè l’endemà 
l’ajuntament li enviarà aquest certificat de residència de manera totalment gratuïta, i li evitem 
desplaçar-se, que suposa sempre un gran impediment per les persones. I precisament perquè les 
persones saben que desplaçar-se a les Oficines d’Atenció a la Ciutadania, els pot suposar un 
impediment, no es treuen el certificat una hora abans d’anar-se’n de viatge. Torn a repetir, aquesta 
realitat que vostès exposen avui aquí, no existeix, no se dona. No és una qüestió de voluntat política, en 
el sentit de que no vulguem no cobrar aquesta taxa, ja els he explicat, és una qüestió sobretot tècnica. 
Ara bé, i que a demés està totalment justificada encara que vostè Sr. Sànchez no la vulgui entendre, 
però sí que els puc dir que l’ajuntament de Palma, aquest Equip de Govern es pot comprometre, i així ho 
farà, sense cap problema ni un amb fer, donar la publicitat necessària en els pròxims mesos, cap 
problema ni un, per tal de que la ciutadania sàpiga que, si es vol treure un certificat de residència i en 
qualque moment falla l’aplicació, té aquestes possibilitats per tal d’obtenir aquest certificat de 
residència totalment gratuït, i donarem, farem una campanya publicitària, veurem de quina manera ho 
podem fer, a un baner especial a la plana Web de l’Ajuntament, el que faci falta, amb això no hi haurà 
cap problema, tot això sempre és en pro de la transparència, nosaltres sempre farem feina en aquest 
sentit. Moltes gràcies.” 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA)  i 4 a favor (PP i C’s) 
 
“El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a la suspensión del cobro de 
la tasa para obtención del certificado de residencia para viaje, en aquellas circunstancias en las 
que la vía telemática no esté operativa. Tal previsión se hará extensiva a otras situaciones 
análogas”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
42. Proposició del Grup Municipal C’s relativa al Pla de viabilitat de l’edifici de GESA 
(770/2016) 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Bon dia. Sr. Noguera, ja crec que serà la quarta vegada que parlem d’aquest tema, però bé, no ens 
cansarem. No ens cansarem d’insistir-li perquè nosaltres sabem que vostè és molt partidari de la 
participació ciutadana, i totes aquestes coses, i nosaltres lo que volem és que precisament es noti i ho 
vegin, i els ciutadans vegin que els doblers del seu pressupost, van a qüestions i inversions que siguin 
productives per la ciutat, i que no comprometen ni el futur de la nostra ciutat pressupostàriament 
parlant. Sap vostè que precisament que dia 26 de novembre de 2015 i 28 d’abril de 2016, es varen 
presentar proposicions a damunt aquest tema de l’edifici de GESA, tota vegada que el veiem l’estat en 
que estaia, es va demanar el que es fessin informes de viabilitat. Per part nostra fins i tot es va reclamar 
que hi hagués una participació ciutadana real, on els ciutadans una vegada que tinguessin la valoració de 
lo que era o lo que comprometria a davant el pressupost municipal, el cost de la remodelació d’aquest 
edifici, fos consultat a la ciutadania, per veure amem si es podria dur a efecte, i que no ens passés com 
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ens va passar que hem compromesos molts de doblers en projectes com el Palau de Congressos. Sap 
vostè que després es varen aprovar proposicions per manteniment d’aquest edifici? Tota vegada que 
també nosaltres som conscients de la degradació que està sofrint aquest edifici. Però lo que estam 
veient és que donem la peseta. És a dir, vostè ja no entra a fer net aquest edifici, sinó que ja es 
comprometen doblers dels pressuposts participatius, que per cert estam i mirant seriosament en que en 
realitat siguin participatius, perquè els 200.000 euros que hi van destinats nosaltres sempre estam i 
qüestionem i hi fem feina, en la Regidoria de Participació, perquè els ciutadans es comprometin en 
participar realment en aquesta administració de pressuposts, però no entenem que haguem de 
començar a fer inversions a dins GESA, quan nosaltres pensem que lo primer que ha de fer vostè, és 
tenir en mans el informe de viabilitat d’aquest edifici, i presentar-lo en el Ple a la Comissió o on sigui, on 
puguem veure i avaluar que podem fer amb aquest edifici, quins costs tindrà i quin compromís tindrà 
econòmicament per l’erari públic d’aquest Ajuntament de Palma, i en tot cas jo li reiteraria la proposta 
que varem fer en el seu dia, que va esser, una vegada que sapiguem lo que ha de costar el haver de 
comprometre aquesta reparació d’aquest edifici, ho demanem en els ciutadans, li diguem, miri, el 
percentatge que hi haurà damunt el pressupost o damunt les inversions que té aquest Ajuntament de 
Palma, resulta que hem de comprometre tants de doblers per poder arreglar aquest edifici, i que 
decideixin els ciutadans. Lo que no volem fer és tornar a tenir un pou, on comencem a tirar doblers, i a 
tirar doblers, i no en vegem sortir de cap de les maneres. Per tant nosaltres lo que li demanem és això, 
és a dir, no posin més doblers allà, no posin més doblers, no comprometin més el tema del erari públic. I 
jo ja li deia en broma el dia de la Comissió, no ens faci l’edifici Noguera, perquè vostè sap que no ens 
funcionarà això. I que sigui l’edifici de tots els ciutadans de Palma, i que siguin ells els que decideixin a 
davant aquesta necessitat que tinguem d’aquest edifici, i que vegem les inversions, si és lo més adient el 
fer-les a dins aquest edifici. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. No sé si serà l’edifici del Sr. Noguera o del Sr. Bauzá, o l’edifici del Sr. Noguera i el Sr. 
Bauzá, perquè. Sincerament, és que jo estic d’acord amb tu, estic d’acord amb tu, i des del primer 
moment he plantejat, hem plantejat com Equip de Govern, un full de ruta per aquest edifici. Llavors, lo 
que s’està fent ara és la neteja i l’adequació per aturar el vandalisme, que això sí que li està sortint car 
als ciutadans de Palma. Llavors, lo que estam fent és que amb un grup del Programa visibles, amb 
persones aturades, estan fent net d’edifici. I varem considerar que la millor forma d’aturar el 
vandalisme, i la decadència, i els desperfectes, era posant en ús la planta baixa i la primera planta. I 
malauradament o per sort, no sé per vostès que és, els ciutadans varen decidir que una de les partides 
dels pressupostos participatius, havia d’anar destinada a adequar això. No hi haurà més despesa a 
l’edifici de GESA, sense l’estudi econòmic. I jo li vaig dir, me vaig comprometre que el primer trimestre 
del 2017, tindríem aquest estudi, i aquest estudi ens marcarà un poc el full de ruta, però ja li dic, ja li dic, 
no sé com dir-li, si dir-li amb català, amb mallorquí, amb èlfic, com vostè, l’edifici, l’edifici de GESA no 
hipotecarà les comptes de l’ajuntament de Palma, és un criteri, és una premissa, és un objectiu, estam 
totalment d’acord amb vostè quan ho diu així, de veres, confiï en jo, que no hi haurà una despesa 
milionària per l’edifici de GESA en relació a l’ajuntament de Palma. Se m’ha acabat el temps.” 
 
Sra. Bosch Acarreta (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bien Sr. Noguera, nosotros tampoco sabemos muy bien como decírselo, elija, élfico, 
español, inglés, chino. ¿Cuántas veces le hemos pedido que queremos tener una hoja de ruta? Pero una 
hoja de ruta real, y eso implica un presupuesto económico. Usted viene aquí en plan misterioso, no, esto 
de verdad que no va a costar una millonada a los ciudadanos. Estupendo. ¿Nos lo puede demostrar? 
¿Nos puede aportar aquí todos los datos? Qué tiene una información privilegiada que no va a contar con 
nosotros porque es usted el adalid de esa transparencia y consenso, que es todo de la noche a la 
mañana y cuando ya está todo hecho. Explíquenoslo, estamos en el Pleno, es su oportunidad. ¿Cuál es 
esta hoja de ruta? Cuántas veces le hemos pedido cuanto va a costar la rehabilitación, no ya del interior 
del edificio, que sabemos que está relativamente bien, sino del exterior de esa fachada, que es carísima, 
no solo de mantener sino el mantenimiento del edificio. ¿Cuánto va a costar a los ciudadanos el 
mantenimiento del edificio de GESA? Con una fachada protegida, que en invierno resulta una nevera 
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para los que están dentro, y en verano un invernadero. ¿Sabe cuanto costaban las facturas? 
Evidentemente a GESA le salía gratis, pero nosotros los ciudadanos lo vamos a tener que pagar. ¿Cuánto 
va a costar el mantenimiento anual de ese edificio? Nunca nos lo ha dicho. Así que por favor, ¿en qué 
idioma nos lo va a explicar? Nos lo preguntamos, ¿en qué idioma quiere que se lo preguntemos? ¿En 
élfico? Que le hace tanta gracia esta frase. De verdad. ¿En que idioma se lo tenemos que preguntar para 
que nos conteste? No se ponga tan misterioso, estamos en el Pleno, transparencia, consenso, 
explíquenoslo, pero explíquenoslo claro, ¿Dónde está ese proyecto de rehabilitación? ¿Cuánto va a 
costar? ¿Dónde está ese presupuesto de mantenimiento? ¿Cuánto nos va a costar a los ciudadanos? 
Porque ustedes al final están haciendo trampas. Preguntan a los ciudadanos que quieren hacer, sin que 
tengan toda la información. Los están manipulando. Quieren que invirtamos en GESA, ah pero no les voy 
a decir la fortuna que nos va a costar mantener ese edificio anualmente. A lo mejor si hubieran tenido 
todos los datos, no hubieran votado a favor de esta pequeña intervención en GESA. Sea transparente, es 
su oportunidad Sr. Noguera. Nosotros evidentemente votaremos a favor de la propuesta de Ciudadanos, 
porque nos falla en sus formas, una vez más, el consenso, la transparencia y la participación. Muchas 
gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Jo no sé si hem de fer qualque referència a en Golum, per veure-ho amem l’edifici i dir mi tesoro, no se 
sabem si sortirà o no sortirà. De totes maneres jo li vull dir una cosa, vostè sap, tothom sap la 
ineficiència d’aquest edifici. Sap el cost que pot arribar a tenir, sap tot i lo que haurien de fer és tenir-ho 
aquí. Vostè té la oportunitat també de poder arribar a una transaccional i dir, no, no, no, mirin, anem a 
fer-ho, jo penso igual que tu, ho digui, ho digui. Ara ja ho ha dit, ara constarà al menys en acta. Sí, ara ho 
tindrà, jo li recordaré de tant en quant, perquè ara ho tindrà vostè en acta. I ho tindrà i ho sabrem. Però 
lo que ha de fer és això. Si està d’acord transaccioni vostè, digui que farà el informe, ens digui quan el 
durà. Posi un calendari d’aquestes actuacions, i no estarem fent voltes amb aquest tema. Perquè amb 
aquest tema no fem més que voltar. I això sí que li sonarà en mallorquí, en élfic o en xinés, en fem de 
voltes, i venga voltar amb això. I voltem perquè vostè no és clar. I no és clar amb aquest tema. I aquesta 
és la qüestió, li ha dit ben clar la Sra. Bosch. Calendaritzi el tema, ens ho digui, venga, farem això, això, lo 
altre, ens costarà tant, ho volem, ho volem decidir d’aquesta manera. Aquí és on volem arribar 
nosaltres. Volem arribar a que quan tinguem una xifra, no la gent s’hagi de pega cops pel cap com se’n 
pega ara, quan hem de presentar unes inversions que no hi podem anar. Perquè? Perquè hem 
compromès tant de doblers en pressupost, que no hem pogut sortir endavant. I encara paguem Palau 
de Congressos. Això és el tema. I el tema jo crec que l’hauria de veure vostè. Jo crec que el veu, però no 
volti més, vagi clar en el tema, tregui el tema, no volti. Gràcies.” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“Bé, lo que està clar és que aquest Equip de Govern vol donar solució a un dels problemes més 
importants de la ciutat, que són aquests equipaments que fa anys i anys i estan abandonats amb 
decadència, i que si seguim així sí que tindrà un cost per aquest ajuntament brutal, i li hem de donar 
solució. Jo crec que amb el tema de l’edifici de GESA transparència absoluta, des del primer moment, 
des del primer Plenari, hem comentat el full de ruta que volíem per aquest edifici. I si no hi ha el 
pressupost de la rehabilitació, és perquè els informes encara no estan comanats, i vostès saben que en 
el Plenari passat, varem canviar una partida, varem canviar una partida, per poder comanar aquest 
informe. I quan tinguem el resultat, ja li dic, que consti amb acta, ja li dic que serà el primer trimestre 
del 2017, ho posarem en comú, posarem en comú que costarà la rehabilitació. També posarem en comú 
si el model de GESA ha d’esser públic, privat, perquè tingui menys cost per l’ajuntament. Tot això ho 
posarem en comú. També posarem en comú el manteniment, i posarem en comú el model. Ara bé, sí 
que hi ha un acord de Govern, que aquest edifici ha d’anar destinat a l’economia creativa, a les noves 
industries, a la cultura i a la participació. Això sí que ja està. Però ara anem a veure aquest informe, 
amem de quina manera, si és que podem donar sortida en aquest acord de Govern. Però no me digui 
que falta transparència, per l’amor de Déu. No hi ha cosa més transparent que l’edifici de GESA, mai 
millor dit, mai millor dit, vull dir, des del primer moment, des del primer moment vostès saben que 
farem i com ho farem, i saben que en el Plenari passat varem haver de canviar una partida, perquè no hi 
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havia partida per el informe, l’estudi econòmic d’una proposta que es va aprovar aquí, presentada per 
vostès. No me digui que no hi ha transparència, si s’està fent lo que es va complir en el Plenari, que era 
presentar un estudi econòmic de viabilitat. Ara bé, tampoc segrestem la il·lusió dels ciutadans, tampoc 
segrestem la il·lusió dels ciutadans. Eh! Sincerament. Si els ciutadans consideren que en els pressupostos 
participatius, una partida ha d’anar cap a GESA, miri, això va així, això va així, ja està. Però bé, ja crec que 
n’hem parlat massa del tema. Ara tornem a parlar quan el informe estigui preparat. Ja li dic que serà el 
primer trimestre del 2017, i després decidirem.” 

 
Informe desfavorable de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient amb 5 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i SOM PALMA)  i 4 a favor (PP i C’s) 
 

“Que atendidas las demandas que han sido expuestas por los partidos de la oposición 
ante el pleno, solicitamos al mismo la suspensión de cualquier actividad que fuera a llevarse a 
cabo en el Edificio de G.E.S.A., hasta cuando no sea expuesto en este pleno informe de 
viabilidad y sostenibilidad del mismo, juntamente con un plan de actuación que cuente, con 
medidas sanitarias en el interior de dicho edificio, retirada de materiales peligrosos y por 
supuesto el apoyo del conjunto de la ciudadanía para continuar con actuaciones que 
comporten nuevas inversiones presupuestarias de este consistorio”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
33. Proposició del Grup Municipal  PP, relativa als premis Ciutat de Palma (785/2016) 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, avui tornem a xerrar dels Premis Ciutat de Palma, i desgraciadament perquè tot i 
que s’ha modificat les bases substancialment d’aquest premis, s’ha mantingut en català, per la modalitat 
de novel·la i poesia. Demanem la creació de dos premis diferenciats, en castellà i en català, per les 
modalitats abans esmentades. I ho demanem així perquè entenem que les obres en català necessiten 
una cura en especial. I vos comprem amb aquest argument, i precisament per això, perquè necessiten 
més carinyo, estam demanant uns premis en castellà i uns premis en català. Però no entenc quins 
premis, quins problemes tenen vostès precisament amb que hi hagi uns premis en castellà. I no és que 
jo, en Javi Bonet, sigui un criminal de la llengua, ni molt manco, el que passa és que la ciutat es 
modernitza, els ciutadans avancen, i el que és normal en el carrer, hauria d’esser també normal en 
l’administració. Però això tampoc ho entenen vostès. Durant els darrers 60 anys, la història dels premis 
del certamen, ha anat evolucionant amb l’entrada i sortida de diferents distincions. I de fet, mireu quina 
frase més curiosa, vaig dir jo el Plenari del setembre del 2015, que vaig dir: avui no s’entendrien uns 
Premis Ciutat de Palma sense les modalitats de curtmetratges, arts visuals o còmic. Quina punteria tu, 
arribo a dir uns altres i a lo millor ja no tindríem ni premis. Com veieu el temps ha fet que aquests 
premis vagin canviant, amb entrada i sortida de diferents guardons. I per nosaltres i per moltíssims dels 
autors que es presenten en aquest certamen, els doblers no són el més important. És una part 
complementària d’un guardó, que representa el reconeixement d’una ciutat a la seva feina. Per tant, els 
guardonats de tota la història, i els propers guardonats d’aquest premi, el que volen és que la ciutat de 
Palma, tinguin prestigi, i que no siguin uns premis polititzats, evidentment. El que volen és 
reconeixement nacional i reconeixement internacional dels mateixos. Per tant, hauríem de premiar 
l’excel·lència, hauríem de premiar les millors obres, i hauríem de premiar les de millor qualitat. I amb 
dos premis diferenciats, podem tenir una millor obra en català, i una millor obra en castellà. I ho 
demano amb un any d’antelació, i precisament per intentar arribar a un acord amb vostès. El que hem 
aconseguit amb aquesta politització dels premis, que tenim a dia d’avui, és que siguin indiferents per a 
la majoria dels seus patrocinadors. Que no ens oblidem que són els ciutadans de Palma. I és culpa 
totalment nostra, ho comentava aquí fa una estona un ciutadà, és culpa dels polítics del PP, del PSOE, de 
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MÉS i ara ja també de PODEM, perquè ja duen més d’un anyet aquí, a l’administració pública. Per tant, 
deixem de costat la política, i donem-li en els premis, el respecte que es mereixen. Gràcies.”  
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies Sra. Aurora. Molt bé, amem per aclarir temes, la veritat és que és vera que això ja és un 
tema casi, casi tradicional i ja l’any passat també ja es va discutir, segurament els que ens acompanyen 
de fa més temps en el Ple, és un tema que encara ve de més enrere. Però sobretot la cosa que nosaltres 
voldríem aclarir en primera és que com cada any, es bonifiquen una mica les categories, i enguany per 
exemple hi haurà el Premi Bonet de San Pere, que premiarà la música. I a aquest premi es podran 
presentar en qualsevol idioma. Per tant, ja és una cosa que també modifica una mica allò que ja estàveu 
comentant abans. Després per ventura el tema que més li preocupa en el seu grup segurament és el 
Premi literari, vull dir, novel·la, poesia, i ara també teatre. I la veritat és que l’essència d’aquests premis, 
des d’aquests 60 i pico d’anys que existeixen, és que llevats els anys que vostès han volgut que fossin en 
castellà, o bilingues, sempre llevat dels dos primers anys en el principi, sempre han estat en català. I la 
continuïtat, la continuïtat a uns premis, nosaltres entenem que és allò que els dona prestigi de bon de 
veres. La llengua d’en Ramon Llull, també considerem que dona prestigi internacional, també 
considerem que li dona projecció, per tant no fa falta canviar aquesta essència. I una cosa que vostè 
també va dir fa un any, és que els Premis Ciutat de Palma, eren indiferents per la majoria de la 
ciutadania. Això sí que jo me’n record.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“I ho he tornat a dir enguany.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Bé idò li voldria recordar el Premi de literatura, bé, el Premi de novel·la que va esser escrit per en 
Miquel Àngel Vidal, va esser el més venut de Palma el dia de Sant Jordi. Nosaltres entenem que això 
també demostra el impacte i la força que tenen. Bé, molta més cosa tampoc no voldríem dir. Trobem 
que obrir temes que ja s’han debatut tantes de vegades, és una mica estèril. Nosaltres considerem que 
per ventura també estaria bé que parléssiu abans de tornar a treure el tema, amb escriptors de per 
exemple l’associació d’escriptors en llengua catalana, o fins i tot amb ben català, que segurament li 
podran mostrar les dificultats en que es troben els escriptors amb una llengua que de vegades no se li ha 
donat el reconeixement que toca, i poder visibilitzar tota aquesta feina que fan, sobretot un dia a l’any, 
amb els Premis segurament amb més reconeixement i més prestigi, com són els Premis Ciutat de Palma 
de literatura a Mallorca, entenem que és la fórmula i la manera de fer-ho. També per acabar li podem 
dir que els escriptors en llengua castellana a Palma, no tenen tampoc perquè haver-se de preocupar, 
perquè la veritat és que es poden presentar perfectament a moltíssims premis, on la part en castellà es 
reconeix, com poguessin esser per exemple en Miguel de Cervantes o tants d’altres. Moltes gràcies.” 
 
Sra. Conrado Quiroga (C’s): 
 
“Sí, muchas gracias. Sr. Carrió, ni la cultura ni los Premios Ciutat de Palma son suyos, ni de su partido 
político, ni de ningún partido de los que estamos aquí. Es de todos los ciudadanos. Y la cultura en 
nuestras islas, no solo está escrita en catalán, sino también e castellano. Y esto creo que tendría que 
tenerlo bastante en cuenta. Desde el Ayuntamiento de Palma, lo que ustedes deben hacer, y usted en 
particular como Regidor de Cultura, es, desde el Ayuntamiento de Palma lo que debería hacer usted 
como Regidor de Cultura es motivar a los creadores literarios, que escriben tanto en catalán como en 
castellano, y no discriminar a unos u otros por razón de lengua. Y también lo que tiene que hacer usted 
como Regidor, es proporcionar un marco políticamente neutral, en igualdad de condiciones, para ambas 
lenguas oficiales. En cambio lo que está haciendo es primero imponer una lengua cooficial en unos 
premios, o sea imponer la lengua catalana en unos premios, porque además usted ha dicho que esto le 
da prestigio a los premios. Y qué es que también le daría, sería un desprestigio de los premios que 
también estuviera en, hubiera unos premios en la literatura castellana. A mí me parece que no. Yo creo 



 

- 125 - 

que es al revés, enriquecería bastante más lo que es nuestra cultura, y por supuesto la participación de 
los que viven aquí. Segundo, lo que están haciendo es discriminar y cerrar la opción a participar a 
aquella gente, o vecinos de Palma, o de nuestras islas, que tienen mucho talento, y que escriben en 
castellano, y que estos directamente ya no pueden optar porque ustedes no quieren. Y tercero, lo que 
está haciendo es privar a los ciudadanos de Palma, como receptores culturales, a que haya unos premios 
de este estilo, que también esté en lengua castellana. Parece que le da urticaria el tema de que haya 
unos Premios de Ciudad de Palma en castellano. Sobre los premios audiovisuales, los cortos, parece ser 
que la asociación de audiovisuales, pues están bastante descontentos porque se haya eliminado estos 
premios. Entonces le pido también que los vuelvan a incluir. Entonces para finalizar ya, concluyo, 
primero le pido que ejerza la función de Regidor, sin dirigismos de ningún tipo, y que respete a las dos 
lenguas oficiales por igual. Le exigimos que también los Premios de Palma sean en castellano, es decir 
catalán y castellano, en literatura y en novela. En literatura perdona y poesía. Ya que esto no hace daño 
a nadie, absolutamente a nadie, sino todo lo contrario. Y por supuesto, que den, que esto es lo más 
importante, la oportunidad a los talentos que tenemos aquí, los talentos literarios que escriben en 
castellano, para poder participar en estos premios. Muchas gracias.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Evidentemente ustedes ya no nos están, no nos sorprenden. El objetivo que 
deberíamos perseguir con estos Premios Ciudad de Palma, es el de premiar a las obras de mayor calidad, 
de premiar la excelencia para que así los Premios de Palma gozaran de mayor prestigio internacional. 
Pero al Alcalde entiendo que eso es algo que ni le va ni le viene, ni sabe siquiera de lo que le estoy 
hablando. Un artista mallorquín dijo hace un par de meses, que a lo largo de su trayectoria, había 
ganado algunos premios en Mallorca, y muchos otros a nivel nacional e internacional, pero que si todos 
los certámenes a los que se había presentado a lo largo de su carrera, fueran como los Ciudad de Palma, 
seguiría únicamente con los premios ganados en Mallorca. Ruego lo reflexionen. Gracias.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Bé, volia aclarir un parell de coses que també s’han dit. En primera, és que els premis de curtmetratge 
enguany és vera que no s’han fet, però l’any qui ve els recuperarem, i a més hem parlat, tant amb 
l’associació de cineastes de les Illes Balears, com amb l’associació de productors de les Illes Balears, per 
entre tots repensar com s’haurien de plantejar de cara a l’any qui ve. Pensem que també és un sector 
que ho ha passat molt malament els darrers anys, per culpa de les retallades, i que promoure casi, casi, 
promoure casi, casi més els premis per gent que segurament no pot venir de la indústria de Mallorca, 
també això és una cosa que a la llarga no ens aporta res per millorar el cine a Mallorca. I en realitat, 
tornar a dir exactament allò mateix, nosaltres mantenim l’essència d’aquests premis. Aquests premis 
han estat en català sempre, sempre que el Partit Popular ho ha deixat, des dels darrers anys. Per tant 
nosaltres lo únic que hem fet és recuperar aquesta essència. I per acabar, la veritat és que mirant les 
noticies, sobretot amb el Partit Popular, darrerament tenim la sensació que estam vivint un revival, ara 
volem recuperar el bilingüisme, ara quan xerrem amb Bauzá, es vol tornar a presentar. Bé, esperem a 
veure amem quina serà la pròxima per recuperar els essències del Partit Popular.” 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Serveis a la Ciutadania amb 5 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i  4 a favor (PP i  C’s) 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de Govern Municipal a introduir als Premis 
Ciutat de Palma dos premis diferenciats en castellà i català en les modalitats de novel·la i 
poesia”.  
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots a favor (PP 
i C’s) 
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36. Proposició  del Grup Municipal  C’s relativa a l’encesa dels llums de Nadal a Palma 
(769/2016) 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Bé, ja varem parlar en Comissió damunt aquest tema, jo crec que avui. Estam avui 
en mancança de servei tècnic? Sí. En Comissió ja varem estar parlant damunt aquest tema, i bé i havia 
una, hi havia fins i tot una coincidència en dir, per part de la regidora de Comerç, que l’any qui ve 
tornaríem a recuperar aquestes dades, posant, posant a dins les dades, posant, fer coincidir novament 
l’encesa dels llums amb el Black Friday, per fer-ho en el final del mes de novembre, com s’havia fet. És a 
dir, ara li he posat el nom amb anglès, però li fèiem altres anys. La qüestió està en que enguany hem 
arribat tard a tot, i hem arribat tard perquè encara arribem tard, encara fem voltes i encara veiem coses 
que estan sense haver de col·locar. I aquí és lo que me va fer dur el retard, perquè llavors el que vostè 
ens presentin informes de la Policia, que es fan i surten vostès avancen els informes antes de que 
s’hagin fet. Jo m’ha cridat l’atenció també aquestes coses que fan vostès. És a dir, avancen els informes 
de la Policia antes de que s’hagin fets, no ho sé, no ho sé, vostès tenen unes txisteres que ens treuen 
unes coses, ens tenen sorpresos cada dia. Ens hagués agradat que hagués coincidit, que s’hagués atès a 
les demandes que hi havia entre les petites, les associacions de petita i mitjana empresa, no s’ha fet cas. 
Bé, jo faré cas a lo que diu la Sra. Adrover, que l’any qui ve recuperarem no només aquesta coincidència 
d’actes per fer-ho. Ara també els dic una cosa, si amb lo que ens diu la Policia, que ens hauríem de 
limitar a comprar dins la plaça de Cort. Jo dins la plaça de Cort no he comprat res mai, salvo qualque 
coseta que hi ha dins aquests comerços de souvenirs. Si haguéssim de fer cas en això, hauríem de 
suspendre tots els actes que hi ha per les festes de Nadal, fins i tot casi, casi l’estendard. Jo no ho sé, jo 
m’ho faria mirar en aquest cas. I ja ens agradarà a veure amem si l’any qui ve tornen a reprendre 
aquestes coses, i fan cas a les organitzacions empresarials. Gràcies.” 
 
Sra. Frade Bravo (SOMPALMA): 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Sr. Bauzá, crec que vivim un poc dintre del día de la marmota. Sap, que 
repetim els mateixos arguments tot el rato però bé, tornaré a explicar-li un poc el raonament. Me deixa 
parlar? Sí, gràcies. Primer dir-li com ja li hem dit en anteriors vegades, que nosaltres fem un procés 
d’avaluació, cada cop que fem una activitat. Aquest procés d’avaluació es fa a través del servei, es fa a 
través d’una enquesta ciutadana, que l’any passat varem fer després de festes de Nadal, i després es fa 
a través de la Comissió de festes de la qual vostè és membre. D’acord? Com varem fer l’avaluació de 
serveis, degut a l’encesa de l’any passat, Policia ja ens va fer transmetre de manera oral, el fet de que hi 
va haver-hi un col·lapse, un col·lapse tal que no es podia passar ni pel carrer de les Cadenes, no se podia 
passar pel carrer Unió, plaça de Cort estava súper plena, i Jaume II també, essent un perill pels nins 
petits. D’acord? I aquelles famílies que anaven amb nins. Bé, partint d’aquest fet també. D’acord? 
Nosaltres creiem que cada any hem de millorar les activitats. L’any passat varem fer una avaluació de 
l’encesa, i hem pres les consideracions pertinents a l’hora de muntar aquesta activitat, que aquest any 
va molt més enfocada a l’àmbit familiar i infantil, amb tot un espectacle de llums, circ i colors, que jo 
crec que serà la delícia de tothom. D’acord? I després ja l’altre tema de passar-ho a dissabte. Hem anat 
passant activitats, com vostè ja sap en aquests últims temps al dissabte, i ens han funcionat súper bé. 
No només pel simple fet de que sigui un dia en el qual les famílies puguin estar juntes i baixar a Palma 
després de dinar per passar tota la tarda, el que crea que hi hagi moltíssima més expectació i moltíssima 
més afluència de públic en aquelles zones on es fa, sinó que també els pares no hagin de patir tant 
perquè com bé vostè sap el divendres per la tarda, moltíssimes de les famílies encara han de treballar 
fins a les 8 de la tarda, i els nens moltíssims tenen activitats extraescolars encara dissabte pel matí. Dit 
això, m’agradaria fer un poc de menció històrica, en el fet de que hem avançat la data. Nosaltres no hem 
avançat la data. L’encesa sempre s’ha fet els últims dies de novembre principis de desembre, i li faré una 
relació des del 2006. 2006 es va fer el 2 de desembre, 2007 es va fer el 5 de desembre, el 2008 es va fer 
el 5 de desembre, el 2009 es va fer el 4 de desembre, el 2010 es va fer el 3 de desembre, el 2011 es va 
fer el 2 de desembre. Casualitats que només s’ha mogut cap a finals de novembre, en la última 
legislatura del PP, que va esser en el 29 de novembre en el 2012, igual que en 2013, el 28 de novembre 
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en el 2014, i en aquest 2015 en el 27 de novembre. Per lo tant creiem que el 3 de desembre no és una 
data que s’escapi de la continuïtat que hem fet, sinó que hem tornat a reajustar-nos en els últims mesos 
de desembre. Policia, quan vostès varen presentar aquesta proposició, com que nosaltres no volem dir 
que no fem aquesta consulta, ni som transparents, varem demanar un informe exprés en relació a la 
proposició que vostè va presentar, per veure si era possible fer-la conjuntament, i li llegiré un trosset, 
perquè diu: es considera que no és viable fer coincidir els dos actes el mateix dia, motivat la gran 
aglomeració de famílies amb infants petits, on moltes d’elles duen carretons a la plaça de Cort i en els 
seus accessos, per presenciar l’acte de l’encesa de llums, així com participar en els actes programats a 
l’esmentada plaça en aquest acte. Jo no sé vostès, a mi m’agrada fer cas a la Policia perquè després si hi 
ha algun incident institucional, el culpable som nosaltres, i no ens agrada fer el baladí amb la seguretat i 
molt menys amb la dels menors. Continuem a més estant dins un ordre d’estalvi energètic, i el poder 
retardar, com vostès diuen, la festa a principis de desembre i encendre les llums dintre del mateix mes, 
ens suposa un 14% d’estalvi energètic, el que suposa que tenim menys doblers de pagar la factura 
d’enllumenat d’aquest mes, i per lo tant tenim una possibilitat de gasto en activitats socials molt més 
alta. Fent més, i a demés vull ressaltar, ja que estam aquí i encara me queda un poquet de temps, el fet 
de que com bé saben vostès, el Black Friday, només té 3 anys de vida, va començar en el 2013, va 
començar a través de les grans superfícies, sobretot aquelles multinacionals americanes que havien 
arribat, i que es fa normalment el dia següent al Thanksgiving, que per cert és avui, i tota la gent que 
sigui que ho celebri pues li dono el Thanksgiving també. I només li donaré un petit detall, bé, només li 
donaré un petit detall, i és que a Estats Units, que és de on prové aquesta tradició, les llums s’encenen a 
posteriori, no se fan amb el Black Friday. Finalment només dir, que des de la Regidoria de Turisme, 
Comerç i Treball estan fent una feina continuada amb les patronals, amb un tracte directe, en el qual 
se’ls atén, i a demés fan unes activitats pertinents en el Black Friday, amb Palma una ciutat per divertir-
se, que jo crec que ja és una dinamització suficient. I bé, podríem continuar però ja els dono la paraula a 
l’oposició.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sra. Jhardi. Bueno, después de escucharles el otro día en la Comisión y otra vez aquí en el 
Pleno, escribiendo los mismos, los mismos motivos o justificaciones, por el cual no encender el último 
viernes de mes, como viene siendo habitual, nos reafirmamos en que se trata más de un problema de 
falta de interés que de seguridad pública. El informe policial llega a toro pasado, entiendo que para 
justificar un error político, y me parece curiosísimo que no pidan un informe policial también para la 
semana siguiente, porque entendemos que estará igual de llena la calle, y con el mismo riesgo como 
está diciendo el informe. Las principales ciudades europeas, ya tienen las luces encendidas, París, 
Londres, Berlín, y hoy mismo las encienden en Madrid, por tanto, por lo visto no es un problema de 
Podemos, va más allá. Obedece entiendo yo a otra de las grandes mentiras de la izquierda, que es que el 
apoyo que dicen que le dan al pequeño comercio y al mediano comercio, yo les aconsejo que mejor no 
les brinden ese apoyo, porque no están muy contentos. Hace apenas media hora, los comercios 
afectados por la falta de luces de navidad, que hay que recordar, no es que las enciendan tarde, es que 
además se han cargado algunas luces en muchas zonas comerciales de Palma. Han traído una carta al 
Alcalde, y dos cirios para que les iluminen, y esperamos que así sea. En comisión el Sr. Aligi Molina, se 
atrevió a justificar que así habrá gente dos días en la calle, para el Black Friday y para el encendido de 
luces. Zapatero a tus zapatos por favor. Aprendan de los errores y el año que viene hagan caso a las 
patronales y enciendan el último viernes de mes. Gracias.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“El día de la marmota. M’ha agradat això. El día de la marmota se’ns ha repetit a tots, perquè tots varem 
esser a la Comissió, tots som en el Ple, era lo que li volia dir, no la volia interrompre més. Vostè sap que 
jo no l’interrompré. Li vull dir una cosa, la companya que té en el costat, ens deia que per l’any qui ve es 
recuperarà això, i ho va dir dins la Comissió, no sé si hi ha dia de la marmota o no hi ha dia de la 
marmota, però és una qüestió que han plantejat els comerciants, com pot suposar. I sí que té que veure 
el que en aquestes dades, quan tota la gent surt en el carrer, ja en trobarà de gent, ni encenent ni 
apagant llums, la gent surt a fer les seves compres i ho feien coincidir amb això. I se feia coincidir perquè 
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aquestes organitzacions ho demandaven d’aquesta manera, perquè saben que és una cosa que els 
convé, i una cosa que els ajuda a dins les seves campanyes comercials. Això és lo que hem volgut 
plantejar nosaltres, nosaltres no hem volgut plantejar res extraordinari, com pot suposar, però bé, 
vostès volen seguir per aquest camí, bé, vostès sabran lo que fan. Nosaltres mantindrem la nostra 
proposició, i bé, ens ve molt just ja, ens ve molt just perquè salvo que acabem de posar els llums avui 
horabaixa, no sé si hi arribarem per fer el Black Friday.” 
 
Sra. Frade Bravo (SOMPALMA): 
 
“Sí, bé, només me sorprèn vàries cosetes, només m’acabaria acabar la meva intervenció amb vàries 
coses, primer, com sempre farem l’avaluació pertinent, i quan acabi l’encesa i acabin les festes de Nadal, 
farem l’avaluació un altre cop amb els serveis, amb vostès dintre de la Comissió de festes, i també amb 
la ciutadania quan fem l’enquesta pública. Me sembla un poc d’oportunisme ho he de dir, el fet de que 
me presentin una proposició demanant-me que canviï l’encesa de llum, la setmana passada, perquè la 
fiqui demà, més que res perquè nosaltres comencem a treballar. Home, la proposició posa exactament 
que se passi al dia 25 de novembre, dia 25 de novembre. Bé, en qualsevol cas, me sembla un poc, com 
pot veure, això no se pot fer. I després, les patronals, o sigui, tot aquest tema. D’acord? Ve per una por a 
que no hi hagi vendes en el Black Friday, però jo crec que ens hauríem de preguntar quina és la por real. 
La por real és que no hi hagi gent en el carrer. Que sí que n’hi haurà el dia de l’encesa, i sí que anirà a 
mirar, gent que sí que anirà a comprar, o la por real és que vostès en la última legislatura varen 
permetre la construcció de grans superfícies comercials com el Fan Mallorca, i volien també fer les 
Fontanelles, que aquest sí és l’enemic real del petit comerç, con lo qual, m’estranya molt que se facin 
vostès beladors del petit comerç de Palma, quan en l’última legislatura clarament anaven en un altre 
línea política. Per lo tant, nosaltres continuarem treballant a través de la Regidoria de Comerç 
constantment amb les patronals, nosaltres ens entenem amb elles sense cap problema, i continuarem 
fent feina, perquè sigui un molt bon Black Friday, i perquè hi hagi molta gent, i perquè a demés pugui 
disfrutar un dissabte per la tarda totes les famílies amb els nins, de l’encesa de llums.” 
 
Sra. Pastor Montero (PSIB-PSOE) 
 
“Sí, yo más que nada añadir en base a un comentario que ha hecho el Sr. Bonet, decir que la Policía no 
hace informes técnicos para tapar errores políticos, por lo menos en esta legislatura. La Policía está al 
servicio del ciudadano, para garantizar la seguridad del ciudadano, y no para tapar los errores políticos, 
porque errores políticos podemos cometer todos, pero bueno, para eso estamos para cometer errores, 
para rectificar y tener una mejora. No le voy a consentir que diga que se ha hecho un informe desde el 
Área de Seguridad Ciudadana, para tapar ningún error político, por lo menos durante esta legislatura. 
Muchas gracias.” 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA)  i 4 a favor (PP i C’s) 
 
"Que atendidas las demandas de las pequeñas y medianas empresas de nuestra ciudad, _por 
otra parte responsables de la mayoría de puestos de trabajo creados en nuestra ciudad en el 
sector, solicitamos que se pongan los medios oportunos para que, al igual que en otros años, 
se haga coincidir el encendido de las luces navideñas con la jornada denominada Black Friday, 
25 de noviembre, con lo que se espera obtener el mayor movimiento de ventas en nuestros 
comercios en la campaña navideña de 2016/2017". 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
43. Proposició del Grup Municipal C’s relativa a l’elaboració d’un Pla d’actuació per la millora 
del barri del Camp Redó (772/2016) 
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Informe desfavorable de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient amb 5 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i SOM PALMA)  i 4 a favor (PP i C’s) amb possible transaccional 
 
S’aprova per unanimitat la següent transaccional: 
 
L'Ajuntament de Palma invertirà 300.000 € en la millora de les finques amb més deficiències. 
L'Ajuntament de Palma acabarà la rehabilitació de tots els habitatges municipals a principis de 
l'any 2017. 
L'Ajuntament de Palma presentarà en el primer trimestre del 2017 un esborrany de nou pla 
urbanístic del Camp Redó per tal que s'aconsegueixi el consens polític i veïnal per 
desenvolupar-ho en els propers anys. 
L'Ajuntament de Palma expressa la seva voluntat de gestionar l'espai lliure privat a través d'un 
conveni de cessió temporal amb els propietaris com el que es va signar amb les finques del 
Camp Redò. 
L'Ajuntament de Palma, a través d'Emaya, es compromet a mantenir els compromisos de 
neteja acordats amb els veïns: 
- netejar cada 2 mesos dels espais lliures privats (neteja i retirada de residus de tot tipus). 
- reforçar la neteja rutinaria dels espais públics dels voltants. 
- incrementar el nombre de papereres a la zona. 
- el febrer 2017 el barri disposarà de nous contenidors, essent part de la primera fase de 
renovació de la ciutat. 
L'Ajuntament de Palma desplegarà una un dispositiu de seguretat ciutadana amb més 
presència i continuitat. 
L'Ajuntament de Palma millorarà l'enllumenat i les voravies de l'espai públic de les finques del 
Camp Redó. 
L'Ajuntament de Palma insta als bancs i a l'IBAVI a rehabilitar els habitatges que tenen en 
propietat al barri. 
 
50. Proposició del Grup Municipal PP relativa a la tarifació individual de l’aigua (786/2016) 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Bueno, simplemente seguir con un argumento que hemos seguido desde el primer día con el tema de 
las tarifas de agua, que además no es un argumento exclusivamente del Partido Popular, sino es un 
argumento que defienden por ejemplo asociaciones en defensa de los consumidores como pueda ser 
Facua o incluso el Defensor del pueblo en Andalucía. ¿No? Que no podemos valorar el exceso de 
consumo, o el concepto de despilfarrador de un domicilio, independientemente del número de 
personas que residen en ese domicilio. Y eso es una evidencia, o sea al final evidentemente gastará 
mucho más una familia donde viven 4 miembros, que en un domicilio donde vive una persona. Y es 
partiendo de esa base donde podemos distinguir ese domicilio que hace un uso responsable del agua, o 
donde se hace un uso normal del agua, que es muy fácil que un domicilio en Palma, donde tenemos un 
consumo medio de casi 4 metros cúbicos por habitante, según datos de Emaya, pues que una familia 
donde residen tres personas, se pasen de los 10 metros cúbicos, eso es sumar la media de cada una de 
las personas que viven ahí. Evidentemente si ese consumo de más de 10 metros cúbicos, se produce en 
un domicilio donde solo vive una persona, pues estaremos hablando de que esa persona puede ser que 
haga un consumo por encima de la media del resto de ciudadanos. Y es así donde sí que podemos 
claramente penalizar a esa persona, por un consumo excesivo. Pero de la otra manera, estaríamos 
actuando injustamente. Y es cierto que aquí hay medidas en cuanto a las tarificaciones para familias 
numerosas, pero podemos estar hablando de que en un domicilio no tiene porque ser una familia 
numerosa. A lo mejor pueden estar conviviendo por ejemplo dos familias, por compartir gastos. O yo 
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que sé, por ejemplo un grupo de estudiantes, o incluso pues a lo mejor una familia que aunque tenga 
dos hijos y dos adultos como padres, pues no llegan a ser una familia numerosa, pero sí que estamos 
hablando de un domicilio donde conviven tres personas o más, que ya se van a pasar sí o sí, de ese 
consumo de los 10 metros cúbicos que con las tarifas que hemos, bueno que han aprobado hoy, pues 
van a verse penalizadas por consumo excesivo. Entonces creemos que hay que buscar una solución en la 
que ese número de personas que viven en una vivienda, se tenga en cuenta a la hora de tarificar pues lo 
que son los consumos del agua y en consecuencia pues el del alcantarillado. ¿No? Entonces, hay 
ciudades en España donde esto ya se está haciendo, no es una cosa novedosa. Como digo también el 
Defensor del pueblo de Andalucía, ya tiene emitido un informe a este, un informe en este sentido. Y 
como digo también Facua, en los distintos informes que hace sobre comparativa de tarifas de agua, de 
cada, prácticamente cada año, solicita una y otra vez que se hagan estas tarificaciones por habitantes, y 
como digo también pues hace esa reflexión de que es injusto, considerar los despilfarros de una 
vivienda, sin tener en cuenta el número de personas que residen en esta vivienda. Así que estamos 
abiertos a una redacción con la que todos nos sintamos cómodos, pero sí creemos que hay que trabajar 
en esa línea de buscar como vamos a tarificar o cobrar a una persona por su consumo, de una manera 
mucho más justa y más apropiada. Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Sí. Nosaltres ja ho varem dir a un Ple de fa, ara no me’n record, fa un parell de Plens, me pareix que va 
esser quan varem debatre la primera vegada aquí sobre les tarifes de l’aigua, que ja vareu comentar 
aquesta possibilitat. Ja varem mostrar la nostra predisposició a cercar vies per poder avançar amb 
aquest camí, però la veritat i la realitat és que tenim ara mateix un sistema de cens des de Població, i 
altres sistemes que ens podrien ajudar a definir quantes persones viuen a cada habitatge, que no és 
fiable amb la periodicitat que necessita una empresa subministradora com Emaya, o altres serveis que a 
lo millor després podrien esser útils aquesta baremació, i aquesta identificació de persones per 
habitatge. I per tant nosaltres considerem ara mateix arriscat, perquè creiem que podríem abreujar 
injustícies com les que estaies comentant tu ara, però amb un altre sentit, ja que sabem que ara hi ha 
persones que estan empadronades a habitatges, però que realment no hi estan vivint, perquè la 
mobilitat és molt més àgil moltes vegades que els propis registres. Per tant necessitem avançar amb un 
sistema més fiable, i que tingui una actualització periòdica, com a mínim des d’Emaya necessitaríem 
cada dos mesos, perquè és quan es fa al factura, perquè siguin factures reals, perquè sinó ens podríem 
trobar en que podríem estar incentivant comportaments no responsables per part d’alguns veïnats. I a 
més a més ens podríem trobar amb un allau d’al·legacions o de reclamacions, per factures mal fetes 
quan tu reps una factura i veus que s’han identificat més persones o menys de les que realment hi 
viuen. I per tant això ho hauríem d’aclarir. Jo només dues dades per clarificar de lo que esteu comentant 
del consum, la mitjana de consum que tenim ara a Palma és d’uns 110 litres per persona i dia, realment 
és una xifra acceptable. I en relació amb aquestes xifres de consum que tenim ara, hi ha un 72% de 
famílies que consumeixen menys de 10 metres cúbics en el mes, independentment de quantes persones 
visquin en aquell habitatge. Val? Ho dic perquè ho tinguem clar. Aquest 72% que xerrava abans, que no 
els repercuteix cap modificació, cap pujada de tarifa, és perquè no consumeixen més de 10 metres 
cúbics en el mes. Evidentment a dins aquest 72% d’usuaris d’Emaya, hi pot haver una persona tota sola 
o hi pot haver cinc persones. Això ho desconeixem. Per tant nosaltres proposem una transaccional, per 
exemple que pogués dir, que el Ple de l’ajuntament de Palma insta a l’Equip de Govern a estudiar 
sistemes fiables i d’actualització periòdica del cens dels residents, per habitatge. Una vegada implantat 
el sistema més adient, instem a Emaya a modular les tarifes de servei, en funció del nombre de persones 
que hi habiten, incloent bonificacions per consum responsable de l’aigua. O una proposta similar, si 
esteu d’acord ens aniria bé.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Ja han vist vostè que és possible arribar a una transaccional i és possible arribar a un acord, amb el 
tema del control de l’aigua. I per tant nosaltres, no serem nosaltres els que ens oposem. Ens varem 
abstenir perquè creiem que hi havia aquestes dificultats tècniques en principi, però veiem que si la 
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regidora i presidenta de l’empresa, ho veu viable per poder arribar en aquest punt, nosaltres votarem a 
favor de la transaccional que han fet el Govern i el Partit Popular. Gràcies.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Si decir que bueno, nos parece bien la transacción, y que además creo que es viable, porque en otras 
ciudades se hace. Cuando en otros sitios se hace es porque es viable,  pero que además redunda en un 
poco, ese cruce de datos que se pueden dar dentro del Ayuntamiento, porque estamos hablando que el 
empadronamiento condiciona los Acires, condiciona las zonas ORA, condiciona muchísimas otras 
cuestiones que se dan en este Ayuntamiento, que a veces se trata precisamente de cruzar datos y de a 
lo mejor poner en orden algo a nivel general. Si hay cantidad de decisiones en este Ayuntamiento de 
resoluciones que tienen en cuenta ese empadronamiento, pues una más podría ser el caso de Emaya. 
Gracias.” 
 
Sra. Truyol Caimari (MÉS per Palma): 
 
“Idò perfecte, crec que podem aprovar la transacció per unanimitat. I jo si un cas proposaria que 
podríem organitzar una reunió entre tu a demés si has estudiat altres casos, i també que hi hagi gent o 
els tècnics, que consideri la regidora per part de Població, que és qui dur aquest control i qui hauria de 
cercar els sistemes, i també per part d’Emaya per fer una primera trobada i començar a parlar del 
tema.” 

 
Informe desfavorable de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient amb 5 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i SOM PALMA)  3 a favor (PP) i 1 abstenció ( C’s) amb possible 
transaccional 
 
S’aprova per unanimitat la següent proposta transaccional: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a estudiar sistemes fiables i 
d’actualització periòdica del cens de residents per habitatge. Una vegada implantat el sistema 
més adient, instam a EMAYA a modular les tarifes de serveis en funció del nombre de persones 
que hi habiten, incloent bonificacions pel consum responsable de l’aigua” 
 
COMISSIÓ DE COMPTES ECONOMIA I RECURSOS HUMANS 
 
37. Proposició  del Grup Municipal  C’s relativa a les actuacions del consistori a l’Assemblea i 
el Consell d’Administració de Sa Nostra (771/2016) 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, no, en principi no era intervenció del Consistori, sinó dels representants que havia anomenat el 
Consistori, tant en el Consell d’Administració, com a l’Assemblea. Sí, jo crec que a lo llarg de tot aquest 
procés que hi va haver de la Caixa, ens ha cridat l’atenció l’estat en que ha acabada, i teníem, volíem 
sabre certament quina havia estat l’actuació i que és lo que havia succeït, i nosaltres a dins la línea que 
seguirem amb aquests temes, creiem que nosaltres podem fer-ho millor o pitjor, però la nostra voluntat 
és posar punt a determinades coses, i si és des del consens, i crec que amb aquesta transaccional ho 
tornem a mostrar, podem posar coses en marxa, i veure-les i clarificar situacions i donar transparència a 
actuacions que no ens ho pareixen. Gràcies.” 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 8 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA i PP)  i 1 a favor (C’s) 
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S’aprova per unanimitat la següent proposta transaccional: 
 
“El Pleno del Ayuntamiento de Palma acuerda solicitar, en el ejercicio de sus competencias de 
control de la actividad de gobierno y dentro de la legalidad vigente, las actas de los Consejos 
de Administración y Asambleas Generales de la Caja de Ahorros y Monte de Piedad de 
Baleares “Sa Nostra” celebrados desde el año 2008 hasta 2014” 
 
38. Proposició  del Grup Municipal  C’s relativa a l’amortització de la plaça de cap de 
Departament de l’Àrea delegada d’Igualtat, Joventut i Drets Cívics (773/2016) 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. La Regidoria que dirigeix el Sr. Aligi Molina, la Regidoria de Participació és una de 
les Regidories que té menor pressupost, a penes 4 milions d’euros. Les seves competències a demés, 
antes, la legislatura anterior, sí he dit participació però és que vostè és el segon regidor de Participació, 
perquè està, participa a tots els saraus. Ja sé que la Sra. Frade és la regidora de Participació, vostè és 
d’Igualtat i tal però bé jo li dic a vostè, és regidor de Participació per aquest motiu. Especialment si els 
saraus tenen una connotació un tant a vegades al margen de la Ley, són quan a vostè li agraden més. Bé, 
continuo, les seves participacions. Les seves participacions, perdoni, les seves competències a demés, a 
demés de que legislatures anteriors venien exercides en part per la Regidoria d’Assumptes Socials, 
també venen ja exercides per altres administracions, per la Comunitat Autònoma, el Consell, i dins la 
seva Regidoria vostè ja té un director general, a part d’un parell de caps de servei. Clar, nosaltres 
entenem que s’ha de racionalitzar la despesa dins l’administració, i s’han d’evitar les duplicitats. El 
nomenament ara d’un nou cap de departament, pues ateses la dotació pressupostària que té i les 
competències que com ja he dit pues li venen d’altres Regidories a altres legislatures, i que a demés les 
té compartides amb altres administracions, pues resulta un poc una duplicitat. És un gasto superflu. És a 
dir, quin estat de gent vostè ha de menester per dur aquesta Regidoria? Realment és necessari ara 
anomenar un cap de departament? No li basta ja amb els caps de servei que té? El personal tècnic que 
té, el director general de la seva Regidoria. Creiem que si hem de mirar d’estalviar per qualque banda, 
entre altres qüestions és amb el tema de personal, que aquest Equip de Govern des de que ha entrat 
pues ha incrementat de forma considerable amb el nomenament d’alts càrrecs. Per aquest motiu Sr. 
Molina, creiem i presentem aquesta proposició, entenent que s’hauria d’amortitzar aquesta plaça i bé i 
ajustar-se a les necessitats estrictes que tingui vostè dins la seva Regidoria. Gràcies.” 
 
Sr. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Sr. Ribas, contestaré jo en aquesta proposició, perquè entenem que me correspon 
com a regidora de Funció Pública i Govern Interior, tot i que el regidor d’Igualtat la va defensar la 
passada Comissió, degut a la meva absència a la mateixa. Anem a veure, per començar, vostès parlen 
contínuament, ho fan a la proposició i avui també ho ha fet. Jo pensava que podria haver estat un error 
formal de redacció, però avui veig que no. Parlen contínuament d’un cap de departament, no s’ha creat 
cap, cap de departament a la Regidoria d’Igualtat, Joventut i Drets Cívics, cap, no n’hi ha de cap de 
departament. Això per començar. Això pot demostrar dues coses, o un desconeixement total del 
organigrama de l’ajuntament, en el qual estam totes i tots fent feina actualment, o una intenció, a lo 
millor una voluntat d’intentar confondre de qualque manera l’opinió pública, quan parlem de cap de 
departament, que repeteixo, no existeix la figura de cap de departament a la Regidoria d’Igualtat. I a 
més a més, encara que existís, equiparant el cap de departament, a un alt càrrec, que totes nosaltres 
sabem, que quan es parla d’alts càrrecs, el carrer el que entén és càrrecs de confiança, i en termes més 
de carrer, gent posada a dit. Això és absolutament fals, això no ha passat a la Regidoria d’Igualtat en cap 
moment, ni s’ha previst res de tot això. Jo els contaré que ha passat a la Regidoria d’Igualtat. Perquè a 
demés també li he de desmentir un altre cosa, vostè acaba de dir que la Regidoria d’Igualtat té vàries, té 
un parell de caps de servei, això no és cert tampoc. El desconeixement sobre l’organigrama és 
preocupant en aquest sentit. No existeixen  caps de servei a la Regidoria d’Igualtat, i és per això que la 
plaça que es va crear és precisament una plaça de cap de servei de la Regidoria d’Igualtat, Joventut i 
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Drets Cívics, que no existia en aquests moments. D’acord? A la Regidoria el que existia, el que existeix, 
és un cap de secció del departament de l’Àrea d’Igualtat. Sí, sí, jo també el tinc aquí l’organigrama 
perquè hi faig feina amb ell cada dia. Existeix un cap de secció de la Regidoria d’Igualtat, i després 
existeix una Direcció Tècnica, ocupada en aquests moments per una persona, que no té competències 
per exemple en termes de joventut. Que li vull dir amb això? La manca de capçalia de servei, que és la 
plaça que s’ha creat, i no de cap de departament, ho torn a repetir, aquesta manca feia que cada àrea 
dedins, perdonin, cada departament a dedins aquesta àrea, no tingués una capçalia que unifiqués els 
criteris de totes i cadascuna de les persones que fan feina a dedins la Regidoria. D’acord? De manera 
que es crea la plaça de cap de servei, perquè tinguem una capçalia clara en aquesta Regidoria, que pugui 
organitzar, dirigir i impulsar moltíssimes altres feines. Es crea aquesta plaça perquè dedins la Regidoria 
d’Igualtat no existia cap, no hi havia cap TAG. Vostès saben la importància d’un Tècnic d’Administració 
General a dedins els departaments, i no n’hi havia cap fins ara, fins que s’ha creat aquesta plaça. 
D’acord? Altre cosa que els vull dir, mirin, la negociació d’aquesta plaça va esser una de les més senzilles 
de les que han passat per la Mesa de negociació, els sindicats no varen posar cap pega, en varen posar 
una, respecte en els requisits que es demanaven per accedir en aquesta plaça, perquè els sindicats com 
ja he expressat moltes altres vegades, sempre posen pegues en els requisits, perquè entenen que els 
requisits limiten la lliure concurrència. La directora general de l’Àrea d’Igualtat, Joventut i Drets Cívics, 
que va venir a defensar la creació d’aquesta plaça, automàticament va explicar els seus motius, però tot 
i així va fer la passa de retirar els requisits d’aquesta plaça, per obrir a la concurrència, i per atendre a les 
propostes que estaven fent els sindicats, i aquesta plaça es va aprovar, la primera vegada que es va dur 
a Mesa, per unanimitat amb tots els sindicats, i no hi va haver cap problema ni un. Això ja ens dona una 
pista, de la vertadera necessitat d’aquesta plaça. Per si tenen cap dubte, jo els hi podria fer arribar 
l’esborrany de l’acta de la Mesa de negociació. Mirin, aquí estam parlant sobretot d’una qüestió molt 
seriosa de competències, i vostè ha fet, n’ha fet menció en aquest tema, però n’ha fet una menció molt 
preocupant. Vostè ha dit, hem d’estalviar. Miri, sí, hem d’estalviar, però no hem d’estalviar amb absolut 
en recursos i en personals a una Regidoria que tracta la qüestió de la igualtat, de l’equitat i lluita contra 
la violència de gènere. I me pareix que en aquesta ciutat, tenim un exemple massa proper i massa 
dolorós, que ens demostra la necessitat de que aquesta Regidoria tingui els recursos a bastament, per 
dur a terme les polítiques que aquest Equip de Govern vol aplicar. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Carmen Calvo, Ministra socialista dijo, y cito textualmente: estamos manejando 
dinero público, y el dinero público no es de nadie. Efectivamente este es el principio de la izquierda. No 
solo el dinero público no es de nadie, sino que es de todos, y precisamente como es de todos, merece 
una mayor diligencia ese gasto público. Nosotros no entendemos la necesidad de la creación de esta 
plaza. Efectivamente, como bien ha dicho la Sra. Jhardi, entiendo que se refiere a la Jefatura de servicio, 
no a la Jefatura de departamento. Y no lo entendemos, porque analizando el presupuesto que se ha 
presentado por parte del Sr. Molina recientemente, no hay creación de nuevos servicios. Por tanto no 
entendemos la necesidad ahora de repente de una Jefatura de servicio. Si era tan necesaria ¿Qué ha 
ocurrido? Que durante año y medio se ha gestionado de manera deficitaria el Área de Igualdad. Si es así 
el Sr. Molina no está capacitado para seguir al frente. Y si no es necesaria está haciendo un mal uso de 
los recursos públicos, y por tanto no debería continuar encabezando esta Regidoría. La Sra. Jhardi dice, 
es necesario una Jefatura para coordinar las áreas impulsar y demás. Y ¿Qué hace la Directora? Y ¿Qué 
hace el Regidor? ¿No impulsan nada? ¿Es necesario que haya un Jefe de servicio para impulsar el área? 
Oiga, se están, se están equivocando. Y es más, también la Sra. Jhardi ha dicho que para ustedes es 
importantísima el Área de Igualdad, importantísima. Mira lo importante que es, que ustedes desde que 
están aquí, han aprobado la creación de 89 plazas, y ahora en la 90 es cuando despiertan y es tan 
necesaria esta plaza. Por todo esto, nosotros vamos a apoyar la propuesta de Ciudadanos.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, Sra. Jhardi, miri, rectificar, jo no tinc cap problema en rectificar, és vera hi ha un error, no era cap de 
departament, era cap de servei, i és així, i no passa res. Perquè el fons de la proposició continua essent 
el mateix, és a dir, ara treure la demagògia com fa vostè, tampoc no té molt de sentit. És a dir, dins les 
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actuacions que ha dut el Sr. Molina, a part d’anar a donar suport a l’ocupació de vivenda i tal i aquestes 
coses que li agraden, fa una bona feina amb el tema precisament de la violència de gènere. I aquí ens 
trobarà sempre en el seu costat. Això vostè on tingui la més mínima dubte, i jo no he xerrat d’això. Jo lo 
únic que dic és que tenim una Regidoria amb un pressupost escàs. Pot esser que per aquest tema en 
concret, el pressupost s’hagués d’incrementar, i nosaltres ho recolzaríem, i prengui nota si vol perquè és 
així, no hi ha cap problema. Ara bé, també considerem que precisament per la infraestructura que té per 
les competències que té, tenint en compte que a demés les competències de joventut, el tema de la 
igualtat, tot això, és una qüestió que és transversal de totes les administracions, considerem que 
aquesta plaça que es crea ara com ha dit el Sr. Sánchez, que fa la 90, pues és totalment innecessària, i 
per això s’hauria d’amortitzar. No es tracta d’estalviar per estalviar. No es tracta d’estalviar per no donar 
serveis, es tracta de no tudar els doblers, perquè com ha dit molt bé també el Sr. Sánchez, els doblers 
públics són, vamos, no se poden malgastar d’aquesta manera. I per aquest motiu considerem i 
mantindrem la nostra proposició.” 
 
Sr. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Quina pena que només tinc tres minuts perquè mirin hi ha tantes coses de les que parlar aquí, han dit 
vostès coses tan greus. Sr. Sánchez, per favor, és molt greu la manera en la que vostè s’expressa, la 
demagògia vergonyant que utilitza quan parla d’aquest tema, quan parla de recursos públics. La 
izquierda dice que el dinero no es de nadie. ¿Y la derecha de quien dice que es el dinero? ¿De los 
corruptos? ¿De quién? ¿De quién dice que es el dinero la derecha? Mirin, per favor, un poquet de 
serietat. Amb altres coses si volen fer una miqueta d’espectacle, miri, jo que sé, no ho sé, que facin lo 
que vulguin, però per favor amb aquesta qüestió, amb aquests temes, amb aquesta Regidoria, 
l’espectacle el deixin a casa. Per favor amb les portes ben tancades perquè ningú els senti, perquè fa 
molta vergonya sentir segons quines coses. Anem a veure, vostè Sr. Sánchez, vostès quan varen estar 
governant la passada legislatura. No tenien capçalies de servei a cap àrea? A cap Regidoria? Perquè ja 
tenien un regidor i un director general? O sí que en tenien de capçalies de serveis, i capçalies de secció i 
capçalies de departament, que els record que la Regidoria d’Igualtat no en té. No en tenien vostès? O sí 
que en tenien. Jo crec que sí que en tenien. Perquè les tenien? Perquè eren inútils els seus regidors i els 
seus directors generals? Era per això que les tenien? Jo crec que no, crec que no. Si vostès pensen que 
sí, no ho sé, s’ha facin mirar, veurem amem la pròxima vegada que governin que faran amb totes les 
capçalies, segurament el que venen fent fins ara. Desastres. Anem a veure, mirin, la necessitat de la 
creació d’aquesta plaça està més que justificada, els torn a repetir, i una de les proves i mostres és que 
els sindicats no han posat les organitzacions sindicals que estan molt alerta a que no es creïn places que 
no serveixen per absolutament res, perquè estan massa acostumats a que aquesta hagi estat la tònica 
utilitzada en aquest ajuntament. Els hi puc assegurar que les organitzacions sindicals estan molt darrere 
d’aquestes qüestions, no aproven així com així una plaça, no és tan fàcil, els convido a que vinguin a 
qualsevol Mesa de negociació que fem una cada primer dijous de mes i una cada segon dijous de mes. 
Estan convidats perquè vinguin a veure com va la cosa. Jo Sr. Ribas estic d’acord en vostè en que la 
Regidoria d’Igualtat hauria de desaparèixer un dia. Totalment d’acord. O sigui, no només aquesta plaça. 
No, ja sé que no és lo que vostè ha dit, no me mal interpreti, no, jo sé que vostè no ha dit això, vostè ha 
parlat d’aquesta plaça, jo vaig més enllà i li dic, la Regidoria d’Igualtat un dia hauria de poder 
desaparèixer. Ojala. Aquesta és la intenció, i d’aquesta manera se fan polítiques, que protegeixin a les 
dones, que empoderin a les dones, que transmetin missatges a la ciutadania clares sobre equitat, sobre 
igualtat, sobre drets i sobre respecte a les dones. Tenim un problema més que greu, no només en 
aquesta ciutat sinó arreu de tot l’Estat espanyol, en relació en aquesta qüestió. Siguin quines siguin les 
competències d’altres administracions, sempre els ajuntaments han de prestar també aquest servei, 
perquè els ajuntaments com vostès han posat de manifest en aquest saló de Plenaris moltes vegades, 
són les administracions a les quals es recorre directament per part de la ciutadania quan hi ha un 
problema. Per un altre banda presenten que ja en parlarem, una proposició perquè es doti de personal a 
la defensora de la ciutadania, perquè pugui exercir la seva feina amb eficàcia. Mirin, de qui són vostès? 
Vostès són de Ciutadans o són dels seus propis criteris? Com és això? Per unes coses sí per unes altres 
no. O és que realment aquí el missatge és que la Regidoria d’Igualtat no ens importa gens, perquè 
aquest tema no ens importa gens, i per lo tant no li hem de donar els recursos necessaris. Mirin, jo crec 
que avui aquí vostès han fet un exercici d’hipocresia molt preocupant. No amortitzarem aquesta plaça, 
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perquè no hi ha cap motiu per amortitzar-la i perquè els torn a repetir, és una de les places més 
justificades. S’ha fet ara i el regidor d’Igualtat i la seva directora general en són testimonis, i també tots 
els seus funcionaris, s’ha fet ara perquè duen un any esperant, perquè hi ha moltíssimes sol·licituds de 
places. Així és que per favor Sr. Sánchez, es deixi de la demagògia per les seves festes privades. Moltes 
gràcies.” 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA)  i 4 a favor (PP i C’s) 
 
"El Ple del Ayuntamiento de Palma insta al Equipo de Gobierno a a amortizar la plaza de Jefe 
de Departamento del Área delegada de Igualdad, Juventud y Derechos Cívicos". 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 12 vots a favor (PP 
i C’s) 
 
39. Proposició  del Grup Municipal  PP relativa al Servei d’Atenció i Informació 010 
(774/2016) 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle, tal i com vaig defensar a la Comissió, duim aquest punt perquè lo que no ens pareixia 
lògic era que si un moment determinat la pàgina Web pues queda penjada, o que el ciutadà que ho pot 
fer de manera telemàtica poder demanar el certificat de residència i li surti. Perdó, perdó, sí, estic 
xerrant d’un altre proposició, ara me n’anava en el certificat de residència.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Bueno, esta proposición nace un poco pues por todas las reuniones que vamos teniendo con los 
distintos vecinos de los barrios de Palma. Una y otra vez se nos confirma que es cierto que una de las 
quejas importantes es el tema de la basura, pero hay otras quejas que van a través del 010, como temas 
de mobiliario, temas de Policía. Y la contestación pues siempre es un poco la misma, parece que el 010 
se limita a tramitar la denuncia o no, porque eso no lo sabe la persona que llama, no sabe nunca como 
queda esta llamada. Casi es como que le dicen un, bueno, ya si eso le responderemos, pero esa persona 
nunca tiene una contestación de hacía donde ha ido su denuncia, y en muchos casos también por lo 
visto, hay una respuesta de, le vamos a remitir a otro teléfono, al que tiene usted que llamar, y hacer 
esa queja. Entonces, creemos que un servicio así, pues no tiene ningún sentido, y creemos importante 
pues que si una persona hace una llamada al 010, y tiene una queja, pues lo mínimo que tiene que hacer 
el 010 es pues ver, contestar aunque sea unos días después, como ha quedado esa queja. Pero es más, 
la carta de compromisos del servicio 010, que tiene colgada el Ayuntamiento de Palma, pues 
precisamente entre los compromisos del servicio, está la contestación en un término de 10 días, a ese 
ciudadano, sobre la queja que ha tenido. Y es más, me ha sorprendido incluso también ver que en las 
evaluaciones que se hace desde este servicio, se pone un 100% del cumplimiento de esa, precisamente 
esa contestación, cuando, como le digo, es algo que es súper recurrente en cualquier reunión que tienes 
con vecinos de Palma, decir que es que el 010 no les contesta, y en la mayor parte de los casos, ni 
siquiera le da una solución a su queja, porque ni el 010 ni ninguno de los organismos responsables de 
dar respuesta a esa solicitud. Y ya le digo, justo la última vez que nos lo han dicho, ha sido la zona de 
Pere Garau, que hay gente que llama hasta varias veces a la semana, por un tema en concreto, y no 
reciben respuesta. Como digo, me sorprende que las evaluaciones que se hacen de este servicio, 
después sean tan positivas y de un cumplimiento del 100%, sobretodo en este aspecto, cuando la 
realidad es que no es ni uno ni dos los vecinos de Palma que nos dicen que no funciona, y que no 
reciben esa respuesta. Creemos que hay que buscar la vía, de mejora en este sentido. Veo que ya se nos 
pone. No es una cuestión que le transmita el Partido Popular, es una cuestión en la que el Partido 
Popular hace de correa transmisora de lo que dicen los ciudadanos, que es muy diferente. O sea no es 
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una cuestión de una crítica ni personal a usted, ni porque sea de un partido político u otro, es una 
cuestión en la que nosotros les trasladamos lo que nos están contando los vecinos de Palma. Creo que 
es importante que usted se interese, más que directamente porque sea una propuesta del Partido 
Popular, ya la vamos a cuestionar. Estudie el tema, evalúelo, y confirme que lo que dicen los ciudadanos, 
pues se está produciendo. Creo que hay muchas posibilidades de mejora, como además veo que en los 
presupuestos se ha producido un incremento de este servicio, espero y deseo pues que con este 
incremento de presupuesto, se produzca una mejora del servicio. Muchas gracias.” 
 
Sr. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Estudie el tema y evalúelo. Miren, hoy los que tendrían que haber estudiado este 
tema y evaluarlo eran ustedes. Vamos a ver, el artículo 16 de la carta de compromisos, de servicios de 
atención a la ciudadanía dice: es contestaran el 100% de les queixes relatives a la gestió del Servei 
d’Atenció a la Ciutadania, en un temps igual o inferior a 10 dies. S’ha de fer una lectura comprensiva de 
les coses Sra. Bauzá. No l’ha feta vostè? Vostè entén lo que vol dir això? Es contestaran. No, no ho 
entén, no, no ho entén Sra. Bauzá. No, no, escolti’m, escolti’m que jo li explicaré, que és molt fàcil. Miri, 
és que no ho està entenent. Es contestaran el 100% de les queixes relatives a la gestió del Servei 
d’Atenció a la Ciutadania en un terme inferior, igual o inferior a 10 dies. Les queixes relatives a la gestió 
del Servei d’Atenció a la Ciutadania. No les queixes que els ciutadans posen. La diferència. No, no, no. I a 
demés això no ho hem fet nosaltres. Aquesta carta de compromisos està vigent d’ençà que vostès 
governaven. Varen posar en marxa una carta de compromisos i ni tan sols se l’havien llegida? Ni tan sols 
sabien que deien? Per favor, això no és seriós. Vostès ara mateix parlaven de que els doblers són 
públics. Els doblers que vostès cobren, i nosaltres cobrem per estar aquí, són públics. Una mica de 
responsabilitat i de llegir les coses com toca. D’acord? Mirin, vostès han dit públicament que abans el 
010 donava resposta en el ciutadà, quan es tractava d’altres serveis. Això no és cert, no ha passat mai. El 
010 no ha donat mai resposta al ciutadà, quan s’ha tractat d’altres serveis. El 010 és un canal de 
transmissió, ben igual que vostès amb la ciutadania, un canal de transmissió. La ciutadania posa en 
coneixement del 010, tinc aquesta queixa, aquest problema, aquest suggeriment o aquesta reclamació, i 
el 010 la tramita, la converteix amb una demanda municipal de servei, de manera que és impossible que 
no s’hagi contestat a la ciutadania, perquè el que fa el 010 abans de penjar el telèfon és donar-li en el 
ciutadà el número d’incidència, perquè el ciutadà sàpiga. Este es mi número de incidencia. I d’aquesta 
manera puc fer el seguiment d’aquest suggeriment, queixa o reclamació. I com bon tramitador d’un 
servei, perquè és un tramitador no executor, és tramitador del servei, com vostè molt bé ha explicat, el 
que fa és posar en coneixement de les diferents àrees, sempre passant pel departament de Qualitat, 
que és qui gestiona tot això, quines han estat aquestes queixes suggeriments o reclamacions, perquè 
siguin els departaments els que les responguin. No té cap sentit, cap sentit, que el 010, si un ciutadà li 
explica o li comenta que hi ha tres faroles a tal carrer que fallen, que sigui el 010 el que telefoni al 
ciutadà per dir-li si està arreglat o no, perquè el 010 no ho sap en això. El 010 és el tramitador, es el 
mensajero,  com vostès. De manera que el que fa el 010 és agafar aquesta queixa, l’envia en el 
departament corresponent, li dona en el ciutadà el seu número d’incidència, perquè el ciutadà sàpiga 
com pot fer el seguiment, i és el departament corresponent, el que l’ha de resoldre. Si vostès li volen 
ara, ara, a hores d’ara, després d’haver governat 4 anys, ara, li volen donar un altre volta en el tema del 
Servei d’Atenció a la Ciutadania, cap problema, podem fer una reunió, en voler, i en podem parlar sobre 
aquesta qüestió. Nosaltres com a 010 el que fem és canalitzar això. I a demés li vull dir una cosa, mirin, 
en els darrer informe que tenim per part del departament de les demandes municipals de serveis del 
departament d’atenció a la ciutadania, en el darrer informe que tenim, les DMS han baixat moltíssim, 
gràcies a que Emaya, a partir del mes de juliol, va posar en marxa el seu propi servei d’atenció a les 
reclamacions i a les queixes. Això ha fet que el 010 es torni encara més àgil del que ja era, i molt més 
efectiu del que ja era. El que vostès demanen, suposa tornar enrere amb l’agilització d’aquest servei. És 
a dir, és un impediment que li estan posant a una cosa que a hores d’ara funciona totalment, de manera 
totalment àgil i eficaç. I tenen vostès els informes penjats, i ja els dic, podem fer una reunió en voler, i 
podem cridar a la cap de departament de Qualitat, si els fa falta, perquè els expliqui bé tots els termes. I 
un altre cosa, perquè ni ningú se dugui, ningú se dugui a confusió, les avaluacions no les fem nosaltres. 
Nosaltres no ens posem nota a nosaltres mateixos. Les avaluacions les fan empreses certificades. De 
manera que si el Servei d’Atenció a la Ciutadania, té un 100% de valoració, és perquè ha estat la 
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ciutadania, la que li ha donat aquest 100% de valoració en el Servei d’Atenció a la Ciutadania, i no 
nosaltres mateixos. No tenim per costum fer-nos avaluacions pròpies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Nosaltres davant la proposició del Partit Popular, mantindrem l’abstenció que varem tenir en Comissió, 
perquè entenem que el 010 és un telèfon, i és un telèfon que transmet les queixes, i després anem a les 
DMS, i és aquí on tenim les contestacions on se donen en els ciutadans, però bé. Nosaltres mantindrem 
el vot que varem fer a Comissió.” 
 
Sra. Bauzá Alonso (PP): 
 
“Me sorprende un poco que el lema en las elecciones en su caso fuera, la sonrisa de un país. Yo le 
recomiendo unas vacaciones, porque creo que el tono con el que me contesta, no se parece en nada al 
tono con el que yo me he dirigido a usted en esta propuesta. Yo sinceramente, creo que al final es un 
absurdo que un político esté en un sitio y no esté dispuesto a escuchar las opiniones de los ciudadanos. 
La autocomplacencia, porque lo diga una auditoria o unas encuestas, me sirven de poco si los 
ciudadanos no lo perciben así. Si este sistema no satisface a los ciudadanos tal como estamos 
contándole y trasmitiéndole, ya le digo que estoy segura que habrá pasado a otros partidos políticos, 
que se hayan dedicado a reunirse con los distintos ciudadanos en los barrios. Yo no sé si ustedes lo 
hacen o no. Pero les animo a que les pregunten, a ver cual es su opinión sobre el funcionamiento del 
010. Si este sistema a día de hoy no está cumpliendo la labor para la que se creó, a mí me da igual que 
haga una auditoria y me diga, estoy cumpliendo al 100% porque cojo las llamadas a las personas que me 
llaman. Es que realmente incluso, ni eso se cumple, porque nos están diciendo que hay numerosas 
llamadas que se tiran minutos a que alguien les conteste. Pero si esa persona hace una reclamación y ya 
se sea el 010 o ya sea Emaya, o alguien, no le da una respuesta, y encima tampoco se ve una actuación 
referente a esa queja, para esa persona su queja cae en saco roto. Como bien dice, si esto no está 
definido en su origen, definámoslo ahora. Yo por eso le digo, anímese a valorar la propuesta, que en 
ningún momento ha sido el Partido Popular condena la actuación de la Sra. Regidora porque esto no 
funciona. Ha sido, esto es lo que nos transmiten los ciudadanos, vayamos a mirar la forma de dar una 
solución y de que funcione de otra manera. O sea es que al final, yo creo que la soberbia en la política es 
uno de los peores defectos que se pueden dar en un político. Esté abierta a escuchar propuestas, 
aunque sean del Partido Popular, que de vez en cuando alguna cosa buena proponemos, o sea. Anímese 
a escuchar y a intentar aprender algo, a intentar buscar soluciones comunes a temas que los ciudadanos 
nos trasladan que no están funcionando. Muchas gracias.” 
 
Sr. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Miri Sra. Bauzá, jo entenc que vostès avui no estaven preparats, i no sabien qui havia de defensar això i 
quins arguments havien d’utilitzar, i tot això, i això li ha jugat una mala passada, i vostè ha hagut de 
posar la cara. En el moment en el que vostè necessita utilitzar tres minuts de la seva intervenció, per 
personalitzar, vol dir que la meva primera contesta, ha estat absolutament contundent, i que vostè no té 
cap tipus d’argument per rebatre-la. D’acord? Sí, deixi’m que li expliqui, i així ho entendrà. Sobretot si 
quan jo li explico vostè me mira a jo i m’escolta a jo, doncs s’assabentarà molt millor. Mirin, jo no 
personalitzaré, jo no personalitzaré, perquè els hi torn a repetir. A mi el sou de cada mes el me paga la 
ciutadania, i me prenc les coses molt seriosament, precisament per això. M’és ben igual que me 
t’ataquin, que no me toquin, tot això no m’interessa a jo, tot això és lo que els ha interessat a vostès 
sempre, i els interessa a vostès, per no xerrar de les coses que s’han de xerrar, que és de política. És a dir 
que, jo me poso molt seriosa, molt contundent i tot lo supèrbia que vostè vulgui, perquè a mi me 
paguen els ciutadans. I jo li diré una cosa, jo no estic d’acord amb una cosa que vostè ha dit, per jo el 
pitjor defecte d’un polític, és esser un corrupte, aquest és el pitjor defecte d’un polític. No la supèrbia, 
un corrupte, aquest és el pitjor defecte. A mi lo únic que m’interessa és dormir tranquil·la cada vespre. 
D’acord? Mirin, no tinc moltes coses a dir-li perquè vostè no ha utilitzat gaires arguments tècnics per 
rebatre tot el que jo li havia dit. Li torn a repetir, el company de Ciutadans a demés ja ho ha dit, 
nosaltres canalitzem el servei del 010, és un pur tramitador. Després són les diferents àrees les que han 
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de donar resposta de quan es van resolent els problemes, i tot això aquí sí passa pel departament 
d’atenció a la ciutadania, que és el qui maneja quines són les DMS que se van responent i no se van 
responent. Vostès, si parlen tant amb la ciutadania, tenen la obligació de quan la ciutadania els diu, es 
que a mí el 010 no me ha contestado, explicar-los les coses. Però per explicar-los bé les coses, primer 
s’han de llegir bé, la carta de compromisos, entendre-la, lecturas comprensivas, aquelles coses que ens 
contaven a l’escola. Hay que leer comprendiendo lo que leemos ¿no? Pues vostès han de fer una lectura 
comprensiva de les cartes de compromisos, han de fer una lectura comprensiva de les competències, i 
han de fer una lectura comprensiva, de quins són els compromisos polítics, que s’han assolit per aquest 
Equip de Govern, i després d’haver fer aquesta lectura comprensiva, quan un ciutadà els remeti una 
queixa, vostès han de tenir la capacitat d’explicar-li en el ciutadà. És a dir, si un ciutadà els diu, es que yo 
he puesto una queja de una farola, y el 010 no me ha contestado. Vostès tenen la responsabilitat 
d’explicar-li en el ciutadà. Es que el 010 no le va a contestar, porque es un tramitador el 010, va a ser el 
departamento el que resuelva, y entonces su DMS se quedará cerrada. Vostès tenen aquesta 
responsabilitat, no només de passejar pels carrers i fer-se fotos i coses d’aquestes. Tot això està molt bé, 
no és que jo estigui en contra, però ja que hi són, quan rebin aquestes queixes, expliquin les coses a la 
ciutadania, perquè vostès també tenen aquesta responsabilitat d’explicar i de no confondre més. Els 
repeteixo, la valoració d’aquest servei no la fem nosaltres, no és interna. D’acord? És una valoració 
externa. Si després a vostès els ciutadans els hi conten un altre cosa, per favor, demanin-los de part 
meva en aquests ciutadans, que posin una DMS explicant, o que m’enviïn a jo directament, perquè no 
tinguin més trull, que m’enviïn a jo directament un correu electrònic explicant-me quin és el problema 
que s’han trobat aquell dia amb el 010. I jo els asseguro que faré tot lo possible per resoldre aquestes 
dubtes de la ciutadania, el més aviat possible. Ara bé, no els confonguin, i no els facin creure que un 
servei està establert per una cosa, per la qual no està establerta.” 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos Humans amb 5 vots en 
contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA), 3 a favor (PP) i  1 abstenció (C’s) 
 
“El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a tomar las medidas 
oportunas para garantizar que todos los avisos recibidos por el SAT-010 reciban una respuesta 
adecuada y por el mismo medio en que fue recibido por el servicio, en el plazo máximo de 10 
días”. 
 
Es rebutja per 16 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) i 9 vots a favor (PP) 
i 3 abstencions (C’s) 
 
COMISSIÓ DE VIGILÀNCIA DE LA CONTRACTACIÓ,  INFRAESTRUCTURES I DESCONCENTRACIÓ 
TERRITORIAL 
 
41. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal  C’s, relativa a la realització d’una 
auditoria a les licitacions i concursos públics realitzats per aquest Ajuntament i les seves 
empreses públiques durant la legislatura 2011-2015 (716/2016) 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Tenim una esmena per una proposta transaccional i una esmena a la proposta transaccional. Per tant, 
farem el debat i després passarem a votar en primer lloc l’esmena, si s’aprova s’aprovaria, si se rebutja 
es passarà a votació la proposta transaccional.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Gràcies. Jo com els vaig dir ja a l’anterior Ple, la proposició que nosaltres fèiem era un punt, un punt 
per començar i per posar clar lo que volíem fer amb els temes que estaien afectant en aquest 
Ajuntament. Un punt que nosaltres posàvem perquè poguessin participar tots. No era una qüestió que 
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volia fer Ciutadans. Bé, era una qüestió que volíem fer, perquè volíem que anés així, però que ho 
posàvem a damunt la taula com eina perquè tothom s’hi pogués sumar a damunt aquest tema. Jo crec 
que hem tingut converses a damunt aquestes qüestions, ens hem anat intercanviant certs documents, i 
podem arribar en això. podem arribar a tenir i tenim de fet, una transaccional que estam d’acord en 
aquest moment. Bé, jo lo que m’agradaria és si es pot arribar a un acord, introduint qüestions on hi hagi 
participació i que participem tots de la proposició que va sortir, i sortir amb consens de tots, nosaltres 
estaríem per això, igual que varem estar en el minut 1, quan varem presentar el paper. Nosaltres varem 
presentar un paper, per arribar a un acord entre tots els grups polítics, i així ens agradaria que 
continués. Tenim ara mateix una transaccional, on estam d’acord els grups que hem signat la 
transaccional. Si podem arribar i ampliar aquest acord, si es poden sumar en aquest acord, nosaltres 
estaríem encantats. Gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, la nostra postura és que nosaltres creiem que els controls sobre la contractació 
administrativa, existeixen. Nosaltres creiem que el sistema és un sistema garantista. I nosaltres creiem 
que ja s’audita en el final, per la Sindicatura de Comptes. No vol dir amb això que no pensem que de 
vegades les auditories són necessàries. A més per exemple hem vist que les darreres auditories que 
s’han fetes, o quan es va prendre possessió per part de l’actual Equip de Govern, a l’Empresa Emaya es 
va fer unes diferents auditories, auditories que varen costar més de 100.000 euros. Les auditories lo que 
han dit és que les contractacions estan ben fetes. Perquè en el final, tot el procés administratiu és 
impol·lut, i tot el procés administratiu ha estat bé. Unes auditories que com repeteixo ens han costat a 
Emaya més de 100.000 euros. Que diem nosaltres? S’han de fer auditories? Que se facin les auditories, 
però quan toqui i quan realment tinguem dubtes, o quan realment tinguem indicis. Per exemple, si 
tenim un informe de la Sindicatura de Comptes, que se diu, que s’abusa en els contractes menors, pues 
anem a posar remei a partir d’aquí. Si tenim un informe que se diu de la Sindicatura de Comptes, que 
s’abusa de les subvencions nominals, pues anem a actuar aquí. A la passada legislatura es va fer molt 
per això. De fet, en transparència, es va obtenir 100 sobre 100. I just a la part de contractació, es va 
obtenir 10 sobre 10. Per tant, que diem nosaltres? Pues que instem a l’Equip de Govern a realitzar les 
auditories externes sobre la legalitat d’aquells contractes majors i negociats, esser amb i sense 
publicitat, en els que s’hagin manifestat irregularitats, com a conseqüència d’informes d’organismes 
externs competents. I evidentment cada vegada que es tingui una dubte sí. Lo que obrir la porta a que ja 
se puguin fer qualsevol tipus d’auditoria, creiem que els ciutadans han de tenir clar que les contractes es 
fan de manera transparent, i amb totes les garanties legals. I just en el cas de que sapiguem que hi ha 
irregularitats, és quan s’ha de fer, perquè sinó aquests més de 100.000 euros que es varen gastar a 
Emaya, no serveixen per res. A l’altre segon punt, que diem? Que evidentment nosaltres volem una 
administració més transparent, més encara. De fet a la passada legislatura ho era, 100% amb 
transparència. Ara avui en dia no ho poden dir així. I sabem que, sabem que la Llei de contractes li fa 
falta per desenvolupar el Reglament. Per tant, lo que nosaltres creiem és que aquest Reglament ens ha 
de permetre que sigui major transparent, una contractació més segura, amb màximes garanties i 
complint sempre la legalitat. Per això en el segon punt, instem en el Govern de la nació, a continuar amb 
el desenvolupament del Reglament de la Llei de l’any 2011 en contractació. Per tant nosaltres creiem 
que són dos punts que són necessaris, són dos punts que entenem que no hi ha cap tipus de  problema, 
i no una transaccional que se’ns ha posat damunt la taula, que vol dir donar, acceptar que s’augmenti la 
contractació de més personal a tota una sèrie de departaments, que estic convençuda que si fa falta, 
vostès no necessiten que el Plenari ho aprovi per unanimitat contractar més gent, perquè vostès si ho 
han de menester ho fan, i encara que no hagin de menester també ho fan, per tant, no tenen perquè 
tenir la nostra autorització de contractar més gent. I a demés entenem que no tenim perquè 
autorització, que quan s’escaigui que quan vostès considerin s’han de fer auditories. Les auditories s’han 
de fer quan toca, quan sigui necessari, i lo que no podem fer és pensar que la contractació que s’està 
fent en aquest moment, posar en dubte que no se faci amb les màximes garanties, perquè jo no ho crec. 
Ara bé, si vostès saben que en el final sempre hi ha un control final que és la Sindicatura de Comptes, 
pues anem a enviar totes aquelles contractacions que siguin irregulars a fer una auditoria, i quan 
tinguem un cas en concret o inclús un tema judicial, allà on tinguem realment indicis, pues anem en 
aquest, però no a tot, que és lo que pareix esser que es pretén. Per tant jo crec que posar en dubte a 
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l’administració totalment, no és bo, perquè donem un missatge a la ciutadania, de que el sistema no 
funciona i no és així. I en canvi, ja que tenim els mitjans adequats per poder tenir controls, anem a 
potenciar-los, i quan des d’aquests mitjans se’ns digui que hi ha indicis, i se’ns digui que hi ha tota una 
sèrie de temes, pues evidentment en aquests casos sí que s’han d’auditar. I evidentment, creiem que el 
nostre Ajuntament ha d’anar fent més feina, perquè sigui tan transparent com era la passada legislatura, 
i que tingui les mateixes puntuacions en transparència com tenia la passada legislatura. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Hi ha una figura literària que és la hipèrbole, i és l’exageració, i vostè insisteix en la mateixa intervenció 
una i un altre vegada, exagerant el que nosaltres tenim dubtes damunt l’administració. Amem si 
canviem el micro, això no pot esser ja. I nosaltres no tenim dubtes damunt això, tenim dubtes damunt 
altres coses, i lo que volem resoldre són aquestes dubtes, i pensem que volem prendre eines, i posar 
eines per resoldre aquestes dubtes. I volem partir des d’un consens, i vostès no són conscients del 
problema, perquè si fossen conscients i assumissin el problema, no estaríem discutint el voler arribar i el 
voler anar cap a una solució. Que a lo millor no és la total, que a lo millor hem de donar més passes. 
Nosaltres tampoc ens hi negarem, varem dir, posem un punt d’inflexió, ens posem en marxa, anem a 
veure amem com ho fem, per ventura d’aquí a dos Plens sortiran altres coses, que a lo millor haurem 
parlat entre tots, i els tornarem a dur en el Ple per garantir aquestes coses. Això no és una solució 
global, ho sabem tots. Però sabem que és una gran passa, i és una passa d’intenció, és una passa 
d’anàlisi, és una passa d’assumir i de veure que hi ha un problema. I no exagerem el problema, ni diem 
que tothom vaig malament, ni diem que l’administració sigui un desastre, no hem dit res d’això. Hem 
dit, ens han fallat el sistema, i ens ha fallat el sistema perquè és una realitat, és una evidència, és una 
evidència. I jo li dic, que això és ben senzill, el reconèixer i el determinar que tenim un problema, obri la 
porta de la solució, i vostès no hi volen arribar a la solució, perquè si volguessin arribar a la solució avui 
signarien, signarien la transaccional, i demà estaríem parlant d’un altre cosa, i per ventura en signaríem 
un altre de cosa. Aquest és el tema, aquest és el tema. I nosaltres sí que la signarem a la transaccional, 
clar que sí, clar que sí, per això hem arribat a l’acord. I li dic, a mi, a mi, ja no políticament sinó 
personalment, me sap greu que vostès no se sumin a una qüestió que crec que hauria d’esser de tot el 
Ple, i hauríem d’esser tots en el Ple. Gràcies.” 
 
Sra. Durán Cladera (PP): 
 
“Evidentment, sé perfectament Sr. Bauzá, lo que és una hipèrbole. En cap cas he dit que vostè ho 
hagués posat en dubte tot, i en cap cas m’he dirigit a vostè ni a la seva proposició. Lo que estic xerrant 
és d’aquesta transaccional que s’ha presentat avui dematí, i que tots hem conegut avui dematí, que s’ha 
presentat avui dematí. Per tant, d’aquesta transaccional que estam xerrant ara, diu lo següent. Diu que 
el Ple autoritza a que es pugui contractar més personal a tres departaments determinats, això és lo que 
diu, lo que vostès aprovaran avui aquí. I aquesta transaccional lo que diu és que faran auditories quan 
vostès considerin, o quan consideri l’Ajuntament. Això és lo que diem. Això és lo que vostès volen 
aprovar avui. I jo dic que no fa falta que nosaltres en el Plenari aprovem, contractem a més personal 
perquè si fa falta més personal, es contractarà sense que nosaltres ho haguem d’aprovar, i jo lo que dic 
és que si s’han de fer auditories que es facin auditories, quan tinguem indicis de que hi ha una 
deficiència, que hi ha una irregularitat i que hi ha una manca de legalitat, i no autoritzar a que es facin 
qualsevol tipus d’auditoria. Això és lo únic que he dit. Nosaltres si volem arribar a un acord, per això 
presentem una transaccional, per això presentem un altre text. Estam tots d’acord en que s’ha de 
desenvolupar el Reglament de la Llei de contractació del 2011? Sí, idò anem a votar. Estam tots d’acord 
que volem més transparència a la contractació i més garanties jurídiques? Idò anem a votar. No sé de 
que estam xerrant. Jo estic xerrant d’això, no estic xerrant d’un altre cosa. No estic dient que vostè hagi 
dit que posem en dubte tot, però sí que en un principi diem que hem de fer una auditoria a tots els 
contractes d’una legislatura, i ara diem que hem d’aprovar, que quan nosaltres considerem, s’han de fer 
auditories. Jo crec que hem de llançar un missatge en els ciutadans de dir-los, quan hi hagi motius per 
fer una auditoria, s’ha de fer. I no hem de fer una despesa, com hem fet per exemple a Emaya, de 
perquè es va voler fer, gastar més de 100.000 euros en auditories. I evidentment, que ha dit l’auditoria? 
Que tots els contractes eren legals. Això és lo que ha dit l’auditoria d’Emaya. Per tant, nosaltres estam 
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per la labor de que els quedi molt clar que no hi ha cap dubte, a damunt cap contracte. Per això 
nosaltres hem presentat lo que hem presentat. I quan hi hagi dubtes, i aquests dubtes ens els posi per 
exemple, una entitat externa com la Sindicatura de Comptes, que la financem entre tots, pues anem a 
auditar i anem a veure amem que passa. Si entre tots podem sabre, podem posar a damunt la taula uns 
procediments, mentre no tinguem desenvolupat el Reglament de la Llei de contractes, perquè sigui més 
transparent. Beníssim. Nosaltres no posarem cap pega mai. Però si els pareix bé l’opció que nosaltres 
hem presentat la votin a favor. Moltes gràcies.” 
 
Sr. Jhardi Massanet (SOMPALMA): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, molt d’acord amb les paraules del Sr. Bauzá, i ja que hi som agrair-li la generositat, 
en el grup municipal Ciutadans, envers en aquesta transaccional, on no ens han posat cap pega, i han 
entès perfectament la necessitat d’aquest Equip de Govern, de fer aquesta transaccional, per ajustar-se 
a les necessitats de cada moment. I els vull agrair públicament que hagin estat tan generosos amb 
aquesta qüestió, que és molt important. Mirin, queda perfectament demostrat en a qui tenim asseguts 
aquí, qui és el Partit Popular, i que vol el Partit Popular, i que valora el Partit Popular, i a que li dona 
importància, i a que no li dona importància. Vostès avui tenien l’oportunitat d’or, i encara la tenen, de 
directament firmar aquesta transaccional, i demostrar-li a tota la ciutadania, que no estan aquí per 
posar pals a les rodes a ningú, i que el que volen és que efectivament les coses se facin ben fetes, 
s’auditin, i que se posin solucions en els problemes. Anem a veure, una auditoria és precisament per 
detectar indicis, i quan aquests indicis s’han detectat, es duen a les fiscalies anticorrupció. És així com 
funciona la cosa, no és que trobem uns indicis, por obra y gracia no sé molt bé que i després fem una 
auditoria, per després amb resultat d’aquesta auditoria d’uns indicis que ja teníem, dur-ho suposo a cap 
banda, perquè vostès no volen aquesta passa de la Fiscalia anticorrupció. L’auditoria és precisament per 
això, per trobar indicis, possibles irregularitats, això per una banda. Després per un altre banda, és molt 
preocupant que vostès llancin aquest missatge públic, de que els doblers amb auditories són doblers 
tirats en els fems. És molt preocupant. Sí, sí, sí que ho ha dit, vostè ha dit, aquests 100.000 euros 
d’Emaya, tirats en el fems, no han servit per res o algo així. No, no, no, mirin, les auditories serveixen per 
molt, per molt, lo que vostès no els agraden les auditories, que això és un altre cosa, i ja sabem perquè. 
Però les auditories serveixen per molt, i els doblers que s’inverteixen en auditories, són doblers que 
s’han invertit en transparència i en millora. Entenem que en això estam completament d’acord.  Per 
altre banda, els informes, les auditories de la Sindicatura de Comptes per exemple, per parlar-ne d’un, 
arriben anys després de que els contractes s’hagin posat en marxa, i vostès ho saben. No, no, no, no, vull 
dir no confonguin per favor, això és una qüestió bastant seriosa. Jo ja vaig manifestar a la passada, a la 
Comissió del Plenari del mes d’octubre, on per primera vegada varen parlar això i me pareix que els vaig 
explicar d’una manera molt clara, que jo sóc la primera interessada també en que s’auditi qualque 
contracte d’aquesta legislatura, qualque contracte que estigui baix la meva, de la qual jo sigui 
directament responsable. I això no suposa en cap cas, ni posar en dubte les administracions públiques, 
ni culpabilitzar ningú, res de tot això. Això és voler millorar, voler fer les coses de la manera el més 
transparent possible, i que les administracions avancin i mirin, vostès no poden tancar els ulls a lo que 
ha passat en aquest país, amb els temes de la contractació pública i amb tot el tema de la corrupció a la 
contractació pública arreu de l’Estat i arreu d’Europa. Per favor, no poden tancar els ulls en això. No 
poden obviar aquest missatge, ni aquesta informació. És absolutament irresponsable per la seva part. 
L’auditoria, i aquesta transaccional s’ha fet amb aquest terme, és, serà una auditoria que no estarà 
tancada, que anirem veient com s’ha d’anar fent, i a mesura que anem caminant, veurem quines passes 
s’han de donar. Als torn a demanar, els demano per favor, que rectifiquin, firmin aquesta transaccional, i 
li donin avui un missatge a la ciutadania de que vostès estan vertaderament per allò que diuen que 
estan.” 

 
Informe desfavorable de la Comissió de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Desconcentració Territorial, amb 8 vots en contra (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA i 
PP) i 1 a favor (C’s) 
 
Esmena  a la proposta transaccional del Grup Municipal PP: 
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“El Ple de l’Ajuntament de Palma  
 
“1. Insta a l’equip de govern a realitzar auditories externes sobre la legalitat d’aquells 
contractes majors i negociats amb i sense publicitat en els que s’hagin manifestat 
irregularitats, com a conseqüència d’informes d’organismes externs la competència dels quals 
sigui la verificació del compliment de la legalitat en l’actuació de les entitats públiques.  

  
2. Insta al Govern de la Nació a continuar amb el desenvolupament reglamentari de la Llei de 
Contractes del Sector Públic, en benefici d’una major transparència, seguretat, garanties i 
legalitat en l’actuació dels poders públics en matèria contractual”. 
 
Es rebutja per 19 vots en contra (PSI-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA i C’s) i 9 vots a favor 
(PP) 
 
Proposta transaccional: 
 
“El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern a reforçar els procediments de control en 
matèria de contractació pública. Duent a terme la millora en les actuacions de control intern i 
extern d’execució de les Licitacions públiques, mitjançant un augment del personal de les 
àrees d’economia, intervenció econòmica i govern interior si escau, així com la posada en 
marxa d’una auditoria externa d’aquelles licitacions que ho requereixin, comprovant que els 
mateixos s’ajusten a la legislació i adoptant les mesures oportunes en el cas de detectar 
qualsevol tipus d’irregularitat”. 

 
S’aprova per 19 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA i C’s) I 9 vots en contra 
(PP) 
 
COMISSIÓ D’URBANISME I MEDI AMBIENT 
 
46. Proposició del Grup Municipal C’s relativa al compliment del conveni firmat amb la 
Federació espanyola de begudes espirituoses (778/2016) 
 
Informe favorable  per unanimitat, de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient  
 
“Solicitamos que el Pleno del Ayuntamiento de Palma inste al equipo de gobierno a dar 
cumplimiento al convenio y desarrollar todos los compromisos adquiridos en el mismo”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
47. Proposició del Grup Municipal C’s relativa a l’adaptació de parcs infantils  (780/2016) 
 
Informe desfavorable de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient amb 5 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i SOM PALMA)  i 4 a favor (PP i C’s) 
 
S’aprova per unanimitat la següent proposta transaccional: 
 
Primer. Continuar adaptant progressivament els parcs i les zones de joc infantils de la ciutat 
per fer-los accessibles als nins amb diversitat funcional, tant els elements de joc com els 
accessos i les diferents àrees d’esplai. 
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Segon. Que els parcs i les zones de joc infantils de nova creació a Palma d’ara endavant ja 
incorporin els elements de joc i els accessos necessaris. 
 
“Primero. Adaptar progresivamente todos los parques y las zonas de juego infantiles de la 
ciudad, para hacerlos accesibles a los niños con diversidad funcional, tanto por lo que respecta 
a los elementos de juego como a los accesos y a las diferentes áreas de recreo. 
 
Segundo: Que los parques y las zonas de juego infantiles que de ahora en adelante se creen en 
Palma ya incorporen los elementos de juego y accesos necesarios”. 
 
48. Proposició del Grup Municipal PP relativa al sistema de consultes a la Gerència 
d’Urbanisme (782/2016) 
 
Informe desfavorable de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient amb 5 vots en contra (PSIB-
PSOE, MÉS per Palma i SOM PALMA)  i 4 a favor (PP i C’s) 
 
“El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de Govern a modificar l'actual sistema de consultes a la 
Gerència d'Urbanisme per tal de que aquest sigui més eficaç, àgil, transparent  i accessible per 
als ciutadans i treballadors de la matèria”.  
 
S’aprova per unanimitat 
 
49. Proposició del Grup Municipal PP relativa a inversions per l’ús eficient de l’aigua 
(783/2016) 
 
Informe favorable  per unanimitat, de la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient  
 
“El Pleno del Ayuntamiento de Palma insta al equipo de gobierno a priorizar las inversiones 
encaminadas a acabar con las fugas de agua en la red municipal así como a la ampliación de la 
red de agua regenerada permitiendo así incrementar su uso para el riego de jardines, limpieza 
de vehículos así como limpieza viaria”. 
 
S’aprova per unanimitat 
 
4. INFORMACIÓ, IMPULS I CONTROL 
4.1. INFORMACIÓ DE L’EQUIP DE GOVERN  
 
4.2 COMPAREIXENCES 
 
51. Sol·licitud de compareixença a petició del Grup Municipal C’s del regidor responsable de 
l’Àrea de Cultura, Patrimoni, Memòria Històrica i Política Lingüística  (791/2016) 
 
“La comparecencia del regidor responsable del área de Cultura, al objeto de que informe 
acerca de la destitución del Director del Casal Solleric, las consecuencias derivadas de dicha 
decisión, así como de la situación actual en la que se encuentra la institución y el futuro 
inmediato de la misma” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 



 

- 144 - 

“Sí, gràcies Sr. Batle. Bé, jo, ha passat poc temps Sr. Carrió, des de que vostè va prendre possessió del 
seu càrrec com a regidor de Cultura, com per demanar ja una compareixença. Normalment es deixen 
100 dies de rigor, i en aquest cas aquests dies, per poc temps, però encara no han arribat. Però llevat de 
la seva preocupació, des de segons quins punts de vista encomiable per la llengua emprada per redactar 
les proposicions, lo únic que hem rebut de la seva gestió fins avui han estat males notícies. I això 
reconeixent que vostè pot esser, i segurament i donat el curt temps que fa que vostè està al front 
d’aquesta Regidoria, no sigui vostè el únic responsable. Ens preocupa especialment la situació de la 
Fundació Palma Espais d’Art, perquè potser que això sigui un reflex de lo que és la forma de funcionar el 
seu grup municipal. Però per analitzar això hem de veure un poc com ha evolucionat aquest problema, i 
a partir d’aquí traurem les conclusions. Quan vaig anar a la primera Junta del Patronat, dia 28 de 
setembre de l’any 2015, ja es va tractar el tema de no renovar a la persona que dirigia fins aquell 
moment el Casal Solleric. Una persona que havia estat designada pel Partit Popular l’anterior legislatura, 
i ja es va comentar que a final d’any pues segurament seria cessada. I no és fins el dia 1 de setembre, 
fins el moment que es contracta en el Sr. Fernando Gómez de la Cuesta, a través d’un procés participatiu 
en el qual varen tenir intervenció els artistes d’arts visuals. Per això vostès els tenen enfadats, perquè 
clar aquest senyor el varen nomenar pràcticament ells, o el varen triar, i després el varen cessar. Aquí, 
des del nostre punt de vista, hi ha dues qüestions, en primer lloc el temps que va transcorre entre el 
cessament de l’anterior directora i el nomenament del nou. Varen estar pràcticament nou mesos el 
Casal Solleric, sense ningú que el dirigís, més que els membres del Comitè executiu i del Patronat de la 
Fundació. I per altra banda, quines són les causes que varen dur en el fracàs del nomenament del Sr. 
Fernando Gómez de la Cuesta? Clar, aquest nomenament, la impressió que dona en aquest grup, suposo 
que també a tota la oposició, és que es fa de presa i corrent, perquè l’anterior regidor de Cultura, aquí 
present, va cessar, i segurament volia deixar. I això me pareix una actitud encomiable, deixar les feines 
fetes, que és lo normal. Lo que passa és que a lo millor amb la premura, pues es va pecar de negligència. 
I dic, perquè? Pues molt simple, perquè com varem descobrir després, hi havia coneixement, perquè a 
demés el Sr. Fernando Gómez de la Cuesta, havia enviat un e-mail en el qual expressava que ell tenia 
unes questions pendents de finalitzar durant l’any 2016, i probablement dins el 2017. I a pesar de tot es 
va firmar el contracte i se li va dir, no te preocupis, això anirà a la Comissió, i segurament pues el tema 
quedarà arreglat. Clar, no està mal fet això. Lo que passa és que hem de conèixer també a qui 
contractem, i pareix que en aquest moment no se’l coneixia. I no se’l coneixia i vostè surt a la foto on es 
firma el contracte, és a dir, no era un nomenament fet per vostè, però vostè tenia, o hauria d’haver 
tingut cuando no, ple coneixement de com es feien totes aquestes coses. Per tant, onze mesos, i quan 
en tenim un, resulta que no ens va bé. La conseqüència d’aquesta desastrosa forma d’actuar, va esser el 
cessament del nou director. Un cessament que a demés per altre banda, i ho varem xerrar en el 
Patronat, està més justificat. Vull dir, era un senyor que no sabia, pareix que no sabia lo que eren les 
incompatibilitats, que no va donar compte quan havia de donar compte d’elles, o que al menys no les va 
donar totes, i que després, i mentre va esser director durant aquests 50 dies, va prescindir total i 
absolutament del procediment. Els procediments dins l’administració pública, s’han de seguir 
escrupolosament. I clar, això, aquest cessament d’aquesta forma inesperada, i sense tenir recanvis, ens 
dona després lloc a situacions esperpèntiques, com que el Sr. Norio Sato, que és un concertista de 
guitarra mundialment reconegut acabi tocant dins un pis, perquè no se li permet tocar en el Casal 
Solleric, quan tampoc no hagués costat gaire deixar que aquest senyor donés el seu concert, un concert 
que havia estat compromès pel director, pel Sr. Fernando Gómez de la Cuesta. Clar, ara estam pitjor que 
dia 1 de gener, perquè ara estam sense director, estam barallats amb el sector. L’altre dia va sortir 
publicat en el diari Ara, un article en el que no els deixaven a vostès gens bé. Sí. I clar, i nosaltres el que 
volem sabre és bé, quina és la seva intenció de cara al futur, perquè a demés segons ells, nosaltres no 
teníem coneixement d’això, però vostè pensa nomenar un director del Casal i de les Voltes, i deixar en el 
Patronat la direcció del Casal Balaguer. Això és lo que diu l’article del Ara. Però clar, nosaltres ens 
assabentem per la premsa. I a nosaltres ens agradaria sabre quin és el seu Pla per donar solució a tota 
aquesta catastròfica gestió que han dut fins ara del Casal Solleric i de la Fundació Patronat i Espais 
d’Art.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
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“Gràcies Sr. Batle. Gràcies Sr. Ribas per demanar aquesta compareixença, i així poder també intentar 
explicar i aclarir, alguns dels fets que han ocorregut els darrers mesos en aquesta Regidoria. De vegades 
les situacions no se cerquen sinó que més aviat se troben. La destitució del director gerent de la 
Fundació, va esser una decisió difícil per tot el Patronat. Els motius crec que van, més o manco ja els ha 
dit, es justifiquen sobretot bé, únicament pels motius de caràcter administratiu i jurídic. Recordem un 
informe, que és el que es va presentar des de Secretaria General del Ple, que la conclusió posava 
finalment de la actuació observada fins a la data, es constata que en aquest mes i mig al front de la 
Fundació s’ha actuat ignorant totalment el procediment administratiu establert, per a l’autorització 
d’activitats, sol·licituds de subvencions, amb càrrecs i assumpció de despeses, cosa que podria ocasionar 
la nul·litat de les actuacions empreses. Clar, davant això, motiu suficient per perdre la confiança en 
qualsevol càrrec d’alta direcció, seguirem, seguirem intentant, infructuosament recuperar la situació, 
cridant-li l’atenció en repetides ocasions, cosa que també havia fet la Comissió executiva. Quan no va 
admetre que projectes personals seus es convertissin en projectes de la Fundació, i es demanessin 
subvencions a altres administracions. Aquesta situació a nosaltres, ni la ens esperàvem, ni ho varem 
entendre. I també va provocar aquesta situació que després ens trobarem. Bé, davant aquests 
successos, el Patronat de la Fundació, el 27 d’octubre, va haver de prendre la decisió de cessar-lo, i és 
veritat que hi va haver uns dies d’una certa inestabilitat, fins que no s’ha recuperat la normalitat. El 
desconeixement per part de la Regidoria del concert del japonés Norio Sato, va esser el motiu pel qual 
en el final no es va autoritzar. Però conscients que aquesta decisió va causar perjudicis, tant a l’artista 
com a l’organització, ens varem posar després en contacte amb ells, i els varem demanar disculpes. A 
partir d’aquí la Regidoria, sabent que el problema en aquest cas, ha estat molt més el com s’han fet les 
coses que el que es volia fer, i que la decisió no s’ha acabat d’admetre dins el sector artístic, sobretot 
per aquesta associació d’artistes visuals de les Illes Balears, hem mantingut dues trobades amb 
representants de les associacions del sector de les arts visuals, per explicar-los les accions immediates a 
emprendre, que garanteixin una programació i accions de promoció de la creació per aquest 2017 que 
ens espera. Jo també entenc que el malestar d’aquest sector, no només ve per el problema concret, sinó 
per la difícil situació de la cultura i dels creadors de les illes, i a tot l’Estat espanyol. Contribueixen a crear 
aquest ambient de crítica i de secció que es tradueixen en una sèrie d’accions i manifestacions. Bé, des 
de la Regidoria, som ben conscients que s’han de posar unes bases sòlides de gestió dels centres, i s’han 
de millorar qualitativament les programacions. Això és lo que nosaltres estam fent ara ja en aquest 
moment. Malgrat de la tristesa dels fets per exemple que varen passar ahir, també dir-los que el Solleric 
per exemple, ha seguit, ha seguit la seva programació d’art contemporani. I ara per exemple tenim la 
d’en Serzo a la zona de la .... Si mirem la situació actual, ens trobem que el Casal Solleric, té la 
programació expositiva tancada fins el mes de març. A l’espai Born i l’entresòl, després de l’exposició del 
DITKO, es presenten els Premis Ciutat de Palma i a la planta noble s’hi podrà veure l’exposició que ahir 
inaugurava. A més a més, els compromisos adquirits pel Patronat, de crear convocatòries i projectes 
artístics, s’han de mantenir i per això s’obrirà una nova convocatòria, per seleccionar dos projectes 
expositius més. També s’han de dur a terme en el 2017, projectes anteriors aprovats pel Patronat, tres 
exposicions de creadors de Mallorca, i una exposició individual de Carles Congost, que va esser el 
guanyador del Premi Ciutat de Palma 2015. Per tant, de cap de les maneres perilla la programació 
expositiva del Casal Solleric pels propers mesos. Pel que fa a les Voltes, s’obrirà una convocatòria de 
projectes per realitzar a les voltes activitats d’artistes i associacions. I la nova direcció haurà d’esser la 
que presenti un projecte per dur endavant el centre de creació. En relació en el Casal Balaguer, s’estan 
tramitant tots els permisos i llicències necessàries per a l’obertura pública del centre. S’han iniciat els 
contactes amb el Círculo de Bellas Artes, per negociar el nou conveni que regirà la col·laboració i la 
participació del Círculo, en el funcionament ordinari del Casal, un cop el centre estigui obert. També està 
previst que es pugui obrir una part del centre el primer trimestre del 2017, i en la seva totalitat el primer 
semestre. Durant les festes de Sant Sebastià, organitzarem una jornada de portes obertes i presentació 
del Casal Balaguer. Finalment es duran a Patronat, dia 5 de desembre, les propostes que vostè ha 
comentat i que primer varem considerar necessari mostrar a les associacions, les associacions del sector, 
que volien començar a discutir i també volíem apropar exposicions, on hi haurà la creació d’una 
Comissió assessora, d’això sí, d’acord amb els estatuts actuals que donen un màxim número de 5 
membres, i tenim la idea, però això ho hem de discutir també en el Patronat, de convocar la plaça en 
lloc de director gerent, la del director del Casal Solleric - Ses Voltes. Això, tot això s’ha de dur a Patronat. 
La complexitat de la Fundació que integra els tres espais, dos d’ells per una banda dedicats a la 
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promoció de les arts visuals a Palma, i un tercer que a demés d’esser compartit amb el Círculo de Bellas 
Artes, la idea és que acabi essent un museu de la ciutat. Fa que els projectes artístics per una banda, i el 
museu, necessitin de dues figures, per això plantegem crear aquesta figura de director del Casal Solleric 
- Ses Voltes. I respecte en el Casal Balaguer, la finalització de les obres, llicències i altres gestions 
necessàries per obrir el centre, a més del projecte museístic, estan en mans del personal tècnic de la 
Regidoria i per això també entenem que seran els qui des de la Regidoria s’encarregarà del 
funcionament en el futur el Casal Balaguer. Això és el present i entenem que és el futur que ha de dur la 
Fundació Palma Espai d’Art a partir d’ara.” 
 
Sr. Bonet Díaz (PP): 
 
“Gràcies Sr. Batle. Regidor, Llorenç Carrió. Com ha vist el grup Ciutadans no li ha donat ni els 100 dies 
que jo crec que se li haurien de donar a qualsevol nou càrrec, nosaltres li volíem donar, però donada 
que han demanat la compareixença, ens toca, li faré un parell de reflexions. Com ha estat fins ara i en 
endavant i de veres que li dic de tot cor, ens té a devora per totes les decisions que siguin bones per la 
ciutat, però també li vull avisar que ens tindrà enfront cada vegada que es cometi un error. I en aquest 
cas s’han comès una sèrie d’errors. M`ha de creure que no aparèixer en els mitjans de comunicació 
durant aquests tres mesos, ens ha costat moltíssim, perquè ha estat un darrere l’altre. No sé ben bé 
perquè però li tinc un aprecio especial a vostè, i segurament és perquè costa a vegades trobar bones 
persones i vostè ho sé. Però és que no ens ho està posant gens fàcil, i jo ho intento però és que cada 
vegada és una darrera l’altre. Si vol tenim dues possibilitats, una és que li donem la culpa de tot el que 
ha succeït a l’anterior regidor, que avui és aquí però no es pot defensar, o l’altre possibilitat que té és 
assumir vostè l’herència que ha rebuda, i a partir d’ara admetre la gran ficada de pota. I no només 
admetre la ficada de pota, sinó que hauria d’assumir qualcuna responsabilitat i no fer-la recaure tota 
sobre el Sr. Fernando Gómez de la Cuesta. Si qualcun d’aquests errors el hagués fet un regidor del Partit 
Popular, li asseguro que tots els grups aquí presents, hauríeu sortit en manada, hauríeu demanat el cap 
del regidor a una pica en la plaça de Cort, però com és un regidor de MÉS no passa res. Crec que 
hauríem de mirar-nos aquesta doble vara de mesurar, que estam aplicant. No entraré en detall, en el 
procés que ha dut la destitució del Sr. Gómez de la Cuesta, però si volia fer-vos una reflexió i una sèrie 
de preguntes, ara que no sé si podrem arribar a sabre mai. Li va dir el Sr. Perelló en el Sr. Fernando 
Gómez de la Cuesta, tal i com va explicar ell, que no passi pena, que les seves possibles incompatibilitats 
s’arreglarien. Li va dir? Li va demanar a vostè directament el Sr. Perelló que arreglés aquest tema quan 
entrés? Aquí l’anterior regidor volia sortir per la porta gran, i així ho va fer, amb aquesta fotografia 
signant el nou contracte i aquestes fotografies li venien d’un dia. I per aquest dia, per aquestes preses, a 
vostè li ha tocat fer el ridícul. I si el hagués fet només vostè, a lo millor hi hauria gent que estaria 
contenta, no és el meu cas i li asseguro, però el problema és que li ha fet fer el ridícul a tota la institució, 
i aquí sí que no estam gens, gens d’acord. Aquesta foto que necessitava fer el Sr. Perelló, sí o sí abans de 
partir, és el vertader problema de tot el que va passar, de les preses de signar el contracte, de les preses 
de no revisar les possibles incompatibilitats a temps, i de les preses de fer-se aquesta precisa foto, que 
vostè va permetre que se fes, perquè ja era regidor en aquell moment. El problema de MÉS no és només 
això, és que vostè i el seu Equip han volgut esser més que l’anterior regidor. L’anterior regidor va rebre 
la primera arruixada amb 120 dies, perquè li va negar la participació a la nit de l’art a un centenar 
d’artistes. Però és que vostè l’ha aconseguida en menys de 100 dies, i això s’hauria de fer mirar. Amb 
100 dies té emprenyada a tota la gent del sector, a tota la gent del món de la cultura, fins i tot en els 
seus amics més propers. Això és de campió del món, perquè té emprenyat en el sector cultural, 
galeristes, artistes, crítics, a tot el teixit associatiu, artistes d’arts visuals. I sap perquè? No és perquè 
estigui prenent males decisions, és perquè no n’ha pres cap ni una, des de que dur vostè com a regidor. I 
a demés perquè està incomplint tots els compromisos, els compromisos que l’esquerra havia pres amb 
el món de la cultura, s’han incomplert sistemàticament. El seu discurs sobre participació, no és més que 
paper banyat a dia d’avui, i que nosaltres no els creguem, entenc que els dona igual, però que hagin 
perdut la credibilitat i la confiança, precisament del sector que són els seus amics, els hauria de 
preocupar moltíssim. Si no volen participació ho diguin, si no tenen cap projecte pel Casal Balaguer o per 
Ses Voltes, ho diguin. Si el seu projecte cultural pel Casal Solleric, és que hi hagi una direcció política, 
enlloc d’una direcció tècnica, ho diguin també, però aquesta falta de transparència, no fa més que 
emprenyar en el sector i en els ciutadans en general. Així és que li demanem que per favor actuï, li 
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demanem que per favor prengui una decisió, i preguem que es faci fort i que si fa falta faci canvis dins la 
seva Àrea, per donar alguna passa endavant. Duim un any de Govern de la gent, i fa un any i mig que, fa 
un any i mig que duim de Govern de la gent i fa un any i mig que dins Cultura no s’ha fet res de res. Ho 
pensi. Gràcies.” 
 
Sr. Ribas Dietrich (C’s): 
 
“Sí, gràcies. Quan xerrem dels motius que vostè ha donat de la destitució, els motius de la destitució 
nosaltres no els critiquem. Vostè va fer molt bé en destituir-lo, i nosaltres varem venir en el Patronat, i 
varem veure que efectivament hi havia motius més que fundats per la destitució. El problema no és amb 
la destitució, és amb el nomenament. És amb el nomenament, i potser que part de la culpa dels 
problemes del nomenament, va esser la falta de control, controlar qui era aquest senyor, quines 
activitats havia dut a terme, i confiar únicament amb l’associació d’arts visuals, d’artistes d’arts visuals. 
Tingui en compte una cosa, que el Casal Solleric en els fons és de l’Ajuntament, per tant l’Ajuntament té 
cosa que dir, no només els artistes que sí que han d’esser escoltats, i tenen la seva importància, però en 
el final el Casal Solleric és de l’Ajuntament. Amb el tema d’en Norio Sato, és d’agrair que vostè li hagi 
donat, demanat disculpes, i no se podria esperar menys, i jo desde luego de vostè a qui també tinc en 
bona consideració, igual que el Sr. Bonet, no dubto que vostè els va donar i que els va donar de més, 
sincerament. Però no es tracta de disculpes, es tracta de tenir vista antes, es tracta de tenir vista antes, i 
que d’un senyor que ve del Japó, no acabi tocant a un pis un concert de guitarra. Vostè xerra de que la 
mala relació amb els artistes visuals, ve donada en part per la situació general que es dona, però clar si 
els hem d’ajudar, hem de fer que això funcioni, i això avui en dia no funciona. Estam, crec que és 
interessant sabre, i que és tranquil·litzador sabre que al menys fins el mes de març, i més endavant, hi 
ha projectes aprovats, que no estarà aturat el Casal Solleric. Però el que ens agradaria sabre són les 
fites, quins terminis té vostè. Vostè ara ja ens ha dit quin era el seu projecte, nomenar un director pel 
Casal Solleric i Ses Voltes, i convertir el Casal Balaguer en un museu de ciutat, i disposar així de dues 
figures directives. Bé, però quin termini té per fer això? I, com ho pensa fer? Com pensa fer aquests 
nomenaments? Com pensa triar en aquesta gent? Perquè lo que no pot esser i no ens podríem 
permetre, que ja seria de rialla, seria que ens tornéssim a trobar amb les mateixes circumstàncies que 
ens varem trobar el mes passat. I bé, i res més, jo li agrairia que ens donés aquestes explicacions, i a 
partir d’ara amem si aconseguim canviar el rumb d’aquesta nau, i fem que funcioni com toca, i no com 
ara.” 
 
Sr. Carrió Crespí (MÉS per Palma): 
 
“Moltes gràcies. Bé, han sortit una sèrie de temes, en relació a si se li va dir que s’aprovarien tots els 
projectes, quan es va firmar, jo per lo que jo tinc entès, allò que se li va dir és que això no es podia 
aprovar i és que si de cas havia d’anar a Comissió executiva. A partir d’aquí també, perquè vosaltres 
vareu poder veure també altres coses que també varen sortir, no només hi va haver això. És a dir, hi va 
haver una sèrie d’irregularitats, que varen encara posar, varen encara posar més coses damunt la taula, 
que lo que ja va fer insostenible aquesta situació. Nosaltres enteníem que aquestes incompatibilitats es 
podien acabar des del moment que aquesta persona se’n donés compte i deixés aquests projectes a un 
company o de banda de qualque manera, però la veritat és que no va poder esser així. Després, bé, 
segur que hauré d’admetre que hi ha hagut errors. Segur que ho hagués pogut fer molt millor de lo que 
ho havia fet, ho he fet fins ara per ventura, però també una cosa que de vegades també s’han de 
recordar, és que segurament altres regidors varen tenir informes, altres regidors es varen trobar amb 
situacions per ventura semblants, i com que no varen atrevir-se a dur-ho o a prendre les decisions que 
tocaren, per ventura ara els veiem desfilar o anant a qualque Tribunal. En relació a altres coses que 
també s’han dit, ens demaneu terminis, el mes, és a dir, segons quines decisions realment el qui ha de 
prendre, els qui les han de prendre és el Patronat, no és tant el regidor o la Regidoria. Però la idea que 
tenim és a partir del desembre, quan es decideixi si s’ha de fer una figura de director gerent o una figura 
que nosaltres trobem que seria molt més interessant per la situació, del Solleric – Ses Voltes, a partir del 
novembre començarem el procés, a partir del desembre començarem el procés, i esperem que, poder 
posar un jurat que també decideixi qui ha d’esser aquest director, i en qüestió de dos mesos es pugui 
prendre aquesta decisió. Com torn a repetir, de vegades les situacions no se trien, ni se cerquen, de 
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vegades només se troben. Nosaltres entenem que volem treballar i seguir fent feina amb el diàleg amb 
les associacions, perquè s’ha focalitzat tot amb una sola associació, però també es podria parlar que 
estam en contacte amb altres, com per exemple l’associació de gestors culturals de les Illes Balears, o el 
Clúster del còmic entre d’altres, que a l’hora de prendre les futures decisions, tornarem a xerrar amb ..., 
però també estam xerrant amb aquestes altres associacions. Per tant entenem que la participació 
segueix endavant. I a partir d’aquí tampoc no tinc molta més cosa a dir-vos, sinó que tenim el 
compromís i la voluntat ferma de tornar a recuperar el rumb, de que les coses que han passat no es 
tornin a repetir, i que també vos demanem la vostra participació, perquè la Fundació i perquè el Solleric 
i Ses Voltes i el Balaguer, estiguin en el lloc que tota la ciutat i que tots nosaltres volem, com espais 
també expositius i en el cas del Balaguer, com el futur museu de la ciutat. Moltes gràcies.” 

 
Compareix el Sr. Carrió 
 
4.3 INFORME INTERVENCIÓ. 

 
52. Donar compte al Ple de l’informe d’objecció 169/2016 de pròrroga extraordinària de 
contracte de servei de dinamització DINAMO 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció 169 2016   de prorroga extraordinària”.   
 
53. Donar compte al Ple de l’informe d’Intervenció del Pla d’ajust de l’article 7 del RD Llei 
4/2012, de 24 de febrer, informe de seguiment del Pla 3r. trimestre 2016 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“I.- Que de conformidad con lo regulado en el artículo 10 del Real Decreto Ley 7/2012, el 
interventor municipal debe emitir un informe de manera anual sobre la ejecución del plan de 
ajuste. De dicho informe se dará cuenta al Pleno, y del contenido del mismo se dará traslado al 
Ministerio de Hacienda y Administraciones Públicas, a través de la plataforma telemática que 
habilita el propio Ministerio. 
 
En el caso de las Entidades locales incluidas en el ámbito subjetivo definido en los artículos 111 
y 135 del texto refundido de la Ley Reguladora de las Haciendas Locales, se deberá presentar 
el informe anterior con periodicidad trimestral, como es el caso del Ayuntamiento de Palma de 
Mallorca. 
 
II.- El informe de seguimiento del Plan de Ajuste, de conformidad con lo regulado en el artículo 
10 de la Orden HAP/2105/2012, de 1 de octubre, debe contener información sobre los 
siguientes extremos: 

- Avales públicos recibidos y operaciones o líneas de crédito contratadas identificando la 
entidad, total del crédito disponible y el crédito dispuesto. 

- Deuda comercial contraída clasificada por su antigüedad y su vencimiento. Igualmente, se 
incluirá información de los contratos suscritos con entidades de crédito para facilitar el pago a 
proveedores. 

- Operaciones con derivados. 
- Cualquier otro pasivo contingente. 
- Análisis de las desviaciones producidas en el calendario de ejecución o en las medidas del 

plan de ajuste. 



 

- 149 - 

Debemos destacar que en la previsión del trimestre y en la proyección anual estimada el 
Ayuntamiento de Palma de Mallorca ha consolidado Palau de Congressos, S.A, consolidación 
no prevista al elaborar el Plan de ajuste. 
Del contenido de la información que hay que volcar en la plataforma del MHAP y que se 
adjunta como anexo esta Intervención formula las siguientes observaciones:  
 
1.- Información relativa a la evolución de los ingresos a 31/09/2016 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste. 
 
Existe una desviación entre la previsión del plan de ajuste y la situación 31/12/2016 en 
términos globales negativa del 1,93%. Esta desviación se produce porque en los datos del plan 
de ajuste de la operación de endeudamiento del RD 4/2013(ingresos financieros) se introdujo 
en millones y no en miles. 
 
2. Información relativa a la evolución de los gastos a 31/12/2016 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste 
 
Existe una desviación negativa en términos globales entre la previsión del plan de ajuste y la 
situación a 31/12/2016 del 39,91%  
 
La desviación es negativa porque en los datos del plan de ajuste de la operación de 
endeudamiento del RD 4/2013(gastos financieros) se introdujo en millones y no en miles. 
 
3. Información relativa a la evolución de los gastos a 31/12/2016 y comparativa con la 
previsión contenida en el plan de ajuste. 
 
En primer lugar, hemos de destacar que la deuda viva sufre un incremento respecto al Plan de 
ajuste debido a la consolidación de la deuda de Palau de Congressos, S.A., así como los 
Consorcios Mirall Eixample, Museu d’Art Modern i Contemporáni i Consorci Parc de Ses 
Estacions. Estos tres Consorcios se han disuelto por acuerdo de Pleno de 21 de octubre de 
2012 y el Ayuntamiento de Palma ha asumido la parte de la deuda viva pendiente.  
 
En los datos del endeudamiento existe una incidencia referida a la operación derivada del RD 
4/2013. La cifra que aparece en gris no está en miles, sino en millones y eso implica que todos 
los porcentajes de endeudamiento salen desvirtuados. El dato correcto es 1.736,36 (en miles 
de euros). Igualmente sucede con los gastos financieros derivados de esta operación, que 
están en millones y no en miles y esto hace que el porcentaje de gasto corriente aumente y el 
de ingresos financieros también. 
 
La magnitud del ahorro neto es positiva en 101.441,43 MM. 
Tras realizar los ajustes SEC, la capacidad de financiación es positiva en 91.324,58 MM frente a 
los 48.099,96 previstos en el Plan de ajuste. 
 
4.- Información de avales recibidos del sector público. 
No se ha recibido ningún aval del sector público. 
 
5.- Información sobre operaciones o líneas de crédito contratadas y contratos suscritos con 
entidades de crédito para facilitar el pago a proveedores. 
Se ha procedido a actualizar la CIR local certificando la deuda viva a 30/09/2016”. 
 



 

- 150 - 

54. Donar compte al Ple de l’informe d’objecció de pròrroga extraordinària del Servei de 
manteniment de les instal·lacions de regulació i control del trànsit urbà 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“Únic.- Donar compte de  l’informe d’objecció PRORROGA EXTRAORDINARIA del Servei de 
manteniment de les instal·lacions de regulació i control del trànsit urbà”. 
 
4.4. PREGUNTES DE RESPOSTA ORAL 
 
55. Pregunta oral del Grup Municipal C’s relativa a la ocupació il·legal d’immobles a solar 
municipal (792/2016) 
 
“En el Pleno de día 28 de julio, el Sr. Noguera nos aseguró que, de forma inmediata, se 
tomarían las actuaciones pertinentes para solucionar el problema de ocupación ilegal de unos 
inmuebles sitos en terrenos municipales de la barriada de Son Güells.  
 
¿Podría indicarnos que actuaciones se han llevado a cabo?” 
 
Sr. Noguera Ortega (MÉS per Palma): 
 
“En un principi la Policia ha identificat en els membres. Ara Urbanisme ha de notificar a Serveis Jurídics 
perquè facin les gestions oportunes, per tal que es produeixi el desallotjament d’aquest solar municipal. 
Evidentment, sempre se’ls donarà l’alternativa del servei de acollida municipal, per si ho volen utilitzar, 
però les passes que s’han fet, que sí que és vera que fent autocrítica, podríem haver actuat d’una forma 
una mica més diligent, s’ha identificat a les persones que estan allà ocupant aquest solar. Ara des 
d’Urbanisme, la propera setmana s’enviarà a Serveis Jurídics la proposta de que comencin el procés per 
dur-ho en els Jutjats, i es pugui desallotjar aquest solar, i en aquestes persones se’ls donarà una 
alternativa en el Servei de acollida municipal, per si ho han de menester.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“El patiment que teníem nosaltres era la situació en la que estan aquestes persones també, i que a 
demés allò no era ni immobles ni eren res, no.” 

 
Contestada pel Sr. Noguera 
 
5. MOCIONS D’URGÈNCIA 
 
Prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat 
FOD 1. Moció del Grup Municipal C’s relativa a la provisió de places de funcionaris de 
l’oficina del Defensor de la Ciutadania 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, gràcies Sr. Batle. Fem aquest proposició d’urgència perquè hem vist a les darreres comissions que 
varem tenir, on va assistir la defensora de la ciutadania, on varen sorgir una sèrie de qüestions que 
nosaltres havíem plantejat ja en el moment en que es va dur el procés de l’acció de defensora de la 
ciutadania. I nosaltres pensàvem, tal i com expressem a dins la nostra proposició, que la defensora de la 
ciutadania, ha d’esser una institució que ha d’estar al marge de lo que és el propi, el dia a dia de les 
pròpies administracions, i que ha de tenir una posició neutral i independent, a damunt la funció que 
realitza, i a damunt les coses que ve, a damunt l’activitat que es dona dins la Batlia, i les reclamacions 
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que fan els ciutadans. I per tant, lo que volíem és que tingués una dotació, i hem vist que 
pressupostàriament sí es respon a la dotació pressupostària que havia reclamada, però també estam 
d’acord també amb l’argumentació que feia la pròpia defensora de la ciutadania. Diu, escolti, si vostè 
me modifica el pressupost, me dona els mitjans per fer-los, si jo no tinc els mitjans personals per poder 
dur a terme aquesta activitat, de poc me servirà que vostè me posi el pressupost, si no el puc dur a 
terme perquè me falta gent. I nosaltres en aquest cas lo que volem fer és reclamar aquesta 
independència i aquesta neutralitat que ha de tenir la Oficina de la defensora de la ciutadania, i per tant 
nosaltres el que reclamem és que prenguin accions, perquè la Oficina de la defensora de la ciutadania, 
estigui d’una manera al marge de lo que és la pròpia activitat de l’administració, estigui dotada 
pressupostàriament, i tingui el personal suficient, per poder dur a efecte la seva labor, que jo crec que 
serà molt positiva pel conjunt dels ciutadans de Palma. Gràcies.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Han sido muy hábiles. ¡Eh! Se han adelantado a las enmiendas de presupuesto del Partido Popular, con 
este tema. Bueno, vamos a hacer una modificación, una transaccional, la Oficina del Defensor del 
Pueblo, no va a modificar de partidas pero sí se va a adscribir a Alcaldía, Alcaldía, de la ciudadanía 
perdón, no puede ser un órgano independiente, como oficina tiene que depender de una Regidoría, 
pero bueno, siendo Alcaldía entendemos que tendrá más autonomía si cabe de la que tiene, que 
entendemos que cabe toda. Y en cuanto a la petición de dotar las plazas de personal funcionario que 
figuran, podemos incluir la coletilla en función de la disponibilidad presupuestaria, o esta por ejemplo, 
sea dotación directamente o también hay otras fórmulas como puede ser adscribir personal de otras 
áreas, pero con el compromiso en función de la necesidad global de personal, pues intentar ir rotándola, 
por supuesto. Sí, podemos quedar. O sea, por ahora la frase tal como está en función de la 
disponibilidad presupuestaria, podríamos aceptarla, teniendo en cuenta que miraremos fórmulas de 
cubrir, o las capacidades que tengamos.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Sí, gracias Sr. Alcalde. Nos alegramos de que haya un cambio de adscripción del área, porque la 
situación actual que vivíamos con la oficina, era como tener, bueno, como poner el lobo a cuidar de las 
ovejas. Después de la lamentable intervención en la toma de posesión que hizo Podemos con respecto a 
la figura de la Defensora, y ahora se concreta en que vamos a recordar, nosotros no estamos de acuerdo 
con lo que propone el Sr. Regidor de Hacienda, por la razón de que presupuestariamente se contemplan 
1,9 millones de euros para la creación de nuevas plazas. 1,9. ¿Qué pasa? ¿No hay dinero para crear dos 
plaza? Que es lo único que ha pedido la Defensora, un auxiliar administrativo y un administrativo. ¿No 
existe? No existe. Esa es la intencionalidad. Oiga, que lo haga Podemos y no pida, porque ya ha 
manifestado que no cree en la figura de la Defensora del Ciudadano, lo entiendo, pero que se sumen a 
esto el resto de fuerzas que forman el Gobierno. Oiga, los hechos se tienen que, la voluntad política se 
demuestra con hechos, y se debería singularizar la creación de estas dos plazas, que tampoco pide nada 
del otro mundo. No está pidiendo 15 plazas, está pidiendo 2 plazas. Por tanto, yo poner según 
necesidades presupuestarias, oiga, es que hay 1,9 millones de euros, para crear plazas. ¿No se pueden 
crear dos para la Oficina del Defensor del Ciudadano? Por tanto, nosotros aprobamos la, apoyaremos la 
propuesta inicial que hace Ciudadanos, nos alegramos de que cambie la adscripción, pero no aceptamos 
según disponibilidad presupuestaria, porque existe la disponibilidad presupuestaria.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Sí, bueno, yo no creo que sea cuestión de hacer una elección de cromos, es decir, yo comparto los 
criterios, comparto los criterios que está esgrimiendo el Sr. Sánchez, es decir, de hecho nuestra 
proposición está en ese sentido. Si la adscripción se hace a Alcaldía, a nosotros nos parece estupendo, es 
decir, siempre que preservemos, y yo insisto, la independencia y la neutralidad que tiene que tener la 
Oficina del Defensor de la Ciudadanía. Ahora bien, tiene que haber, hay una RPT que usted sabe que 
tiene un técnico, dos administrativos y dos auxiliares, y por tanto el poder dotar esas dos plazas, yo creo 
que se podría hacer, se podría hacer un esfuerzo, y saldría aquí por yo creo que podríamos hacer, es un 
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tema que es que además se estuvo discutiendo, cuando hablábamos de la elección de la Defensora de la 
Ciudadanía, cuando estábamos en Junta de Portavoces, precisamente estábamos diciendo que era tan 
importante, y que la cuestión de llegar a un acuerdo, después era darle la dotación para que pudiera 
cubrir toda la función que así venía determinada a la Defensora y a la oficina. Por tanto yo creo que 
podríais hacer un esfuerzo en ese aspecto, y poder dotarla en dos plazas.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Contestaré yo, va a depender de Alcaldía, contesto yo. Bueno yo creo que el compromiso con la oficina 
es evidente, desde el momento en que hay Defensora, cuando no había, y que se le ha aumentado el 
presupuesto que había, el compromiso es evidente. Y que la Defensora es independiente, creo que se 
comprueba en cada Comisión de Sugerencias. Por tanto, yo suscribo la propuesta en ese sentido, en el 
que hay que ir dotándolo de medios, y es que ya estamos de facto en ello. Y en cuanto a personal yo ya 
tuve una reunión con ella, también buscaremos que tenga los medios humanos necesarios para llevar 
adelante su labor. Ella no pedía exactamente lo que decía el Sr. Sánchez en esa reunión, se pidieron 
algunas cosas diferentes. Yo mostré mi compromiso de apoyarla en que pudiese tener esos medios, y en 
eso estamos. Ya tiene el dinero, nos falta una persona, bueno, buscaremos conseguir que tenga esa 
persona de más. Yo comprometo a trabajarlo también y asistir a ese compromiso, y estoy seguro que 
acabaremos consiguiéndolo.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Yo si consta el compromiso.” 
 
Sr. Sánchez Cifre (PP): 
 
“Por alusiones, no sé si habrá cambiado pero en referencia a la moción de urgencia, yo llamé 
personalmente ayer a la Defensora y me manifestó esto. No sé si han cambiado sus necesidades de 
personal. Quizás a lo mejor hay que comunicarse más con la Defensora.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Por eso, por eso me reúno con ella, no la llamo por teléfono, me reúno. Bueno, si le parece podemos 
decir que depende de Alcaldía, yo no tengo ningún inconveniente, al contrario, y el compromiso de 
dotarla de los medios suficientes.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“Bien, nosotros recogemos su compromiso, nos parece bien que esté dependiendo y adjunta a la 
Alcaldía, y por tanto firmaremos la transaccional con el Gobierno.” 
 
Sr. Batle (PSIB-PSOE): 
 
“Muy bien, pues tenemos que hacérsela llegar al Sr. Secretario para que la pueda aprobar.” 
 
Sr. Bauzá Simó (C’s): 
 
“És bo de fer però, a la proposició és bo de fer. Ara ho farem.” 

 
S’aprova per unanimitat la següent proposta transacccional: 
 
“L’Oficina del Defensor de la Ciutadania s’adscriu a l’Àrea de Batlia i que el batle es compromet 
a trobar solucions  a les necessitats de personal de l’oficina 
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Prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat 
FOD 2. Proposta de reconeixement de deute a diversos  proveïdors per un import de 
1.749.682,10€ 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí. Bueno, Fuera de Orden 2 es un reconocimiento de deuda que provienen de seguridad, por facturas 
de 2.995,75 euros en MECXICO COMUNICACIONES, 517 de Dispet Baleares, de facturas 2015, que no se 
pudieron tramitar en el ejercicio. Y luego hay facturas de DORNIER por servicio de grúas que han de 
tramitarse con reconocimiento extrajudicial, por haber cedido la prórroga y estar sin contrato 
actualmente. En total es 1.749.682.” 
 
Sr. Aguiló Fuster (PP): 
 
“Sí, en el informe de Intervención, se, contiene un reparo, un reparo importante, en el sentido de que 
no hay contrato para hacer este servicio, por eso nosotros vamos a votar en contra.” 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Precisamente por eso es por lo que se lleva a reconocimiento extrajudicial. Y bueno, está en redacción 
el proyecto para el concurso, y bueno en cuanto se están agilizando, ya están en fases finales de 
redacción de los pliegos.” 

 
“1r.- Aprovar el Reconeixement de Deute, per un import total de 1.749.682,10 euros (un milió 
set-cents quaranta-nou mil sis-cents vuitanta-dos euros amb deu cèntims) per les quantitats, 
empreses i partides que es relacionen tot seguit, en concepte de prestació de serveis i 
subministraments efectuats a la Policia Local fins el 31 de desembre de 2015 i de l’1 de gener 
al 30 de juny de 2016. 
 
2n.- Trametre el present acord a la Comptabilitat Municipal, per satisfer les despeses 
corresponents. 
 
PARTIDA: 12.13200.213.00 Import: 2.995,75 euros 
CONTRACTISTA:  MECXICO COMUNICACIONES SL (R.4879) 
NIF: B07642317 
IMPORT: 2.995,75 euros (BI 2.475,83 + IVA 519,92)  
CONCEPTE: Material transmissions 
NÚM. DE FACTURA: 2015 000493 
 
PARTIDA: 12.13200.221.13 Import: 517,17 euros 
CONTRACTISTA:  Dispet Baleares SL 
NIF: B57031049 
IMPORT: 517,17 (BI 467,71 + IVA 49,46) (199,06 + 318,11) 
CONCEPTE: Manutenció animals 
NÚM. DE FACTURA: 11521 i 7722 
 
PARTIDA: 12.13300.227-09 Import:  1.746.169,2  euros 
CONTRACTISTA: DORNIER, S.A.U.  
NIF: A58369497 
IMPORT: 1.746.169,2 euros (BI 240.519,17 *6+ IVA 50.509,03*6) (291.028,20 + 291.028,20 + 
291.028,20 + 291.028,20 + 291.028,20 + 291.028,20). 



 

- 154 - 

CONCEPTE: Revisió preus al contracte del Servei de Grues, immobilització, desplaçament del 
mes de gener, febrer, març i abril, maig, juny. 
NÚM. DE FACTURA: 2507008066, 2507008180, 2507008299, 2507008412, 2507008529, 
2507008629 
 
3r Abonar aquests imports amb càrrec a les partides que s'indiquen del vigent pressupost de 
despeses”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA) 9 vots en contra (PP) i 3 
abstencions (C’s) 
 
Prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat 
FOD 3. Assabentar-se del veredicte de la Sentència núm. 395 dictada per la Sala contenciosa 
administrativa del Tribunal Superior de Justícia en el procediment ordinari núm. 111/14 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per assabentat de: 
 
“L’Ajuntament de Palma s’assabenta del veredicte de la Sentència núm. 395 de data 30 de juny 
de 2016, (apel·lació núm. 62/16) dictada per la Sala contenciosa administrativa del Tribunal 
Superior de Justícia en el procediment ordinari núm. 111/14 on s’estima el recurs d’apel·lació i 
s’estima el recurs contenciós administratiu, interposat per LA UNIÓN DE ASOCIACIONES DE 
MALLORCA, contra la sentència núm. 361 del Jutjat contenciós administratiu núm. 1, on es 
desestima el recurs interposat contra desestimació per silenci negatiu de la sol·licitud de còpia 
de l’Acta del Ple de data 27-03-14, així com la reiteració de l’escrit abans esmentat de data 08-
09-14. 
 
Aquesta Ajuntament Ple, com a responsable de la seva execució, acusa rebut del veredicte i 
disposa que per part dels Serveis Jurídics es comuniqui la sentència al departament municipal 
adient prengui les mesures pertinents per a l’efectivitat d’allò que ha resolt el poder judicial”. 
 
Prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat 
FOD 4. Proposta de reconeixement extrajudicial de crèdits per un import de 2.817,51€ 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, son facturas de limpieza de cañerías, de servicios que realiza el Patronato de inserción social, por 
bueno por haber estado en licitación un concurso que tuvo que volverse atrás por haber tenido que 
acometer estas actuaciones de manera urgente. El total del reconocimiento son 2.817,51 euros.” 

 
“1. Aprovar el reconeixement extrajudicial dels crèdits que se detallen a continuació que fan 
un total de 2.817,51 euros (dos mil vuit-cents desset euros amb cinquanta-un cèntims). 
 
2. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 1.005,17.- euros (IVA inclòs) a 
favor de l’empresa FOSEPAL, SLU., CIF B-57471609, amb càrrec a l’aplicació 00.23141.21200 
del vigent pressupost de despeses, en concepte de la factura núm. 371, relativa a la neteja de 
canonades amb equip de pressió de data 12/04/2016. 
 
3. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 1.812,34.- euros (IVA inclòs) a 
favor de l’empresa FOSEPAL, SLU., CIF B-57471609, amb càrrec a l’aplicació 00.23141.21200 
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del vigent pressupost de despeses, en concepte de la factura núm. 469, relativa a la neteja de 
canonades amb equip de pressió de data 02/05/2016. 
 
4. Proposar a la Gerència del Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social de 
l’Ajuntament de Palma l’ordenació del pagament de les obligacions objecte d’aquest 
expedient.  
 
5. Implementar les mesures administratives procedimentals i comptables adients per a 
l’execució del present acord. 
 
6. Donar compte al Consell Rector de l’adopció d’aquest acord a la primera reunió ordinària 
que celebri”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA)  i 12 abstencions (PP I 
C’s) 
 
Prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat 
FOD 5. Proposta de reconeixement extrajudicial de crèdits per un import de 8.968,11€ 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Sí, es el mismo caso que el anterior, por el mismo problema de la licitación del mantenimiento del 
servicio de mantenimiento del Patronato, por importe de 8.968,11 euros a la empresa FOSEPAL y 
Nyquist Enginyeria.” 

 
“1. Aprovar el reconeixement extrajudicial dels crèdits que se detallen a continuació que fan 
un total de 8.968,11 ,- euros (vuit mil nou-cents  seixanta-vuit euros amb onze cèntims).  
 
2. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 1.450,67.- euros (IVA inclòs) a 
favor de l’empresa FOSEPAL, SLU., CIF B-57471609, amb càrrec a l’aplicació 00.23141.21200 
del vigent pressupost de despeses, en concepte de la factura núm. 668, relativa a la neteja de 
canonades amb equip de pressió de data 13/06/2016. 
 
3. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 361,67.- euros (IVA inclòs) a favor 
de l’empresa FOSEPAL, SLU., CIF B-57471609, amb càrrec a l’aplicació 00.23141.21200 del 
vigent pressupost de despeses, en concepte de la factura núm. 803, relativa a la neteja de 
canonades amb equip de pressió de data 15/07/2016. 
 
4. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 1.054,67.- euros (IVA inclòs) a 
favor de l’empresa FOSEPAL, SLU., CIF B-57471609, amb càrrec a l’aplicació 00.23141.21200 
del vigent pressupost de despeses, en concepte de la factura núm. 866, relativa a la neteja de 
canonades amb equip de pressió de data 01/08/2016. 
 
5. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 742,50.- euros (IVA inclòs) a favor 
de l’empresa FOSEPAL, SLU., CIF B-57471609, amb càrrec a l’aplicació 00.23141.21200 del 
vigent pressupost de despeses, en concepte de la factura núm. 1093, relativa a la neteja de 
canonades amb equip de pressió de data 03/10/2016. 
 
6. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 1.267,84.- euros (IVA inclòs) a 
favor de l’empresa FOSEPAL, SLU., CIF B-57471609, amb càrrec a l’aplicació 00.23141.21200 
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del vigent pressupost de despeses, en concepte de la factura núm. 1125, relativa a la neteja de 
canonades amb equip de pressió de data 06/10/2016. 
 
7. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 1.256,96.- euros (IVA inclòs) a 
favor de l’empresa Nyquist Enginyeria i Serveis SL, CIF B57774044, amb càrrec a l’aplicació 
00.23141.21200,  del vigent pressupost de despeses, en concepte de la factura núm. 2016-
0049, relativa a la substitució de la banyera de l’habitatge situat al C/ Josep Martinez, 
núm.19,2º, C de Palma de data 10.07.2016. 
 
8. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 756,32.- euros (IVA inclòs) a favor 
de l’empresa Nyquist Enginyeria i Serveis SL, CIF B57774044, amb càrrec a l’aplicació 
00.23141.21200,  del vigent pressupost de despeses, en concepte de la factura núm. 2016-
0077, relativa als treballs realitzats en la reparació de una avaria elèctrica en el carrer 5, núm. 
108 del poblat de Son Banya de data 27.10.2016 
 
9. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 788,58.- euros (IVA inclòs) a favor 
de l’empresa Nyquist Enginyeria i Serveis SL, CIF B57774044, amb càrrec a l’aplicació 
00.23141.21200,  del vigent pressupost de despeses, en concepte de la factura núm. 2016-
0078, relativa als treballs realitzats en la reparació de una avaria de l’escalfador de l’habitatge 
situat al C/ Reis Catòlics, núm.54, 2º B, de Palma de data 27.10.2016. 
 
10. Autoritzar, disposar i reconèixer l’obligació per import de 1.288,90.- euros (IVA inclòs) a 
favor de l’empresa EMAYA, Empresa Mpal. d’Aigües i Clavegueram, SA. CIF A07000029, amb 
càrrec a l’aplicació 00.23141.21200, relativa al contracte d’instal·lació de comptadors 
individuals núm. 70931323 de l’habitatge situat al C/ Jordi Andreu Alcover, 4, 2-2 de Palma 
segons consta a l’acta de junta general ordinària de la Comunitat de Propietaris amb CIF 
H57352106 de data 27.04.2015 i segons l’imforme-resum de finançament de deute emès pel 
Cap de Servei d’Atenció a la Ciutadania de Emaya. 
 
11. Proposar a la Gerència del Patronat Municipal de Reallotjament i Reinserció Social de 
l’Ajuntament de Palma l’ordenació del pagament de les obligacions objecte d’aquest 
expedient.  
 
12. Implementar les mesures administratives procedimentals i comptables adients per a 
l’execució del present acord. 
 
13. Donar compte al Consell Rector de l’adopció d’aquest acord a la primera reunió ordinària 
que celebri”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA)  i 12 abstencions (PP I 
C’s) 
 
Prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat 
FOD 6. Proposta de reconeixement extrajudicial de crèdit per un import de 62.222,67€ a 
favor de l’Institut Malloquí d’Afers Socials 
 
Sr. García Campos (PSIB-PSOE): 
 
“Son dos liquidaciones del Instituto Mallorquín de Afers Socials, por el servicio de plazas ocupadas que 
había. Viene a reconocimiento extrajudicial, porque se denunció el Convenio, que resultó que ya no era 
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vigente, y en esa fase de liquidación del Convenio, se acordó hacer estas dos liquidaciones, para pagar 
los servicios prestados pendientes. El importe total es 62.222, 67 euros.” 

 
“PRIMER.- Reconèixer, de conformitat amb els informes que s’adjunten i que formen part de la 
present resolució, el deute per import màxim de 62.222,67 € a favor de l’Institut Mallorquí 
d’Afers Socials (Q0700448D), en concepte d’abonament dels serveis prestats per les places 
ocupades, durant els anys 2014 i 2015, en el desenvolupament del Conveni per a la 
concertació de places residencials assistida, d’estada temporal i d’atenció diürna; 
corresponents a les liquidacions econòmiques  núm. referència 333R0201/2016/000007 
(30.073,19 €) i núm. referència  333R0201/2016/000072 (32.149,98 €), les quals s’adjunten al 
present Acord. 
 
SEGON.- Expedir els documents comptables adients per tal de poder continuar amb la  
tramitació administrativa i l’abonament de la factura, amb càrrec a l’aplicació pressupostària 
l’aplicació 05.23120.48002- cobertura de necessitats bàsiques d’habitatge del vigent 
pressupost municipal de despeses per a l’any 2016. 
 
TERCER.- Notificar aquest acord  a l’Institut Mallorquí d’Afers Socials”. 
 
S’aprova per 16 vots a favor (PSIB-PSOE, MÉS per Palma, SOM PALMA)  i 12 abstencions (PP I 
C’s) 
 
Prèvia ratificació de la urgència aprovada per unanimitat 
FOD 7. Declaració Institucional relativa al Dia Internacional de les persones amb discapacitat 

“1. Reconèixer la labor que realitzen diàriament totes aquelles entitats socials que fan feina 
amb l’objectiu de millorar els drets de les persones amb discapacitat. 

2. Reconèixer la labor de totes aquelles entitats que formen part de la Mesa Palma Accessible 
amb l’objectiu de  fomentar la protecció i la promoció de la qualitat de vida de les persones 
amb discapacitat física, psíquica i sensorial, per a elaborar propostes, promoure debat, estudis, 
informes i actuacions vinculades amb l’accessibilitat. 

3. Expressar el seu compromís amb l’accessibilitat universal procurant que de manera 
progressiva es vagin adequant els recursos propis i a què es garanteixi l’accessibilitat i es 
possibiliti la participació en igualtat de condicions de totes les persones independentment de 
la seva capacitat. 

4. La implicació de totes les àrees de l’Ajuntament de Palma en continuar desenvolupant 
programes de treball en matèria d’accessibilitat universal, a més de establir accions de 
sensibilització y formació del personal adscrit a les àrees. 

5. Aplicar amb caràcter obligatori els protocols d’actuació per garantir que totes aquelles 
activitats realitzades a la via pública, siguin públiques o privades, siguin totalment accessibles.  

6. Que totes les persones que ostenten càrrecs de responsabilitat prenguin consciencia de la 
existència de barreres físiques, socials, cognitives i de la comunicació”. 

S’aprova per unanimitat 
 
6. PRECS I PREGUNTES  
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Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com a 
secretari, estenc aquesta acta. 
 

 
El secretari adjunt i general del ple actal, 
Miquel Ballester Oliver 
 


